
دیدگاه
علی محمد مختاری؛  مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران

روندی که طی دوره مدیریت ششــم شهر تهران برای 
توسعه فضای سبز طی می شــود، به گونه ای است که 
تا سال1404 اقدامات گســترده ای در این زمینه رقم 
می خورد؛ به طوری که از یک ســو بسیاری از محله ها و 
مناطق کم برخوردار، دارای بوستان و فضاهای سبز گردشگری و تفریحی می شوند و از 
سوی دیگر کمربند سبز تهران تکمیل خواهد شد. این کمربند نه تنها تأثیر بسزایی بر 
بهبود شرایط آب و هوایی تهران دارد، بلکه با حفظ حریم شهر، هم از ساخت وسازهای 
غیرمجاز در این محدوده جلوگیری می کند و هم در برخی نقاط، فضاهای مناسب 

سبز را در اختیار شهروندان قرار می دهد.
لازم به ذکر است که شورای محترم اسلامی شهر تهران در یک اقدام بسیار مناسب 
مقرر کرده تا تمامی وجوهات حاصل از اجرای لایحه »حفظ و گسترش فضای سبز 
در شهر« در حساب جداگانه ای منظور و از محل آن نسبت به تملک املاک و اراضی 
مشجر و باغ ها که در مناطق مختلف وجود دارد، اقدام  و آنها  هرچه سریع تر تبدیل 
به بوستان عمومی شود. بر این اساس، کمیته ای در سازمان بوستان ها و فضای سبز 
شهر تهران تشکیل شده تا با جمع بندی و شاخص گذاری این املاک و باغ ها نسبت 
به اولویت بندی و تملک آنها اقدام شود. در این راستا تاکنون بیش از ۲۵ملک مشجر 
و باغ، شناسایی و تملک و تبدیل به بوستان عمومی شده یا در حال تبدیل شدن به 
بوستان عمومی است. به دستور شهردار محترم تهران هم اکنون نیز ۲۲باغ و ملک 
مشجر دیگر در ســطح شــهر تهران، به ویژه در مناطق کم برخوردار جهت تملک و 
تبدیل به بوستان عمومی درنظر گرفته شده که در مراحل ارزیابی و توافق با مالکان 
هستند و پس از توافق، نسبت به تملک و تبدیل آنها به بوستان عمومی اقدام سریع 
به عمل خواهد آمد. اکثر این املاک در مناطق کم برخوردار 7، 8، 10، 11، 1۲ و 17 
قرار دارند که براساس مصوبه شورای شــهر از اولویت خاص برخوردار بوده و نسبت 
به تملک و تبدیل آن به بوســتان عمومی جهت توزیع متوازن فضای سبز در شهر 

تهران اقدام خواهد شد.
در مورد کمربند ســبز باید گفــت که تا قبل از ســال1۳۵7 تنها در شــهر تهران 
۲۹۳7هکتار جنگل کاری به نام های بوستان جنگلی چیتگر، سرخه حصار و لویزان 
وجود داشــت. پس از پیروزی انقلاب اســلامی ایران در دولت شهیدرجایی طرح 
کمربندسبز جنوب شهر تهران به مســاحت ۵هزار هکتار به تصویب رسید، ولی تا 
ســال1۳۶۵ به دلیل وقوع جنگ تحمیلی تنها 700هکتار به مساحت جنگل کاری 
کمربند سبز پیرامون شــهر تهران افزوده شد. از ســال1۳۶۶ سازمان بوستان ها و 
فضای سبز شهر تهران نخستین کلنگ این طرح را در منطقه هاشم آباد و دولت آباد 
به زمین زد و تا سال1۳71 بالغ بر ۵هزار هکتار به کمربند سبز پیرامون شهر تهران 
در مناطق جنوبی شــهر تهران اضافه کرد. پس از آن با توجه به اهمیت اجرای این 
طرح جنگل کاری پیرامون شهر تهران ادامه یافت و به موازات توسعه جنگل کاری، 
طرحی از طرف ســازمان بوســتان ها به هیأت محترم دولت )کمیسیون زیربنایی 
صنعت و محیط زیست( ارائه شد که در آن پیشنهاد شد نسبت به توسعه کمربندسبز 
پیرامون شهر تهران به مساحت ۵0هزار هکتار اقدام شود. اکنون از این طرح ۵0هزار 
هکتاری بیش از 4۵هزار هکتار به  اجرا درآمده و مورد بهره برداری قرار گرفته و تنها 
۵هزار هکتار باقی مانده است که بنا به دستور شهردار محترم تهران قرار شده که در 
یک دوره ۳ ساله به اتمام برسد. این درصورتی است که طبق برنامه ریزی های پیشین 
سالانه باید 1000هکتار به کمربند سبز افزوده می شد، اما این روند در دوره فعلی با 
سرعت بالاتری در حال  انجام است. به همین منظور سازمان بوستان ها و فضای سبز 
شهر تهران با شناسایی نقاطی که امکان کاشت و پتانسیل اجرای طرح جنگل کاری 
به ویژه در اراضی ملی حاشیه شــهر تهران را دارد، اقدام کرد و در سال جاری حدود 
1۵00هکتار از این اراضی زیرکشت جنگل کاری و کاشت درخت قرار گرفته است که 
ان شاءالله تا 1۵اسفندماه سال جاری همزمان با هفته منابع طبیعی مورد بهره برداری 

قرار خواهد گرفت.

در خبرها آمده بود تعدادی از دستگیرشده های اغتشاش 
اخیر گفته اند که تحت تاثیر فضای مجازی دســت به 
آشوب زدند. برخی سلبریتی ها نیز با همین روایت اظهار 

پشیمانی کردند. 
ولی تنها همین ها گرفتار آشوب ذهنی شدند؟ اینطور نیست. 

همه آنها که از مرز نقد وضع موجود به آتش نفرت وخشم کشیده شدند آشوب زده اند. 
همه آنها که از مرز اعتراض به اغتشاش رسیدند نیز گرفتار همین آشوب اند. 

همه آنها که این اغتشاش را انقلاب دانستند و فروپاشــی را باور کردند نیز از آشوب 
شناختی صدمه دیدند.  و اما ماجرا خاتمه یافت؟ خیر. این داستان ادامه دارد. این آشوب 
ذهنی را کسانی شــکل دادند که با بی محلی به نقش پلتفرم ها در جنگ شناختی، 
دشمن را بر ذهن و قلب مخاطب ایرانی مسلط کردند و حالا...این خلسه رسانه ای ادامه 
دارد... اگر تدبیر نکنیم.  پلتفرم صرفا یک رسانه نیست؛ صرفا ابزار سرگرمی نیست؛ صرفا 
محل تعامل مخاطبان نیز نیست. پلتفرم یک جامعه شبکه ای است. یک شبکه حقیقی و 
انسانی که شناخت می سازد. قدرت ساخت امر ذهنی دارد و نگرش و گرایش و باور ایجاد 
می کند و اراده و رفتار می سازد.  پلتفرم عبور از فضای مجازی به یک زندگی واقعی است.

و اما خط قرمز پلتفرم ها کجاست؟ کجا باید نگران شویم؟  
خط قرمز پلتفرم ترویج اباحه گری نیست، بی قانونی نیست، توسعه اقتصاد زیرزمینی 
نیست، ابزار پولشویی نیست، ترویج آشــوب نیست، حتی حضور رسانه های دشمن 
نیست. این همه حتما هست اما فقط این نیست. خط قرمز اصلی جایی است که مارپیچ 

سکوت ساختاری می سازد. 
یعنی چی؟ هرپلتفرمی که اجازه تقابل با روایت دشمن ندهد، مسخ کننده است و با روایت های 
یک سویه خلسه رسانه ای می سازد. یک دنیای خیالی که همه را وهم زده می کند.  
خط قرمز ما در مواجهه با پلتفرم ها باید مارپیچ سکوت ساختاری باشد. مارپیچ سکوت 
ساختاری یعنی الگوریتم های فنی و قرارنامه های حقوقی نوشته و نانوشته که اجازه 
فعالیت را از جبهه ای رسانه ای حق می گیرد. مثل سانسور ســردار تا فیلتر سپاه و 

حزب الله تا پاد روایت های مقابل روایت دشمن... تا نمایش واقعیت. 
جبهه مردمی ورســانه ای حق با همه قــوت و ضعفش قدرت تقابــل دارد. قدرت 
پنجه انداختن در جنگ روایت های اهریمنی دارد. پلتفرمی که اجازه این رویارویی را 

ندهد زمین جنگ نیست و بلکه جبهه دشمن است. 
مارپیچ سکوت ساختاری از طریق قدرت شــبکه پلتفرم ها، خلق روایت می کند، 
روایت های موهوم و خیالی که می تواند هر فردی با هر اعتقادی را تخت بند روایت 

دشمن کند. 
عمق ماجرا روشن نیست؟

این انقلاب هیچ نیست؛ جز ذهن و قلب این مردم. ریشه این انقلاب آفاقی در انقلاب 
انفسی مردم است. ذهن و قلب این مردم است که 4 دهه با مقاومت از خاک صیانت 

کرد و دین را به پا داشت. ان شاءالله روشن است درباره چه چیز حرف می زنیم.
 همین؛ تدبیر کنیم.

و صدالبته تدبیر تنها حذف نیست.

توسعه فضای سبز سرعت گرفت خط قرمز پلتفرم ها
کوچک ترین استان کشور، همسایه دیوار به دیوار پایتخت 
است و با عمر 12ساله خود، به دلیل مهاجرپذیری و وجود 
اقوام مختلف، »ایران کوچک« لقب گرفته است. فعالیت 
بیش از 3500واحد تولیدی و صنعتی، استان البرز را به 
یکی از قطب های صنعت و تولید در کشور 
تبدیل کرده اســت. علاوه بر این، البرز 
در راستای تحقق ملی مسکن توانسته 

است جایگاه نخست...

مجتبی عبداللهی:
جبران عقب ماندگی ها در»ایران کوچک«
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امیرعلی آذرپیرا در مســابقات امیدهای جهان موفق شد 
نخســتین طلای تیم ایران و دومین طلای خودش در رده 

امیدها را کسب کند. تک ستاره کشتی ایران در 5 وزن نخست 
آذرپیرا بود که از همان دور اول به تمام رقبایش تاخت 

تا در فینال با یک کشــتی متفاوت از قبل پیروز 
میدان باشد و در نهایت روی سکوی نخست قرار 

بگیرد. در روزهای بی ستاره بودن کشتی تهران، 
آذرپیرا تنها کشتی گیر تهرانی است که...

حرف های محمود دولت آبادی درباره »تاریخ بیهقی« 
نثر بیهقی زبان گفتار دوره خودش است 

امیرعلی آذرپیرا : 
در فینال ریسک نکردم
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اختــلاف چند ده برابری فضای ســبز در برخی مناطق شــهر 
موضوعی بود که علیرضا زاکانی، شــهردار تهران در نخستین 
جلسه هم اندیشــی کارگروه های تخصصی کمیسیون سلامت، 
محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران بیان کرد و گفت 
که از سالیان گذشته تا امروز کار های بسیاری در حوزه فضای 
سبز انجام شــده اما همچنان شاهد پایین بودن 
سرانه فضای سبز در برخی از مناطق و محله ها 

هستیم و...

سیدمرتضی روحانی، شهردار منطقه1۶:
سرسبزی پس از 50سال

حتی اگر از علاقه مندان به مطالعه متون کهن فارســی 
نباشــید، حتما نام کتاب »تاریخ بیهقی« را شنیده اید. 

تاریخ بیهقی را ابوالفضل محمدبن حســین بیهقی 
نوشــته و آن را مهم ترین منبع تاریخی درباره 
دوران حکمرانی ســلطان مسعود غزنوی اول 
می دانند. آنچه ما امروز به عنوان تاریخ بیهقی 
می شناسیم تنها بخشی از نوشته های ابوالفضل 

بیهقی را شامل می شود و ...

ویژه های  امروز یادداشت
محسن مهدیان؛  مدیرعامل
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داده نما

 تماشای بازی های 
 جام جهانی قطر

 برای ایرانی ها چقدر 
تمام می شود؟

بیســت ودومین دوره از بزرگ ترین تورنمنت فوتبال از ۳۰ آبان تــا ۲۷ آذر یعنی از 
۲۱نوامبر تا ۱۸ دسامبر برگزار می شود.  طبق پیش بینی رئیس اتاق مشترک ایران و 
قطر، احتمالا ۲۰۰  تا ۳5۰ هزار ایرانی بتوانند برای تماشای جام جهانی به قطر بروند.

۳۳ روز تا شروع رویداد  جام جهانی قطر ۲۰۲۲ مانده

مسافرانی که از ایران برای تماشــای بازی های جام جهانی ۲۰۲۲ به قطر می روند 
نگران دریافت ویزا  نباشند.  برای شرکت در تور جام جهانی فقط کافی است که 

ویزای فرودگاهی هایا کارت )hayya card( دریافت  کنند. 

برای حضور در قطر ویزای )hayya card(کافی است

اما سفر به قطر چقدر هزینه دارد؟ در نظر داشته باشید که هزینه  سفر به قطر برای 
تماشای زنده بازی های جام جهانی ۲۰۲۲ متفاوت است. تورهای جام جهانی قطر 
با توجه به امکانات، درجه هتل، نوع پرواز )هواپیمای قطر ایرویز یا ایران ایر( و بلیت 

بازی ها در ۲ پکیج VIP و اقتصادی ارائه می شوند.

بلیت بازی ها در ۲ پکیج  VIP و اقتصادی ارائه می شوند

همشهری آنلاین/گرافیک: مهدی سلامی

350هزار 
ایرانی برای تماشای 

بازی ها  به قطر می روند.

15میلیون تومان
 هزینه هر شب اقامت 

در قطر می شود.

 VIP
با پرواز قطر ایرویز 

 هتل 4 ستاره و 5 ستاره 
و بلیت VIP بازی ارائه 

می شود.

2 میلیون تومان
تا  6  میلیون  قیمت بلیت 

مسابقات جام جهانی

160میلیون تومان
هزینه تور اقتصادی   
برای تماشای ۳ بازی 

ایران  )۱۰ شب و ۱۱ روز(  
در مسابقات جام جهانی 

است.

100میلیون تومان
هزینه تور اقتصادی   برای 

تماشای هر تک بازی 
ایران )4 شب و 5 روز( در 

جام جهانی است.

40میلیون تومان
قیمت بلیت رفت  و 

برگشت  است.

 400میلیون تومان
هزینه تور VIP برای 

تماشای ۳ بازی ایران  
)۱۰ شب و ۱۱ روز(در 

مسابقات جام جهانی 
است.

130میلیون تومان
هزینه تور VIP  برای 
تماشای  هر تک بازی 
ایران  )4 شب و 5 روز( 

است. 

 با پرواز ایران ایر و هتل ۳ ستاره ارائه می شود
تور اقتصادی

تهران 2000هکتار سبزتر می شود
با افزایش 1500هکتاری کمربند سبز، تملک باغات و احداث بوستان های محلی

مرور کارنامه اقدامات یک ساله مدیریت  شهری در  حوزه فضای سبز 

نسخه جدید برای جبران کمبود دارو
صفحه5

هواداران در  هیأت مدیره سرخابی ها به زودی دسترسی پایدار به داروهای فصل سرما در داروخانه ها ایجاد خواهد شد

مخالفت چین با تحریم جدید ایران

صفحه16

صفحه2

۳ بلوک 17درصدي سهام سرخابي ها به سهامداران بزرگ واگذار مي شود

پکن با هرگونه تحریم غیرقانونی و یکجانبه ایران توسط اروپا مخالف است

دل
اعا

 من
ي/

هر
مش

س: ه
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8 آنتی بیوتیک  خارجی
 از سوی سازمان غذا و دارو 

مجوز واردات گرفتند.

17میلیون آنتی بیوتیک
 برای کودکان در نیمه اول 
امسال  تامین شده است.

18میلیون سرم  
 در ماه به صورت بی سابقه  

در حال  تامین   است.

درباره همه 
حاشیه سازی ها   برای 

 اقدامات شهرداری
  در فضای سبز

درباره نخستین 
بوستان محله 
جوادیه  که کلنگش 
بر زمین خورد

گفته های مدیرکل امور بانوان شهرداری تهران درباره نیاز به پارک مادر و کودک  را  با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

چگونه باید به قطر سفر کرد؟
گزارش همشهری از تمهیدات حمل ونقلی برای جام جهانی فوتبال

فیلم خوشامد گویی رسمی فیفا به تیم ملی ایران 
برای حضور در جام جهانی ۲0۲۲ قطر را  با اسکن  

این کیو آرکد  ببینید.
صفحه های 4 و 7

همه چیز درباره  تامین امنيت در جام جهانی
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دوشنبه 2 آبان 21401
 شماره  8620

برگزاری رزمایش اقتدار نیروی زمینی 

سپاه  پاســداران در منطقه ارس که راهبرد
به مدت 3روز انجام شد، واکنش های 
گســترده ای را در محافل سیاسی - رسانه ای منطقه 
به همراه داشــت؛ رزمایشــی که به »پاســخ قاطع« 
جمهوری اســامی نســبت به هرگونــه تغییر در 

ژئوپلیتیک منطقه تعبیر شد.
به گزارش همشهری، اگرچه رزمایش اخیر براساس 
برنامه سالانه نیروی زمینی سپاه پاسداران انجام شده  
است، اما کارشناسان معتقدند نمی توان برگزاری آن 
را در مقطع کنونی، با تحولاتــی که در منطقه قفقاز 
در جریان اســت و با دور جدیــدی از تنش ها میان 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان همراه شده ، بی ارتباط 

دانست.
جمهوری اسامی در روزهای اخیر نقش آفرینی ویژه ای 
در این حوزه داشته و کوشیده نقش متوازن کننده ای 
در برقراری صلح و ثبات منطقــه ای ایفا کند. بر این 
اساس از یک ســو برگزاری رزمایش اقتدار در منطقه 
ارس و ازسوی دیگر سفر اخیر وزیر امورخارجه ایران 
به ایروان حکایت از آن دارد که تهران تحولات منطقه 
قفقاز را با حساسیت بالایی دنبال می کند و عاوه بر 
فعالیت های دیپلماتیک، کوشیده در حوزه میدانی و 
امنیتی نیز اقدام های مقتضی برای حفاظت از منافع ملی 

را انجام دهد.

ایران از مرز مشترک خود با ارمنستان چشم پوشی 
نمی کند

در این میان اما همزمان با تحولات جاری در منطقه، 
سفر وزیر امورخارجه کشورمان به ارمنستان انعکاس  
گسترده ای به دنبال داشــت و آمادگی 2کشور برای 
توسعه مناسبات دوجانبه، که با افتتاح سرکنسولگری 
کشورمان در شــهر »قاپان« ارمنســتان همراه بود، 
نشان دهنده عزم راسخ ایران در نقش آفرینی مؤثر در 

تحولات حوزه قفقاز است.
برهمین اساس هم بود که حسین امیرعبداللهیان در 
گفت وگو با همتای ارمنستانی خود در ایروان، با تأکید 
بر اینکه جمهوری اسامی هرگونه تغییر ژئوپلیتیک 
در منطقه را تحمل نمی کنــد، گفت که ایران چنین 
تحرکات ســوئی را خط قرمز خود می دانــد و برای 

جلوگیری از آن تاش خواهد کرد.
برگزاری رزمایش اخیــر در منطقه ارس و همچنین 
رایزنی های انجام شده در جریان سفر وزیر امورخارجه 
ایران به ارمنستان نشان می دهد که جمهوری اسامی 
به هیچ عنــوان از 28کیلومتــر مرز مشــترک خود 
با ارمنســتان چشم پوشــی نخواهد کرد و از خطوط 

راهبردی تعریف شده در حوزه سیاست  خارجی عقب 
نمی نشــیند. با وجود اینکه تحولات اخیر در منطقه 
حکایت از آن دارد که باکو می کوشد تسلط بر کریدور 
»زنگه زور« را به ارمنستان تحمیل کند، اما در مقابل 
تحرکات جمهوری اســامی در حوزه دیپلماتیک و 
همچنین نظامی گویای این اســت که ایران از همه 
ظرفیت های خود، بــرای جلوگیری از هرگونه تغییر 

ژئوپلیتیک در منطقه قفقاز استفاده خواهد کرد.

اهداف رزمایش اقتدار
سفیر پیشــین ایران در جمهوری آذربایجان با اشاره 
به اهداف راهبردی رزمایش اخیر در منطقه ارس که 
ازسوی نیروی زمینی سپاه پاســداران برگزار شد، به 
همشهری گفت: سپاه پاســداران هرساله در مناطق 
مختلف کشــور، اقدام به برگزاری »رزمایش اقتدار« 
می کند که امسال و در روزهای اخیر در شمال غرب 

کشور و در منطقه ارس برگزار شد.
محسن پاک آیین با اشاره به اینکه رزمایش اخیر سپاه 
پاسداران امسال در یک منطقه راهبردی مهم در مرز 
ایران با کشورهای ارمنســتان و جمهوری آذربایجان 
برگزار شده  است، افزود: هدف اصلی از برگزاری این 
رزمایش را باید در راهبردهای نظامی مدنظر فرماندهان 
مسئول جست وجو کرد. درواقع کسب آمادگی های 

لازم برای دفاع از اقتدار ایران و افزایش توان دفاع 
مرزی ازجمله اهدافی است که برای رزمایش 

اقتدار ترسیم شده  است.
وی با بیان اینکه برگزاری رزمایش اقتدار 

در منطقــه ارس 2پیام روشــن و 
واضح برای دوستان و دشمنان 

ایران به همــراه دارد، عنوان 
 کرد: یک پیام ویژه و شفاف 
این رزمایش برای دوستان 

ایران و به ویژه همســایگان ماســت؛ مبنی بر اینکه 
جمهوری اســامی به دنبال تامین امنیــت مرزها و 
تمامیت ارضی کشورهای منطقه است و در این زمینه 
همواره نقش ثبات ساز را ایفا کرده و همچنان به اجرای 

چنین نقشی متعهد است.
پاک آیین ادامه  داد: ازســوی دیگر بایــد به این نکته 
هم اشــاره کرد که برگزاری رزمایش اقتدار حکایت 
از آن دارد که جمهوری اســامی به دنبــال برقراری 
حداکثری صلح و ثبات در منطقه اســت و می کوشد 
از بروز تنش های ثبات زدا در منطقه جلوگیری کند؛ 
راهبردی که قطعا یک ضلع آن، گسترش همکاری های 
اقتصادی میان کشورهای منطقه قفقاز خواهد بود و 

همه ملت های منطقه از آن سود می برند.
این کارشــناس مســائل بین الملل ادامــه داد: باید 
درنظر داشــت که تحرکات اخیر ایران، در حوزه های 
دیپلماتیک و همچنین نظامی، به نفع همه کشورهای 
منطقه خواهد بود و زمینه ساز برقراری صلح و ثبات 
خواهد شد. راهبردهای مدنظر جمهوری اسامی در 
این منطقه بر این مبنا استوار شده  است که امنیت و 
ثبات منطقه ای باید ازسوی بازیگران بومی محقق شود 
و نباید راه را برای نقش آفرینی نیروهای فرامنطقه ای باز 
گذاشت. پاک آیین افزود: جمهوری اسامی با گام های 
ثبات سازی که برداشته، نشان داد از آمادگی لازم برای 
تامین امنیت و صلح در منطقه برخوردار اســت و 

می تواند نقش بی بدیلی را در این عرصه ایفا کند.

پیامی برای بدخواهان
وی با اشــاره به پیــام دوم برگزاری 
رزمایــش اقتــدار نیروی زمینی 
سپاه پاسداران در منطقه ارس 
گفت: دومین پیام روشــن و 
قاطع ایــن رزمایش خطاب 

به بدخواهان و دشــمنان ایران و صلح منطقه ای بود؛ 
پیامی که مخاطب آن بیش از همه رژیم صهیونیستی 
بود که با سوءاستفاده از اختاف های  مرزی موجود در 
منطقه، می کوشد به نفع سیاست های ثبات زدای خود 

»ماهی گیری« کند.
پاک آیین ادامه داد: در واقع این رزمایش هشــداری 
خطاب به رژیم صهیونیستی به حســاب می آید که 
جمهوری اسامی تحرکات دشــمنان را در مرزهای 
خود با دقت و حساسیت ویژه رصد می کند و اقدام های 
آنــان را زیرنظر دارد. نکته اینجاســت کــه ایران از 
جنگ افروزی های دشمنان فرامنطقه ای آگاه است و 
چنانچه احساس کند ضرورت دارد، اقدام های لازم را 

در این عرصه انجام خواهد داد.
این دیپلمات پیشین کشــورمان ادامه داد: پیام مهم 
رزمایش اقتدار در منطقه ارس خطاب به دشــمنان 
این بود که جمهوری اســامی حضور آنها را در کنار 
مرزهای خود تحمل نمی کند؛ موضوعی که به دوستان 
منطقه ای و همسایگان نیز اعام و بر آن تأکید شده  

است.
پاک آیین عنوان کرد: عاوه بر اینها مقام های کشورمان 
بارها تأکیــد کرده اند کــه ایران با تغییــر مرزهای 
جغرافیایی منطقه مخالف است؛ چراکه این موضوع 
زمینه لازم برای بروز جنگ ها و مناقشات آینده را فراهم 
می کند و مصیبت های فراوانی برای ملت های منطقه 

به همراه خواهد داشت.

مصائب حضور نیروهای فرامنطقه ای
این کارشناس مســائل بین الملل با بیان اینکه بروز 
چنین مناقشه هایی پای نیروهای بیگانه را به منطقه 
باز می کند، ادامه داد: در همین درگیری های اخیر که 
میان جمهوری آذربایجان و ارمنستان به وقوع پیوست، 
با وجود اینکه چند روز بیشتر طول نکشید و دوطرف 
اعام آتش بــس کردند، اما شــاهد بودیم مقام های 
آمریکایی به ارمنستان سفر کردند و سازمان امنیت 
و همکاری اروپا هم اعام کرد برای رفع اختاف های 
مرزی، گروه های ناظر اعــزام خواهد کرد. پاک آیین 
افزود: اگر پای نیروهای فرامنطقه ای به قفقاز باز شود، 
این منطقه  به محلی برای رقابــت قدرت های بزرگ 
و تحرکات سوء آنان تبدیل خواهد شــد که دود آن 
درنهایت به چشم ملت ها می رود و دراین میان منافع 
آنها، قربانی رقابت های فرامنطقه ای خواهد شد و باید 
در انتظار از بین رفتن صلح و ثبات منطقه ای نیز باشیم. 
وی ادامه داد: طرف های مناقشه باید اختاف های مرزی 
خود را از راه گفت وگو و مذاکره رفع کنند و مسیر را برای 

حضور بازیگران فرامنطقه ای هموار نکنند.

پیام اقتدار به دوستان و دشمنان 
 پاک آیین: پیام مهم رزمایش اقتدار این بود که جمهوری اسامی حضور نیروهای فرامنطقه ای را در کنار مرزهای خود تحمل نمی کند

 ایران و »آیورا«
 در مسیر توسعه مناسبات

معاونت دیپلماسی اقتصادی وزارت امورخارجه دیروز میزبان 
نشست »ایران و آیورا« بود؛ نشستی که با محوریت بررسی 
چشم اندازها و فرصت های پیش روی گسترش همکاری ها 
میان تهران و کمیته ملی اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس 

هند )آیورا( برگزار شد.
به گزارش همشهری، این نشست درحالی در دفتر مطالعات 
سیاسی و بین المللی وزارت امورخارجه برگزار شد که توسعه 
مناسبات با سازمان های منطقه ای و بین المللی از زمان آغاز 
به کار دولت سیزدهم در دستور کار سیاست خارجی کشور 
قرار گرفته و در این مــدت رایزنی های گســترده ای برای 
مشارکت فعال تر ایران در چنین سازمان هایی انجام شده که 
با موفقیت های قابل توجهی، ازجمله تکمیل روند عضویت 
ایران در سازمان همکاری های شانگهای نیز همراه بوده است.

آیورا، به عنــوان یک ســازمان بین المللی، از ســال۱۹۹۷ 
و با ابتــکار هند و موریــس فعالیت خــود را آغــاز کرد و 
جمهوری اسامی نیز از فروردین۱3۷8 )۱۹۹۹( و با تصویب 
مجلس، به عضویت این ســازمان درآمد و از ســال2۰۰۵ 
به مدت 2سال، ریاســت دوره ای  آن را برعهده داشت که با 
توجه به ریاست موفق ایران بر اتحادیه و همچنین مشکات 
یمن بــرای میزبانی، ریاســت دوره ای جمهوری اســامی 
برای یک ســال دیگر تمدید و هشتمین نشست اتحادیه در 

آوریل2۰۰8 )فروردین۱38۷( در تهران برگزار شد.

چرا »آیورا« مهم است؟
آفریقای جنوبی، هند، ایران، سنگاپور، مالزی، اندونزی، تایلند، 
ســریانکا، اســترالیا، امارات، عمان، یمن، بنگادش، کنیا، 
موریس، تانزانیا، ماداگاســکار، موزامبیک، سیشیل و فرانسه 
ازجمله اعضای اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند هستند 
و چین، ژاپن، مصر، انگلیس و آمریکا نیز کشــورهای ناظر در 
این سازمان بین المللی به شمار می روند. »تقویت رشد پایدار و 
توسعه متوازن منطقه ای و میان اعضا«، »گسترش همکاری ها 
بر پایه توســعه مناســبات اقتصادی« و »گسترش آزادسازی 
تجاری و حذف موانع موجود بر ســر راه جریان های تجارت« 
ازجمله اهداف آیورا محسوب می شود؛ ســازمانی که با توجه 
ویژه به اصل »چندجانبه گرایی« در مســیر توسعه روزافزون 
همکاری های سودمند میان اعضا گام برمی دارد. پیش از این، 
وزیر امورخارجه طی سخنرانی مجازی خود در بیست ودومین 
نشست شورای وزیران اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند 
در 26آبان ماه سال گذشته تأکید کرده بود که جمهوری اسامی 
با توجه به ظرفیت عظیم افزایــش همکاری های منطقه ای در 
قالب »آیورا«، برای گسترش روابط خود با این اتحادیه مصمم 
است. حسین امیرعبداللهیان در آن سخنرانی همچنین عنوان 
کرد که ایران سازوکار هماهنگی ملی »آیورا« را فعال تر کرده و 
دستگاه های مختلف ایرانی، مرحله جدیدی از مشارکت مؤثر 
در ترتیبات همکاری 8گانه این اتحادیه را در دستورکار دارند. 
در این میان یکی از جنبه های اهمیت »آیورا« این اســت که 
این اتحادیه از نظر جغرافیایی از وسعتی بیش  از 2۰.۵میلیون 
کیلومتر مربع از 3قاره آسیا، آفریقا و اقیانوسیه برخوردار است 
و برخی آمارها حکایت از آن دارد که جمعیتی حدود 2میلیارد 
نفر را در خود جا داده اســت. اســترالیا، هند، ایران و آفریقای 
جنوبی از وســیع ترین کشــورهای اتحادیه و هند، اندونزی، 
بنگادش و ایران نیز از پرجمعیت ترین کشــورهای اتحادیه 

مذکور به شمار می آیند.

آمادگی ایران برای گسترش همکاری ها در قالب »آیورا«
معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امورخارجه کشــورمان در 
نشســت دیروز که با حضور دبیر اتحادیه کشــورهای حاشیه 
اقیانوس هند برگزار شد، تأکید کرد که جمهوری اسامی نسبت 
به افزایش فعالیت در چارچوب »آیــورا«، به ویژه در کریدورها 
و ترانزیت های بین المللی، عاقه مند اســت و برای گســترش 
مشــارکت ها در این حوزه، تمایل دارد. مهــدی صفری با بیان 
اینکه اقیانوس هند، به عنوان سومین اقیانوس بزرگ جهان که 
میان کشورها و بنادر ارتباط برقرار می کند، ۵۰درصد ترافیک 
بین المللی و دوسوم کشتی های نفتی را از خود عبور می دهد، 
گفت که »آیورا« سازمانی درحال گســترش است و می تواند 
به عنوان پلتفرم بین المللی و منطقــه ای نقش پررنگ تری ایفا 
کند. وی همچنین با اشاره به اینکه کشورهای حاشیه اقیانوس 
هند در قرن جدید نقش بســیارمهمی در جهان ایفا می کنند، 
افزود که همکاری های منطقه ای زمینه ســاز گسترش و رشد 
پایدار خواهد بود و کشــورهای عضو، به عنــوان جزئی از کل، 
در آن ســهیم هســتند. صفری »آیورا« را یکــی از ۷ اتحادیه 
بزرگ دنیا دانســت و موفقیت ها و همکاری هــا در حوزه های 
حمل و نقل دریایی، مدیریت ریســک، فناوری ها، گردشگری 
و تبادلات فرهنگی و توانمندســازی بانوان را نشانگر کارآمدی 
این سازوکار منطقه ای ارزیابی کرد. معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزیر امورخارجه به این نکته هم اشاره کرد که جمهوری اسامی 
برای فرصت های »آیورا« اهمیت زیادی قائل است و تحریم های 
غیرقانونی و فشــارها، سبب نشــده ایران نقش خود را در این 
سازمان، درست ایفا نکند؛ »از زمان عضویت، همکاری های خود 
را گسترش داده ایم و در زمینه ســرمایه گذاری و تبادل علمی 
فعال بوده ایم. همچنین در مسائل مرتبط با زنان، اقتصادی، فنی 

و سیاستگذاری، مشارکت فعال داشته ایم.«

نقش فعال ایران در »آیورا«
دبیر اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند در نشست 
دیروز »ایران و آیــورا« با بیان اینکــه در این منطقه 
بحران هایی وجود دارد، گفت: اتحادیه ما امسال بیست و 
پنجمین سالگرد خود را به عنوان یک سازمان منطقه ای 
و بین المللی که کشورهایی از آفریقا و آسیا و استرالیا را 
دربر می گیرد، برگزار می کند. سلمان الفریسی با تأکید بر 
اینکه »همکاری«، »برابری«، »یکپارچگی سرزمینی« 
و »عدم دخالت بیگانگان« از اصول این اتحادیه به شمار 
می رود، تنش زدایی را ازجمله راهبردهای »آیورا« دانست. 
وی با بیان اینکه ایران همواره عضوی »متعهد« و »فعال« 
در این اتحادیه بوده و نقش بسزایی در »آیورا« ایفا کرده  
اســت، عنوان کرد: ایران در حوزه توانمندسازی زنان و 
حقوق آنها تلاش کرده و توسعه منطقه با توانمندسازی 

زنان روی می دهد.

محمد مخبر
معاون اول رئیس جمهور

پلتفرم هــا و ســامانه های دیجیتــال 
زندگــی شــخصی افــراد و همچنیــن 
نحــوه اداره کشــورها را تحت تأثیر قرار 
داده اســت. امــروز رفتــار، تمایــات، 
ذائقــه و جهت گیری هــای هر شــخص 
در فضای مجــازی تحلیــل می شــود و 
می تواند ازسوی دوست یا دشمن مورد 

استفاده قرار گیرد./ ایسنا

عباس مقتدایی
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 

مجلس
آســیب زنندگان به اموال عمومی باید 
خســارات وارده را جبــران کننــد. یکــی 
از خواســته های عمومــی جامعــه ایــن 
اســت که عدالت، به ویژه برای افرادی 
که امنیت عمومی را به هم زده اند، اجرا 
شود. کســانی که با امنیت مردم بازی 
کردند، باید پاسخگوی رفتار خودشان 

باشند./ فارس

فیصل مقداد
وزیر امورخارجه سوریه

 آمریکا و غرب، ایران آباد، پیشرفته 
بلکــه  نمی خواهنــد،  مســتقل  و 
به دنبــال ایرانــی ویــران و وابســته 
هســتند. آنها به دنبال بحران سازی 
علیــه کشــورهای مســتقل، ازجمله 
جمهوری اسامی هســتند. همگان 
دیدنــد کــه آمریــکا و متحدانــش بــا 
ســوریه، عــراق و افغانســتان چــه 

کرده اند./ ایرنا

مخالفت چین با تحریم های 
جدید علیه ایران

ســخنگوی وزارت امورخارجه چین در واکنش به 
تحریم های جدید اتحادیه اروپا علیه ایران تأکید کرد 
که پکن با هرگونه تحریم غیرقانونی و یکجانبه بدون 

مبنا در قوانین بین المللی مخالف است.
به گزارش ایســنا، وانگ ونبین در نشســت خبری 
اخیر خود در پاســخ به ســؤالی درباره تحریم های 
جدید اتحادیه اروپا علیه 3 فرمانده ارشــد نظامی و 
یک شرکت ســاخت پهپاد در ایران گفت که پکن 
با اینگونه تحریم ها مخالف اســت. وی به این نکته 
هم تأکید کرد کــه چین در شــرایط کنونی، همه 
طرف هــای ذی نفع را به آرامش و خویشــتن داری 
دعوت می کند؛»ما همه تاش های دیپلماتیکی را 
که برای حل وفصل مسالمت آمیز بحران اوکراین و 
تاش ها برای همکاری درجهت کاهش تنش مفید 

است، تشویق و از آنها حمایت می کنیم.«
این در شرایطی است که مقام های اروپایی، آمریکایی 
و اوکراینی در روزهای اخیر بارها مدعی شــده اند 
جمهوری اسامی پهپادهای خود را در اختیار روسیه 
قرار داده اســت تا از آنها در حمــات علیه اوکراین 
اســتفاده کند؛ ادعایی بی اساس که مقام های ایران 

بارها قویا آن را رد کرده اند.
با وجود این اما شورای اروپا در روزهای اخیر با تکیه 
بر ادعاهای اثبات نشده و بدون ارائه هیچ گونه سند 
و مدرکی، از اعمال تحریم علیه 3فــرد و یک نهاد 
به اتهام »ارسال پهپاد به روســیه برای شرکت در 
جنگ علیه اوکراین« خبرداد و مدعی شد که »این 
تحریم ها نشــان دهنده عزم اتحادیــه اروپا در ارائه 
پاسخ ســریع و قاطع به اقدام های ایران در حمایت 

از ستیزه جویی های روسیه علیه اوکراین است.«

نقل قول خبر

سیاست خارجی

دیپلماسی

   اقدام ویژه دستگاه قضا برای پیگیری تدابیر رهبر معظم انقلاب
معاون اول قوه قضاییه از تشکیل قرارگاه عملیاتی پیگیری اجرای سیاست  های کلی و فرمان های 
اباغی ازســوی مقام معظم رهبری در این قوه  خبرداد. به گزارش میزان، محمد مصدق دراین باره 
افزود: این قرارگاه با هدف برنامه  ریزی و هماهنگــی واحدهای مختلف قوه  قضاییه و پیگیری مؤثر 
فرمان ها و سیاست های اباغی رهبرمعظم انقاب تشکیل شده است. وی از رئیس دیوان عالی کشور، 
دادستان کل کشور، رئیس حوزه ریاست قوه قضاییه و معاون راهبردی دستگاه قضا  به عنوان دیگر 
اعضای این قرارگاه نام برد. وی با بیان اینکه دبیرخانه قرارگاه در معاونت راهبردی قوه قضاییه تشکیل 
می شود، تصریح کرد: چنانچه حسن اجرای سیاست های کلی، تدابیر و فرمان های رهبرمعظم انقاب، 
مستلزم اصاح، ارتقا یا تکمیل سند تحول قوه قضاییه باشد، با تصویب قرارگاه از طریق سازوکارهای 
موجود در سند تحول اقدام خواهد شد. مصدق همچنین تأکید کرد: به منظور بررسی های دقیق و 
تهیه دستورکار قرارگاه و بررسی کارشناسی موضوع ها، حداکثر ظرف ۱۵روز کارگروه های تخصصی 
»پیشگیری و مقابله با فساد برون و درون سازمانی«، »نظارت دستگاه قضایی بر ضابطان«، »صیانت 
از نیروی انسانی و ارتقای کیفیت عملکرد«، »مراقبت از امنیت روانی جامعه« و »حقوق عامه« تحت 
نظارت دبیرخانه تشکیل می شــود. معاون اول قوه قضاییه ادامه داد: دستگاه قضا در دوره تحول و 
تعالی و با تاسی از نگاه رئیس قوه  قضاییه، آماده شنیدن نظرات طیف ها و گروه های مختلف است و 
از این رهگذر در رابطه با پیگیری و اجرای فرامین هشتگانه مقام معظم رهبری نیز استفاده می شود.

 
   8آبان؛ موعد استیضاح وزیر صمت

سخنگوی هیأت رئیسه مجلس از قطعی شدن زمان برگزاری جلسه استیضاح سیدرضا فاطمی امین، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت خبرداد و گفت: با توجه به اعام وصول تقاضای استیضاح وزیر صمت 
در جلسه 2۷مهرماه، نشست علنی مجلس برای بررسی این موضوع روز یکشنبه هفته آینده، 8آبان 
تشکیل می شود. به گزارش ایسنا، سیدنظام موسوی افزود: براســاس ماده 223 آیین نامه داخلی 
مجلس، بعد از اعام وصول تقاضای استیضاح، وزیر موظف است ظرف ۱۰روز برای ارائه توضیحات 
لازم در مجلس حاضر شود که این مهلت ۱۰روزه،  شنبه ۷آبان تمام می شود، بر این اساس جلسه 

استیضاح 8آبان برگزار خواهد شد.

نقش مخرب صهیونیست ها
دیپلمات پیشین کشورمان با اشاره به نقش مخرب رژیم صهیونیستی دراین زمینه، عنوان کرد: 
باید درنظر داشته باشیم که صهیونیست ها با هر دوطرف مناقشه در قفقاز رابطه و مراوده دارند. آنها 
از یک سو به جمهوری آذربایجان سلاح می فروشند و ازسوی دیگر با ارمنستان همکاری اطلاعاتی 
و امنیتی دارند. پاک آیین با بیان اینکه رژیم صهیونیستی درحال ترغیب و تحریک دوطرف برای 
بالابردن سطح تنش ها و درگیری هاست، افزود: جمهوری اسلامی تحولات این منطقه را با حساسیت 
ویژه ای رصد می کند و نشان داده ایم که با اقتدار از امنیت و تمامیت ارضی خود و کشورهای منطقه 
حفاظت خواهیم کرد. ازسوی دیگر ایران با ایفای نقش بی طرف فعال، کوشیده طرف های درگیر را به 
رفع اختلاف ها از مسیر گفت وگو ترغیب کند؛ راهبردی که در سفر اخیر وزیر امورخارجه کشورمان 
به ارمنستان نیز پیگیری شــد. وی ادامه  داد: ما با جمهوری آذربایجان روابط دوستانه ای داریم و 
هیأت های سیاسی و اقتصادی درحال رفت وآمد میان 2کشور هستند و این حکایت از آن دارد که 
جمهوری اسلامی خواهان روابط صمیمانه با همه همسایگان است. با وجود این، پیام روشن ما این 

است که هیچ کشوری نباید از مسیر نظامی گری به دنبال تغییر مرزهای منطقه باشد.

مکث

خبرهای کوتاه

شد.
زار 

رگ
س ب

ه ار
طق

 من
 در

خیر
ی ا

زها
 رو

طی
دار 

 اقت
ش

مای
رز



3 دوشنبه 2 آبان 1401
 شماره  8620

تهران2000هکتارسبزترمیشود
با افزایش 1500هکتاری کمربند سبز، تملک باغات و احداث بوستان های محلی

پور
ناه 

یرپ
/ ام
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عک
روند توسعه فضای سبز تهران 

گزارش
با روش های نویــن آبیاری و 
استفاده از پساب سرعت قابل 
توجهی پیدا کرده؛ به گونه ای که طی یک سال 
اخیر بخش های زیادی به بوستان های داخل و 
خارج شهر افزوده شد. بوستان های جدید 
بدون چمن ایجاد می شوند تا در مصرف بخش 
بزرگی از آب صرفه جویی شــود و در مقابل 
بتوان درختان و گونه های مقاوم و کم آبخواه 
بیشــتري را به تهران اضافه کــرد.  تداوم 
طرح های بزرگ فضای سبز در کنار حفظ و 

نگهداری فضای موجود هزینه زیادی به شهر 
تحمیل می کند اما وجود گیاهان سرسبز در این 
کلانشهر   به حدی ضروری است که نمی توان از 
آن غفلت کرد. نکته مهم اینجاست که مدیریت 
شهری فعلی از یکسو تلاش می کند تا با تملک 
باغات، دروازه های باغات را برای استفاده عموم 
بگشاید و از سوی دیگر، بوستان های محلی در 
مناطق کم برخوردار شهر ایجاد کند تا سرانه 
استفاده از فضای سبز برای شهروندان مناطق 
مرکزی و جنوبی افزایش یابد. خبر خوش اینکه 
22باغ تاکنون برای تبدیل بوستان همگانی 

تملک شــده و کارهای لازم در آنها انجام 
می شود و رایزنی و توافق برای 21باغ دیگر در 
حال انجام است. در ادامه نگاهی کوتاه به آنچه 
طی 6ماهه دوم سال گذشته و 6ماهه نخست 
امسال صورت گرفته و آنچه تا پایان سال در 
حوزه فضای ســبز تهران انجام می شــود 
انداخته ایم. ناگفته نماند که طبق برنامه  پیش 
از پایان سال 1401، وسعت کمربند سبز تهران 
1500هکتار افزایش می یابد. از طرفی 43باغ 
تملک شــده یا در حال تملــک به جمع 
بوستان های شهر می پیوندند. این باغات از 5 

هکتار تا 16هکتار وسعت دارند و اگر میانگین 
آنها را 10هکتار در نظــر بگیریم، به عبارتی 
430هکتار به فضای سبز همگانی شهر اضافه 
می شود. این در حالی اســت که با احداث 
پارک های محلی جدید و ســایر بوستان ها، 
رقمی که فضای ســبز داخل شهر افزایش 
می یابد، بیشــتر از اینها خواهــد بود. پس 
می توان گفت که تا پایان ســال در مجموع 
حدود 2هزار هکتار )داخل شهری به علاوه 
کمربند سبز( به فضای ســبز تهران افزوده 

خواهد شد.

فضای سبز شهر، در مسیر توسعه
در یک ســال گذشــته حفظ و گســترش فضای ســبز پایتخت 
با مشــکلات گوناگونی مانند کمبــود آب روبه رو بــود اما روند 
توســعه فضــای ســبز همچنــان ادامــه پیــدا کــرد و بخش های 
بیشــتری بــه بوســتان های داخــل و خــارج شــهر افزوده شــد. 
بوســتان های جدید بدون چمن ایجاد می شــوند تا در مصرف 
بخش بزرگی از آب صرفه جویی شود و در مقابل بتوان درختان 
بیشتری را به تهران اضافه کرد. تداوم طرح های بزرگ فضای 
ســبز در کنار حفظ و نگهداری فضای موجود هزینه زیادی به 
شهر تحمیل می کند اما وجود گیاهان سرسبز در این کلانشهر 

عظیم به حدی ضروری است که نمی توان از آن غفلت کرد.

بوستان 16هکتاری جنوب شهر

یکی از بزرگ ترین پروژه های ایجاد فضای ســبز در دوره جدید 
مدیریت شهری تهران »بوستان ایرانیان« در منطقه19 بود. 
در این طرح بزرگ جایی که زمانی بیابان یا محل سکونتگاه های 
غیررسمی و منشأ انواع آســیب های اجتماعی بود، اکنون به 
بوستانی عمومی و فضایی همگانی تبدیل شده است. اکنون 
بوســتان ایرانیــان امکاناتــی ویــژه بــرای معلــولان و توان یابان 
دارد. زمین بــازی کــودکان، زمین ورزشــی، نمازخانــه، آبنما، 
مخزن آب، پســت برق، سرویس بهداشــتی، مسیر بساوایی 
نابینایان، پارکینگ، مسیر دوچرخه سواری، ایستگاه سلامت 
و زمین ورزشی چندمنظوره از دیگر امکانات آن است. ساخت 
فاز دوم آن نیز در دستور کار قرار دارد. بوستان ایرانیان 2 هزار 

و سیصد و چهل  و ششمین بوستان تهران است.

تهران 1357
 ۷۵ بوستان و ۴۲۰۰ هکتار فضای سبز 

تهران 1401
۲هزارو  ۵۹  بوستان و ۳۴6 هزار هکتار فضای 
سبز شامل ۴۵ هزار هکتار فضای پیرامونی و 

1۴هزار هکتار فضای داخل شهر 
تهران تا پایان 1401

6۰ هزار و۵۰۰ هکتار فضای سبز

پارک های دیروز و امروز تهران

1۵۰۰هکتار درختکاری طرح های فضای سبز در سال 1۴۰1

 ۲1باغ 
در حال تملک برای تبدیل 

به بوستان است.

 ۲۲باغ 
برای تبدیل به بوستان 

تملک شده است.

 ۲۳بوستان محلی 
تا پایان سال مورد بهره برداری 

قرار خواهد گرفت.

در بزرگ تریــن پــروژه فضــای 
ســبز تهــران اراضــی بــزرگ که 
در اختیار برخی ارگان هاست، 
برای درختــکاری به شــهرداری 

واگذار می شود. 
  مساحت: 1500هکتار 

در 11نقطه شهر تهران
  بهره برداری در 15 اسفند

مساحت: 16 هکتار

مساحت کلی تملک شده 

1۹.۵هکتار
 مساحت نهایی بوستان

 

۴۳ هکتار

کلنگ احداث نخستین بوستان محله جوادیه به زودی با 
حضور مدیران شهری پایتخت زده می شود

سرسبزی پس از 50سال
  اختلاف چند ده برابری فضای ســبز 
در برخی مناطق شهر موضوعی بود 
که علیرضا زاکانی، شهرداری تهران 
در نخســتین جلســه هم اندیشی 
کارگروه های تخصصی کمیسیون سلامت، محیط زیست 
و خدمات شهری شورای شــهر تهران بیان کرد و گفت 
که از سالیان گذشته تا امروز کار های بسیاری در حوزه 
فضای سبز انجام شــده اما همچنان شاهد پایین بودن 
سرانه فضای سبز در برخی از مناطق و محله ها هستیم 
و باید این فاصله به حداقل برســد. پــس از آن بود که 
مدیریت شــهری منطقه 16احداث بوستان در محله 
جوادیه را در دســتور کار قرارداد؛ محله ای با 70سال 
قدمت که در غرب راه آهن تهران قرار گرفته و به دلیل 
تراکم جمعیت و بافت های مسکونی، از داشتن بوستان 
محروم بود. اکنون با تلاش های مدیریت شهری و تملک 
قالیشویی 5هزار و700متری، اهالی برای تماشای فضای 
سبز و قدم زدن زیر ســایه درختان آن لحظه شماری 
می کنند. علاوه برآن در منطقه16به دلیل وجود برخی 
از کارخانه های تعطیل شــده؛ مانند قو و چیت سازی و 
همچنین زمین های وسیع راه آهن، قرار است تحولاتی 
رخ دهد که سیدمرتضی روحانی، شهردار منطقه16در 

گفت وگو با همشهری بیشتر توضیح می دهد.

وضعیت سرانه فضای سبز منطقه به ویژه محله 
جوادیه چگونه است؟

باتوجه به بوستان های بزرگی چون بعثت، بهمن، شهید رجایی 
و 17شهریور، سرانه فضای ســبز منطقه به حدود 12مترمربع 
به ازای هر نفر می رسد و در مقایسه با برخی از مناطق وضعیت 
مطلوب و قابل قبولی داریم؛ اما در محله جوادیه به دلیل موقعیت 
جغرافیایی و تراکم جمعیت و کمبود زمین بایر سرانه فضای سبز 

محله به کمتر از یک مترمربع می رسد.
درخصوص ملک تملک شــده برای احداث 

بوستان توضیح می دهید؟
ملک موردنظر درگذشــته قالیشــویی بود که سال ها فعالیت 
نمی کرد و حدود 5هزار و700متر مســاحت دارد و در خیابان 
20متری یعنی اصلی ترین و شــاهراه محله قــرار گرفته که با 
اعتباری حدود 74میلیارد تومان تملک شده است. اقدامات اولیه 
مانند زیرسازی و پاکسازی فضا صورت گرفته و در روزهای آتی با 
حضور شهردار تهران کلنگ احداث آن به زمین زده خواهد شد.

این بوستان چه امکاناتی خواهد داشت؟
احداث بوستان مطالبه 50ساله اهالی محله جوادیه بود و تمامی 
استانداردها و ملزومات بوستان ها اعم از زمین بازی، اتاق مادر و 
کودک، سرویس های بهداشتی و... در آن پیش بینی شده است 
و قطعاً تلاش می شود فرایند اجرایی با سرعت پیش رود تا اهالی 
بتوانند خیلی زود از آن بهره بــرداری کنند. همچنین با توجه  
به کمبود فضای پارک خودرو، حوالی این بوســتان، پارکینگ 
طبقاتی زیرســطحی با ظرفیت 200دستگاه خودرو و با اعتبار 

22میلیارد تومان احداث می شود.
احداث بوستان در محله جوادیه چه تأثیری بر 
کیفیت زندگی و ارتقای تعلق محلی مردم خواهد داشت؟

جوادیه ازجمله محلاتی است که سال ها از داشتن فضای سبز و 
فضای عمومی شهر محروم بوده و ازاین رو با احداث این بوستان 
یک ظرفیت عمومی به محله افزوده می شــود که شهروندان 

می توانند حضور جمعی و گروهی را در آن تجربه کنند. 
آخرین وضعیت احداث مسکن در کارخانه قو 

را تشریح می کنید؟
این کارخانه 5هکتاری بیش از 60ســال قدمت دارد و در محله 
خزانه واقع شده است. در فرایند توسعه شهرها، همجواری این 
کارخانه با بافت های مسکونی سبب نارضایتی شهروندان و در 
نهایت منجر به تعطیلی کارخانه شد و در سال های اخیر برنامه ای 
برای بهره وری از این کارخانه وجود نداشــت تا اینکه از طریق 
هم اندیشی با معاون شهرســازی و معماری شهرداری تهران و 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر به این نتیجه رسیدیم تا از این 
فرصت برای رونق ساخت مسکن اســتفاده شود. احداث هزار و 
56واحد در آن پیش بینی شــده که مصوبه کمیسیون ماده 5را 

دریافت کرده ایم و در حال اخذ تأییدیه توده گذاری هستیم.
آیا سرانه های هفت گانه ازجمله فضای سبز و 

مراکز درمانی و... در آن تأمین خواهد شد؟
البته که تأمین سرانه ها در چنین پروژه عظیمی ضروری است 
و تمامی ســرانه های موردنیاز شــهروندان اعم از سرانه فضای 
سبز، سرانه درمانی و آموزشی و... همچنین مجموعه ورزشی و 

فرهنگی در آن پیش بینی شده است.
 چه اقدامی برای افزایش سرانه های هفت گانه 

انجام می شود؟
در منطقه16 زمین های بیش از یک هکتــار زیادی وجود دارد 
که شهرداری با همکاری مالکین و براساس دستورالعمل اراضی 
ذخیره توسعه نوسازی شهری، حدود 50درصد از مساحت این 
زمین ها به فضاهای سبز و خدماتی تخصیص خواهد یافت. نکته 
اینکه با کمک دبیرخانه کمیســیون ماده 5 شرایط به گونه ای 

فراهم شده تا مالکین موظف به ساخت این خدمات شوند.
در منطقه فضاهای خالــی مانند زمین های 
متعلق به شرکت راه آهن و چیت سازی وجود دارد. آیا 

برنامه ای برای بهره وری بهتر از این املاک دارید؟
حتماً برنامه داریم. کارخانه چیت سازی حدود 12هکتار مساحت 
دارد و پیش بینی احداث 2هزار و700واحد مسکونی شده و سعی 
داریم با تسهیلگری ساخت وساز، شرایط به گونه ای فراهم شود 
تا مالک هم از این پروژه منتفع و ترغیب شــود. این موضوع در 
کمیسیون ماده 5در حال بررسی است و همچون پروژه کارخانه 
قو تأمین ســرانه های هفت گانه در آن پیش بینی شــده است. 
درخصوص زمین های متعلق به شــرکت راه آهن طرح احداث 
پارک خطی در جبهه غربی راه آهن به طــول حدود 700متر 
پیش بینی شــده که نیازمند همکاری وزارت راه و شهرسازی و 

شرکت راه آهن تهران است.
 اهم برنامه های پیش بینی شــده به ویژه در 

راستای فضای سبز منطقه تا پایان سال چیست؟
خروج محله جوادیه از بن بست، توســعه فضای سبز در محور 
ظهیری، احداث پاتوق های خرد محلی و... اهم برنامه ها تا پایان 

سال هستند.

نقل قول خبر

عدد خبر

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگارگفت و گو

محســن تبریزی مهــر، معــاون فنــی 
ســتاد معاینــه فنــی خودروهــای شــهر 
تهــران گفت: بــا توجــه به نظرســنجی 
انجام شــده در یــک مــاه گذشــته در 
تهــران  شــهر  فنــی  معاینــه  مراکــز 
مشخص شــد که نزدیک به 40 درصد 
الزامــات  از  خــارج  خودروهــا  از 
قانونــی و جریمــه، تنهــا بــرای کنتــرل 
وضعیــت ایمنــی و فنــی بــه مراکــز 
 معاینــه فنــی شــهر تهــران مراجعــه 

کرده اند. 
نتایــج ایــن نظرســنجی نشــان داد که 
برخی از مراکــز به مراکزی بــرای پایش 
شــده  تبدیــل  خودروهــا  ســلامت 
اســت و راننــدگان چندین مرتبــه در 
ســال بــرای کنتــرل وضعیــت ایمنــی و 
 فنــی و آلایندگــی بــه آنهــا مراجعــه

 می کنند.

۴۰
درصد

امیر یــزدی، شــهردار منطقــه12 اعلام 
کــرد: خیابــان آتش نشــانی بــه طــول 
200 متــر و بــا عــرض حــدود 17 متــر که 
به دلیل وجود ســاختمان آتش نشانی 
از سال 133۶ به این نام خوانده شده، 
به پیاده  راه با مساحت 2۶00 مترمربع 
تبدیــل می شــود.  کارگاه متــرو در 
سال های گذشته این خیابان را اشغال 
کــرده بــود. ایســتگاه متــروی مولــوی، 
بازار بــزرگ تهــران و چنــد بیمارســتان 
در نزدیکــی ایــن خیابــان قــرار دارنــد  و 
تاکنــون حــدود 10 درصــد از ایــن پروژه 

انجام شده است.

۲۰۰
متر

مسعود درستی 
مدیرعامل شرکت متروی تهران و حومه

مطالعــات اولیــه ســاخت خــط11 متروی 
تهــران تمام شــده و بیــش از 25 مجتمــع 
ایســتگاهی بــا قابلیــت ســرمایه گذاری 
بخــش خصوصــی به منظــور کمــک بــه 
هزینه های اجرای طرح در آن شناســایی 
شــده اســت، بــه همیــن دلیــل ایــن خط 
یکــی از پرجاذبه تریــن خطــوط متروبرای 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی است. 
اجرا و بهره برداری از خط 11 در فاصله بین 
ایســتگاه عبدل آباد تا ایستگاه چیتگر از 
اولویت های اصلی شرکت مترواست زیرا 
نه تنها مناطــق کم برخوردار شــهر تهران 
دارای متــرو خواهنــد شــد بلکــه  موجب 

کاهش ترافیک خط 5 مترو می شود.

قدرت الله محمدی
مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران

امســال تــا ســقف 300 میلیــارد تومــان 
قراردادهایــی در حــال انجــام اســت  تــا 
تجهیزات جدید وارد شبکه آتش نشانی 
پمپ بنزین هــا،  بــرای  شــهر  شــود. 
پالایشــگاه ها و مخــازن ســوخت هــم در 
حال وارد کردن دستگاه جدیدی هستیم 
کــه از راه دور اطفــا را انجــام می دهــد و 
به ســرعت در عملیــات کمــک می کند. 
بــا توجــه بــه نزدیک بــودن فصل ســرما، 
بخــش فرهنگــی ســازمان آتش نشــانی 
شهرداری تهران آموزش های شهروندی 
را آغــاز کــرده اســت؛ چرا که خطــر جدی 

گازگرفتگی وجود دارد.

دربارههمهحاشیهسازیها
برایاقداماتشهرداریدرفضایسبز

طی یک سال گذشته برخی برای 

جهان
زیرســوال بــردن اقدامــات 
شهرداری، نسبت به انتشار اخبار 
تاریخ گذشته یا ادعاهای غیرواقع اقدام کرده اند که 
بخشی از آنها مربوط به فضای سبز بوده است. به 
گزارش همشهری، اما پس از مدتی مشخص شد که 
نه اخبار درست بوده و نه ادعاهای مطرح شده. در 
ادامه برخی از این اتفاقات حاشیه ای مرور می شود.

 
ساخت هتل

 در زمستان ســال 1400 خبری درباره ساخت 
هتل در بوستان های تهران منتشر شد تا موجی 
از انتقادات روانه شــهرداری تهران شود. یکی از 
ایرادهایی که به این موضوع گرفته شد، این بود 
که شهرداری باید فضای ســبز را توسعه داده و 
سرانه فضای سبز را افزایش دهد، ولی با ساخت 
هتل در بوستان ها چنین اتفاقاتی رخ نمی دهد. 
به همین دلیل، علیرضا زاکانی توضیحاتی را در 
این رابطه عنوان کرد و گفت: »موضوعی که بیان 
کردم  این بود که در پایتخت 44 هزار هکتار فضای 
سبز پیرامونی و 1۳ هزار هکتار فضای سبز پارک و 
بزرگراه داریم و به این 1۳ هزار هکتار کاری نداریم 
و در ۸ نقطه از این 44 هزار هکتار فضای پیرامونی 
از سابق مجوزی وجود داشته که ابنیه و زیرساختی 

برای مراکز رفاهی و خدماتی ایجاد شود.« 

مرگ دلخراش دختر 4ساله
تیرماه گذشــته دختر 4ســاله ای به چاهی در 
منطقه 15 تهران سقوط کرد و جان باخت. بعد از 
این اتفاق تلخ، گفته شد که این دختر بچه در یکی 
از بوستان های منطقه 15 دچار حادثه شده است. 
برای همین، مهدی چمران، رئیس شورای شهر 

تهران درباره اینکه آیا دختر 4ساله در چاهی در 
یکی از بوستان های شهر تهران جان باخته است، 
گفت:  »حادثه سقوط دختر 4ساله در چاه حادثه 
تلخی بود اما این منطقه بوستان نبوده و در رمپ و 
لوپ یک بزرگراه واقع شده است. جایی پیش بینی 
نشــده که مردم در این محل استراحت کنند و 
فضای سبز بین بزرگراهی است که محل خطرناکی 

برای پیاده شدن افراد نیز محسوب می شود.« 

مساحت کمربندسبز شهر تهران 
در زمستان سال گذشته بیلبوردی در سطح شهر 
تهران نصب شده بود که نشان می داد 15اسفند، 
1250هکتار به کمربندسبز پیرامونی شهر تهران 
اضافه می شود. در این میان، برخی چنین بیلبورد 
تبلیغاتی را با مســاحت فضای سبز سطح شهر 
تهران اشــتباه گرفته و عنوان کردند که شهردار 
چگونه در مدت زمان کوتاهی به فضای سبز شهر 
1250هکتار اضافه کرده است. اما واقعیت میزان 

توسعه کمربند سبز تهران بود.

زنانه مردانه شدن بوستان مادر و کودک
در بهار سال 1401 احداث بوستان مادر و کودک 
در شــهر تهران حاشیه ساز شــد و عده ای از آن 
به عنوان زنانه مردانه کــردن پارک ها یاد کردند. 
عبدالمطهر محمدخانی، ســخنگوی شــهردار 
تهران اما جزئیاتی را اعلام کرد که تکذیب ادعای 
مذکور بود: »بوســتان های مادر و کودک پاسخ 
سریع به مطالبه جدی خانواده ها برای امنیت و 
مناسب سازی فضاست.«    به عبارتی تعدادی از 
بوستان ها برای افزایش امنیت مادران و کودکان 
و خانواده ها مناسب سازی شد و خبری از زنانه و 

مردانه شدن پارک ها نبوده است.

مناطق دارای 
اولویت برای 
تملک باغات
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وزير راه  وشهرسازي كشورمان در چندين نوبت در مورد همكاري هاي حمل ونقلي با مقامات قطري ديدار و گفت وگو كرده است.

چند روز قبل از آغــاز جام جهانی، 

حمل ونقل
بلیت ایرلاین های ایران و قطر ایرویز 
در مســیرهای ایــران - قطــر 
قیمت گذاری می شود و مسافران ایرانی جام جهانی 
می توانند بلیت خود را ارزان تر از بسته های موجود 
خریداری کننــد. این چکیده اظهــارات وزیر راه و 
شهرســازی بعد از ملاقات با  نخســت وزیر و وزیر 

حمل ونقل قطر است.
به گزارش همشهری، فوتبال دوســتان ایرانی هم 
مانند سایر کشــورها می توانند با خرید بسته های 
گردشگری جام جهانی، به قطر سفر کنند؛ اما وزارت 
راه و شهرسازی در ماه های اخیر رایزنی هایی برای 
همکاری های حمل ونقلــی در ایام جام جهانی قطر 
انجام داده و قرار اســت ســفرهای دریایی و هوایی 
میان ایران و قطر با مشــوق های ویژه انجام شــود. 
وزیر راه و شهرســازی بعد از ســفر اخیر به قطر و 
گفت وگو با مقامات این کشــور، از همه کسانی که 
قصد سفر به قطر و تماشای مسابقات جام جهانی را 
دارند، درخواست کرد تا بلیت هایی را که به صورت 
بسته های ســفر با مبالغ  ۸۰ میلیون تومان و حتی 
بالاتر به فروش می رســد تهیه نکنند و مؤکدا با این 

نرخ ها بلیت نخرند.

زمان اعلام قیمت بلیت
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به سفر 2 روزه خود به 
کشور قطر و ملاقات با نخست وزیر و وزیر حمل ونقل 
این کشور، توافقات انجام شده در مورد جام جهانی 
2۰22 را از دســتاوردهای مهم این سفر برشمرد و 
گفت: در جلسه ای که با وزیر حمل ونقل برگزار شد، 
توافق شد چند روز قبل از مسابقات جام جهانی قیمت 

بلیت هواپیمای ایران و قطر ایرویز قیمت گذاری و 
اعلام شود. رستم قاســمی به پایگاه خبری وزارت 
راه اعلام کرد با توافقات بســیار خوبی که با کشور 
قطر برای بلیت ارزان صورت گرفته اســت مردم 2 
هفته قبل از مسابقات جام جهانی مي توانند از طریق 
سایتی که رسماً اعلام خواهد شد، بلیت ارزان تهیه 
کنند. قاسمی همچنین با اشــاره به توافقات انجام 
شده برای انجام ســفر هوایی از فرودگاه های کشور 
به دوحه افزود: از شهرهای ساحلی جنوبی بوشهر، 
بندرعباس، شــیراز و کیش به دوحه پــرواز انجام 
خواهد شد و با توجه به فراهم بودن امکانات رفاهی 
در استان های ساحلی جنوبی تماشاچیان می توانند 
صبح به قطر سفر کنند و بعد از تماشای بازی به شهر 
خود بازگردند یا در هتل شــهرهای شیراز، کیش و 

بوشهر استراحت کنند.

وعده فراوانی و ارزانی بلیت
در جریان برگزاری مســابقات جام جهانی فوتبال، 
فرودگاه بین المللی حمد بــه ازای لندینگ )فرود( 
هر هواپیمای مسافری حدود ۱۰ هزار دلار دریافت 
می کند که در توافق مقامات حمل ونقلی ایران و قطر 
مقرر شده این هزینه برای ایرلاین های ایرانی تقریباً 
حذف شود و لندینگ هواپیماهای کشورمان رایگان 
باشــد. این اتفاق تا حدودی می توانــد هزینه بلیت 
را کاهش دهد. از ســوی دیگر وزیر راه و شهرسازی 
می گوید: تعداد زیادی پرواز برای مسابقات جام جهانی 
در نظر گرفته شــده کــه از تعداد تماشــاچی های 
احتمالی بیشتر اســت و محدودیتی در پرواز وجود 
ندارد؛ ازاین رو می توان انتظار داشــت قیمت بلیت 
هواپیما در مســیر ایران – قطر به واسطه بازار نسبتاً 

رقابتی نیز تا حدودي تعدیل شــود. نکته قابل توجه 
این اســت که کشــور کوچک قطر فقط 2 فرودگاه 
دارد؛ فرودگاه غیرتجاری الخور کــه عمدتاً میزبان 
جت های خصوصی است و فرودگاه بین المللی حمد 
که تمام پروازهای داخلی و خارجی قطر را پشتیبانی 
می کند و به عنوان یکی از بهترین فرودگاه های جهان 
برای تأمین حجم ترافیک نامحدود و افزایش مداوم 
مسافران طراحی شده؛ اما باید دید در جریان برگزاری 
مسابقات جام جهانی، آیا در کنار پذیرش پروازهایي 
از اقصی نقاط جهان، آیا حاضر است ترافیک ورودی 
نامحدود برای ایران در نظر بگیرد یا ایرلاین های ایرانی 
مجبورند بنا به تعداد محدود پروازهای تعریف شده، 

در این مسیر فعالیت کنند.

مسافرت دريايی از دير تا الرويس
در کنــار پروازهایی که قرار اســت علاقه مندان به 
فوتبال را از ایران به دوحه منتقل کنند، دسترسی 
دریایی میان بنادر ایران و قطر نیز از مدت ها پیش 
بین 2 کشــور توافق شده و قرار اســت شناورهای 
مســافربری در مســیر بندر دیر – بنــدر الرویس 
فعالیت کنند. حتی طبق قرارداد دولت های قطر و 
ترکیه و با همکاری ایران، قرار اســت بخشی از ارائه 
خدمات حمل ونقل به تیم های شــرکت کننده در 
جام جهانی نیز در قالب ۳۵۰ ون مرسدس VIP  از 
مرز بازرگان وارد ایران شــوند و درنهایت از طریق 
شــناور رورو-پســنجر به قطر منتقل شوند. اولین 
کاروان از ایــن ون ها، هفته پیش وارد ایران شــد و 
بخشــی از افراد همراه این کاروان نیز 27 مهرماه از 
فرودگاه بین المللی شــهدای لامرد به مقصد دوحه 
پرواز کردند. در این میان، طبق قوانین اداره بنادر و 

دریانوردی بوشهر، قطر پذیرفته است که جابجایی بار 
توسط برخی شناورهای سنتی ایران نیز انجام شود. 
همچنین وزیر راه و شهرسازی می گوید: با قطری ها 
توافق شــده در بندر الرویس، زمینی به نمایشگاه 
صنایع دستی ایران اختصاص پیدا کند که می تواند 

میزبان مسافران جام جهانی باشد.

سفرهای روزانه تركیبی
یکی از ســناریوهایی که بــرای مســافران ایرانی 
جام جهانی مطرح شده و هزینه آن می تواند نسبت 
به اقامت طولانی مــدت در قطر تفاوت قابل توجهی 
داشته باشــد، ســفر روزانه و ترکیبی است؛ به این 
صورت که افراد برای تماشای یک مسابقه فوتبال، 
از طریق پرواز ایرلاین های ایرانی یا قطر ایرویز وارد 
قطر شده و بعد از اتمام مسابقه از طریق شناورهای 
مســافربری ایران یا پروازهای برگشت به شهرهای 
ساحلی کشــورمان برگردند که حتی برای اقامت 
نیز هزینه هتل های آنهــا به مراتب از هتل های قطر 
کمتر است. به عنوان مثال، در حال حاضر یک فروند 
شناور رورو-پسنجر )باری- مسافری( در بندر بوشهر 
وجود دارد که قرار اســت در ایام جام جهانی نیز در 
خدمت مســافران جام جهانی باشــد. این شناور از 
ظرفیت ۱۳۵۰ صندلی، ۵۸۱ تخــت، 2۵۰ کابین، 
سالن ورزشی، ســینما و ۱۰ عرشه برخوردار است و 
همچنین می تواند 7۰۰ دســتگاه خودروی سواری 
یا ترکیبــی از ۱۴2 دســتگاه خودروی ســواری و 
۴2 دســتگاه کانتینــر یخچالدار را حمــل کند و 
درمجموع با ارائه خدمات در حد ۵ ستاره به مسافران، 
می تواند یکی از گزینه های جذاب برای سفر به قطر یا 

برگشت از قطر به بوشهر باشد.

چگونه باید به قطر سفر کرد؟
گزارش همشهری از تمهیدات حمل ونقلی برای جام جهانی فوتبال

نرخ تورم ماهانه و سالانه افزایشی و نرخ تورم نقطه ای کاهشی شد
برخورد تورم به هسته سخت

تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران نشان از برخورد تورم 

تورم
به هسته سخت دارد. نرخ تورم ماهانه و سالانه در مهرماه 
۱۴۰۱روندی صعودی داشته، اما نرخ تورم نقطه به نقطه 
نزولی شده است. با این تغییر در سطح عمومی قیمت کالاها و خدمات، 
به نظر می رســد روند کاهشــی مورد انتظار برای فروکش کردن تورم، 
سخت و پیچیده خواهد بود؛ به نحوی که پیش بینی می شود نرخ تورم در 

پایان سال به زیر ۴۰درصد نرسد.
به گزارش همشهری، ستاد اقتصادی دولت اخیرا برای مهار روند قیمت ها 
به تشکیل واحد ویژه رصد تورم اقدام کرده و تلاش دارد تا نرخ تورم را 
کنترل کند. مرکز آمار ایران می گوید: نرخ تورم ماهانه در مهرماه امسال 
با ۸دهم درصد رشد به ۳درصد رسیده و کالاهای خوراکی، آشامیدنی 
و دخانیات در مهرماه امسال نسبت به شهریورماه 2.2درصد و کالاهای 
غیرخوراکی و خدمات هم به طور میانگین ۳.۵درصد رشد کرده است. 
به این ترتیب نرخ تورم از کالاهای خوراکی و آشــامیدنی به کالاهای 

غیرخوراکی و خدمات شیفت کرده است.
نرخ تورم ماهانه پس از رکورد ۱2.2درصدی در خرداد امســال پس از 
حذف ارز ۴2۰۰تومانی کالاهای اساسی تنها در 2ماه تیر و مرداد روند 
کاهشی را تجربه کرده و به 2درصد در پایان مرداد رسیده، اما در ماه های 

شهریور و مهرماه دوباره این روند افزایشی شده است.

تورم سالانه در مسیر صعود
گزارش جدید مرکز آمار بیانگر استمرار روند افزایشی نرخ تورم سالانه 
طی ۵ماه اخیر اســت؛ به گونه ای که نــرخ تورم ســالانه در مهرماه با 
۸دهم درصد رشد به ۴2.9درصد رســیده است. این شاخص سالانه از 
۴۵.۸درصد در شهریور پارسال روندی نزولی داشته و به ۳۸.7درصد در 
اردیبهشت امسال رسیده و پس از آن دوباره افزایشی شده است. به گفته 
نهاد رسمی آماری کشور نرخ تورم ماهانه شهری با ۸دهم درصد افزایش 
در مهرماه به ۴2.۳درصد و در مناطق روســتایی هم با 9دهم درصد به 

۴6.2درصد رسیده است.

كاهش نرخ تورم نقطه ای
این گزارش می افزاید نرخ تورم نقطه ای در نخســتین ماه فصل پاییز با 
۱.۱واحد افت به ۴۸.6درصد رسیده؛ به این معنا که یک خانوار ایرانی 
برای خرید یک سبد کالا و خدمات یکسان در مهر امسال ۴۸.6درصد 
بیشتر از مهر سال گذشته هزینه  کرده  است. تورم نقطه ای در اردیبهشت 
امسال به ۳9.۳درصد رســیده بود که در خرداد امســال با حذف ارز 
۴2۰۰تومانی به ۵۴درصد رســیده و پس از آن روندی نزولی را تجربه 

کرده است.
مرکز آمار می گوید: در مهرماه امســال میانگین سبد قیمتی کالاهای 

خوراکی، آشامیدنی و دخانیات ۴.7درصد کاهش یافته و به 7۰.7درصد 
رســیده و در همین مدت نرخ تورم کالاهای غیرخوراکی و خدمات با 
7دهم درصد افزایش به ۳6.۱درصد رســیده است. افزون بر اینکه نرخ 
تورم نقطه ای برای خانوارهای شــهری در ماه گذشته با 7دهم درصد 
کاهش به ۴7، 7 درصد و برای خانوارهای روستایی با ۳.۱واحد درصد 
ریزش به ۵۳.2 درصد رسیده است. دلیل اصلی افزایش نرخ تورم گروه 
کالاهای غیرخوراکی و خدمات در مهرماه امسال ناشی از رشد 6.۱واحد 
درصدی شاخص اجاره بها و ثبت نرخ تورم ۳6درصدی اجاره بها در مهرماه 

امسال نسبت به مهرماه سال گذشته بوده است.

تورم در گروه های شاخص
جزئیات تورم در ۱۱گروه کالاها و خدمات اصلی بیانگر این اســت که 
در مهر امسال نســبت به مهر سال گذشــته قیمت کالاهای خوراکی 
و آشــامیدنی 72.7درصد، دخانیات ۴۵.۱درصد، پوشــاک و کفش 
۴9درصد، مسکن و حامل های انرژی 2۸درصد، مبلمان و لوازم خانگی 
۳۴.6درصد، بهداشــت و درمان ۳۵.7درصد، حمل ونقل ۳7.۳درصد، 
ارتباطات 7.۴درصد، تفریح و فرهنگ 2۸.۸درصد، آموزش 2۸.6درصد، 
هتل و رستوران ۸۴.6درصد و سایر کالاها و خدمات ۳7.7درصد رشد 

کرده است.

اعداد نگران كننده آبی ايران
 پاییز کم بارش پیش بینی شده، سدها خالی 

و مصرف رو به افزایش است

نه تنها گفته مدیران و مسئولان آبی، بلکه اعداد و آمار از وخامت 
وضعیت آبی ایران در پاییز امسال حکایت دارد. اگر تصور غالب 
این است که نگاه ها به آسمان و بارش های مقطعی باشد، روی 
نمودار و جداولی که در اختیار مدیران ارشــد صنعت آب قرار 

می گیرد، وضع به مراتب بدتر است. 
این روزها همه مدیران ســطوح مختلف وزارت نیرو هشــدار 
می دهند و می گویند: وضــع نگران کننده اســت تا جایی که 
احتمال قطع آب مشترکان پرمصرف در دستور کار قرار گرفته 
و ممکن است برخی شهرها و استان ها با جیره بندی آب مواجه 
شوند. در تازه ترین اظهارنظر عبدالحسین مجدی زاده،معاون 
بهره برداری شــرکت تامین و تصفیه شــرکت آبفــای تهران 
گفت: نمودارهای مرکز کنترل و پایش نشــان می دهد حجم 
ذخایر آب تهران با شــیب زیادی در حال کاهش و البته میزان 
مصرف در حــال افزایش اســت و مجموع ذخایــر آب تهران 
هم اکنون 62۱هزار مترمکعب است و مصرف لحظه ای آب تهران 

۴۱هزار لیتر بر ثانیه است. 
او می گوید اگر تهرانی هــا بخواهند از این وضــع عبور کنند، 
دســت کم باید 2۰درصد از مصرف خود کم کنند. مؤسســه 
تحقیقات آب هم می گوید: در مهر امســال به طور متوســط 
2.۱میلی متر باران باریده و نسبت به سال گذشته 6۱درصد و 

نسبت به میانگین بلندمدت 7۱درصد افت بارش داشته ایم.
فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب، اعلام 
کرد: با توجه به پیش بینی هواشناسی مبنی بر کم بارشی فصل 
پاییز۱۴۰۱ و به تبــع آن کاهش ورودی ها به مخازن ســدها، 
صرفه جویی در مصرف آب امری ضروری اســت. ســخنگوی 
صنعت آب کشور با بیان اینکه مصرف آب شرب تهران با زمان 
اوج تابستان برابری می کند و متأسفانه از ابتدای سال آبی تاکنون 
۱۵درصد ورودی به سدها کاهش پیدا کرده است. او تأکید کرد: 
علاوه بر برنامه ریزی ها، از انتهای پاییز و شــروع زمســتان که 
بارندگی ها اتفاق می افتد کشاورزان به الگوی کشت پایبند باشند 
و با همان الگویی که جهادکشاورزی برای استان ها پیش بینی 
کرده اســت، بتوانیم یک عبور ایمن با کمترین آسیب به رفاه 

مردم داشته باشیم.

19 استان بدون باران
با پایان نخســتین ماه از فصل پاییز۱۴۰۱ شــرکت مدیریت 
منابع آب ایران اعلام کرد که در مهر امســال ۱9 استان ایران 
باران ندیده اند و در دیگر استان ها هم بارش ها کمتر از میانگین 
بلندمدت بوده است. این یعنی خطر خشکسالی و تشدید بحران 
آب در کشور، خراسان جنوبی، بوشــهر، یزد، ایلام، قزوین، قم، 
کرمان، سیستان و بلوچستان، زنجان، اصفهان، چهار محال و 
بختیاری، تهران، کرمانشاه، خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد، 
کردستان، مرکزی، همدان و لرستان ۱9استانی هستند که در 

مهر امسال با میزان بارندگی صفر مواجه شده اند.

بحران آب در تهران
محمدرضا بختیاری، مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهران در مورد وضعیت منابع آبی استان تهران و میزان ذخیره 
آن گفت: امسال سومین پاییز خشک تهران را سپری می کنیم. 
حجم ذخیره آب استان ۳۵2میلیون مترمکعب است. این مقدار 
نسبت به سال گذشته ۴۳۰میلیون مترمکعب کمتر شده است. 
هرچند که نســبت به تراز نرمال هم ۵۰درصد کاهش داریم. 
مصرف آب شرب روزانه در اســتان تهران ۳میلیون مترمکعب 
است. درنهایت اگر تمهیداتی دیده نشود و صرفه جویی نکنیم در 

اوایل زمستان به مشکل برخورد می کنیم.

حمايت های تاريخ گذشته
صبح دیروز نشســت ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت با هدف بررسی راهکارهای 
حمایت از بازار سرمایه و تقویت حاکمیت 
شــرکتی برگزار شــد و در این نشست، 
محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهوري توصیه کرد: 
مفاد بسته حمایتی که بهمن ماه سال گذشته مصوب شد، در 
سال آینده نیز حفظ و استمرار یابد. البته که بررسی مفاد این 
بسته نشان می  دهد بدون اضافه کردن چند دغدغه مهم بازار، 

نمی توان از آن انتظار معجزه داشت.
در بهمن ۱۴۰۰ ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت یک بسته 
۱۰ بندی بــرای حمایت از بورس ارائه داد که در آن مســائلی 
نظیر قیمت گاز خوراک پتروشــیمی ها، مالیات شرکت های 
تولیدی، فرمول حقوق دولتی معادن، افزایش سرمایه صندوق 
تثبیت بازار، کنترل انتشار اوراق دولتی و تعیین نرخ تسعیر ارز 
بانک ها مورد توجه قرار گرفته بود و باوجود اثرات مثبت موقتی، 
باز هم نتوانســت فضای کلی بازار را تغییر دهد و مانع ریزش 
مستمر قیمت ســهام به خصوص در نمادهای غیرشاخص ساز 
شــود. دلیل اصلــی موقتی بودن اثــر این بســته حمایتی، 
دیده نشــدن دغدغه  های اصلی بازار در تمهیدات اندیشــیده 
شده بود. به عنوان مثال، بازار سرمایه در شرایط فعلی به شدت 
از قیمت گذاری دستوری رنج می برد و شرکت  ها به طور مستمر 
در حال از دست دادن حاشیه سود حداقلی هستند؛ درنتیجه 
ســهامداران نیز با دورنمای کاهش سود سهام، نه تنها تمایلی 
برای خرید سهام ندارند بلکه در فروش ســهام نیز از دیگران 
سبقت می گیرند. در این وضعیت، سرمایه صندوق تثبیت بازار 
نیز به راحتی صرف خرید سهام در چند نماد شاخص ساز شده و 

عملا از کارایی افتاده است.
 از سوی دیگر، بازار ســرمایه به شدت از پیش بینی ناپذیربودن 
اقتصاد و ابهام در سپهر اقتصاد سیاسی گریزان است و همین 
مســئله صاحبان نقدینگی و فعالان بورســی را محتاط کرده 
است؛ به گونه ای که ارزش واقعی معاملات بازار سرمایه که در 
مرداد ۱۳99 به بیش از 2۰ هزار میلیارد تومان در روز رســیده 
بود، در شرایط فعلی به 2 هزار میلیارد تومان و حتی کمتر از این 
رقم رسیده و سهامداران به واسطه دورنمای ناامیدکننده ای که 
برایشان ترسیم شده، رغبتی برای خریداری یا نگهداری سهام 
ندارند. بورس نیازمند حذف قیمت گذاری دســتوری و البته 

پیش بینی پذیر شدن اقتصاد است.

كمک به تولید از مبدأ
  خبر: محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی قانون الحاق یک جز به بند »ه« 
تبصره7 قانون بودجه ســال۱۴۰۱ کل کشــور 
مبتنی بر کاهــش حقوق گمرکی مــواد اولیه، 
واسطه ای، اجزا، قطعات، ماشین آلات و تجهیزات 
را برای اجرا ابلاغ کرد. طبق این قانون، نرخ حقوق 
گمرکی مواد اولیه، واســطه ای، اجــزا، قطعات، 
ماشــین آلات و تجهیزات از تاریخ ابلاغ قانون، به 
یک درصد تقلیل می یابد و دولت مجاز اســت با 
توجه به کاهش منابع حاصــل از حقوق ورودی، 
نســبت به فروش اوراق مالی تا سقف 2۸۰هزار 

میلیارد ریال اقدام کند.
  نقد: کارشناسان و صاحب نظران می گویند 
۸۵درصــد از کل واردات مربوط بــه کالاهایی 
است که مســتقیم یا غیرمســتقیم برای تداوم 
تولید مورد نیاز اســت و به شــکل مــواد اولیه، 
ماشین آلات و کالای واســطه ای به بخش تولید 
کشــور اختصاص خواهند یافت. در این شرایط، 
تنش اقتصاد و افزایش نرخ ارز، عملا هزینه واردات 
را برای تولیدکنندگان که بــا ۸۵درصد واردات 
کشــور ســروکار دارند، افزایش می دهد؛ آن هم 
در شــرایطی که قیمت گذاری ریالی کالاها در 
اقتصاد ایران نمی تواند کل افزایش قیمت ناشی 
از تنش اقتصادی و شوک ارزی را پشتیبانی کند 
و به همین واسطه تولیدکننده وابسته به واردات 
مجبور اســت در ازای هزینه دلاری، محصولات 

خود را ریالی بفروشد.
در این شــرایط، حتی اگر تولیدکننده با ســد 
قیمت گذاری دســتوری نیز مواجه نباشــد، باز 
هم به واســطه کاهش قدرت خرید جامعه و افت 
تقاضای بازار، نمی تواند قیمت نهایی کالای خود را 
همپای تأثیر نرخ ارز بر واردات اقلام مورد نیاز خود 
افزایش دهد؛ اما کاهش تعرفه واردات وابسته به 
تولید که قانون آن ابلاغ شده، مستقیما قادر است 
با کاهش هزینه های تولید از مبدأ، بخشی از فشار 

را از گرده تولیدکنندگان بردارد.
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5 دوشنبه 2 آبان 1401
 شماره  8620

 ســازمان غــذا و دارو با هدف 

حمایت از شرکت های دارویی و گزارش
بازنگری درخواست برخی از آنها، 
قیمت برخی محصولات را در طرح دارویار اصلاح 
کرد. آنتی بیوتیک ها هم که این روزها کمبودشان 
در داروخانه ها مشکلات متعددی را برای بیماران 
به وجود آورده، شامل این افزایش قیمت هاست و 
برخی از آنها بــا اصلاح قیمــت 40درصدی تا 
100درصدی همراه شده اند، اما این افزایش تنها 
بــرای تولیدکنندگان اســت و هیــچ پرداخت 
اضافه ای برای بیمارانی که اقدام به خرید دارو با 
نســخ می کنند، به همراه نخواهد داشت. حالا 
به گفتــه مشــاور رئیس ســازمان غــذا و دارو 
»آنتی بیوتیک  سازها در 3شیفت شبانه روزی در 
حال تولید هستند و به زودی ثبات دسترسی به 
این داروها در داروخانه ها فراهم خواهد شد، البته 
این مسئله تنها شــامل داروهای فصل زمستان 
نیســت و بــا بازنگری در درخواســت ســایر 
شــرکت های دارویی برای اصــلاح قیمت ها، 
برنامه ریزی برای تامین به موقع سایر داروها هم 
صورت گرفته است.« این در حالی است که علاوه 
بر تولید داخل، مجوز واردات 8 آنتی بیوتیک هم 
به صورت تک نسخه ای از سوی سازمان غذا و دارو 
صادر شده و هرچند هزینه گزافی به دولت و نظام 
سلامت کشور تحمیل می کند، اما با هدف تامین 
سبد دارویی کشور، واردات آنها صورت خواهد 

گرفت.

تغییر الگوی مصرف آنتی بیوتیک ها 
»80درصــد مــوارد مراجعــه بیمار بــا علائم 
ســرماخوردگی )آنفلوآنــزا یا ســرماخوردگی 
معمولی( منجر به تجویز آنتی بیوتیک اســت. 
گزارش های ارسالی از مراکز درمانی این مسئله 
را تأییــد می کند و به شــدت موجــب افزایش 
بار مصرف شــده اســت.« این نکته ای است که 
سجاد اســماعیلی، مشاور رئیس ســازمان غذا 
و دارو به عنوان یکی از دلایــل افزایش مصرف 
آنتی بیوتیک هــا در کشــور طــی هفته های 
اخیر به همشــهری اعلام می کنــد و می گوید: 
»در نیمــه اول1401 حــدود 17میلیون عدد 
سوسپانسیون های آنتی بیوتیک برای کودکان 
تامین شــد که این رقم به اندازه کل 1400 بود. 
البته در نیمه اول سال1400 با وجود پیک های 
کرونا، شدت بستری بیماران بیشتر بود و در زمان 
بســتری نیازی به مصرف آنتی بیوتیک نبود و 
درمان هایی ازجمله رمدسیویر و کورتون مدنظر 
بود.« اســماعیلی با بیان اینکه واکسیناسیون 
گسترده و سراسری منجر به کاهش پیک های 
کرونا طی یک ســال اخیر شده و دیگر نیازی به 
بســتری بیمارانی که مبتلا به کرونا می شدند 
نبود، ادامه می دهد: »در نیمه اول1401 وضعیت 
بیماری مشابه سال گذشته نبود و افراد با علائم 
کرونا و سرماخوردگی عمدتا به صورت سرپایی 
درمان خود را دریافت می کردند. این مســئله 
باعث شد که الگوی نامناسب تجویز دارو ازجمله 
آنتی بیوتیک ها تقویت شود و افزایش مصرف رقم 
بخورد.« به گفته این فعال حوزه دارو همچنین 
افزایش تقاضای القایــی در بحث آنتی بیوتیک 
و ســرم هم باعث افزایش مصرف شــده است: 
»هم اکنون ســرم به صورت بی ســابقه در حال 
تامین است و در ماه حدود 18میلیون عدد سرم 
تامین می شود. بین 15 تا 16میلیون از این میزان 

تولید داخل اســت. گزارش ها  و دلایل افزایش 
مصرف از سوی معاونت های غذا و دارو و ادارات 
پایش و نظارت بر مصرف به ما می رسد و آنها را به 
معاونت درمان اعلام می کنیم. این در حالی است 
که برای افراد حتی با وجود یک سرماخوردگی 
ساده هم سرم تجویز می شود، درحالی که اصلا 
نیازی بــه آن ندارند. در برخــی درمانگاه های 
کوچک صف های تزریق ســرم به 100نفر هم 
رسیده و غیرطبیعی اســت. این مسئله باید از 
سوی معاونت درمان مورد بررسی قرار بگیرد و 
نظارت جدی بر مصرف سرم ها و کنترل آن وجود 
داشته باشد. البته با وجود افزایش مصرف حتی 
با وجود تقاضای القایی، سرعت تامین به قدری 
بالاست که اکنون براساس گزارش های ارسالی از 
دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور، کمبود 
ســرم به کمترین میزان خود در مراکز درمانی 

رسیده است.« 

دریافت تعهد تولید از شرکت های دارویی 
مشاور رئیس سازمان غذا و دارو در پاسخ به این 
ســؤال که آیا توقف تولید از سوی شرکت های 
دارویی این کمبودها را تقویت نکرده است، بیان 
می کند:»جلساتی با شــرکت های تولیدکننده 
دارو برگزار شــد و آنها مشکلاتشــان را مطرح 
کردند. سازمان غذا و دارو فرصتی به آنها داده که 
با توجه به تامین مواداولیه چه از طریق واردات 
و چه از طریق تولید داخل در سریع ترین زمان 
ممکن به تعهداتشــان عمل کنند. همین حالا 
شرکت های دارویی به صورت 3شیفته در حال 
تولید هستند و سرعت ارســال آنتی بیوتیک ها 
از شــرکت های تامین کننده به توزیع کنندگان 
بیشــتر شــده اســت. البته طی چند روز اخیر 
کمبودهایی در استان ها وجود داشته که اکنون 
داروهای تولید شده به ســرعت به استان ها هم 
ارسال می شــود و به نظر می رسد طی یک هفته 
آینده این دسترسی در بخش داروخانه ها افزایش 
پیدا کند.« این فعال حوزه دارو درباره اینکه چه 
تضمینی وجود دارد شــرکت های داروســازی 
باز هم به دلایل دیگر ازجملــه به صرفه نبودن 
قیمت ها، تولید را متوقــف و کمبودها را تقویت 
کنند، می گوید: »به هیچ عنوان چنین بهانه ای 
پذیرفته نیســت و بازنگری در قیمت ها صورت 
گرفته است. در جلسه ای هم که با این شرکت ها 
برگزار شــد، آنها قیمت ها را پذیرفته اند و دیگر 
هیچ بهانه ای در بحث قیمت  دارو به ویژه درباره 
آنتی بیوتیک ها قابل قبول نیست. طی این مدت 
از زمان شــروع طرح دارویار برخی شــرکت ها 
درخواست بازنگری قیمت ها را داشتند که پس 
از بررســی های لازم درصورت نیاز این مسئله 
محقق شــده و اصلاح و افزایــش قیمت به ویژه 
درباره آنتی بیوتیک ها رخ داده اســت. اما برخی 
درخواست ها هم بحق نبود و هیچ افزایشی درباره 
آنها وجود ندارد.« اسماعیلی ادامه می دهد: »برای 
تامین دارو با شرکت ها جلسات مختلف برگزار و 
فراخوان برای واردات دارو و مواداولیه هم صادر 
شده است تا ذخایر استراتژیک دارویی در بحث 
آنتی بیوتیک به ویژه در ماه های سرد سال تامین 
باشد. از شرکت های دارویی هم تعهد گرفته شده 
طبق برنامه ســازمان غذا و دارو به تعهداتشان 
عمل کنند و اگر این اتفاق رخ ندهد طبق قوانین 
و مقررات با آنها برخورد خواهد شد.« اسماعیلی 
درباره اینکه چرا اقدامات ســازمان برای تامین 

دارو در ماه های سرد سال زودتر صورت نگرفته 
تا چنین کمبودهایی موجب نگرانی و آســیب 
به بیماران نشــود، عنوان می کند: »در این باره 
برخی تخلفات وجود داشته و گزارش شده است. 
بر این اســاس طی یک هفته اخیر با 4شرکت 
توزیع کننده دارو به دلیل تخلف، سبدفروشــی، 
توزیع دارو در برخی داروخانه هــای خاص و... 
برخورد شده و پروانه فعالیت 2شرکت هم باطل 
شده است. در بحث شرکت های تامین کننده هم 
پایش های لازم صورت گرفتــه و درصورتی که 
آنها هم تخلفاتی در بحــث تولید یا احتکار دارو 
و مواداولیه داشته باشــند، قطعا برخورد قانونی 
صورت می گیــرد و به مراجــع قضایی معرفی 
می شوند. در این باره وزیر بهداشت و نیز ریاست 
ســازمان غذا و دارو تأکید بر برخوردهای بدون 
اغماض با متخلفان دارند چرا که این مســئله با 

سلامت مردم در ارتباط است.« 
مشاور رئیس ســازمان غذا و دارو درباره اینکه 
چرا با وجود گذشت 3ماه از اجرای طرح دارویار، 
همچنان برخــی کمبودهــا و گرانی ها موجب 
نارضایتی مردم است، توضیح می دهد: »برخی 
موارد خارج از سیاستگذاری های سازمان غذا و 
داروست. ازجمله قرار بود بانک مرکزی تسهیلاتی 
برای شــرکت ها درنظر بگیرد یا بحث مالیات بر 
ارزش افزوده که قرار بود از 9درصد به یک درصد 
کاهش پیدا کند و با تأخیر انجام شد. هنوز زمان 
لازم برای پایش طرح تکمیل نشده و حداقل باید 
یک بازه زمانی 6ماهه ســپری شود تا بتوان نظر 
قطعی درباره آن داد. امیدواریم روند تامین دارو 

طی روزهای آینده سرعت بیشتری بگیرد.« 

 هنــوز به پیــک مصرف داروهای ســرما 
نرسیده ایم 

»ســهم مواد اولیه آنتی بیوتیک ها 70درصد 
است و این مســئله موجب افزایش قیمت و 
گران شــدن مواداولیه بــرای تولید داروهای 
آنتی بیوتیک و کمبود این دارو در داروخانه ها 

شده است.«
 این نکته را علی فاطمــی، نایب رئیس انجمن 
داروســازان ایــران به عنــوان یکــی از دلایل 
کمبودهــای دارویی در هفته هــای اخیر اعلام 
می کند و به همشــهری می گوید: »بیشــترین 
اعتراضی که طی این مدت باعث کمبودها شد، 
نحوه قیمت گذاری ها بود و به ویژه تولیدکنندگان 
آنتی بیوتیک معتقــد بودنــد قیمت گذاری ها 
متناســب با هزینه ها تعیین نشــده و به همین 
دلیل تولید متوقف شد. البته سازمان غذا و دارو 
در این باره تجدیدنظر کرده و قرار است افزایش 
قیمت مواداولیه دارو به گونــه ای درنظر گرفته 
شــود که برای صنایع داروسازی به صرفه باشد. 
هر چند که هیچ اضافه پرداختی از جیب مردم 

رخ نخواهد داد.« 
به گفتــه فاطمــی هفته گذشــته براســاس 
بازنگری های انجام شــده از سوی سازمان غذا و 
دارو درباره تغییر قیمت برخــی داروها ازجمله 
آنتی بیوتیک هــا، قیمت هــا از 30، 40درصد و 
حتی بیــش از 100درصد افزایــش پیدا کرده 
و به نظر می رسد که این مســئله باعث رضایت 
تولیدکنندگان شده و تولید آنتی بیوتیک شروع 
شده است: »البته علاوه بر تولید آنتی بیوتیک از 
سوی شرکت های دارویی داخلی، هفته گذشته 
هــم مجــوز واردات 8آنتی بیوتیــک به صورت 
تک نسخه ای صادر شده است. البته واردات این 
داروها بار مالی بسیار زیادی برای دولت و نظام 
بهداشــت دارد اما مجبور به تامین آن هستیم. 
اتفاقی که درباره ســرم ها هــم رخ داد و همین 
حالا ماهانه 2 تا 3میلیون ســرم وارد می شود تا 

جبران کننده کمبودها باشند.«  
این فعال حوزه دارو درباره اینکه علاوه بر توقف 
تولید، آیا افزایش مصــرف و تقاضا هم می تواند 
منجر به این کمبودها شده باشد، توضیح می دهد: 
»چندان مطمئن نیســتم کــه افزایش تقاضا و 
مصرف غیرعادی صورت گرفته باشد، چون هنوز 
به پیک مصرف داروهای سرما نرسیده ایم. این 
مسئله مربوط به آبان و آذر اســت که آنفلوآنزا 
و سرماخوردگی به اوج خود می رسند و مصرف 
افزایش پیــدا می کند. اکنون به نظر می رســد 
بیشترین کمبودها به دلیل همان کاهش تولید 
و عرضه به بازار رخ داده اســت. البته یک نکته 
مهم وجــود دارد و اینکه برخی از این شــرایط 
سوءاستفاده هایی می کنند که به هیچ عنوان از 

نظر اخلاقی درست نیست.« 
او ادامــه می دهــد: »به عنــوان مثــال برخی 
شرکت های پخش دارو، شروطی را برای عرضه 
درنظــر می گیرند، مثلا داروخانه هــا را ملزم به 
خرید محصولات مکمل یا آرایشــی بهداشتی 
می کنند تا به آنها ســهمیه سرم و آنتی بیوتیک 
بدهند. این مســئله تحت عنوان سبدفروشــی 
مطرح اســت و با ضوابط و قوانین سازمان غذا و 
دارو همخوانی ندارد. به نظر می رسد رهاشدگی 
موجود باعث می شود که شرکت های پخش در 
این باره تصمیم گیری کنند و مشکلات اینچنینی 

را رقم بزنند.« 

نسخه جدید برای جبران کمبود دارویی 
 با صدور مجوز برای واردات 8آنتی بیوتیک خارجی، به زودی دسترسی پایدار به داروهای فصل سرما در داروخانه ها

 ایجاد خواهد شد 

در نیمــه اول1401 وضعیــت بیمــاری 
مشــابه ســال گذشــته نبــود و افــراد بــا 
علائــم کرونــا و ســرماخوردگی عمدتــا 
به صــورت ســرپایی درمــان خــود را 
دریافــت می کردند. این مســئله باعث 
شــد که الگــوی نامناســب تجویــز دارو 
ازجمله آنتی بیوتیک ها تقویت شــود و 

افزایش مصرف رقم بخورد

 : انجمــن داروســازان  نایب رئیــس 
هنــوز به پیــک مصــرف داروهای ســرما 
نرسیده ایم. این مسئله مربوط به آبان 
و آذر است که آنفلوآنزا و سرماخوردگی 
به اوج خود می رسند و مصرف افزایش 
پیــدا می کنــد. اکنــون به نظــر می رســد 
بیشــترین کمبودهــا به دلیــل همــان 
کاهش تولید و عرضه به بــازار رخ داده 

است

 شکننده شدن روحیات
 ثمره ۲۵ ماه تعطیلی اجباری مدارس

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با اعلام اینکه 
در تابستان 2میلیون نفرروز در سفرهای تربیتی شرکت کردند، 
گفت: از ادارات کل آموزش و پرورش خواسته شده است که به 

مدارس اجازه برگزاری سفرهای تربیتی یک روزه را بدهند.
اصغر باقرزاده با اشاره به راهکارهای جذاب شدن محیط و فضای 
آموزشی مدارس افزود: اصل و اساس این است که معلم با روحیه 
و شاداب وارد مدرسه و کلاس درس شود؛ روحیه شاداب معلم 

نخستین قدم برای نشاط و پویایی در مدرسه خواهد بود.
وی تأکید کرد: بعد از حدود 25ماه تعطیلی اجباری مدارس که 
متأسفانه دچار آن شدیم روحیه ها کمی شکننده، ارتباطات کم 
شده، هیجانات تخلیه نشده و تاب آوری بسیار پایین آمده است. 
این موارد براساس تحقیقات انجام گرفته درباره دانش آموزان، 
معلمان و اولیا کاملا اثبات شده است. معاون پرورشی و فرهنگی 
خاطرنشان کرد: توصیه اول به معلمان، دانش آموزان و اولیا این 
اســت که روحیه بانشاط داشته باشــیم و به طرف مقابل خود 
اجازه دهیم که با شــرایط جدید پیش آمده وفق پیدا کند تا از 
هیجاناتش کاسته شود. وی با بیان اینکه دومین توصیه ما این 
اســت که تلاش کنیم موقعیت های متنوع تربیتی، ورزشی و 
نشاط آور را در مدرسه به وجود بیاوریم، گفت: در طول تابستانی 
که گذشت حدود 2100زمین بازی در داخل مدارس پیش بینی 
شــده که اکنون بعد از گذشــت 6ماه از ســال 1100زمین از 
این تعداد زمین هــای بازی چمن مصنوعی در کل کشــور به 
بهره برداری رســیده است. وی با اشــاره به برگزاری سفرهای 
تربیتی یک روزه، افزود: برای رفتن به سفرهای طولانی مدت، هم 
هزینه ها زیاد است و هم فرصت ها کم اما معلمان برای سفرهای 
تربیتی یک روزه، دانش آمــوزان را در این موقعیت تربیتی قرار 
می دهند. وی در ادامه تأکید کرد: آشنایی با گیاهان در پارک، 
آشنایی با صنایع مختلف و بازدید از یک موزه، دانش آموزان را 
در موقعیت تربیتی قرار می دهد. به گزارش مرکز اطلاع رسانی 
و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، باقرزاده با اعلام اینکه 
در تابستان 2میلیون نفرروز در سفرهای تربیتی شرکت کردند، 
افزود: از ادارات کل آموزش و پرورش خواسته شده است که به 
مدارس این اجازه را بدهند تا سفرهای تربیتی یک روزه را برگزار 
کنند؛ اکنون 348 اردوگاه داریم که 100 اردوگاه برای حضور 

دانش آموزان در این اماکن آماده سازی  شده است./ ایسنا

طرح تغذیه رایگان در مناطق کمتر 
برخوردار

رئیس مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومــی وزارت آموزش و 
پرورش گفت: طرح تغذیه رایــگان در مناطق کمتر برخوردار 
در حال عملیاتی شدن اســت. مصطفی بابایی با انتشار پیامی 
در توییتر درباره اجرای طرح تغذیه رایگان نوشت: با عزم دولت 
مردمی پس از سال ها وقفه، در راستای توجه به موضوع عدالت 
و اهمیت سلامت دانش آموزان به عنوان پیش نیاز آموزش، طرح 
توزیع تغذیه رایگان در مناطق کمتر برخوردار در حال عملیاتی 
شدن اســت. او افزود: در روزهای گذشته مدارس روستایی در 

2شهرستان استان همدان نخستین میزبان این طرح بودند.
کارشناسان تغذیه معتقدند که اگر کودکان و نوجوانان انرژی، 
پروتئین و ریزمغذی ها را دریافت نکنند، بی شک به سوءتغذیه 
دچار می شوند و این ســوءتغذیه خودش را به صورت کم وزنی، 
لاغری و کوتاهــی قد نمایان می کند؛ همچنین کارشناســان 
آموزشــی هم یادگیری بهتــر را در گرو دریافــت تغذیه بهتر 
دانش آموزان می دانند؛ بنابراین با توجه به اهمیت تغذیه کودکان 
و نوجوانان، طرح تغذیه رایگان به دانش آموزان در مدارس به ویژه 

مناطق محروم مورد توجه کارشناسان و مسئولان قرار گرفت.
در این راستا، یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش از زمان شروع 
به کار خود، بر اجرای دوباره طرح تغذیه رایگان در مدارس تأکید 
کرده و اعلام کرده بود: تغذیه رایگان پس از 10ســال وقفه به 
مدارس باز می گردد. بسته امنیت غذایی دانش آموزان، از مهر در 
مناطق محروم، لازم التوجه، مرزی، روستایی و عشایری و حاشیه 
شهرها اجرا می شود. او افزود: با توجه به اینکه سلامت دانش آموز 
زیربنا و پیش نیاز آموزش، یادگیری و تربیت دانش آموز است، 
آموزش و پرورش بنا دارد از ظرفیت اشخاص حقیقی، حقوقی، 
خیرین و نهادها به خصوص ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 

و بنیاد مستضعفان در اجرای این طرح کمک بگیرد.

آغاز ثبت نام مجدد بیمه تکمیلی 
فرهنگیان شاغل

مدیرکل رفاه و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش گفت: ثبت نام 
مجدد فرهنگیان شاغل برای بهره مندی از پوشش بیمه درمان 

تکمیلی از روز سه شنبه 3 آبان آغاز می شود.
سعید مقدم زاده درباره درخواســت های مکرر فرهنگیان برای 
ثبت نام در بیمه درمان تکمیلی افزود: با هماهنگی انجام شده 
با شــرکت بیمه گر مقرر شده اســت از روز سه شنبه سوم آبان 
تا 10 آبان سامانه شــرکت بیمه دانا جهت ثبت نام این دسته از 

فرهنگیان در دسترس قرار گیرد.
او تأکید کرد: با توجه به عدم تمدید زمان اعلام شده، فرهنگیان 
باید با مراجعه به سامانه شرکت بیمه دانا نسبت به ثبت نام جهت 

بهره مندی از پوشش بیمه درمان تکمیلی اقدام کنند.
مدیرکل رفاه و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش گفت: کلیه 
افراد متقاضی بیمه درمان تکمیلی از تاریخ اول تیر1401 تحت 
پوشش قرار گرفته و بر این اساس نسبت به کسر معوقات ماه های 

قبل از حقوق آنان اقدام خواهد شد.
با امضای تفاهمنامه ای بین وزارت آمــوزش  و پرورش و بیمه 
دانا، قرارداد بیمه تکمیلی فرهنگیــان از روش »صندوقی« به 
»بیمه گری« تغییر یافت و این قرارداد از اول تیرماه، بدون سقف 
پرداختی برای بسیاری از بیماری ها و با فرانشیز 15درصد اجرا 
می شود. بر این اســاس، افزایش تعهدات بیمه ای از اهداف این 
تفاهمنامه است؛ بخشــی از حق بیمه تکمیلی از سوی دولت 
و بخش دیگر توســط بیمه گر پرداخت خواهد شد. همچنین 
خدمات عینک و دندانپزشکی ازجمله مواردی است که در این 

تفاهمنامه آمده است.

 میرهاشم موسوی 
 مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 

پیگیری مصوبات سفرها در نهایت باید منجر 
به رفع مشکلات شود.  پیگیری مداوم برای 
رفع مشــکلات و ارتقای خدمات، مهم ترین 
موضوعی اســت که باید مــورد توجه تمامی 
مدیران قرار گیرد. در شرایط سخت، تمایل 
به قرار گرفتن در حاشیه امن خطاست و باید 
در شرایط ســخت کاری بتوانیم به تعهدات 

خود به خوبی عمل کنیم.

 ماریت قازاریان
 رئیس گروه پیشگیری از اعتیاد 

سازمان بهزیستی
طرح »پازک« به معنی پیشــگیری از اعتیاد 
زنان و کــودکان در ۱۲ اســتان اجرا شــده و در 
ادامــه در کل کشــور ادامــه خواهــد یافــت. 
راهبرد کلی ایــن طــرح، تحکیم خانــواده در 
مقابــل اعتیــاد اســت و زنــان و کــودکان کــه 
بیشتر در معرض آسیب مواد مخدر هستند، 

تحت پوشش طرح پازک هستند./مهر

 محمد مخبر
 معاون اول رئیس جمهور 

دســتگاه ها بایــد موظــف باشــند تــا    
دقیق تریــن و صحیح تریــن آمارهــا را در 
اختیــار تصمیم گیران کشــور قــرار دهند 
تــا میــزان درصــد اشــتباه در تصمیمات 
بــه حداقــل ممکــن کاهــش یابــد. اگــر 
برنامه ریزی هــا مبتنی بــر داده هــا و آمار 
دقیق نباشد، اعتبارات در بخش هایی که 
اولویت ندارد، هزینه خواهد شد./ ایسنا

پســت خالــی در بهداشــت، درمــان و 
آموزش پزشــکی وجــود دارد و با توجه 
بــه نیــاز وزارتخانــه بــه نیــروی آمــوزش 
دیده و متخصص تا پایان سال نسبت 
به جذب نیروهای طرحی اقدام خواهد 

شد.

 تردد در تابســتان امســال در جاده ها 
ثبت شــد کــه می تــوان گفــت؛ بالغ بر 
۱۴.۵ میلیــون تــردد ویــژه ایــام اربعین 
بوده اســت. ترددها در کشــور در ایام 
تابســتان بیــش از ۳۵ درصــد افزایش 

داشته است.

تصادفــات اربعیــن امســال نســبت 
به مــدت مشــابه ســال قبــل کاهــش 
داشته است. این در حالی بود که هیچ 
محدودیــت جــاده ای در زمــان اربعین 

نداشتیم. 

سلامت جمعیت هلال احمر با حضور 
در مناطــق محــروم و کــم برخــوردار 
اســتان البــرز بــه 7 هــزار و 866نفــر در 
قالب 7شعبه و 9۵خانه هلال خدمات 
غربالگری، تســت فشــارخون و تست 

قندخون انجام شده است.

240
هزار

13/5
میلیارد

18/5
درصد

31
کاروان

تیم های ویژه امدادونجات 
راه اندازی می شود

معاون عملیات ســازمان امداد و نجات جمعیت 
هلال احمر از راه اندازی تیم های ویژه، تشــکیل 
قرارگاه عملیات امداد و نجــات و آموزش 15هزار 
امدادگر خبر داد. مرتضی مرادی پور با اعلام این خبر 
و  با بیان اینکه  ویژگی اصلی امدادگران این تیم ها، 
مهارت هایی مانند جســت وجو، نجات، درمان و 
حتی مدیریت و برپایی اردوگاه در شرایط اضطراری 
است، گفت:  اعضای این گروه ها توانایی مواجهه با 
هرگونه مخاطرات ازجمله سیل، زلزله،  رانش و دیگر 
بحران ها را دارند.   معاون عملیات سازمان امداد و 
نجات جمعیت هلال احمر با اشاره به این که پیش 
از این، هر استان یک تیم در اختیار داشت،  افزود: 
براســاس نگاه مدیریت جدید، همه 450 شعب 
شهرستان های هلال احمر نیز دارای این شکل از 
قرارگاه های عملیات  مهندسی خواهند شد تا در 
هنگام وقوع بحران هلال احمر به بهترین شــکل 
وارد عمل شود. این تیم ها متشکل از 15 امدادگر 
مرد، 15 امدادگر زن و 2 نفر هماهنگ کننده و یک 
سر تیم عملیاتی خواهند بود؛ در مرحله نخست قرار 
است در 4 استان تهران، گیلان، کرمان و اصفهان 
دوره آموزشی برای جذب 5 هزار امدادگر تا پایان 
سال برگزار شود که این افراد آماده امدادرسانی در 
نوروز 1402 می شوند. در این مرحله امدادگران باید 
با موفقیت از دوره هایی که برای آنها درنظر گرفته 
شده،  عبور کنند و مهارت های لازم را برای حضور 
در قرارگاه های عملیاتی امداد و نجات داشته باشند.

نقل قول  

عدد خبر

هلال احمر
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بخشش قاتل به خاطر فرزندش 

 تقدیراز نصب پنل های جدید در میادین اصفهان
 نصب پنل های چهارگوش شیشه ای بلند و شکیل مخصوص 
تبلیغات که متحرک ومجهز به سیســتم شــارژ چراغ های 
LED هستند جلوه خاصی به میادین و خیابان های اصفهان 
بخشیده است. از پرسنل زحمتکش و سختکوش شهرداری 
مرکزی اصفهــان  و نواحی پانزده گانــه آن جهت نصب این 
پنل ها، کمال تشکر را داریم. امید اســت که همواره شاهد 

انجام این قبیل اقدامات شایسته باشیم.
بلیغیان از اصفهان

درخواست از پلیس راهور منطقه14تهران 
 مدتی اســت که ورود خودروها به حریم پیــاده در بخش 
انتهایی خیابان قانون غربی جنب داروخانه شرق در منطقه 
14، تبدیل به یک امر عادی شــده اســت.چرا پلیس با این 
رانندگان خاطی برخــورد جدی نمی کنــد؟ این وضعیت 
عابرین را خســته و کلافه کرده است و تردد برای رهگذران 

بسیار مشکل است.
 اسماعیلی از تهران

 مغازه ها و ورودی شــهرک خانه اصفهان، نیاز به مرمت و 
بازسازی دارند

یکی از ورودی های اصلی و قدیمی شهرک خانه اصفهان در 
شمال این شهر بزرگ، از ابتدای جاده قدیمی اصفهان به سمت 
تهران به لحاظ بافت قدیمی و مغازه های آن کهنه و فرسوده 
است.این وضعیت به هیچ وجه شایسته این شهرک وسیع و 
پرجمعیت نیست. شهرکی که سابقه ای حداقل ۵۵ ساله دارد 
و دارای ساختمان های جدید شیک و بلند تجاری و مسکونی 
است و ساکنانی فعال و متجدد و هنرپرور دارد. درخواست ما 
این است که مسئولان با بازسازی و طراحی جدید و هندسی 

مناسب و شایسته، این مشکل رامرتفع کنند.
محمود از اصفهان

قیمت کپسول گاز در بندر لنگه قانونی نیست
در دهســتان دژگان، بخش مهران، شهرستان بندرلنگه، برخی 
شرکت های توزیع کننده، ســیلندرگاز را بالاتر از قیمت مصوب 
عرضه می کنند و درحالی که ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
هرمزگان قیمت مصوب هرسیلندر گاز خانگی 11 کیلویی را ۲۲ 
هزار تومان اعلام کرده هر کپسول گاز در این روستا ۳۰ هزار تومان 
به فروش می رسد. خواهشمندیم صدای ما را به گوش مسئولان 

مربوطه برسانید.
کربندی از بندرلنگه

سوخت نیروگاه شهید رجایی قزوین، گازی شود
 سوخت نیروگاه برق شهید رجایی قزوین، موجب آلودگی شدید 
هوا در این شهر و شهرهای اطراف آن شده است که متأسفانه این 
آلودگی با ورود به فصل پاییز و زمستان افزایش پیدا خواهد کرد. 
این وضعیت آســیب جدی و جبران ناپذیر به سلامت مردم این 
منطقه خصوصا کودکان و افراد سالمند می زند. پیشنهاد می شود 
جهت رفع این مشکل برای نیروگاه از سوخت گازی استفاده شود.
قوامی از قزوین

جلوی راهبندان در خط ویژه اتوبوســرانی راه آهن – پارک 
وی را بگیرند

اغلب روزها با هدف هدایت بخشــی از ترافیک خیابان ولی عصر  
یا عبور ماشــین های دیپلماتیک یا پارک کــردن بی آرتی های 
خالی، خط ویژه قفل شده و وقت مسافران هدر می رود. این وضع 
به خصوص در زمان ورود شــیفت صبحگاهی و خروج شــیفت 
بعدازظهر صدا و سیما در ایســتگاه امانیه بغرنج می شود و حتی 
روسای خط و رانندگان هم از بازگشایی آن بازمی مانند. مگر نه 
اینکه خط ویژه برای خطوط اتوبوس پرســرعت است و در طول 
مسیر زحمتکشــانی از پلیس جلوی ورود دیگر خودروها به این 
خطوط را می گیرند، پس با این همه، قانون و مراقبت ترافیک های 

مداوم چه معنایی دارد؟
یزدان پناه از تهران

زمان ثابت کرد که نباید اسیر گردبادهای دشمن شد
به حول و قوه الهی و تلاش نیروهای امنیتی، کشور بار دیگر 
آرام شــده اســت و این موضوع ثابت می کند که نباید اسیر 
گردبادهای مقطعی و برنامه ریزی شده دشمنان بود. بی شک 
اکنون عده ای از آرامش ایجاد شــده ناراضی بوده و مترصد 
فرصت هستند که بار دیگر کشــور را برهم بریزند که جدای 
مجازات مســببان این وضع، باید به فکر آرام کردن این عده 

نیز بود.
رحیمی از مشهد

با چاقچیان لوازم خانگی برخورد جدی شود 
واردات لوازم خانگی به صورت مستقیم و قاچاق باعث ضربه 
زدن به تولید داخلــی و ناتوانی تولید کننــدگان داخلی در 
تأمین نیاز بازار   و رقابت در قیمت گــذاری در برابر برندهای 
مشهور می شــود. چطور می توان با این شرایط به گسترش 
و ارتقای تولید داخلی امیدوار بــود؟ این وضعیت در نهایت 
موجب ورشکستگی تولید کنندگان داخلی، گسترش بیکاری 
و ایســتادن چرخ اقتصاد کشور می شــود. من به عنوان یک 
تولیدکننده که همیشه سعی دارم کالای باکیفیت و مرغوب 
به بازار ارائه دهم خواهان پایــان این وضع و برخورد جدی با 

قاچاقچیان هستم.
نصرتی از اهواز 

مبلغ گروه ارفاقی بازنشســتگان کشــوری هنوز به 
حسابشان واریزنشده است

در دولت قبلی یک گروه ارفاقی به بازنشســتگان کشوری 
تعلق گرفت که متأسفانه تا امروز مبلغ آن از سوی سازمان 
برنامه بودجه محاســبه و واریز نشده است. دلیل این تأخیر 
چیست؟چرا اجرای مصوبات از دولتی به دولت دیگر با مشکل 

مواجه می شود؟
اوسیا از قائم شهر

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

پکیج بدون دودکش، جان 3عضو 
خانواده را گرفت

همزمان با سرد شدن هوا مرگبارترین خطری که ممکن است 
خانواده ها را تهدید کند، خطر گازگرفتگی است. مثل حادثه ای 
که در شــیراز رخ داد و به دلیل راه اندازی پکیج بدون دودکش، 

۳عضو یک خانواده بر اثر گازگرفتگی جانشان را از دست دادند.
به گزارش همشهری، این حادثه شــامگاه شنبه گذشته در یک 
منزل مسکونی در شهرک بزین شیراز رخ داد. محمدهادی قانع، 
رئیس سازمان آتش نشانی شیراز در تشریح جزئیات حادثه گفت: 
ساعت ۲1 و ۵۸ دقیقه شامگاه شنبه، همسایه های یک خانواده 
۳نفره در شهرک بزین با آتش نشانی تماس گرفتند و گفتند که 
احتمال می دهند اعضای این خانواده دچار گازگرفتگی شده اند. 
ظاهرا همسایه ها که می دانســتند اعضای این خانواده در خانه 
حضور دارند، هر چه زنگ زده بودند جوابی نگرفته و حدس زده 

بودند که آنها قربانی حادثه ای هولناک شده  اند.
وی ادامــه داد: به دنبال این تماس تیم امداد و نجات ایســتگاه 
۸راهی محل حادثه شدند. محل زندگی خانواده مورد نظر طبقه 
همکف یک ســاختمان ســه طبقه بود و از آنجا که همسایه ها 
اطمینان داشــتند که اعضای این خانــواده در خانه محبوس 
شده اند، آتش نشانان با تجهیزاتی که داشتند در خانه را باز کرده 

و وارد آنجا شدند.
وی ادامه داد: آنها پــس از ورود به خانه متأســفانه با پیکر زن 
4۰ساله، مرد 4۵ساله و کودک هفت ساله آنها مواجه شدند که 
پس از بررسی و معاینات انجام شده توسط عوامل اورژانس، معلوم 

شد که ساعاتی از مرگ هر سه نفر آنها می گذرد.
رئیس آتش نشــانی شــیراز اعلام کــرد: آتش نشــانان پس از 
ایمن سازی  کامل محل حادثه، دریافتند که علت حادثه، راه اندازی 
پکیج بدون استفاده از دودکش بوده و همین مسئله باعث تجمع 

گازهای خطرناک در خانه و مرگ خانواده ۳نفره شده است.

تصمیم هولناک پسر دانشجو در خوابگاه
یکی از دانشجویان دانشــگاه تهران که از مشکلات روحی رنج 

می برد در اقدامی هولناک در خوابگاه به زندگی خود پایان داد.
به گزارش همشهری، صبح دیروز )یکشنبه( به قاضی محمدرضا 
صاحب جمعی، بازپرس کشیک دادسرای امور جنایی تهران خبر 
رسید که یکی از دانشجویان دانشگاه تهران در خوابگاه، خودش 
را حلق آویز کرده و دست به خودکشی زده است. آنطور که شواهد 
نشان می داد متوفی متولد سال1۳7۵ و دانشجوی رشته معدن 
بوده، اما هنوز مشخص نشده که او با چه انگیزه ای دست به چنین 
اقدامی زده است. در این شرایط بود که به دستور بازپرس جنایی 
پیکر متوفی به پزشــکی قانونی منتقل و تحقیقات در این باره از 

سوی مأموران کلانتری1۲۵ یوسف آباد آغاز شد.
در همین حال محمد شهریاری، سرپرست دادسرای امور جنایی 
تهران جزئیات بیشــتری از این حادثه تلخ را بازگو کرد و گفت: 
صبح یکشنبه در تماس با قاضی کشیک یک مورد حلق آویز در 
خوابگاه دانشگاه تهران گزارش شد که با حضور قاضی در صحنه، 

تحقیقات در این خصوص آغاز شد.
او ادامه داد : در تحقیقات به عمل آمده و با اســتخراج محتوای 
گوشی این دانشجوی پسر مشخص شد که او با ارسال پیامکی از 
قصد خود برای خودکشی گفته بود. همچنین مطابق تحقیقات به 
عمل آمده از اطرافیان و هم خوابگاهی های این دانشجو، مشخص 

شد او سابقه مشکلات روحی و روانی زیادی داشته است.
از سوی دیگر به دنبال جان باختن این دانشجوی دانشگاه تهران، 
روابط عمومی این دانشگاه توضیحات بیشتری را در این باره ارائه 
و اعلام کرد:  وی دانشــجوی مقطع کارشناســی ارشد ورودی 
سال1۳۹۹ و ساکن خوابگاه دانشــگاه تهران بود. او در مرحله 
تدوین پایان نامه قرار داشت که طی یک اقدام خود آسیب رسان 

درگذشت.
براساس این گزارش، روانپزشــک مرکز مشاوره دانشگاه تهران 
در دی ماه14۰۰ با تشخیص مشــکلات روانشناختی برای این 
دانشجو تشکیل پرونده داده و وی از اواخر سال14۰۰ تحت نظر 
مرکز مشاوره دانشــگاه تهران بود و طی ۹ماه اخیر 1۹بار تحت 
مشاوره و معاینه روانپزشک مســتقر در مرکز مشاوره دانشگاه 

تهران قرار گرفته بود.
همچنین مرکز مشــاوره مراتب وضعیت و درمان را به خانواده 
این دانشجو منعکس و از ایشان درخواست کرده بود تا در روند 
معالجه این دانشجو که تحت نظر مستمر مرکز مشاوره دانشگاه 
و روانپزشک بوده است، همکاری و مراقبت لازم را داشته باشند.

انفجار در حیاط خانه، جان پدر و 
فرزندش را گرفت

دستکاری شــیئی  به جا مانده از جنگ تحمیلی در خانه ای در 
بخش موسیان شهرســتان دهلران انفجار هولناکی را رقم زد و 

باعث مرگ پدر و فرزندش شد.
به گزارش همشهری، فرمانده انتظامی شهرستان دهلران گفت: 
درپی اعلام مرکز فوریت های پلیســی 11۰ مبنی بر انفجار در 
حیاط یک منزل مسکونی در بخش موسیان شهرستان دهلران 

بلافاصله واحدهای گشت انتظامی به محل اعزام شدند.
ســرهنگ ســیدمختار باویر افزود: با حضور مأموران انتظامی 
مشخص شد که ۲نفر از ساکنان این خانه شامل پدر و یک کودک 
در این انفجار جان باخته اند و ۲نفر دیگر مصدوم شــده اند که 

توسط عوامل امدادی به مرکز درمانی اعزام شدند.
سرهنگ باویر ادامه داد: علت اصلی حادثه دستکاری شی به جا 

مانده از دوران جنگ تحمیلی بوده است.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه مردی 6سال پس از قتل همسرش با گذشت خانواده مقتول از قصاص نجات یافت

اعتراف خانواده سارق به سرقت از 30زن
 اعضای یک باند خانوادگی در نقش 

انتظامی
مســافرکش، زنان را ســوار خودرو 
کرده و با تهدید چاقو طلاهایشان را 

سرقت می کردند.
به گزارش همشهری، تحقیقات برای دستگیری این 
باند، مدتی قبل و با شــکایت تعدادی از شاکیان در 
پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران آغاز شد. همه شاکیان 
زنانی بودند که می گفتند قصد سوار شدن به تاکسی 
را داشته اند، اما در دام دزدانی گرفتار شده اند که نقش 
مسافر و مسافرکش را بازی می کردند. یکی از شاکیان 
گفت: بعد از ظهر بود و قصد داشتم از محل کارم راهی 
خانه ام شوم و کنار خیابان منتظر تاکسی بودم که یک 
خودروی پراید مقابلم توقف کرد. علاوه بر راننده، یک 
زن روی صندلی جلو و یک مرد نیز در صندلی عقب 
نشسته بود و وانمود می کردند که مسافر هستند. من 
هم با دیدن زنی که روی صندلی جلو بود، اطمینان 
کردم و سوار ماشین شــدم. اما پس از طی مسافتی، 
مردی که کنار من نشسته بود ناگهان چاقویی بیرون 
کشید و تیغه اش را روی پهلویم گذاشت. آنجا بود که 
فهمیدم آنها زورگیر هستند و مرد مسلح درحالی که 

مرا تهدید به مرگ می کرد، خواست همه طلاهایی را 
که همراهم بود، به او بدهم. من که وحشت کرده بودم 
از ترس جانم همه طلاها و اموال همراهم را به وی دادم 
و کمی بعد آنها مرا در محلی خلوت پیاده و فرار کردند.

درحالی که بقیه شــاکیان نیز اظهارات مشــابهی را 
بیان می کردند، تحقیقات کارآگاهان برای شناسایی 
و دستگیری سارقان آغاز شــد. آنها از طریق بررسی 
آلبوم عکس مجرمان سابقه دار، چهره نگاری سارقان و 
همچنین بررسی دوربین های مداربسته محل هایی که 
سرقت در آنجا انجام شده بود، به سرنخ هایی از اعضای 
این باند دست پیدا کردند و موفق شدند مخفیگاه آنها 

را شناسایی کنند.
سرهنگ کارآگاه، علی ولیپور گودرزی، رئیس پلیس 
آگاهی تهــران با بیان این خبر گفت: در بررســی ها 
معلوم شد که سارقان 6زن و مرد و همگی از اعضای 
یک خانواده هستند که سرقت هایشان را با استفاده از 
خودروهای پراید، تیبا و پژو4۰۵ مرتکب می شدند. 
آنها در همه سرقت ها و با تهدید چاقو اموال و مخصوصا 
طلاهای طعمه هایشان را که همگی زن بودند، سرقت 
کرده و آنهــا را در محلی خلوت پیاده و ســپس فرار 

می کردند.
وی ادامه داد: با شناسایی هویت یکی از سارقان، بقیه 
آنها نیز از سوی پلیس شناسایی و مخفیگاهشان در 
غرب استان تهران به محاصره پلیس درآمد و در یک 

عملیات ضربتی همگی آنها دستگیر شدند.
ســرهنگ گودرزی افزود: متهمان پس از انتقال به 

پایگاه نهم پلیس آگاهی، تحت بازجویی قرار گرفتند 
و به سرقت از ۳۰زن با شگرد مسافرکشی در جنوب 

تهران اعتراف کردند.
به گفته وی، برای تمامی اعضای این باند قرار قانونی 
صادر شــده و تحقیقات برای کشف ســایر جرایم 

احتمالی آنها ادامه دارد.

 مردی که پس از قتل همسرش 6سال تمام را در زندان با 

داخلی
کابوس اعدام گذراند، ســرانجام با گذشت اولیای دم از 

مجازات قصاص رهایی یافت.
به گزارش همشهری، شامگاه 1۵آبان سال۹۵ مردی در تماس با اورژانس 
بندرعباس با اعلام اینکه وضعیت همســرش وخیم است از امدادگران 
کمک خواست. این مرد مدعی شد دقایقی قبل وقتی وارد خانه شان شده، 
همسرش را دیده که بی حال در وســط خانه افتاده و به احتمال زیاد فرد 

ناشناسی وارد خانه شده و این بلا را بر سر او آورده است.
دقایقی پس از این تمــاس بود که امدادگران اورژانــس به محل حادثه 
رسیدند اما در همان معاینه اولیه معلوم شد که زن جوان به دلیل خفگی 
جانش را از دست داده است. در این شرایط بود که ماجرا به پلیس و بازپرس 
جنایی بندرعباس گزارش شد. همســر مقتول پیش از آنکه حادثه را به 
اورژانس اطلاع دهد با پدر و مادرش تماس گرفته و از آنها کمک خواسته 
بود. آنها که پیش از اورژانس به محل حادثه رسیده بودند نیز می گفتند که 
وقتی رسیدند بدن عروس شان سرد بود و نفس نمی کشید. در شرایطی که 
آثار کبودی دور گردن زن جوان وگزارش پزشکی قانونی جای تردیدی در 
به قتل رسیدن او باقی نمی گذاشت، تجسس های کارآگاهان جنایی برای 

شناسایی عامل قتل این زن آغاز شد.
ماموران در تحقیقات اولیــه پی بردند مقتول و شــوهرش دخترعمو و 
پسرعمو بودند و از چند سال قبل با یکدیگر ازدواج کرده و صاحب فرزندی 
یکساله بودند. همچنین معلوم شــد که مقتول به تازگی باردار شده بود 
و قرار بود تا چنــد ماه دیگر دومین فرزند آنها نیز بــه دنیا بیاید. هرچند 
خانواده های آنها می گفتند که این زن و شــوهر زندگــی خوب و آرامی 
داشتند اما تجسس های پلیس حاکی از آن بود که آنها از چندی قبل با 
یکدیگر دچار اختلاف شده و حتی چند مرتبه نیز درگیر شده بودند. همین 
موضوع نخستین سرنخ برای کشف حقیقت  را در اختیار کارآگاهان قرار 
داد. آنها در بررسی صحنه جنایت آثاری مبنی بر حضور فردی غریبه در 
آنجا پیدا نکرده بودند و شواهد به دست آمده انگشت اتهام را به سوی شوهر 

مقتول نشانه می گرفت.

اولین سرنخ
 مأموران به طور نامحســوس این مرد را به عنوان تنهــا مظنون جنایت 
تحت نظر گرفتند. آنها کمی بعد پی بردند که این مرد از مدت ها پیش با 
زن دیگری به طور پنهانی در ارتباط بوده و از آن زمان با همسرش دچار 
اختلاف و کشمکش شده است. در این شرایط بود که او با دستور قضایی 
بازداشت شد. متهم وقتی تحت بازجویی قرار گرفت، هرچند دست داشتن 
در قتل همسرش را انکار می کرد اما وقتی فهمید مأموران از پشت پرده 
رابطه پنهانی او و اختلافات با همسرش با خبر شده اند به قتل اعتراف کرد. 
او در اعترافاتش گفت: ما دخترعمو و پسرعمو بودیم و چند سال قبل با 

اصرار خانواده هایمان با یکدیگر ازدواج کردیم. ما زندگی خوبی داشتیم و 
سال قبل هم صاحب فرزند شدیم. از آن زمان بود که به تدریج اختلافات 
در زندگی مان شروع شد. وقتی کمی گذشت همسرم برای دومین مرتبه 
باردار شد. زندگی و روابط مان سردتر از قبل شده بود و مدام باهم اختلاف 
و درگیری داشتیم. درست در همین زمان بود که من با زن جوانی آشنا 
شدم. برای او از مشکلاتی که با همسرم داشتم درددل کردم و حرف های 
پنهانی ما ادامه پیدا کرد و هرچه می گذشت رابطه مان صمیمی و نزدیک تر 
از قبل می شد. به او علاقه مند شده بودم و از سویی نمی توانستم همسر و 

فرزندم را با یک بچه در راه رها کنم.
متهم در ادامه گفت: اختلافات من و همســرم روزبه روز بیشتر می شد تا 
اینکه شب حادثه رسید. آن شب از سر کار برگشتم و خسته بودم. همسرم 
شروع به صحبت کرد و باز هم از همان اختلافات قدیمی گفت. حس کردم 
که از رابطه مخفیانه من و زن جوان بو برده و به همین دلیل است که مدام 
بهانه جویی می کند. ابتدا با یکدیگــر بگومگو کردیم اما وقتی عصبانیتم 
بیشتر شــد کار به زد و خورد کشیده شد و من دســتانم را دور گردنش 
انداختم و او را خفه کردم. به هیچ وجه قصد کشتن او را نداشتم اما آن لحظه 
آنقدر عصبانی بودم که کنترلی بر رفتارم نداشتم و وقتی به خودم آمدم او 
دیگر نفس نمی کشید. این مرد اعترافاتش را اینطور ادامه داد:  نمی دانستم 
باید چکار کنم. ابتدا با پدر و مادرم تماس گرفتم و از آنها کمک خواستم. 
آنها در راه بودند که با اورژانس هم تماس گرفتم. با خودم گفتم شاید هنوز 
امیدی باشد و همسرم زنده بماند. وقتی آنها رسیدند وانمود کردم که تازه 
از سر کار رسیده ام و وقتی به خانه آمدم همسرم در همین وضعیت روی 
زمین افتاده بود و ممکن است فردی ناشناس برای سرقت به خانه مان آمده 
و همسرم را به قتل رسانده است. به دنبال اعترافات این مرد، او در مقابل 
بازپرس جنایی بندرعباس  صحنه جنایت را بازســازی کرد و مدتی بعد 

پرونده اش با صدور کیفرخواست به دادگاه فرستاده شد.

صدور حکم قصاص
در جلسه محاکمه که در دادگاه کیفری یک استان هرمزگان برگزار شد 
پدر و مادر مقتول که عمو و زن عموی متهم هســتند برای او درخواست 
صدور حکم قصاص کردند و گفتند حاضر به گذشتن از خون دخترشان 
نیستند و برای اجرای حکم حاضر به پرداخت تفاضل دیه هستند. سپس 
متهم به دفاع از خودش پرداخت و گفت: من و همسرم از بچگی با هم بزرگ 
شده بودیم و به یکدیگر علاقه مند بودیم. من فریب زن جوان را خوردم. با 
اینکه من همسر و فرزند داشتم اما او با من ارتباط برقرار و کاری کرد که 
از زندگی و همسرم زده شــوم. او با حرف هایش باعث ایجاد اختلاف بین 
من و همسرم شد و زندگی ام را نابود کرد. باور کنید که من نیتی برای قتل 
همسرم نداشــتم و از عمو و زن عمویم می خواهم که به خاطر فرزندمان 
من را ببخشند. با وجود پشــیمانی این متهم اما از آنجا که همه شواهد و 

مدارک علیه او بود قضات دادگاه پس از شور او را گناهکار تشخیص داده و 
به قصاص محکوم کردند. این رأی مدتی بعد در دیوان عالی کشور نیز تأیید 
و به واحد اجرای احکام فرستاده شد. با وجود قطعی شدن حکم قصاص اما 
اجرای آن برای مدتی به تعویق افتاد. هرچند این مرد مرتکب جرم بزرگی 
شده بود اما مسئولان قضایی استان هرمزگان امیدوار بودند که اولیای دم 
او را به خاطر فرزندش عفو کنند. در چنین شرایطی بود که رایزنی ها برای 
جلب رضایت اولیای دم آغاز شد. کاظم شاهرخ نیا، از اعضای شورای حل 
اختلاف زندان بندرعباس با اعلام جزئیات این پرونده به همشهری گفت: 
متهم این پرونده در طول مدت 6سالی که در زندان بود تغییرات زیادی 
کرد. طوری که ندامت و پشیمانی در رفتارش مشخص بود. از سویی فرزند 
او که زمان وقوع حادثه یک  سال داشت در این مدت بزرگ شد و نیاز به 
نگه داری داشــت. به همین دلیل در شــورای حل اختلاف زندان تلاش 
کردیم که رضایت اولیای دم را جلب کنیم. با وجود اینکه 6ســال از قتل 
گذشــته بود اما اولیای دم همچنان برای اجرای حکم قصاص پافشاری 
می کردند. در این مرحله مصطفی کیشــانی، مدیرکل زندان های استان 
هرمزگان و الهام پوردهقان، معاون دادستان بندرعباس وارد عمل شدند 
و در چندین جلسه تلاش های زیادی برای جلب رضایت اولیای دم انجام 
دادند تا اینکه سرانجام آنها حاضر به بخشــش داماد شان شدند و به این 
ترتیب این مرد پس از 6سال از قصاص نجات یافت. براساس این گزارش، 
هم اکنون متهم آخرین روزهای حبسش را در زندان بندرعباس می گذراند 

و قرار است در روزهای آینده با انجام تشریفات قانونی از زندان آزاد شود.

۲سال پس از مرگ ۳بیماری 

دادسرا
از  یکــی  در  کرونایــی 
بیمارستان های تهران به دلیل 
نقص تجهیزات و کوتاهی مسئولان آنجا ۸متهم 
پرونده برای آخرین بار پیش از ارسال پرونده به 

دادگاه از خود دفاع کردند.
به گزارش همشهری، تحقیقات در این پرونده 
از روز چهــارم تیر ماه ســال۹۹  به دنبال مرگ 
۳بیمارکرونایی که در بخش مراقبت های ویژه 
یکی از بیمارستان های تهران بستری بودند آغاز 
شد. بررسی های اولیه حاکی از آن بود که یکی 
از بیماران مردی ۵۵ساله و از 1۵خرداد۹۹ در 
بیمارستان بستری شده، دیگری مردی ۳۸ساله 
که از اول تیر و نفرســوم مردی بود 4۹ساله که 
از روز ۲4خرداد ماه در بیمارســتان بستری و 
تحت درمان قرار گرفته بود. این ۳نفر اما صبح 
روز چهارم تیر ماه در فاصله زمانی ۵ تا 6صبح در 
بیمارستان جانشان را از دست دادند. این درحالی 
بود که وضعیت عمومی نسبتا خوبی داشتند و به 
همین دلیل خانواده هایشان می گفتند که علت 

مرگ آنها قصور پرسنل بیمارستان است.
پس از تشکیل پرونده در شعبه یازدهم دادسرای 
جنایی تهران در گام نخست تیم تحقیق راهی 
بیمارستان شد اما مسئولان بیمارستان اعلام 
کردند که ۳مرد فوت شده به دلیل ابتلا به بیماری 
کرونا و حال عمومی بدی که داشتند جانشان را 
از دست دادند. با این حال شواهد حکایت از این 
داشت که قصوری در این ماجرا صورت گرفته 
است. در این شــرایط هیأت کارشناسی ۳نفره 

برای تشخیص این موضوع تشکیل شد. هرچند 
سازمان نظام پزشکی اعلام کرد که هر ۳بیمار 
مبتلا به بیماری کووید-1۹ بوده و پزشــکان 
مرتکب قصوری نشــده اند امــا در ادامه معلوم 
شد که مدارهای کاهش و افزایش فشار و تامین 
اکسیژن دستگاه های اکسیژن بیمارستان دارای 
نقص بوده است. کمی پس از اعلام این نظری، 
هیأت ۳نفره کارشناسی نیز نظریه خود را اینطور 
اعلام کرد:  علت اصلی این حادثه مرگبار کاهش و 
افت غلظت اکسیژن به عنوان عامل شروع کننده 
مرگ اســت اما ماهیت بیماری نیــز در مرگ 

متوفیان دخیل بوده است.
در ادامه رســیدگی به این پرونــده اما ۸متهم 
شــامل: ۳متهم حقوقــی و ۳متهــم حقیقی 
شناسایی شــدند. آنها شــامل: معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی، مسئول 
اداره تجهیزات معاونت درمان، رئیس و مسئول 
فنی بیمارستان، مسئول تاسیسات بیمارستان، 
مدیرعامل شرکتی که دستگاه اکسیژن را تامین 
کرده بــود به عنوان شــخصیت های حقیقی و 
بیمارستان، دانشــگاه علوم پزشکی و شرکت 
تامین کننده دســتگاه به عنوان شخصیت های 
حقوقی. بــا ابلاغ نظریه هیأت کارشناســی به 
متهمان آنها روز گذشته برای اخذ آخرین دفاع 
به دادســرای امور جنایی فراخوانده شدند و بار 

دیگر به دفاع از خود پرداختند.
براســاس این گزارش قرار اســت این پرونده 
به زودی با صدور کیفرخواست به دادگاه فرستاده 

شود.

جنایت به خاطر 110گرم طلا
 مردی که به خاطر سرقت 11۰گرم 

جنایی
طلا دست به قتل هولناک پیرزن 
تنها در اســتان فــارس زده بود، 
1۰روز بعد از جنایت در اســتان خراسان شمالی 

دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، ۲۰مهرماه امسال مأموران 
پلیس شهرستان مهر در اســتان فارس در جریان 
قتل زنی سالخورده در خانه اش در اطراف این شهر 
قرار گرفتند و راهی محل حادثه شدند. بررسی ها 
نشان می داد که مقتول تنها زندگی می کرده و قاتل 
احتمالا برای ســرقت وارد خانه شده و پس از قتل 

پیرزن، طلاهای او را به سرقت برده است.
آثار ضربات چاقو روی دستان پیرزن و کبودی روی 
گلوی او از این حکایت داشت که سارق بی رحم برای 
اینکه بتواند طلاهای او را سرقت کند، با چاقو دستان 
وی را زخمی و پس از آن هــم وی را خفه کرده و با 

سرقت طلاها از آنجا فرار کرده  است.
در ادامه تحقیقات سرنخ هایی به دست آمد که نشان 
می داد قاتل از قبل مقتول را می شناخته و از اینکه 
وی تنهاست، خبر داشــته و روز حادثه با بالا رفتن 
از دیوار، ابتدا به حیاط خانه پریــده و پس از ورود 
به داخل خانه نقشــه هولناک خود را عملی کرده 
است. طولی نکشــید که با بررسی های تخصصی 
هویت عامل جنایت شناسایی و معلوم شد که وی 
پس از سرقت مرگبار، اســتان فارس را ترک کرده 
و به شهرســتان قوچان در استان خراسان شمالی 
گریخته است. ســرهنگ بهادر رزمجویی، فرمانده 
انتظامی شهرستان مهر گفت: با شناسایی مخفیگاه 

متهم، تیمی از کارآگاهان با دریافت نیابت قضایی 
راهی شهرستان قوچان شــدند و عامل جنایت را 
که مردی ۵4ساله اســت، در یک عملیاتی ضربتی 
دســتگیر کردند.  وی ادامه داد: در بازرســی خانه 
متهم 11۰گرم طلای مقتول کشف شد و متهم در 
بازجویی ها با ارتکاب جنایت با انگیزه سرقت اعتراف 
کرد. به گفته وی، برای این مــرد قرار قانونی صادر 

شده و تحقیقات تکمیلی در این پرونده ادامه دارد.

قاتل پیرزن تنها دستگیر شد    
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نااميدي از دموكراسي

»آیا روسیه از تسلیحات هسته ای 
تاکتیکی در جنگ اوکراین استفاده 
خواهد کرد؟« این پرسشی است که 
این روزها اغلب شنیده می شــود. روسیه هم اکنون 
حدود 2هزار کلاهک هســته ای کوچــک دارد که 
به عنوان تســلیحات تاکتیکی شــناخته می شوند؛ 
تســلیحاتی که تا پیش از تهدیــد ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهوری روســیه، مبنی بر اســتفاده از آنان 
در جنگ اوکراین احتمالا کمتر کســی به آنها فکر 
می کرد. پوتین ماه گذشــته در زمان اعلام بســیج 
عمومی برای شرکت در جنگ اوکراین، گفت: »بلوف 
نمی زنم! آنهایی که می خواهند با تسلیحات هسته ای 
از ما باجگیری کنند باید بدانند که شرایط می تواند 
به ضرر آنها تغییر کند.« این تهدید آشکار، جو بایدن 
رئیس جمهوری آمریکا را برآن داشــت تا بگوید که 
جهان برای نخستین بار از زمان بحران موشکی کوبا 
در ســال1962 در معرض خطر آرماگدون )جنگ 

آخرالزمانی( هسته ای قرار دارد.
اکنون پرسشی که در تمام مباحث مربوط به جنگ 
روسیه و اوکراین شنیده می شــود این است که آیا 
پوتین هنجارهای بین المللی را زیر پا گذاشته و برای 
حمله به اوکراین از تســلیحات هسته ای تاکتیکی 

استفاده خواهد یا خیر؟
رسانه های آمریکایی از زمان آغاز جنگ در اوکراین 
تلاش کرده اند تا با استناد به زبان تهدیدآمیز پوتین، 
او را به عنوان بازیگر بین المللی دیوانه و سیاستمداری 
غیرمنطقی به تصویر بکشــند که ممکن اســت از 
تسلیحات تاکتیکی در جنگ استفاده کند؛ اما مرور 
تاریخ تسلیحات هسته ای تاکتیکی در طول جنگ 
ســرد و ســابقه آمریکا در این مــورد بیانگر روایت 
پیچیده تری است که اطلاع از آن برای فهم و تحلیل 

درست بحران امروز ضروری است.
در واقع این آمریکا بود که پس از جنگ جهانی دوم 
برای نخستین بار زرادخانه ای از تسلیحات هسته ای 
کوچک را ساخت. هدف از ساخت این تسلیحات، نه 
نابودی کامل کشور متخاصم و پیروزی در جنگ، که 
رسیدن به برتری های تاکتیکی در میدان نبرد بود. 
ژنرال های آمریکایی بارهــا در زمان جنگ ویتنام از 
رئیس جمهور وقت این کشور خواســتند تا به آنان 
اجازه دهد که از این تســلیحات در جنگ استفاده 
کنند. سال ها بعد، در سال2002 استراتژی هسته ای 
دولت جورج دبیلو بوش علیه 7کشــور به اصطلاح 
متخاصم فاش شد. در این استراتژی عنوان شده بود 
که دولت آمریکا می تواند از تســلیحات هسته ای نه 
فقط درصورت استفاده از تسلیحات هسته ای از سوی 

دول متخاصم، که درصورت پیشــروی غیرمنتظره 
نظامی آنان نیز مورد اســتفاده قــرار بگیرد. در این 
دکترین، رویه های قانونی برای استفاده دولت آمریکا 
از تسلیحات هسته ای در برابر اهدافی که می توانستند 
در برابر حملات غیرهسته ای آمریکا مقاومت کنند 
تسهیل شده بود. افشای این اسناد در آن زمان جامعه 
سیاسی آمریکا را به شدت تکان داد. وب سایت خبری 
ـ تحلیلی »وکس« با تشریح شــرایط امروز جنگ 
اوکراین نوشــته: امروز نیز گرچه احتمال استفاده 
از تسلیحات هســته ای در اروپا کم است اما شدت 
تهدیدها یادآور دورانی اســت کــه احتمال جنگ 

هسته ای در جهان عمیقا بالا گرفته بود.

تسليحات هسته ای تاكتيکی آمریکا در جنگ 
سرد 

هیچ کشوری تاکنون از تسلیحات هسته ای تاکتیکی 
در جنگ اســتفاده نکرده اما دولت آمریکا در اوایل 
جنگ ســرد در چند برهه به کارگیری از این سلاح 
را به طور جدی مدنظر داشــته است. نخستین مورد 
آن درگیری مســتقیم احتمالی با اتحــاد جماهیر 
شوروی بود. آمریکا در ابتدای دوران جنگ سرد خود 
را در معرض تهدید جدی شــوروی دید که به لحاظ 
تسلیحات متعارف دســت بالا را داشت. تسلیحات 
هســته ای تاکتیکی در دهه های 1950 و 1960 در 
واقع راهی بــرای تعدیل موازنه نظامــی در اروپا به 
نفع ناتو و جبران آســیب پذیری این ائتلاف نظامي 
بود. از آنجایی که اتحاد جماهیر شوروی و متحدان 
پیمان ورشو بخش گسترده ای از برتری نظامی خود 
را مدیون تسلیحات نظامی شان بودند، دولت دوایت 
آیزنهاور در آمریکا دکترین »انتقام جویی گسترده با 
استفاده از تسلیحات هسته ای«  را به عنوان یک عامل 

بازدارنده علیه شوروی ارائه کرد.
تسلیحات هسته ای تاکتیکی برای نابودی یگان های 
زرهی شوروی طراحی شــده بودند. در دوره ای که 
تسلیحات نظامی به اندازه موشک های امروز دقیق 
نبود، هسته ای بودن تســلیحات می توانست ضعف 
عدم دقت آنان را جبران کند. گری سمور، مقام ارشد 

کاخ سفید برای مقابله با اشاعه هسته ای در دولت های 
باراک اوبامــا و بیل کلینتون، به وب ســایت خبری 
وکس می گوید: »آمریکا مجموعه ای شــگفت انگیز 
از تسلیحات هسته ای ســاخته  است. حال امروز نیز 
روس ها می توانند از تســلیحات هسته ای تاکتیکی 
به عنوان راهی برای جبران ضعف های متعارف خود 

در میدان نبرد استفاده کنند.« 
گفته شده، کوچکترین سلاح هســته ای تاکتیکی 
که آمریکا ســاخته بود »دیوی کروکت« نام داشت 
که می توانست روی یک پرتابگر کوچک قرار بگیرد. 
موشک آن نیز حاوی کلاهک هسته ای کوچکی بود 
که می توانست تا حدود سه ونیم کیلومتری را هدف 
قرار دهد. بازدهی دیوی کروکت در مقایسه با بمب 
هسته ای »پسر کوچک« که قدرت تخریبش معادل 
اســتفاده از 15هزار تن تی ان تی بــود و آمریکا در 
سال1945 روی شهر هیروشــیمای ژاپن انداخت، 
بســیار کمتر بود؛ چیزی مشابه اســتفاده از 20تن 
تی ان تی. اســتفان جی فلانگان، کارشــناس علوم 
سیاسی مؤسســه رند و مشاور پیشــین استراتژی 
هســته ای دولت های کلینتون و اوبامــا، به وکس 
می گوید: »طنز تلخ این بود که شــعاع انفجار دیوی 
کروکت بیشتر از برد آن بود. این مسئله شاید امروز 
کمی عجیب به نظر برســد امــا در آن زمان آمریکا 
عمیقا از برتری تســلیحاتی شوروی وحشت داشت 
و تنها راهی کــه فکر می کــرد برای جبــران این 
 عدم توازن در پیش دارد، ساخت تسلیحات هسته ای

تاکتیکي بود.«
آمریکا در طول جنگ های نیابتی خود در سراســر 
جهان نیز چندین بار گزینه اســتفاده از تسلیحات 
هسته ای تاکتیکی را مدنظر قرار داده است. به عنوان 
مثال، در طول جنگ کره در ســال1950 برخی از 
ژنرال های آمریکایی اســتفاده از بمب هســته ای را 
مطرح کردند. زمانی که چین به نیروهای کره شمالی 
پیوست و سربازان آمریکایی مجبور شدند تا به سمت 
جنوب و رودخانــه یالو عقب نشــینی کنند، ژنرال 
»داکلاس مک آرتور« از هری ترومن، رئیس جمهور 
وقت آمریکا، خواست تا اجازه دهد که اهداف نظامی 

چین را با بمب های هســته ای تاکتیکی هدف قرار 
دهد؛ درخواستی که ترومن رد کرد.

ســال1958 نیز بار دیگــر آمریکا به اســتفاده از 
تسلیحات هسته ای تاکتیکی نزدیک شد؛ زمانی که 
نیروهای چین به دنبال تصــرف تایوان بودند. در آن 
زمان، جان فاستر دالس، وزیر خارجه وقت آمریکا، و 
برخی از نظامیان این کشور طرح حمله هسته ای را 
تهیه کردند اما در نهایت با مخالفت آیزنهاور مواجه 
شد. گفته شده، دالاس 4سال پیش هم )1954( که 
نیروهای فرانســوی در جریان نبرد »دین بین فو« 
توســط نیروهای »هو شــه مین« رئیس جمهوری 
انقلابی ویتنام شمالی، زمینگیر شده بودند به همتای 
فرانســوی خود پیشــنهاد کرده بود که از 2 بمب 

هسته ای تاکتیکی استفاده کنند.
ســال1957 بود که هنری کسینجر با انتشار کتابی 
با عنوان »تسلیحات هســته ای و سیاست خارجی« 
با انتقاد از دکترین انتقام جویی گســترده آیزنهاور 
مدعی شد که »یک جنگ هســته ای محدود« هم 
می تواند به پیروزی بینجامــد و نیازی به یک جنگ 
گسترده هسته ای نیست. کسینجر بعدها ازجمله در 
دولت نیکسون نیز بارها این ادعای خود را تکرار و بر 
آن پافشاری کرد. او اما ماه گذشته به کلی تغییر نظر 
داد و در شــورای روابط خارجه در مواجهه با تهدید 
هسته ای روسیه گفت: »آمریکا نمی تواند اجازه دهد 
تسلیحات هسته ای تاکتیکی به تسلیحات متعارف 

تبدیل شوند.«
وکس می نویســد: بخــش گســترده ای از رویکرد 
»وقیحانــه« آمریــکا در اســتفاده از تســلیحات 
هسته ای در اوایل دوران جنگ سرد به نگاه متفاوت 
سیاستمداران این کشور به استفاده از این تسلیحات 
در گذر زمان بازمی گردد. ارتــش آمریکا واقعا قصد 
داشت از تسلیحات هسته ای تاکتیکی در طول جنگ 
سرد استفاده کند، به گونه ای که گویی قرار است از 
یک توپخانه قوی استفاده کند؛ حالا اما این روش را 

تقبیح می کند.
دانیل السبرگ افشاگر اسناد پنتاگون، نیز در این باره 
می گویــد: »پوتین امروز بــا اســتفاده از زرادخانه 
هسته ای خود برای تهدید طرف مقابل، دقیقا همان 
کاری را می کند که آمریکا کرده اســت. آمریکا در 
گذشته بارها برای حفظ حوزه نفوذ خود در سراسر 
جهان از مرزهای اتحاد جماهیر شــوروی گرفته تا 
چین از این تهدید استفاده کرده است. روس ها امروز 
برای جبران کاســتی های خود در حــوزه نیروهای 
متعارف نــگاه جدیدی بــه دکتریــن انتقام جویی 

گسترده آیزنهاور دارند.«

ردپای تسلیحات هسته ای تاکتیکی در آمریکا
همزمان با ادامه جنگ اوکراین، هشدارها در مورد استفاده روسیه از بمب های هسته ای کوچک افزایش یافته اما این 

آمریکایی ها بودند که نخستین بار ایده استفاده از سلاح های هسته ای تاکتیکی را دنبال کردند 

رزمایش مشترک روسیه و سوریه در مجاورت ادلب
نیروهــای دولتی ســوریه تحــت نظارت 
نظامیان ارتش روســیه از اوایل ماه اکتبر 
)3هفته قبل( تمرینات و مانورهای نظامی 
مختلفی را در مناطق کوهستانی در حومه استان لاذقیه در 
مجاورت ادلب در شمال غربی سوریه برگزار کرده اند. پیش 
از این نیز رزمایش های نظامی مشــابهی در شرق دمشق، 

پایتخت سوریه انجام شده بود.
پیش تر وزارت دفاع سوریه اعلام کرده بود که این رزمایش 
با حضور ژنرال عبدالکریم محمود ابراهیم، رئیس ستاد کل 
ارتش سوریه و همچنین ژنرال الکســاندر چایکو، فرمانده 
نیروهای روســیه در ســوریه و دیگر مقامات ارشد نظامی 

2کشور برگزار شده است.
به گفته وزارت دفاع سوریه، این رزمایش با همکاری نظامیان 
روسیه به مدت چند روز ادامه داشته و این نیروها یک پروژه 
عملیاتی تاکتیکی را با استفاده از مهمات جنگی انجام دادند 
که شرایط واقعی جنگ را در مناطق کوهستانی، زمین های 

ناهموار و جنگل ها شبیه سازی  می کرد.
همچنین یک منبــع نظامی نزدیک بــه نیروهای دولتی 
سوریه که نامش فاش نشــده، به المانیتور گفت: »در این 
رزمایش از ســلاح ها و خودروهای نظامی مختلف ازجمله 
خودروهای زرهی، توپخانه، راکت انداز، هواپیماهای جنگی 
و بالگرد استفاده شــد.« وی افزود: »این رزمایش در حومه 
شمالی لاذقیه به ویژه در منطقه کوهستانی مرج خوخه و در 

روستاهای حومه منطقه سلما که تقریباً خالی از سکنه است، 
برگزار شد.« این مقام سوری گفته است که علت برگزاری 
این رزمایش در حومه منطقه ســلما، به این دلیل است که 
این منطقه نزدیک ترین موقعیت به خطوط تماس با گروه 

تروریستی تحریر الشام بوده که در ادلب مستقر است.
این منبع نظامی دولت سوریه همچنین توضیح داد: »این 
رزمایش شبیه سازی  عملیات نظامی زمینی ارتش سوریه و 
متحدانش علیه تحریرالشام و گروه های مخالف مستقر در 
مناطق کوهســتانی حومه لاذقیه و در جنوب غربی استان 

ادلب است.«
المانیتور به نقل از برخی گروه های مخالف و شــبه نظامی 
گزارش داده اســت که آنها نگرانند که مانور و برنامه های 
آموزش نظامی روسیه به نیروهای دولتی سوریه در حومه 

ادلب، بخشی از آمادگی برای عملیات نظامی جدید با هدف 
تصرف مناطق باقی مانده در شمال غرب سوریه باشد.

مصطفی باکور، از افســران ارتش آزاد ســوریه )FSA( به 
عنوان گروه معارض دولت بشار اســد که در ادلب مستقر 
است، به المانیتور گفت: »از ابتدای حضور نظامی روسیه در 
سوریه، نیروهای روسی، به طور مداوم برای بالا بردن سطح 
آمادگی و توان دفاعی ارتش ســوریه برای کنترل مناطق 
درگیر تلاش کرده اند و در چنین شرایطی است که نظامیان 
روسیه هر از گاهی تمرینات و مانورهای نظامی مشترکی را 

انجام می دهند.«
باکور گفت: »این رزمایش ها حاوی پیام های بسیاری است 
که مهم ترین آنها این است که روســیه با آنکه در اوکراین 
درگیر اســت ولی همچنان قوی به نظر می رســد و اوضاع 
سوریه را تحت کنترل دارد؛ چون مسکو سوریه را پایگاهی 

مهم برای خود در خاورمیانه می داند.«
این عضو نظامی ارتش آزاد ســوریه همچنین خاطرنشان 
کرد که برگزاری رزمایش ها در نزدیکی مناطقی که ارتش 
آزاد و نیروهای مخالف در آن حضور دارند، با هدف فشار بر 
ترکیه و مخالفان صورت می گیرد و این نشان دهنده طرح 
روسیه برای بازگرداندن اقتدار بشار اسد بر مناطق باقی مانده 
سوریه است و به همین دلیل معتقدم این احتمال وجود دارد 
که این تمرین ها مقدمه ای برای آغاز عملیات نظامی جدید 

دولت سوریه باشد.
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گام های امنيتی قطر در آستانه 
جام جهانی

نیروهای امنیتی از 13کشور جهان، به دولت قطر در 
تامین امنیت جام جهانی کمک خواهند کرد

این روزها مسافرانی که وارد دوحه، پایتخت قطر می شوند، 
پس از خروج از فرودگاه بین المللی حمــد، یکی از مقاصد 
اصلی شان شهر الخور است. شــهر 200هزار نفری الخور در 
فاصله 36کیلومتری دوحه، میزبان ورزشــگاه تازه تاسیس 
البیت، به عنوان مهم ترین و اصلی ترین ورزشــگاه قطر برای 
مراســم افتتاحیه و برخی از بازي هــای جام جهانی2022 
است. کار ساخت این ورزشــگاه با 60هزار نفر گنجایش از 
ســال2015 آغاز شد و از نمای بیرونی شــکل و شمایلی از 
چادرهای سنتی اعراب قطری در بیابان ها و شنزارهای این 

کشور را تداعی می کند.
بازی های جام جهانی تا کمتر از یک ماه دیگر در البیت آغاز 
می شود، اما دولت قطر از چند سال گذشته برای تامین امنیت 
این دور از بازی های جام جهانی دســت به دامن کشورها و 
شرکت های مختلف امنیتی شــده است. جام جهانی اگرچه 
یک رویداد ورزشی مهم است، اما فراتر از جوانب ورزشی، این 
رویداد دارای جنبه های امنیتی و سیاسی گسترده ای است و 
رهبران قطر حداکثر تلاش خود را بکار بسته اند تا حادثه ای 

این رویداد را به حاشیه نکشاند.
قطری ها چنــدی پیش حتی مراســمی را بــرای نمایش 
لباس ها و تجهیزات کادر امنیتی جام جهانی برگزار کردند. 
 نمایش این تجهیزات امنیتی آنقدر برای دوحه مهم بود که
»خالد بن خلیفه بن عبدالعزیز«، نخست وزیر قطر آن را افتتاح 
کرد. آموزش، شبیه ســازی  و برگزاری مانورهای امنیتی در 
خیابان های دوحه و دیگر شهرهای کشــور کوچک قطر با 
هزاران نیروی امنیتی از چند ماه پیش به این سو آغاز شده 

است.

براســاس شــاخص جنایــات Numbeo قطــر از یکی از 
پایین ترین میزان جرم و جنایت در جهان را دارد، اما میزان 
پایین جرم و جنایت برای تامین امنیت کافی نیست. وقوع 
حوادث امنیتی در سایر رویدادهای مشابه ورزشی در جهان 
نشــان می دهد که حوادث امنیتی در رویدادهای ورزشی 
چندان هــم غیرمنتظره نیســت. کمتر از یــک ماه پیش، 
133شهروند اندونزیایی در جریان درگیری میان تماشاگران 
و استفاده پلیس از گاز اشــک آور در یک ورزشگاه فوتبال 
جان خود را از دست دادند. از ســوی دیگر سابقه و پیشینه 
عملیات های تروریستی در خاورمیانه کم نیست و از این رو 
طبیعی است قطر اقدامات گسترده ای را برای تامین امنیت 

در طول دوره برگزاری جام جهانی دنبال کند.
نصب 15هزار دوربین نظارتی با فناوری تشخیص چهره در 
خیابان های شهرهای قطر، فراخوانی صدها نفر برای انجام 
سربازی اجباری برای کنترل جمعیت در ایست های بازرسی 
و سرمایه گذاری 1.1میلیارد دلاری در بخش امنیت سایبری 
ازجمله اقدامات صورت گرفته برای تامین امنیت جام جهانی 
قطر است. از زمان اعلام قطر به عنوان میزبان جام جهانی در 
ســال2010 دوحه تفاهمنامه هایی را با کشورهای مختلف 
ازجمله ترکیه، فرانسه، آمریکا، مراکش، پاکستان و انگلیس 
امضا کرده است تا تجهیزات و پرسنل امنیتی و تجربیات خود 
را در دوره جام جهانی در اختیار دوحه قرار دهند. همچنین 
مرکز بین المللی امنیت ورزشــی اینترپل)ICSS( و آژانس 
پلیس اتحادیه اروپا موسوم به یوروپل نیز با قطر برای تامین 

امنیت جام جهانی همکاری خواهند کرد.
در این میان، حضور نیروهای امنیتی فرانسه برای مشارکت 
در امنیت جام جهانی با انتقاداتی روبه رو شده است. وزارت 
کشــور فرانســه اعلام کرده که بیش از 200افسر پلیس را 
همزمان با برگزاری جام جهانی به قطر اعزام می کند. پلیس 
فرانسه به دلیل استفاده از گاز اشک آور و اسپری فلفل علیه 
هواداران فوتبال ازجمله کودکان در بــازی لیورپول و رئال 
مادرید در پاریس در می 2022 به شــدت مورد انتقاد قرار 
گرفته و همین نگرانی درباره برخورد خشونت بار نیروهای 
فرانسوی در جریان بازی های فوتبال در قطر نیز وجود دارد.

نقش كشورهای دیگر
براساس گزارش روزنامه نشنال، بیش از 13کشور به صورت 
مشــترک قرار اســت امنیت جمعیــت 1.2میلیون نفری 
گردشگران جام جهانی را تامین کنند، چون قطر به شدت با 

کمبود نیروی نظامی و امنیتی مواجه است.
وزارت دفاع قطر اعــلام کرده که با آمریــکا توافقنامه ای را 
برای مقابله با تهدید سامانه های هواپیمای بدون سرنشین 
و پهپادها در طول جام جهانی امضا کــرده و نیروی دریایی 
سلطنتی انگلیس، پشــتیبانی از امنیت دریایي را برعهده 
خواهد داشت. همچنین نیروی هوایی انگلیس از عملیات های 
امنیتی هوایی در کنار نیروی هوایی قطر حمایت می کند و 
فرانسه نیروهای خود را به همراه دســتگاه های مین یاب و 

سگ های مواد یاب اعزام خواهد کرد.
ناتو هم گفته است که از قطر در حوزه های آموزش در برابر 
تهدیدات ناشی از مواد شیمیایی، بیولوژیکی، رادیولوژیکی 
و هســته ای حمایت خواهد کرد. ترکیه هم گفته است که 
قصد دارد 3هزار نیروی پلیس ضد شورش را به قطر بفرستد. 
قانونگذاران ترکیه با اســتقرار 250ســرباز و یک کشــتی 
جنگی کوچک به مدت شش ماه در عملیات با عنوان »سپر 
جام جهانی« موافقت کرده اند و این علاوه بر کارشناسان دفاع 
شیمیایی، بیولوژیکی، رادیولوژیکی و هسته ای ترکیه است 

که در قطر حضور خواهند داشت.
کابینه پاکســتان نیز پیش نویس توافقنامه ای را برای اعزام 
نیروی امنیتی متشکل از افســران ارتش به تصویب رسانده 
و مراکش و ایتالیا نیز اعزام نیــرو به قطر برای تامین امنیت 

جام جهانی را تأیید کرده اند.

شی جین پینگ
رئیس جمهور چين 

چين بدون جهــان نمی تواند پيشــرفت 
كنــد و جهــان نيــز بــه چيــن نيــاز دارد، 
بــه هميــن دليــل قصــد داريــم درهــای 
كشــورمان را گســترده تر از قبــل بــه 
روی جهــان بــاز کنيــم. پــس از 40ســال 
تلاش بــرای اصلاحــات و گشــايش، دو 
معجزه را عملی كرديم: توســعه ســريع 
اقتصادی و ثبــات اجتماعی بلندمدت. 

)اسپوتنيك( 

مولود چاووش اوغلو
وزیر خارجه ترکیه

تركيه از تمامیت ارضی ســوریه حمایت 
می کنــد. نبایــد اجــازه دهيم این کشــور 
تجزیه شــود. ترکیه تمــام تلاش خــود را 
می کند تا چنین فجایعی عمیق تر نشود 
و کشــورهای دیگر در ایــن وضعیت قرار 
نگیرند. اگر حمایت ترکیه از لیبی به ویژه 
در دفع حملــه به طرابلــس پایتخت این 
کشــور نبــود، امــروز وضعیتــی مشــابه 

سوریه داشت. )آناتولی(

220كشته در درگيري 
قبيله اي در سودان

حداقل 220نفر در درگیری های قبیله ای میان 
قبایل »هوسا« و »برتا« در سودان کشته شدند. 
العربي جدیــد در این ارتباط گــزارش داده که 
این درگیري ها مربوط به جنوب ســودان بوده و 
این تعداد کشته در نتیجه درگیری ها طي 2روز 
رخ داده است. یک مقام بهداشــتي سودان این 
درگیري ها را یکی از مرگبارترین خشــونت های 
قبیله ای طي سال های اخیر عنوان کرد و گفت: 
»آمار قربانیان می تواند بسیار بیشتر هم باشد زیرا 
تیم های پزشکی قادر به رسیدگي کامل در محل 
درگیري نبودند.« گفته شده که بسیاری از خانه ها 
در این درگیری ها سوختند و حدود 7هزار نفر در 
شهرهاي مجاور آواره شده اند. درگیري میان این 
قبایل 2ماه پیش نیز حدود 150کشــته بر جاي 

گذاشته بود.

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

بمب هسته ای تاکتیکی چیست؟
هيچ تعریف جهانی واحدی از تسليحات هسته ای تاكتيکی وجود ندارد. تسليحات هسته ای 
تاكتيکی یا تسليحات هسته ای غيراستراتژیک اغلب موشک ، بمب های هوا به زمين یا حتی 
گلوله های توپخانه ای هستند كه در مقایسه با موشک های بالستيک قاره پيما، برد بسيار اندكی 
دارند. قدرت انفجاری بمب های هسته ای كوچک معادل استفاده از 300 تا 100هزار تن تی ان تی 
است اما آنچه این بمب ها را به شدت مرگبار می كند، تشعشعات حاصل از این انفجار است. در 
واقع، بمب های تاكتيکی به گونه ای طراحی شده اند كه با وجود هدف قرار دادن محدوده خاص، 

تأثيرات فوری و دامنه داری بر جبهه دشمن داشته باشند.

ترس از سرنوشت دموكراسی بســياری از رأی دهندگان مکث
آمریکایي را نااميد كرده اســت. بر اســاس نظرسنجی 
اخير نيویورک تایمــز، 71درصــد از كل رأی دهندگان 
آمریکایي معتقدند كه دموكراسی این كشور در خطر است. 
آمریکایی ها با نگرانی های متعددي مانند بدترین تورم در 

40سال گذشته هم روبه رو هستند.
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گرینویچ

عزيز مادر و فقط مادر
 

کم پيش می آید ما انســان ها به قيافــه مورچه ها فکر 
کنيم. آنها را می بينيم که تند تند برای خودشــان این 
ور و آن ور می رونــد و فکــر آذوقه و ملکــه و لانه های 
زیرزمينی شان هســتند. اما از قيافه شان چه می دانيم؟ 
بهترین پاسخ این است که ای کاش همينطور در جهل 
می ماندیم. انتشار تصویری از قيافه های مورچه ها، دنيا 
را از زشــتی و ترســناکی صورت این موجودات ریز و 
خستگی ناپذیر شوکه کرده است. یک عکاس طبيعت 
در ليتوانی، برای شرکت در یک مســابقه سالانه، یک 
عکس بزرگ نمایی شده از یک مورچه را فرستاده و دنيا 
را با چشم های خون گرفته، قيافه بی نهایت خشمگين، و 
دندان های تيز و درنده مورچه ها آشــنا کرده است. این 
عکاس، این عکس را با لنزهای بســيار قدرتمند گرفته 
است. این عکس، حســابی در فضای مجازی سر و صدا 
به پا کرده و بسياری می گویند، هيچ کس نمی تواند این 
قيافه زشت و ترسناک را تحمل کند، مگر مادر مورچه ها!

سیرابی، محبوب جهانی

وحشت از آمیب مغزخوار
 

مغز یک نوجوان در لاس وگاس در آمریکا، مردم این شــهر 
و فراتر از آن را به وحشــت انداخته اســت و نزدیک شدن به 
آب های آزاد در رودخانه ها و دریاچه ها را، به رفتاری که مرگ 
حتمی در پی خواهد داشت، تبدیل کرده است. ماجرا از این 
قرار اســت که این جوان، به خاطر یک آميب، که مغز انسان 
را می خورد جان خود را از دســت داده. مقامات بهداشتی در 
نوادا گفته اند که این جوان، احتمالا حين شــنا در »دریاچه 
ميد« در معرض این آميب خطرناک قرار گرفته اســت. علت 
مرگ این جوان، هفته گذشته علنی شد و از آن روز وحشت، 
جامعه محلی را برداشته است. متخصصان از مردم خواسته اند 
به جای اینکه وحشت کنند، مراقب باشــند. مرکز کنترل و 
پيشگيری از بيماری ها در آمریکا گفته است که از سال1962 
به بعد، تنها 154مورد در این کشور مشاهده شده است و مردم 
نباید نگران  بوده و باید  محتاط باشــند. براساس بيانيه های 
بهداشتی رسمی، این آميب از طریق بينی وارد بدن می شود و 
خودش را به مغز می رساند و آلوده شدن با آن، به معنای مرگ 
حتمی اســت. کارشناســان برای آرام کردن مردم، گفته اند 
که تنها کاری که باید بکنند این اســت که درون آب طوری 
شيرجه نزنند که آب با شدت وارد بينی شان شود و البته روش 

مطمئن تر، استفاده از دماغ گير است.

وداع با حیوانات خانگی در استرالیا
 

در فرهنگ غربی، حيوانات خانگی برای صاحبانشان بسيار عزیز 
هستند و هر کاری که بتوانند برای آنها می کنند. اما در استراليا، 
با وجود این فرهنگ قدیمی، شــرایط اقتصادی باعث شده تا 
مردم حيوانات خانگی شــان را رد کنند. این روند، در ماه های 
اخير بسيار شدید شده  چون به گفته رســانه های بين المللی، 
مردم باید بين غذا دادن به حيوانات خانگی یا فرزندانشان، یکی 
را انتخاب کنند. مردم به خصوص از پس هزینه سگ هایشــان 
برنمی آیند و آنها را به کمپ هــای نگهداری حيوانات می برند. 
مسئله این نيست که وضعيت بحرانی اقتصاد، فقط هزینه های 
زندگی را برای انســان ها بالا برده، بلکه غــذای حيوانات هم 
به شدت گران شــده و ميانگين قيمت آن امسال در مقایسه با 
پارسال، 12درصد افزایش یافته است. در مقایسه، مواد غذایی 
در استراليا، فقط 6درصد در مقایســه با سال گذشته افزایش 
یافته است. این فقط سگ ها نيســتند که به مراکز نگهداری 
سپرده می شــوند. روند ســپردن گربه های خانگی به آنها هم 

به شدت افزایش یافته است.

که سرتاپا غروری   عكس: همشهری/ حامد خورشیدی اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

  گل آقا و ماجرای طنزنویسی 
منهای دریده نویسی

دوم آبــان 1381، زمانــی بود که 
مجله گل آقا، بعد از 12 سال انتشار، 
آخرین شماره اش را به چاپخانه ســپرد و تمام شد. در تاریخ 
معاصر ایران، البته مجلات و نشــریات زیــادی به زیور طبع 
آراسته شده و تمام شدند، اما تنها تعداد کمی از آنها بودند که 
تبدیل به یک برند مشهور و به قول کارشناسان امر تبدیل به 
یک مگابرند شدند. طبيعی اســت امروزه به دهه پنجاهی ها و 
قبل تر اگر بگویيد گل آقا، می دانند که منظورتان چيست و به 
قول معروف، برای خودش مکتبی ایجاد کرده بود. این خيلی 
حرف است که نشریه ای، هم به این سطح از شهرت برسد، هم 
اثرگذاری فراوانی داشته باشد و هم ميزبان و البته تربيت کننده 
بخشــی از طنزنویسان مشهور و صاحب ســبک معاصر ایران 
باشــد. اینها همه به یک جا، در گل آقا قابل مشاهده و تجميع 
بود؛ نشریه ای که کيومرث صابری فومنی آن را منتشر می کرد.
 حالا که بحث گل آقا و صابری فومنی شده است، بدک نيست 

نکته هایی را با هم مرور کنيم.
تا قبل از اینکه محدودیت های حال حاضر برای شــبکه های 
مجازی پيش بياید، گفته می شد که بيشترین مخاطبان این 
شبکه ها را صفحه های طنز و طنازان دارند. پس طبيعی است 
که طنز و طنزپردازان را دارای رتبه اثرگذاری بالایی بدانيم. این 
امر حتی در سينما و تلویزیون هم قابل مشاهده و اثبات است؛ 
اینکه بيشــترین و پربيننده ترین آثار را، غالباً آثار طنز دارند. 
پس قالب طنز در هر رسانه ای که باشد، اعم از کتاب و مجله و 
اینترنت و...، به شدت مورد توجه است. مردم، هميشه طنز را 
دوست دارند و با آن ارتباط می گيرند؛ خاصه مردمان ایرانی که 
گفته می شود خنداندن آنها به غایت کار سختی است، چرا که 
خودشان ذاتاً طناز هستند. اما آیا همه اهميت طنز به این است 

که صرفاً مردم دوستش دارند؟ قطعاً چنين نيست.
یکی از نکته های به شــدت مهم طنز و شــوخ طبعی که غالباً 
نادیده گرفته می شود، جنبه هوشی آن است. ادوارد دوبونو، از 
پژوهشگران شاخص کارکردهای هوش و فکر، معتقد است که 
شوخ طبعی، بزرگ ترین و مهم ترین ویژگی ذهن آدمی است. 
اما چرا؟ اینکه شــما از چند گزاره و مفهوم بی ربط به هم، در 
کمترین زمان ممکن بتوانيد یک نکته جدید استخراج کنيد 
که هم قالبی دارد و هم مفهومی دارد و هم خلاقيتی دارد و هم 
کاملًا متناسب است، واقعاً اتفاقی است که به راحتی نمی توان 
آن را توضيح داد. این امر نياز به هوش بالایی دارد و به همين 

دليل است که طنازان را، عموماً آدم های باهوشی می دانند.
نکته مهم تر بعدی آن اســت که طنز، عموماً حالت ضربه گير 
زندگی را دارد؛ درســت مثل تفریح و سفر و ارتباطات انسانی. 
این قضيه به قدری مهم است که حتی در بغرنج ترین وقایع و 
پدیده های انسانی نيز می توان مشاهده اش کرد؛ مثل جنگ. 
حتی در جنگ ها نيز افراد به شدت طنازی می کنند. چرا؟ چون 
طنز به ما فرصت تحمل سختی ها را می بخشد. باید بپذیریم که 
انسان بودن و زیستن در دنيا، قطعاً سختی های خاص خودش 
را دارد. این ماجرا چنان بوده که حتی بخشــی از فلاســفه و 
متفکران، ماهيت انســان را با رنج تفســير می کردند. اساساً 
خيلی از رفتارهای انســانی نيز برای گریز از این رنج ها بوده. 
بی دليل نيست که می گویند او که می گرید یک درد دارد و او 
که می خندد هزار و یک درد. خنده و طنز و شوخ طبعی، اساساً 
راهی برای گریز از سختی هاســت و راهی برای تحمل پذیرتر 
کردن آن ها. اگر نبود همين طنازی و شوخ طبعی، قطعاً انسان 

بسيار زودتر از پا در می آمد.
موضوع مهم بعدی که در حوزه طنز مطرح می شود، بالاتر بردن 
تحمل هاست. در طنز، شما سعی می کنيد با پنبه سر ببرید و 
بدون خونریزی و ناراحت شدن دیگری، او را متقاعد کنيد که 
در حال اشتباه است. این در حالی است که اگر به طور مستقيم 
به او یادآوری کنيد که در حال اشــتباه است، قطعاً مشکلات 
زیادی به وجود می آید و نفرت ها و کدورت ها بســيار بيشــتر 
خواهد شد. اما طنز اجازه می دهد تا خيلی زیرپوستی، ایرادها 
را یادآوری کنيم و از سوی دیگر، دیگران نيز تحمل شان بالاتر 
برود. این بالاتر رفتن تحمل، چيزی است که امروزه به شدت 

بدان نيازمندیم.
وقتی که این گزاره هــا را کنار هم می گذاریــم، تازه متوجه 
می شویم کار فردی مثل کيومرث صابری فومنی چه اهميتی 
داشته و چه نقشــی در دهه 70 بازی کرده؛ آن هم در دهه ای 
که هنوز فضای بــازی به آن صورت نداشــتيم و گل آقا، جزو 
کسانی بود که آرام آرام به ما آموخت چطور نقد کنيم و چطور 
تحمل بالاتری داشته باشــيم. به واقع کار او، یک امر سياسی 
برجســته بود؛ چرا که در یک جامعه درست و حسابی، اساساً 
هم سياسيون و هم مردم، تحمل بالایی دارند و نقد کردن نيز 

از قداست و اهميت بالایی برخوردار است.
اما چيزی کــه کار گل آقــا را برجســته می کنــد، نکته ای 
 دیگر اســت. زمانی از محمد مسعود، ناشــر روزنامه معروف 
»مرد امروز« پرســيدند چرا در صفحه اول روزنامه ات اینقدر 
فحش و ناسزا به دولتی ها و حکومتی ها می دهی؟ او هم گفته 
بود من از مردم آمده ام و این مردم را بيشتر می شناسم، می دانم 
که چه خصلت هایی دارند و با این فحش دادن ها دل شان خنک 
می شود و در نتيجه من هم بيشــتر فروش می کنم. اتفاقاً در 
جلسه ای هم با حضور ناشــران روزنامه ها گفته بود که شماها 
روزنامه نگار نيستيد و بلد نيســتيد کار کنيد ولی من می دانم 
چطور نبض مخاطبان و مردم را در دست داشته باشم! درست 
یا غلط، خيلی ها چنين عقيده ای دارند در عرصه رسانه و طنز 
و...؛ یعنی تصور می کنند با بد و بيراه گفتن و شوخی های خط 
قرمزی و...، می توانند دست برتر را داشته باشند. اگر دقت کرده 
باشيد در طنزها و شوخ طبيعی های ميدانی و کف خيابانی نيز، 
این نگاه وجود دارد و غالباً خط قرمزها زیر پا گذاشته می شود.

گل آقا جزو نخســتين نفراتی بود که ثابت کرد می توان پاک 
صحبت کرد و نوشت، پاکيزه انتقاد کرد و در عين حال مخاطب 
هم داشــت و تحمل را بالاتر برد. اینکــه بتوانيد پاک صحبت 
کنيد و بنویســيد و پاکيزه نقد کنيد و در عين حال به قدری 
جذاب و به روز باشيد که مخاطب برای تان دست و پا بزند و به 
شهرت فراگير گل آقا هم برسيد، از کسی جز کيومرث صابری 
بر نمی آمد؛ امری که نيازی به تلاش چند برابری نســبت به 
طنزنویسان و طنزنگاران دیگر داشته و دارد. گل آقا اما این رنج 
چند برابری را به جان خرید تــا ثابت کند بدون دریده زبانی و 
دریده نویسی هم می شود اوج گرفت و ماندگار شد و تحمل ها 

را بالا برد...

هرازگاهی، نوعی 
دارو اعم از ســرم، 
کپسول، آمپول، واکسن و... در بازار جهانی کمياب 
می شــود و در ادامه نيز قيمت هرکدام از این اقلام 
کمياب، سربه فلک می گذارد. بخشی از این شرایط 
ناشی از شــيوع بعضی بيماری هاست؛ برای مثال 
کمبــود آنتی بيوتيک هــا در داروخانه ها به دليل 
شيوع آنفلوآنزا. اما بخشی دیگر از این شرایط ناشی 
از عملکرد واســطه ها و درمواردی تغيير عملکرد 
توليدکنندگان این داروهاست؛ مانند شرکت دارویی 
فایزر و دولت ایالات متحده که با تغيير عملکردشان، 
نگرانی هایی بابت دسترســی به واکســن کرونای 

رایگان یا ارزان قيمت ایجاد کرده اند.
به گفته شرکت دارویی فایزر، درصورتی که دولت 
ایــالات متحده، واکســن های کرونــای توليدی 
این شــرکت را خریداری نکند، قيمــت هر دوز از 
واکسن های کرونای این شرکت از 110به 130دلار 
افزایش قيمت خواهد یافت. اما این شرکت اميدوار 
اســت باز هم واکســن کرونای رایگان در اختيار 
مردم قرار گيــرد. مدیران شــرکت دارویی فایزر 
اعلام کرده اند از زمانی که دولــت ایالات متحده، 
خرید را متوقف کند، قيمت ویال واکســن کرونا 
برای بزرگســالان را تغيير خواهند داد که به نظر 
می رسد این زمان، ابتدای سال آینده ميلادی یعنی 
2023باشد. اما این شــرکت اميدوار است افرادی 
که بيمه درمانی خصوصی داشته یا تحت پوشش 
برنامه های عمومی بهداشــت- بيمه قــرار دارند، 
بازهم بتوانند واکسن رایگان دریافت کنند. قانون 
مراقبت مقرون به صرفه، بيمه گران را ملزم به ارائه 
رایگان بسياری از واکسن ها به بيمه گذاران می کند. 
البته به نظر می رسد شرکت فایزر در تلاش است تا 
براساس برنامه کمکی، به افرادی که تحت پوشش 

بيمه نيز نيستند، واکسن رایگان ارائه کند.
یکی از مشــکلات افزایش قيمت واکسن کرونای 
فایزر، برای افرادی که باید این واکسن را خریداری 
کنند- تحت پوشش بيمه نيستند- افزایش قيمت 
2 دوز این واکسن در مقایسه با واکسن آنفلوآنزای 
سالانه است. به گفته CVS Health - که یکی از 
بزرگ ترین داروخانه های زنجيره ای ایالات متحده را 
اداره می کند- بسته به نوع واکسن آنفلوآنزا، قيمت 

آن از 90تا 50دلار متغير است.
آنجلا لوکين، داروساز مدیر اجرایی شرکت دارویی 
فایزر می گوید: »علــت افزایش قيمت واکســن 
کرونا، افزایش هزینه ها برای تغيير واکســن کرونا 
به ویال های تک دوز و توزیع تجاری آن است. علاوه 

براینکه تلاش برای حفظ کيفيت واکسن ها را نيز 
نباید نادیده گرفت.« این داروساز می گوید:» سال 
گذشــته، هر دوز، 19.5دلار آمریکا هزینه داشته 
است و بســته به وضعيت مالی هر کشور، 3 قيمت 

متفاوت در سطح جهانی دارد.« 
در مــاه ژوئــن ســال جاری ميــلادی )2022(، 
شــرکت فایزر اعلام کرد که دولت ایالات متحده، 
105ميليون دوز اضافی را در قــراردادی به مبلغ 
30دلار بــرای هر ویال، از این شــرکت خریداری 
خواهد کرد. اما دولت امکان خرید دوز بيشتر را نيز 
دارد؛ اما به نظر می رسد از خرید آن امتناع می کند. 
واکسن دوشات فایزر، در اواخر سال 2022ميلادی 
معرفی شده و تزریق آن به رایج ترین واکسن برای 
تزریق در ایالات متحده تبدیل شــد. علاوه براین 
به گفته مرکز کنترل و پيشگيری از بيماری ایالات 
متحده )CDC(، بيش از 375ميليون دوز از واکسن 
اصلی ای که شرکت فایزر با شرکت آلمانی بيونتک 
)BioNTech( ســاخته، در ایالات متحده توزیع 
شده اســت. این واکسن، سال گذشــته ميلادی 
مبلغی به ارزش 36.78ميليــارد دلار درآمد برای 
شــرکت فایزر به همراه داشته اســت؛ که به نظر 
می رسد امسال 32ميليارد دلار برای این شرکت به 
ارمغان خواهد آورد که البته پس از این پيک، فروش 

به سرعت کاهش خواهد یافت.
به گفته CDC، درحال حاضر بيش از 90درصد از 
جمعيت بزرگسال ایالات متحده یک دوز واکسن 
کرونا را دریافت کرده اند و فقــط نيمی از آنها دوز 
دوم تزریق کرده اند. به همين دليل به نظر می رسد 
توقف خرید واکســن کرونا توســط دولت ایالات 
متحده و افزایش قيمت آن توســط شرکت فایزر، 
در دسترسی به واکســن کرونای رایگان در ایالات 
متحده و بســياری از کشــورهای جهان اختلال 
ایجاد کند. این مسئله می تواند روند ابتلا به کرونا را 
کماکان نگران کننده توصيف کند؛ به ویژه اینکه به 

فصل سرما رسيده ایم.

جهان نما

مهتاب خسروشاهی

واکسن موردنظر در دسترس نیست

حافظ

دلا بسوز که سوز تو کارها بكند
نیاز نیم شبی دفع صد بلا بكند

شکل و قيافه اش چندان چنگی به دل نمی زند، قبل از 
پخت و هنگام آن بویش برای خيلی ها می تواند آزاردهنده 
باشد، و طعمش حســابی جنجال برانگيز است؛ با این 
حال، سيرابی، عشاق زیادی در سراسر دنيا دارد و خيل 

هواداران سيه چاکش، سال به سال بيشتر هم می شود.
این غذای ساده، که به گفته خيلی ها اگر به درستی پخته 
شود، تمام مخالفانش را هم جذب خود می کند، سابقه ای 
طولانی در سفره غذای انسان ها دارد و در سال های اخير، 
چنان مورد توجه قرار گرفته  که یک روز جهانی هم، که 
امروز باشــد، به نامش زده اند. این روز را »هيات جهانی 
بازاریابی سيرابی«، سازمانی غيردولتی در انگليس، تعيين 
کرده و از قضا، با اســتقبال زیادی هم مواجه شده است. 
دليل انتخاب این روز اینکه ساموئل پپی، دریانورد و مورخ 
معروف انگليسی، در یادداشت های روزانه اش در 24اکتبر 
سال1662 ميلادی، به سيرابی اشاره کرده و نوشته است: 
»در خانه ام و در کنار همسرم، و غذای عالی سيرابی را که 

با راهنمایی خودم پخته شده را صرف کردیم.«
این که انگليســی ها، ملتی که هيچ ارتبــاط نزدیکی با 
سيرابی ندارند، روز جهانی ســيرابی را انتخاب کرده اند 
کمی معنادار اســت. چون در دنيا، اینطور جا افتاده که 
سيرابی خوشمزه نيســت، مگر اینکه ایتاليایی ها آن را 
بپزند. شــاید ما ایرانی ها چندان با ایــن تعریفی که در 
دنيا جا افتاده موافق نباشــيم، اما اســتادان سيرابی در 
دنيا، ایتاليایی ها هســتند. و البته اینکه ما ایرانی ها هم 
در این زمينه مدعی هســتيم، بيراه نيست، چون علاوه 
بر اینکه ســيرابی غذای قدیمی و ســنتی ما به شمار 
می رود، سيرابی خوردن بخشــی از فرهنگ ما ایرانی ها 
شده و چه در خانه ها که معمولا به صورت دسته جمعی 
خورده می شد، و چه در ســيرابی فروش ها، خوردن این 
غذا آداب و معمولا مناســبت های خاصی دارد. همين 
وجود سيرابی فروشــی،  به عنوان جایی که منحصرا این 
غذا را می فروشد )البته در کنار کله پاچه(، نشان می دهد 
که ســيرابی چه جایگاهی در فرهنگ غــذا خوردن در 
ایران دارد. اما در عرصه عمومی، باز هم به نظر می رســد 
که ایتاليایی ها از ما بيشــتر به سيرابی علاقه می دهند؛ 
سيرابی در ایتاليا چنان محبوب است و مشتری دارد، که 
فروشنده های دوره گرد در کنار خيابان آن را به دست مردم 
می دهند. و همچون ایران، مغازه های زیادی هستند که 
صرفا این غذا را می پزند و مثل غذاهای آماده و دم دستی، 
به مردم می دهند. سيرابی در خيابان ها، یا با چنگال ، یا 
به صورت ساندویچ در نان سرو می شود. اما این بخشی از 

فرهنگ سيرابی خوردن در ایتالياست؛ دستورپخت های 
بسيار زیادی درباره پختن خود سيرابی، چه آب پز کردن 
و چه سرخ کردن، وجود دارد و غذاهای زیادی هستند 
که ســيرابی ماده اوليه اصلی آنهاست. همين است که 
ایتاليایی ها را به استادان ســيرابی در دنيا تبدیل کرده 
است. همانطور که ســيرابی خوردن در ایران، در موارد 
زیادی، نمادی از دورهم بودن و خوش گذراندن است، در 
ایتاليا هم تاریخ و پيشينه جالبی دارد بخشی از فرهنگ 
معاصر این کشور است. سيرابی، در واقع بازتابی از افت و 
خيزهای ایتاليا در چند دهه اخير است؛ در دوره جنگ 
جهانی دوم کــه اوضاع اقتصادی این کشــور فاجعه بار 
شده بود و قشر فرودست توان خرید گوشت را نداشت، 
 به صورت گسترده به خوردن سيرابی روی آورد همين 
باعث شد این غذا، در سطح کشــور با استقبال زیادی 
مواجه شود. اما بعدا که وضع اقتصادی بهتر هم شد، از 
محبوبيت این غذا کم نشد و اقشار پولدار هم به آن علاقه 

نشان دادند.
با همه این ها، نباید عشــق به ســيرابی را به ایران و 
ایتاليــا تقليل بدهيم؛ مردم بســيار زیــادی در دنيا 
هستند که مثل ما عاشق ســيرابی هستند و اصلا آن 
را بخشــی از غذای ملی خود می دانند. در کشورهای 
زیادی، سوســيس های محبــوب، ســيرابی دارند. 
در مکزیک، هنــد، پرتغال، لهســتان و فيليپين، از 
سيرابی در ســوپ های معروف اســتفاده می شود. و 
در ویتنام، ســوپ پو که غذای ملی این کشور است، 
عمدتا با سيرابی پخته می شود. سيرابی در کشورهای 
انگليسی زبان، چندان محبوب نيست اما همين غذا، در 
رستوران های معروف آمریکا سرو می شود. در انگليس 
هم، که تا همين نيم قرن پيش سيرابی غذای محبوبی 
به خصوص در شمال کشور بود، جنبشی راه افتاده تا 

مصرف سيرابی را دوباره احيا کند.

آيت الله بهشــتی با تلفیقی از 
ادب، برهان و ســخنوری در 
مناظــرات تلويزيونی حاضر 
می شد. مناظراتی که سال58 
در فضايی آزاد بین تمام گروه ها 
برگزار شــد تا ملــت بتوانند 
درست و حسابی نظرات را بالا 
پايین کنند. آيت الله بهشــتی 
در 2ســال پايانی دهه50 نماد 
انقلاب بود. دبیر شورای انقلاب، 
رئیس حزب جمهوری اسلامی، 

نايب رئیس مجلس خبرگان قانون اساسی و رئیس ديوان عالی، 
پست هايی بود که به واسطه جلب اعتماد امام )ره( به او سپرده 
شده بود. آيت الله بهشــتی همچنین در جذب نیروهای جوان 
به فعالیت های سیاسی و اجتماعی و تشويق آنان به سازندگی 
کشور توانايی قابل ملاحظه ای داشت و از اين راه به »کادرسازی« 
برای جمهوری اسلامی ايران می پرداخت. »جهاد سازندگی« و 
نهادهای مشــابه آن، به همین جهت از پشتیبانی و مديريت او 
بهره مند می شــدند. اما با اين حال بهشتی آدم محبوبی برای 
طرفداران دولت نبود. حامیان دولــت بنی صدر تفكرات او را 
مقابل منافع خود می ديدند و حتی در سخنرانی های بهشتی با 
شعار دادن مزاحمش می شدند. 2تیر سال60 بعد از عزل بنی صدر 
از رياست جمهوری، بهشتی به همراه رجايی و رفسنجانی شورای 
موقت رياست جمهوری را تشكیل دادند، اما اين عضويت فقط 
5روز بود، چون 7تیر با انفجار بمب توسط منافقین در ساختمان 
حزب جمهوری در سرچشمه او و 72يار امام  شهید شدند. وقتی 
بهشتی شهید شد، خیلی ها فهمیدند چه اشتباه  می کردند. برای 
همین بود که امام گفت: »شهید بهشتی مظلوم زيست و مظلوم 

مُرد و خار چشم دشمنان اسلام بود.« 

تقویم / سالروز

استا مناظره

عیسی محمدی
روزنامه نگار

حال که خودم را تجزیــه و تحليل می کنم، 
شک و تردیدی وجودم را فرامی گيرد: شاید 
تنها به  این علت علاقه مند به ســيگارم که بتوانم گناه تمام ضعف ها 
و ناتوانی هایم را روی دوش آن بيندازم. چه کســی می تواند بگوید با 
ترک سيگار، من همان مرد قوی و ایده آلی می شدم که آرزوی بودنش 
را داشتم؟ شاید ناخودآگاه، همين شک و تردید است که مرا وابسته 
به عادت ناپسندم کرده است: راهی آسان برای زندگی، با این تصور 
که انسان خودش را موجود فوق العاده ای فرض می کند که بزرگی و 
عظمت با سرشتش عجين شده است، منتها این عظمت و بزرگی به 
عللی کشف ناکرده باقی مانده اســت. من این احتمال را برای توجيه 

ضعف های جوانی ام پيش کشيده ام ولی از ته دل به آن اعتقاد ندارم.

جعفر مدرس صادقی

وجدان زنو

بوک  مارک



 مهاجرت نخبگان
 با تلقین نارضایتی 
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سهم معلولان اعصاب و 
روان از امکانات اجتماعی  

تقریبا ً هیچ است
براســاس یافته های آماری به طور متوسط 
معلولان 10درصد جامعه را تشکیل می دهند 
و بخشی از این افراد معلولان اعصاب و روان 
هســتند. برخی از ویژگی هــای رفتاری و 
شخصیتی در اغلب معلولان اعصاب و روان 
مشترک اســت و جزو نشــانه های ابتلا به 
بیماری های اعصاب و روان به شمار می آید. 
این دســته از معلولان غالبا وسواس فکری 
شــدید دارند. اغلب خودشــان و دیگران را 
آزرده می کنند. زمانی بسیار شاد هستند و 

گاهی بسیار افسرده. 
گاهــی بــدون دلیــل و علت نســبت به 
اطرافیانشان تندی و پرخاشگری می کنند 
و گاهی هم بســیار مهربان و آرام هستند. 
در واقع نمی دانیم کدام ویژگی اخلاقی آنها 
را باید بپذیریم. این افــراد در موارد حادتر 
دچار توهم می شــوند و مرتب از خودشان 
قصــه می بافند و اغلب ســناریوهای که در 
ذهن شــان می گذرد، این است که دیگران 
به آنها ظلمی روا داشــته اند یا افترا زده اند. 
مهم تر اینکه معمولا بیمــاران حاد اعصاب 
و روان به اطرافیان و نزدیکان شــان بدبین 
هستند و کمک شان را به سادگی نمی پذیرند. 
ولی این بیماران با وجود تمام این ویژگی ها 
غالبا افــراد بی آزار و قابل کنترلی هســتند 
که در شــرایط معمول به دیگران آســیب 

نمی رسانند.
براساس آمار تاکنون 71هزار و 631معلول 
مزمن اعصاب و روان در کشــور شناسایی 
شــده که حدود ۲ هزار و ۵۲1 نفــر از آنها 
پایتخت نشین هستند وبه دلیل مضیقه های 
مالی و شــرایط نامناســب اقتصــادی در 
کم برخوردارترین محله های شــهر گذران 
عمــر می کنند. بــدون تردید آمــار واقعی 
معلولان اعصاب و روان فراتــر از این مقدار 
است و به دلیل نگرش خاص جامعه و تلاش 
خانواده ها برای پنهان مانــدن بیماری این 
افراد بســیاری از آنها در دایــره آمار و ارقام 

رسمی به شمار نیامده اند.
شــاید معلولان اعصاب و روان با مشکلات 
ناشــی از محدودیت های جســمانی مانند 
سختی تردد در پیاده روهای غیراستاندارد 
یا فراهم نبودن شرایط اســتفاده از وسایل 
حمل ونقل عمومی کمتر روبه رو باشند اما در 
زندگی روزمره با مسائلی مواجه می شوند که 
به مراتب بزرگ تر و آزاردهنده تر است. یکی 
از مهم ترین مسائل این دســته از معلولان 
کم اطلاعی جامعه و اطرافیانشان نسبت به 
بیماری های اعصاب و روان و شیوه برخورد با 
آنهاست. معمولا اطلاعات چندانی راجع به 
اختلالات روانی در دســترس افراد مبتلا و 
خانواده های آنها قرار نمی گیرد. این اشخاص 
نیز به دلیــل برخی عقاید نادرســت که در 
جامعه در ارتباط بــا بیماری های اعصاب و 
روان وجود دارد، به موقــع به دنبال درمان 
نرفته و اطلاعات درستی در رابطه با ماهیت 

بیماری خود ندارند.
نکته قابل توجه در زندگی معلولان اعصاب 
و روان دامنه گســترده تأثیر بیماری آنها بر 
اعضای خانواده اســت. خانواده این گروه از 
معلولان نه تنها بار مشکلات جسمی ناشی 
از ناتوانی ادراکی آنها را بر دوش می کشــند 
با مسائلی مانند برخورد نامناسب اطرافیان، 
باورهای غلط درباره معلولان اعصاب و روان، 
نیاز به کنترل و مراقبت مداوم و دائمی آنها 
و... دست و پنجه نرم می کنند. این خانواده ها 
در رویارویی با مشــکلات خود دست تنها 
هستند و نهادهای حمایتی به لزوم همدلی 

و همیاری با این قشر باور و توجهی ندارند.
 مســئله دیگری که معلولان اعصاب و روان 
را آزار می دهــد، بی تفاوتی جامعه نســبت 
به نیازهای احساســی و روحی این دســته 
از افراد اســت. معلولان اعصاب و روان هم 
مانند همه انسان ها دارای احساس و شعور 
عاطفی هستند و در کنار نیازهای جسمی از 
نظر روحی به شادی و نشاط احتیاج دارند. 
این گروه ازبیماران نیــاز دارند که نهادهای 
متولی امور معلولان براساس الزامات قانونی 
و انســانی در تدارک برنامه های فرهنگی، 
اجتماعی مخاطبان خود ســهمی برای آنها 
قائل شوند و این قشر مظلوم و فراموش شده 

شهر را از یاد نبرند.
در قانون جامع حمایــت از حقوق معلولان 
تأمیــن خدمــات توانبخشــی، حمایتی، 
آموزشــی، حرفه آموزی و گســترش مراکز 
خاص نگهداری توانیابان از الزامات نهادهای 
متولی تعیین شده است. اگر چه این قانون 
در مورد هیچ یــک از معلولان به درســتی 
محقق نشــده اما معلولان اعصــاب و روان 
بیشتر از ســایر معلولان مورد اجحاف قرار 
گرفته اند و در مرحلــه اجرای قانون به کلی 
از قلم افتاده اند. درحالی که نهادهای متولی 
حمایت از این گروه از معلــولان محدود و 
انگشت شــمارند، براســاس قوانین جدید 
حمایت از معلولان ذهنــی و اعصاب و روان 
از دوش کمیته امداد برداشته شده و کاملا 
به ســازمان بهزیســتی سپرده شــده، اما 
حمایت های بهزیســتی هم به بهانه کمبود 
بودجه به حقــوق و مزایای ناچیزی محدود 
است که پاسخگوی نیازهای اولیه این افراد 

هم نیست.

فرناز محمدییادداشت
روانشناس و روان درمانگر

وقف فرشته ها

روی ولیچــر برقــی، نزدیــک در ورودی با آن 
نرده های فلزی بلند، نشسته و دستش را زیر چانه 
زده. فیلســوفانه بیرون را می پاید. گاهی چشم 
می دوزد به آدم هایی که هر یک روایت های خاص 
خود را دارند  یا خیره می ماند به سراســیمگی 
رانندگانی که با بوق ممتد می خواهند راهشان 
را باز کنند. ۲1ساله اســت. از وقتی به یاد دارد 
با معلولیتــی مادرزاد )فقدان انــدام تحتانی( یا 
در شــیرخوارگاه آمنه قد کشــیده یا در دیگر 
مراکز نگهداری بهزیســتی، زندگی کرده است. 
مراکزی مانند همین مرکز »خدمات بهزیستی 
و توانبخشی شــهدای هفتم تیر« )باغ فرشته( 
که حــالا فیلســوفانه در آن نشســته و روزگار 
می گذراند. هنوز، چشــم به دنیای بیرون دارد 
و برای آدم هایش قصه ســازی می کند که کسی 
صدایش می زند: »مریم... بیا بریــم بالا، باتری 
ویلچرهامــان را عوض کنیــم. باتری های تازه 
آورده اند. نوبت مان شده است.« دلش می خواهد 
کمی بیشــتر به خلوت روزانــه اش ادامه دهد 
اما تعویــض باتری ویلچر هم مهم اســت و باید 
انجامش بدهد تا به نوعی پاهای نداشــته اش را 
جبران کند. از سر ناچاری، اهرم کوچک فرمان 
روی دسته ویلچر را به عقب  می چرخاند و می رود 
به سمت صدایی که او را فراخوانده است. و این 
قصه همه روزهای مریم و سایر دختران و بانوان 
معلول مرکز خیریه باغ فرشته به عنوان نخستین 
مرکز نگهداری از معلولان بی سرپرست در تهران 
و مبتکر در شــیوه های ایجاد اشتغال برای این 
گروه از افراد خاص جامعه است که یا از بدو تولد 
در گوشه و کناری از شــهر رها شده اند یا بعد از 
سال ها، خانواده هایشــان از عهده نگهداری آنها 
برنیامده اند و پای بهزیســتی و مراکز مربوطه را 

به میان کشانده اند.

خانه ای که باغی برای فرشته ها شد
وســعت حیاط مرکز خیریــه باغ فرشــته به 
حدود ۵00مترمربع می رســد که بخش اعظم 
آن را ســاختمان کارگاه های مهــارت آموزی و 
کارآفرینی از آموزش موسیقی تا عروسک دوزی 
)در انتهایی ترین نقطه( و درختان کهنســال و 
سر به فلک کشــیده باغچه ها دربر گرفته  است. 
بخش دیگــر آن نیز ســاختمان خوابگاه مرکز 
اســت. قدمت این مرکز خیریه که به باغ فرشته 
شهرت دارد به سال های پیش از انقلاب اسلامی 
بازمی گردد. به زمانی که واقــف نیکوکار )حاج 
قاسمعلی  فرهمند(، ملکی بزرگ در محله الهیه 
تهران با هــدف نگهداری از ســالمندان و افراد 
دارای معلولیت وقف کرد. این ملک در گذر زمان 
و با نظارت سازمان بهزیستی به خانه مددجویان 
دارای معلولیت های جســمی و حرکتی تبدیل 
شــد. خانه ای برای دختــران توانیاب شــاعر، 
نویسنده، کارآفرین، نوازنده و بازیگر که به رغم 

همه کاستی ها و موانع در شهرها، تلاش می کنند 
زندگی هدفمندی داشته باشند و کلیدواژه هایی 
مانند بی انگیزگی و ناتوانی را از دایره لغات افراد 
معلول و توانیاب، حذف کنند. چــرخ امور این 
مرکز با  دســت و همــت بلند همیــن دختران 
توانمند و نیز خیران می چرخــد. دخترانی که 
بعد از مهارت آموزی در عرصه ها و رشــته های 
مورد علاقه، خلاقیت و پشتکار را چاشنی کارشان 
می کنند و از غیرممکن ها، ممکن می سازند اما 
واضح اســت که در این گذار صعب، همچنان به 
حمایت ها و کمک های مادی و معنوی بیشتری 
از سوی نیکوکاران نیاز است تا این فرشته های 
باغ دلگشا، از گردنه های دشوار زندگی، تحصیل 
و اشتغال، به ســلامت بگذرند. حمایت هایی که 
در نقطه غایی به سود جامعه ای پویا و با امکانات 

گسترده ویژه همه اقشار است.

زندگی در سایه تلاش، مهارت آموزی و کمک 
خیّران

صدایش می کنند: »ویکتوریا«. چون آن سال ها 
که حدود 6یا 7ســال )136۵( داشت قرار بود با 
خانواده ای ثروتمند که حامــی او بودند، راهی 
آمریکا شــود؛ اتفاقی کــه رخ نــداد. نامش در 
شناسنامه، »نســرین« اســت. می گوید: »در 
پرونده ام نوشته اند نوزاد دختر، ۵روزه، رها شده 
مقابل بیمارستانی در محله...«. این را یک بار که 
در ســال های نوجوانی اش دنبال پدر و مادرش 
می گشت، در پرونده اش دیده بود. ویکتوریا، یک 
ماهی می شود از مرکز باغ فرشته ترخیص شده. 
خانه ای کوچک در محدوده افسریه اجاره کرده 
و حالا، رؤیای زندگــی در بیرون از مرکز را تنگ 
در آغوش گرفته است. خوشحال است؛ آنقدر که 
چشــم هایش هم می خندد. می گوید: »بیرون 
رفتن از مراکز نگهداری معلولان و مستقل شدن 
یکی از بزرگ ترین آرزوهای افــرادی مثل من 
است. اینجا از هر کسی بپرسید آرزویت چیست؟ 
به رغم محدودیت های جسمی، نمی گوید کاش 
با داشــتم یا کاش ناشــنوا نبودم! می گوید دلم 
می خواهد برای خودم خانه و زندگی مســتقل 
داشته باشــم. این آرزو، دلیلی بر بد یا نا مناسب 
بودن خدمات مراکز نگهداری نیست؛ نه. این به 
مقتضیات دوران مختلف زندگی ما مانند سایر 
افراد جامعه برمی گردد. من و امثال من در این 
سن، دلمان می خواهد درس بخوانیم، کار کنیم، 
حقوق بگیریم و باقی روزمرگی هایی را داشــته 
باشیم که خیلی ها، حوصله شان از آنها سر رفته. 
دلمان معاشرت و فعالیت های جمعی می خواهد. 
شاید محدودیت هایی داشــته باشیم اما ناتوان 
نیســتیم. ما هم آرزوهایی داریم کــه اینجا در 
ســایه تلاش خودمان، آموزش در کارگاه های 
مهارت آموزی، تحصیل و لطــف خیّران، به آنها 

می رسیم؛ شاید کمی دیر اما می رسیم.« 

از استعدادیابی تا درآمدزایی
»ســمیرا« هم دچار نقص تحتانــی مادرزایی 
است. ۲3سال دارد و خوش سخن است. دوران 

کودکی اش را با شیطنت و بازیگوشی در همین 
مرکز سپری کرده؛ شــیطنت هایی که خودش 
می گوید: »گاهی اوقات، مادریارها و پرســتارها 
از دستم کلافه می شــدند.« او هم آرزویش این 
است که مانند دوستش نسرین، روزی ترخیص 
شــود و خانه و زندگی خودش را داشــته باشد: 
»چند ماهی تجربــه زندگی در یکــی دیگر از 
مراکز نگهداری بهزیســتی را داشتم. در همان 
مرکز با معلم مهربانی آشنا شدم. آنقدر مهربان 
که از آن روز آشــنایی به بعد صدایش می کنم 
»مامان«. بــا مجوز بهزیســتی، رفت وآمدهایم 
به خانه مامان شــروع شــد. در جریان همین 
رفت وآمدها، با شــغل »مدیریت شــبکه های 
مجازی« آشنا شــدم و شــروع کردم به تولید 
محتوا برای صفحه مجازی یک شرکت تولیدی 
ایرانی. اولش ســخت بود اما به مــرور زمان و با 
آموزش هایی که از برخی از مددکاران باغ فرشته 
دریافت کردم، مسلط شدم. البته تجربه انبارداری 
باغ فرشته را هم دارم. بابتش حقوق می گرفتم اما 
کرونا که آمد به سبب جلوگیری از ابتلا مجبور 
شــدم آن را رها کنم. دوره هــای دف زنی را هم 
گذرانده ام. یکی از ویژگی های این مرکز، همین 
حمایت های دلســوزانه اســت که نمی گذارند 
تحت هیچ شــرایطی به خاطر محدودیت های 
جســمانی که داریم، ناامید شویم. استعدادیابی 
می کنند، آموزش می دهند و تشویق می کنند تا 
قدرتمند ادامه دهیم. شما اینجا دختری را پیدا 
نمی کنید که رشــته مورد علاقه اش را نشناخته 
باشد یا صاحب هنر و حرفه ای ازعروسک دوزی 
تا کافه داری نشده باشد؛ مگر در شرایط خاصی 
مانند دخترانی بــا معلولیت های اصطلاحا فلت 

که افراد در آن توانایی هیچ حرکتی را ندارند.«

ما را به جشن و مهمانی دعوت کنید
»پروانه« به مدلینگ علاقــه دارد. اغلب اوقات، 
فراخوان شرکت های ویژه برگزاری جشنواره ها 
و رویدادهــای مدلینگ معلــولان را پیگیری 
می کند تا شــاید راه ورود به آنهــا را پیدا کند. 
پروانه می گوید: »خوبی باغ فرشــته این اســت 
که برای علاقه مندی هایمان، مانعی نمی گذارد. 
تا جایی که مقدور باشــد، شــرایط پیشرفت و 
حضور مــا در جامعه را فراهــم می کند. به طور 
مثال برای من به دنبال مزون ها یا تولیدی هایی 
که پوشــاک مخصوص افراد معلول یا توانیاب را 
تهیه می کنند، هســتند که البته تعدادشان هم 
انگشت شمار است. باغ فرشــته، برای من مانند 
یک مادر است که به همه نیازهایم توجه می کند. 
حالا گاهی بضاعت برآورده کــردن آنها را دارد 
و گاهی هم ندارد؛ مهم دلســوزی های بی دریغ 
آن اســت.« پروانه به خیّران پیشنهاد می کند 
در کنار توجه به نیازهای مادی معلولان، مانند 
پوشاک و خوراک و سایر لوازم ضروری، نیازهای 
غیرمادی آنها را فراموش نکنند. او ادامه می دهد: 
»گاهی خوب اســت که نیکوکاران بیایند اینجا 
و با ما هم صحبتی کنند؛ هم خودشــان سرگرم 
می شوند و هم ما دلگرم می شویم. یا گاهی ترتیب 

یک مراسم مهمانی ساده یا مسافرت های یکی، 
دو روزه که حال و هوایمان را عوض کند، بدهند 

آن هم بدون تشریفات دست و پاگیر.«

می خواهم مــزون مخصــوص معلولان راه 
بیندازم

»پروین« با معلولیتی شدید، امکان حرکت ندارد. 
البته این شرایط حاصل پیشروی بیماری  ام اس 
در او است. بیماری ای که از سال1387به جانش 
افتاد و خانواده را در نگهداری از او ناتوان کرد. او 
تصمیم گرفت داوطلبانه و خودخواســته به باغ 
فرشته که تعریفش را از یکی از دوستان شنیده 
بود، بیاید. پروین می گوید: »مدیر فروش یکی از 
شعب فروشــگاه های زنجیره ای تهران بودم. هر 
روزم به کار و فعالیت های گوناگون می گذشت. 
یک جا بند نبــودم اما نمی دانم ســر و کله این 
بیماری لعنتی از کجا پیدا شد که یکباره زندگی ام 
را برهم ریخت و شــدم تخت نشین!« حالا همه 
دنیایش در گوشــی تلفــن همراهش خلاصه 
می شــود که یکی از خیّران برایــش تهیه کرده 
است. قاب عکسی کوچک از جمع خانوادگی اش 
نیز ســمت چپ تخت، از دیــوار آویخته. توی 
عکس، سالم و سرحال در کنار برادرانش ایستاده؛ 
خندان و بی خبر از آینده. او ادامه می دهد: »برایم 
دعا کنید تا کمی بهتر شــوم. دلــم می خواهد 
در کارگاه مهارت آمــوزی این مرکــز، خیاطی 
یاد بگیرم و بهترین مزون ویــژه افراد معلول در 
این شــهر را راه بیندازم. یکی از دوستانم، اینجا 
توانسته معرق یاد بگیرد و با حمایت و همراهی 
مسئولان مرکز، به بازار کار معرفی شود و اینها 
یعنی امید بــه زندگی. من هم دلــم کمی امید 
می خواهد. به خدا سخت است مجبور باشی مدام 
روی تخت دراز بکشی و به اطراف چشم بدوزی.« 
تا بغض می کند، یکی از پرستارها جلو می آید و 
موهای جوگندمی و کوتاه او را که از زیر روسری 
گلدار بیــرون زده، مرتب می کنــد و امیدوارانه 
خطاب به او می گوید:» ما کنارت هستیم تا خوب 

شوی و روی پای خودت بایستی.«

   مسئول
مددجویان افتخارآفرین 

مرکز باغ فرشته، نخســتین مرکز نگهداری و 
توانبخشــی دختران معلول بدون سرپرست 
یــا بدسرپرســت در تهران اســت. »ســعید 
سعدآبادی« رئیس هیأت مدیره مرکز باغ فرشته 
می گوید: »این مرکز سال 13۵0 راه اندازی شد 
و هم اکنون نزدیک به ۲ ســال اســت به بنیاد 
همیاران خیّــر جمعی ایرانیان واگذار شــده 
است. در این مدت ۲ســال، تغییرات زیادی با 
توجه به رویکرد توانمندســازی و درآمدزایی 
مددجویان شامل بازسازی و نوسازی )احداث 
بخش هایی مانند کافی شاپ، هنرستان، مرکز 
مثبت زندگی، گلخانه و کترینگ( در ساختمان 
خوابگاه و محــل زندگی افــراد تحت حمایت 
به وجود آوردیم. احــداث و راه اندازی هر یک 
از این بخش هــا منوط به آمــوزش و فعالیت 

مددجویــان در همــان بخش ها بوده اســت. 
یعنی اگر کافه رستوران اختصاصی این مرکز 
را راه انــدازی کردیم ابتــدا، هدفمان مهارت 
آموزی بــه مددجویان علاقه مند بــوده و بعد 
ایجاد کسب وکار و درآمدزایی برای آنها. طبق 
این رویکرد آموزشی و حمایتی، ضمن افزایش 
روحیه نشــاط، شــرایط حرفه آموزی با هدف 
دستیابی به اســتقلال اجتماعی و مالی برای 
مددجویان فراهم می شــود تا از نیروی کار و 
تخصص آنها بهــره لازم برده شــود. ما اینجا، 
نویسنده، شاعر، نقاش، صنعتگر، وکیل، خیاط، 
باریستا، آشــپز و هنرمندان بسیاری داریم که 
هر یک مایه افتخار هستند.« سعدآبادی ادامه 
می دهد: »تا به امروز مســیر پر فراز و نشیبی با 
همراهی بهزیستی شــمیرانات و البته خیّران 
طی کرده ایم کــه امیدواریم همچنــان ارائه 
حمایت های مادی و غیرمادی از ســوی آنها با 
سازماندهی بیشتری ادامه یابد. یکی از کمک ها 
و حمایت ها  در راستای برآورده شدن استقلال 
مددجویان می تواند اســتخدام آنها یا تامین 
واحدهای مسکونی برای مدت مشخص باشد.«

   کارشناس
برنامه ریزی برای رفع معلولیت های اجتماعی 

نهفته در معلولیت های جسمانی
حمایت های معنوی از افراد توانیاب می تواند از 
بروز معلولیت های اجتماعــی در آنها به میزان 
قابل توجهی جلوگیری کند. »شــیرین توانا« 
روانشــناس و پژوهشگر مســائل اجتماعی در 
این ارتبــاط می گوید: »معلــولان در جامعه با 
مشــکلات عدیده ازجمله اشــتغال، مسکن، 
ازدواج، فعالیت هــای جمعــی و اجتماعــی، 
تهیه وســایل و لوازم توانبخشــی و همچنین 
هزینه های درمانی مواجه هســتند. از ســویی 
دیگر، قوانین حمایت از حقوق این قشر از جامعه 
)از تصویب تا اجرا( نیز نیازمند نظارت بیشــتر 
و بازنگری اســت تا به واقعیت ها نزدیک باشد. 
در این شــرایط حمایــت و کمک های معنوی 
متناسب با نوع معلولیت افراد، می تواند راهگشا 
باشــد و از معلولیت ها و ناتوانی های اجتماعی 
آنها تا حد چشــمگیری جلوگیری کند.« توانا 
همچنین می افزاید: »با بروز معلولیت اجتماعی، 
استعدادها و ظرفیت های نهفته افراد توانیاب، 
فرصت شناسایی و شکوفایی نمی یابد. بنابراین 
مشــارکت و حضور آنها در اجتماع به حداقل 
می رســد که این می توانــد پیامدهای فردی، 
خانوادگی و اجتماعی بســیاری در دربرداشته 
باشــد. به گونه ای که ســلامت روان جامعه به 
مخاطره افتد. اهمیت و ضــرورت پرداختن به 
این مهم و گنجانــدن آن در برنامه ریزی های 
خــرد و کلان و ملی، بــه میزانی اســت که با 
پیدایش شاخه ای نوین در علوم انسانی با عنوان 
جامعه شناســی معلولیت، مدیران و مسئولان 

مربوطه به دنبال آگاهی بخشی 
شهروندان در مورد این پدیده 
اجتماعی-پزشکی هستند.« 
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سحر جعفریانگزارش
روزنامه نگار

گزارشی از نخستین مرکز نگهداری از معلولان بی سرپرست در تهران که در آن، این افراد شیوه هایی برای کسب درآمد می آموزند

خلاصه گزارش

قدمت مرکز خیریه 
که به باغ فرشته 

شهرت دارد به 
سال های پیش 

از انقلاب اسلامی 
بازمی گردد. به زمانی 

که واقف نیکوکار 
)حاج قاسمعلی  

فرهمند(، ملکی 
بزرگ در محله 
الهیه تهران با 

هدف نگهداری از 
سالمندان و افراد 

دارای معلولیت وقف 
کرد.

بیرون رفتن از مراکز 
نگهداری معلولان و 

مستقل شدن یکی از 
بزرگ ترین آرزوهای 

مددجویان است. 
اینجا از هر کسی 
بپرسید آرزویت 
چیست؟ به رغم 
محدودیت های 

جسمی، نمی گوید 
کاش پا داشتم 
یا کاش ناشنوا 

نبودم! می گوید 
دلم می خواهد برای 
خودم خانه و زندگی 

مستقل داشته 
باشم.

شما اینجا دختری 
را پیدا نمی کنید که 

رشته مورد علاقه اش 
را نشناخته باشد 

یا صاحب هنر و 
حرفه ای ازعروسک 
دوزی تا کافه داری 
نشده باشد؛ مگر 
در شرایط خاصی 

مانند دخترانی 
با معلولیت های 

اصطلاحا فلِتَ که 
افراد در آن توانایی 

هیچ حرکتی را 
ندارند.

احداث و راه اندازی 
هر یک از بخش های 

مرکز باغ فرشته 
منوط به آموزش و 

فعالیت مددجویان 
در همان بخش ها 
بوده است. یعنی 
اگر کافه رستوران 

اختصاصی این مرکز 
را راه اندازی کردیم 

ابتدا، هدف مان 
مهارت آموزی 
به مددجویان 

علاقه مند بوده 
و بعد ایجاد 

کسب وکار و شرایط 
درآمدزایی برای آنها 

اهمیت و ضرورت 
توجه به مسائل 
افراد توان یاب و 
گنجاندن آن در 

برنامه ریزی های خرد 
و کلانشهری و ملی، 

به میزانی است که 
با پیدایش شاخه ای 

نوین در علوم 
انسانی با عنوان 

جامعه شناسی 
معلولیت، مدیران 

و مسئولان مربوطه 
به دنبال آگاهی 

بخشی شهروندان 
در مورد این پدیده 
اجتماعی-پزشکی 

هستند.

سیاستگذاری در زمینه مهاجرت نخبگان 
صرفا رصدگری آمار و ارقام نیست

گزارش عملکرد 6ماهه درآمد و هزینه شهرداری 
تهران در صحن شورای شهر قرائت و تصویب شد

صبوری، ارتباط خوب با فرزند  از ابتدای کودکی 
مهم ترین عوامل تربیت دینی فرزندان است

مهر تأیید شورا بر عملکرد 
مناسب اقتصادی شهرداری

 زمزمه محبت
 در تربيت دینی
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بدون شــک یکی از عناصر بازدارندگی در جوامع، سرمایه های انسانی 
هســتند؛ ســرمایه هایی که اگر نادیده گرفته شــوند می توانند بستر 
نافرجامی ها و تبعات منفی نیز به حســاب  آیند. زمانی هم که از توسعه 
همگام صحبت می کنیم دقیقا ســرمایه ها و منابع انسانی مورد توجه 
است. در این میان ســخن از نخبگان، اهمیتی دوچندان پیدا می کند؛ 
چراکه آنها جزو ذخایر بالقوه هر کشوری محسوب می شوند که درصورت 
جهت دهی مناســب، قدرت بازدارندگی را چندین برابر می کنند. البته 
عده ای با تکیه بر مفاهیم جهانی شدن معتقدند زمانی که مرزها اهمیت 
خود را از دســت می دهند نمی توان ذخایر انسانی را نیز منوط به شهر، 
کشــور یا مرزی خاص کرد؛ در مقابل نگاه دیگری معتقد است که باید 
سرمایه های انسانی و به ویژه نخبگان را حفظ کرد؛ چراکه هنوز مفاهیمی 
همچون وطن دوستی و ناسیونالیسم با وجود سیطره جهانی شدن دارای 
اهمیت است. با این حال در کشــور ما مدت هاست که بحث مهاجرت 
نخبگان به ویژه دانشگاهیان مطرح است؛ تا جایی که این موضوع از یک 
پدیده اجتماعی تبدیل به یک مسئله شده است؛ چراکه این مهاجرت به 
لایه های پایینی جامعه و غیرنخبگان سرایت کرده و همین امر باعث شده 
که تلاش ها برای مهاجرت معکوس بیشتر شود. درواقع وجود چالش ها 
و پیامدهای مهاجرت است که باعث شده اهمیت جهت دهی به نخبگان 
و حفظ ذخایر انسانی و به تبع آن دیگر طبقات، مدام گوشزد شود. رهبر 
انقلاب اسلامی نیز در بیانات اخیر خود با گلایه از برخی نخبگان که در 
ایران رشد می کنند، اما ثمره این رشد را به خارج می برند و برخی اوقات 
نیز با تبدیل شدن به پیچ و مهره های دشمن ظرفیت خود را در اختیار 
آنان قرار می دهند فرموده اند: نخبه باید در کنار مردم خود بماند؛ البته 
مهاجرت کردن و درس خواندن نخبه در دانشگاه های برتر اشکالی ندارد، 
اما بعد از پایان تحصیلات به کشــور برگردد و توانایی های خود را برای 

پیشرفت کشور به کارگیرد.

چرانخبگانمهاجرتمیکنند؟
هنوز اختلاف آرای بسیاری بر سر تعریف مسئله نخبگی در کشور ما وجود 
دارد. این اختلاف تعریف از چرایی جهت دهی برخی دانشگاه ها و استادان 
برای خروج نخبگان گرفته تا زمینه سازی  و ظرفیت سازی  برای بازگشت 
آنها وجود دارد. به نظر می رســد که در مورد مسئله مهاجرت نخبگان 
نه تنها دچار غافلگیری نشده ایم، بلکه به این پدیده در سال های متوالی 
نیز دامن زده شده است. این مسئله رفته رفته آنقدر عادی شده که امروز به 
جای آگهی های تحصیلی در دانشگاه ها باید آگهی ها را در کف خیابان ها و 
فضاهای مجازی ببینیم. البته همانطور که رهبر معظم انقلاب فرموده اند 
درس خواندن نخبگان در دانشگاه های مطرح دنیا خیلی هم خوب است، 
اما واقعیت این است که عده ای وقتی می روند دیگر برنمی گردند. به گفته 

احمد دراهکی، عضو هیأت علمی دانشگاه براساس مطالعاتی که انجام شده 
عواملی مثل تبعیض و نابرابری اجتماعی، فقدان شایسته سالاری، ضعف 
در مدیریت منابع انسانی، ضعف در برقراری عدالت اجتماعی، پایین بودن 
منزلت علم و عالم در جامعه، ضعف پارک هــای علم و فناوری و ارتباط 
نداشتن مراکز آموزشی با صنعت در میل به مهاجرت نخبگان مؤثر است؛ 
ضمن اینکه وقتی دانشجوی نخبه ای از کشور خارج می شود و در کشور 
مقصد مدتی زندگی می کند به باور محمود مشفق، استاد دانشگاه، زبان 
کشور بیگانه را یاد می گیرد، با فرهنگ آنجا عجین می شود و رفته رفته 
می ماند، استثمار می شود و البته برگرداندن آن دشوار خواهد شد. به نظر 
می رسد در این زمینه باید سیاســتگذاری های تشویقی انجام شود که 
بیشتر از قبل نخبگان برگردند. در ابتدا هم لازم است تعریف درستی از 
توسعه، سرمایه انسانی و ایجاد ظرفیت ها شود. باور کنیم موتور محرک 
توسعه صنعتی و رشد اقتصادی توسعه انسانی، استفاده از ظرفیت های 
نخبگی است؛ بنابراین زمانی که سخن از مهاجرت می زنیم تنها به ذکر 
آمار و ارقام کمی اکتفا نکنیم. به نظر می رســد در حوزه ســرمایه های 
نخبگی اعداد و ارقام مهم نیســتند، بلکه مقوله چنان کیفی اســت که 
وقتی یک نخبه از کشــور خارج می شود و برنمی گردد معلوم نیست که 
چقدر از حجم ظرفیت های خود را برده است. باید ببینیم چه جذابیتی 
در کشــورهای مقصد اســت که ما نداریم. به گفته بهرام صلواتی، مدیر 
رصدخانه مهاجرت ایران، 4کشور آلمان، سوئد، هلند و فرانسه در اتحادیه 
اروپا میزبان بیشترین تعداد مهاجران متولد ایران هستند. براساس این 
آمار در سال ۲۰۲۰، کشور آلمان با ۱۵۲هزار و ۵۹۰ مهاجر متولد ایران 
در جایگاه نخست قرار دارد. در این راستا باید دید چه جذابیتی در حوزه 
اشتغال و علم آموزی یا رفاه در کشورهای دیگر هست که جاذبه  ویژه برای 
نخبگان دارد و چه شــرایطی دافعه حداکثری در داخل برای آنها دارد؛ 

سیاستگذاران قطعا می توانند به آن فکر کنند.

بسترهایافزایشمهاجرتمعکوسنخبگان
گرایش به مهاجرت در کنار اینکه  زاده شرایط اجتماعی و اقتصادی است، 
تحت تأثیر موج رسانه ای و فضای غیرواقعی نیز قرار گرفته است. کاری 
به طبقات لایه ای جامعه نداریم که پیش تر با تخصص مهاجرت کردند 
و هم اکنون در کشور مقصد در رسته خدماتی مشغول به کار هستند و 
بحران هویت آنها تا آنجا زیادشده که در اغتشاشات علیه ایران شرکت 
می کنند و خستگی و فشار بر خود را با شعار علیه ایران و میل به بازگشت 
را در لفافه آزادی فریاد می زنند، اما زمانی که از نخبگان صحبت می کنیم 
باید شرایط حضور آنها فراهم باشــد. مرتضی شکری، پژوهشگر معتقد 
است که ارتباط بیشتر صنعت و دانشگاه، ایجاد زمینه  برای تجاری سازی  
ایده های نوظهور قشر نخبه، ارائه خدمات بیشتر بنیاد نخبگان، همگرایی 
بین دستگاه ها برای ســرمایه گذاری و افزایش بورسیه های تحصیلی و 
حل مشکلات اقتصادی آنها می تواند در گرایش به بازگشت میسر باشد. 
اگر گفته می شود ســرمایه ها دنبال جای امن می روند باید دانست که 

سرمایه های انسانی نیز به دنبال شــرایط ثبات و امن هستند، پس باید 
این شرایط فراهم شود. درواقع آنجا که رهبر معظم انقلاب می فرمایند 
نباید نخبگان مایوس شوند باید ظرفیت های توســعه افکار آنها فراهم 
شود. صنعت باید به دانشگاه اعتماد کند، اگر دانشگاه های ما در رقابت 
با دانشگاه های دنیا در ریل نسل سومی و چهارمی به خوبی پیش بروند 
و زمینه برای گســترش علم از جانب نخبگان افزایش یابد، ظرفیت ها 
نیز خودبه خود ایجاد می شوند. البته که این رویکردهای کلان نیازمند 
سیاستگذاری های بلندمدت است، اما باور داشته باشیم که نباید در حیطه 
نخبگان فقط رصد گری کنیم و آمار و ارقام بدهیم فلان تعداد نخبه خارج 
شده اند. باور کنیم نبود نگاه کیفی در سیاستگذاری های مهاجرت کار را 

به اینجا رسانده است.

دشمنچهسودیازمهاجرتنخبگانمیبرد؟
براساس آمارهای رصدخانه مهاجرت ایران، ۳۷ درصد از دارندگان مدال 
در المپیادهای دانش آموزی، ۲۵ درصد از مشــمولان بنیاد نخبگان و 
۱۵درصد از رتبه های زیر هزار کنکور سراســری مقیم کشورهای دیگر 
هستند. همچنین۵۳ درصد از پژوهشگران، محققان و استادان دانشگاه 
میل بالایی به مهاجرت دارند. 4۰درصد دانشجویان و 4۶درصد پرستاران 
و پزشــکان میل زیادی به مهاجرت دارند. همانند 4۳درصد از فعالان 
کسب وکارهای نوپا که اتفاقا سیاســت های کشور در سال های اخیر در 
راستای حمایت از این گروه بوده است. براساس منابع بانک جهانی، داده ها 
از رشد ۲.۲ برابری شمار مهاجران ایرانی طی ۳۰سال گذشته خبر داده 
است. ۳هزار پزشک ایرانی در سال نخست شیوع کرونا مهاجرت کردند 
و آمار مهاجرت پرستاران نیز افزایش ۳۰۰درصدی داشته است. درواقع 
طبق آخرین نظرسنجی  که رصدخانه مهاجرت ایران منتشر کرده، بیش 

از ۵۳ درصد کادر درمان تمایل دارند از ایران مهاجرت کنند.
این آمارها پیش از آنکه نشان دهنده شرایط ناهماهنگ استفاده از نخبگان 
یا فعالان کسب وکار باشد، نشان از تبلیغات بالای مهاجرت نیز دارد؛ به ویژه 
در چند ساله اخیر که تبلیغات در فضای مجازی بیشتر شده است. یکی 
از ابزارهای مقابله دشمن با جمهوری اسلامی ایران نیز دامن زدن به این 
مسئله است. درواقع مهاجرت نخبگان لزوما نشان دهنده ضعف داخلی و 
نبود امکانات نیست، بلکه نوعی تلقین نارضایتی به نخبگان است. این یک 
پروژه هماهنگ شده است که بنگاه های کسب وکار در هماهنگی آن پول 
خوبی به جیب می زنند. باید دانست  از آنجا که بستر رشد از مسیر توسعه 
انسانی است، کشــورها تلاش دارند که بنیه و بازدارندگی خود را از این 
دریچه نیز تقویت کنند؛ بنابراین امروز گسترش بسترهای نخبه سازی  در 
کنار حفظ نخبگان و تلاش برای مهاجرت معکوس آنها مهم است. مقابله 
با تبلیغات دشمن نیز در این راستا مهم است؛ چراکه جهت دهی رسانه ها 
و شبکه های آنها تعمیق و تلقین نارضایتی اجتماعی و تجویز گریز است. 
در این راستا دانشگاه ها و استادان باید دانشجویان و نخبگان را با حملات 

رسانه ای دشمن آشنا و سواد رسانه ای را تقویت کنند.

مهاجرت نخبگان با تلقین نارضایتی 
سیاستگذاری در زمینه مهاجرت نخبگان صرفا رصدگری آمار و ارقام نیست. باید ببینیم چه جذابیتی در کشورهای مقصد هست که ما نداریم

فروریختندیوارتوهمدربرلین 
انتقال خط اغتشاشات از داخل به خارج با شکستی تمام عیار 
به خط پایان رســید. درحالی که قرار بود در یک روز تعطیل 
ضدانقلاب برای مردم ایران مانور تبلیغاتی دهد و دولت های 
اروپایی دستاورد آن را در تهران نقد کنند، به ناگهان همه چیز 

به هم ریخت و این کارناوال خیابانی به نتیجه دلخواه نرسید.
یک هفته قبل از آنکــه در برلین اوبــاش، همجنس بازها، 
آزارگران جنســی و تجزیه طلبان با یکدیگــر بیعت کنند، 
در شــهر تل آویو تعدادی از صهیونیســت های فارسی زبان 
به خیابان آمدند تا حمایت خود را از آشوب ســازی  در ایران 
اعلام کنند، اما در میانه این تجمع چند نفره به ناگهان پلیس 
اسرائیل سر می رسد و پرچم های موجود در تجمع را جمع 

می کند!
 صهیونیست ها به افراد حاضر در خیابان تذکر می دهند که 
تنها مجاز هستند پرچم کردستان و گروه های اقلیت جنسی 
را بالا ببرند و حق ندارند تابلوی دیگری را بالا ببرند. یکی از 
سلطنت طلبان حاضر در این جمع اعتراض می کند که این 
مسئله داخلی است و آنها حق  دارند برای آینده حکومت در 
ایران تصمیم بگیرند، اما افسر صهیونیست پاسخ می دهد که 

آینده را موساد تعیین می کند؛ نه شما! 

آتشگرفتنپرچمگرگهادرخیابان
۲روز قبل از برگزاری ســیرک برلین، رضا ربــع پهلوی، از 
گرگ هــای درنده و طماع بــه خاک ایران یــک کنفرانس 
خبری برگزار می کند. این نشســت خبری آن قدر باعجله 
سازماندهی شــده بود که به جز چند تلویزیــون ضد ایرانی 
فارسی زبان، مخاطب دیگری نداشت. هدف از ترتیب دادن 
این کنفرانس آن بود که بازمانــده خاندان منحوس پهلوی 

آلترناتیو باقی  بماند و تکانی به خود بدهد.
اتاق فکر این گروهک تحت فرمــان فرش گردی ها به لیدر 
سلطنت طلبان هشدار داده بود که اگر در برلین قافیه را ببازد 
از صحنه بیرون رفته و فرصت به دست آوردن غنیمت از سوی 
کفتارها از میان خواهد رفت. این تحلیل قابل توجه باعث شد 
تا نخستین ترَک های انشقاق قبل از برگزاری سیرک برلین 

خود را بروز دهد.
چندپاره شدن ضدانقلاب در برلین نشــان از آن داشت که 
سازمان دهندگان اصلی، اهدافی فراتر از گروهک های سنتی 
ضدانقلاب داشته و خط جدیدی را پیش می برند! به صحنه 
آمدن حامد اسماعیلیون با هدایت موســاد در برلین پرده 
اصلی از سیرک برلین بود؛ جایی که عروسک خیمه شب بازی 
کاوه شهروز )لابیست صهیونیســت ها در کانادا( با تمسک 
به انجمن پرواز اوکراینی از یک فرد ساده لوح و غیرسیاسی 
نهایت استفاده را کرده تا از پرستیژ هیجانی و به ظاهر دادخواه 

این فرد نهایت بهره برداری را داشته باشد.
هم اکنون ارزیابی سرویس های اطلاعاتی دشمن آن است که 
گروهک های معاندی چون سلطنت طلبان و منافقین و حتی 
لیبرال های داخلی به دلیل کاراکتر ضعیف سیاسی و نیز سابقه 
بد تاریخی امکان لازم برای لیدری اغتشاشات را نداشته و باید 
یک مهره سفید به صحنه وارد شود، اما انتخاب اسماعیلیون 
به عنوان سخنگوی آشوب طلبی باعث ایجاد رقابت گروهکی 
میان ضدانقلاب شده است؛ حتی گروهک منافقین که سر 
پل اتصال اسماعیلیون به کاوه شهروز و آروین کاتلر بوده اند 
در روزهای اخیر احســاس کرده اند که از قافله عقب مانده و 

به اصطلاح دور خورده اند.
هدف از میدان دادن به پرچم هــای مختلف آن بود تا اتحاد 
حداکثری میان گروهک ها پدید آید! پیــش از آغاز تجمع 
اخیر جریان ضد ایرانی در برلین، اســماعیلیون در بخشی از 
دستورالعمل های خود خطاب به شرکت کنندگان اعلام کرده 
بود که ضدانقلاب می تواند پرچم خود را به همراه بیاورد. در 
این دســتورالعمل آمده بود که پرچم ها در جمعیت پخش 
باشند و در یک قسمت جمع نشوند. نکته عجیب آن بود که 
پرچم رژیم کودک کش صهیونیســتی نیز در بخشی از این 

نمایش در دست برخی از اوباش قرار داشت.
این سیرک خیابانی در لندن چند نکته قابل توجه نیز در خود 
داشت؛ نخســت اینکه باوجوداینکه ضدانقلاب با تبلیغات 
شدید به دنبال اعتصابات سراسری در داخل کشور است، اما 
خود حاضر به هزینه دادن نبوده و یک روز تعطیل را برای این 
بساط مضحک انتخاب کرده اســت. این اتفاق عجیب باعث 
شد که شمایل و ماهیت ضدانقلاب به رخ برخی افراد ناآگاه و 
فریب خورده کشیده شود. آنها گروهی از مردم را تحریک به 
ترک کار می کنند و خود حاضر نیستند برای ۲۰ یورو پول، از 

کار خود زده و تجمعی در روز غیرتعطیل برگزار کنند.
از سوی دیگر، درحالی که ضدانقلاب با استفاده از ربات های 
ســایبری تولید خشــونت کــرده و آموزش ســاخت انواع 
ســلاح نیمه گرم و حتی کوکتل مولوتــف می دهند، خود 
در اطلاعیه ای از اوباش ســاکن لندن و پاریس می خواهند 
 که حتی آشــغال ســاندویچ های توزیع شــده در تجمع را 

روی زمین نریزند!
دیگر اینکه؛ درحالی که ضدانقلاب با تهییج برخی نوجوانان 
انقلاب ساندنیســتی )اقدام مسلحانه مشــابه در آمریکای 
جنوبی( را تحت عنوان خرابکاری ترویــج می کند خود به 
شــیوه ساندیســی به میدان آمده و به صورت اتوبوســی و 
پرداخت ۱۰۰یورو برای تجمع یارگیــری می کند؛ حضور 
اتباعی از کشورهای آفریقایی در این سیرک خیابانی آدرس 
دقیقی از این ماجراســت و از ســوی دیگر، طبق اظهارات 
برگزارکننــدگان این تجمع ضد ایرانی، شــرکت کنندگان 
با امضای کارت پســتال هایی خطاب به مســئول سیاست 
خارجــی اتحادیه اروپایی، خواســتار تحریم مــردم ایران 
شدند؛ گرچه پیش ازاین نیز اسماعیلیون به عنوان سرکرده 
اوباش ضد ایرانی با برگزاری کمپین های متعدد خواســتار 
 تحریــم ایــران در حوزه هــای مختلفی مثل سیاســت و 

ورزش شده بود.
درحالی که دستگاه اطلاعاتی و عملیاتی دشمن در تلاش بود 
با استفاده از هسته های ســخت خشونت طلب و تروریستی 
خود در داخل و نمایش رنگــی در خارج روی خط »جنگ 
احزاب« موج مرده اغتشاشــات را زنده نگه دارد، اراده الهی، 
این بساط شــوم را بر هم زد. رقص پرچم های گروهک های 
تجزیه طلب که قانع جز به ویرانی ایران نیستند و نیز تکانه های 
رقاصه های همجنس باز و منحرف غبار از میدان برداشته و 
حق و باطل را به درستی نشان داده است. این صحنه چنان 
هویدا شــده که حتی گرگ های طمع کرده به غنیمت در 
ضدانقلاب نیز به اعتراض درآمده اند تا راهشــان را از لابی 

صهیونیستی جدا کنند./ مشرق

مهدی هادیان
جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش

ایران قــدرت نظامی خــود را هرگز برای 
تجاوز به سرزمین دیگری آماده نکرده 
است، بلکه از قدرت خود برای دفاع و 
بازدارندگی اســتفاده می کنــد. نیروی 
هوایی ارتش در ماموریت های محوله 
با دعای خیر رهبری و پشتوانه کارکنان 
ولایتمدار این نیرو آمــاده برخورد با هر 

سطحی از تهدید است. / میزان 

جلیل رحیمی جهان آبادی
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس

آمریکا با پاســخی کــه به طــرف ایرانی 
داد عمــا راه و فرصــت گفت وگــو را از 
خود و تهران گرفــت، اما اینکــه اکنون 
واشــنگتن به دنبال چه نتیجــه ای از رد 
و بــدل کــردن پیام بــا ایــران اســت، به 
تحلیل از شــرایط بر می گــردد. آمریکا 
به این نتیجه رسیده است که مسیری 
جز گفت وگو با ایران ندارد. / خانه ملت 

حسین نوش آبادی
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس

جمهــوری اســامی ایــران بــه هیــچ عنــوان 
اجــازه نمی دهــد خــاک عــراق در اختیــار 
تروریســت های مــزدور و جانــی قــرار بگیرد 
لذا دولت و مجلس این کشــور باید بدانند 
همانطور که ایران در مقابل تروریست های 
داعش ایســتادگی کرد، نمی پذیرد که این 
منطقه جولانگاه تروریست ها و محل امن 

آنها باشد. / خانه ملت 

عملیاتروانیپشتپرده
ادعاییکهک

ســازمان انرژی اتمی در اطلاعیه ای درباره نفوذ به 
سرور پست الکترونیک یکی از شرکت های تابعه این 
سازمان، اعلام کرد: هدف از انجام اینگونه تلاش های 
غیرقانونی که از روی استیصال انجام می شود، عملیات 

روانی بوده و فاقد هرگونه ارزش دیگری است.
به گزارش همشــهری به نقل از اداره کل دیپلماسی 
عمومی و اطلاع رسانی ســازمان انرژی اتمی ایران، 
درپی ادعای نفوذ گروه هکری به سرورهای سازمان 
انرژی اتمی، این نهاد در اطلاعیه ای اعلام کرد: مطالب 
منتشره در فضای مجازی مبنی بر نفوذ به سرور پست 
الکترونیک شرکت تولید و توسعه انرژی اتمی با هدف 
جلب توجه عموم و فضاسازی  های رسانه ای صورت 
گرفته است. براساس گزارش دریافتی از واحد فناوری 
اطلاعات شرکت مادر تخصصی تولید و توسعه انرژی 
اتمی، دسترسی غیرمجاز از مبدأ یک کشور خارجی 
مشخص، به سامانه پست الکترونیک این شرکت منجر 
به انتشــار محتوای برخی از پست های الکترونیکی 
در فضای مجازی شد. سازمان انرژی اتمی در ادامه 
اطلاعیه خود تصریح کرده است: در پی این امر، واحد 
فناوری اطلاعات شرکت تولید و توسعه انرژی اتمی 
براساس ترتیبات پیش بینی شده  موضوع را از ابعاد 
مختلف مورد بررسی قرار داد و گزارش اولیه خود را 
به مسئولان ســازمان انرژی اتمی ارائه کرد. سازمان 
انرژی اتمی، محتوای موجود در ایمیل های کاربران 
را حاوی پیام های فنی و تبــادلات معمول و جاری 

روزمره دانست.

نقل قول خبر

دولت

هسته ای

گزارش۲

پیگیریخواستههاازمسیرقانون
مشــاور رئیس جمهور در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی 
ضمن دیدار و گفت وگو با خانواده مهسا امینی، گزارشی از جزئیات 
این دیدار و دغدغه های خانواده امینی را به رئیس جمهور ارائه کرد.

ماموستا »عبدالسلام کریمی« مشاور رئیس جمهور در امور اقوام 
و اقلیت های دینی و مذهبی برابر وظایف محوله و در راســتای 
تقویت اتحاد و انسجام ملی و خنثی  کردن توطئه های دشمنان 
امنیت، اواخر هفته گذشته با خانواده مرحومه مهسا امینی دیدار و 
ضمن دلجویی مجدد از آنها، بر ظرفیت بالای قانونی برای پیگیری 

مطالبات در مراجع ذیربط تأکید کرد.
در این دیدار کــه در منزل پدر مهســا امینی انجام شــد، امجد 
امینی ضمن مطرح کردن خواسته های خود، بر پیگیری و نظارت 
رئیس جمهور بر روند رسیدگی به حادثه درگذشت فرزندش تأکید 
کرد. خانواده امینی همچنین از قصور احتمالی تیم پزشکی و تأخیر 
در رســیدگی به وضعیت درمانی مهسا شکایت داشته و خواستار 
پیگیری ویژه و شناسایی و معرفی مقصرین احتمالی حادثه شدند. 
در پایان این دیدار مشــاور رئیس جمهور ضمــن ابراز همدردی 
عمیق خود از حادثه مذکور، بر پیگیری مطالبات خانواده امینی از 
مجاری ذی ربط، تأکید کرد: مرحومه مهسا امینی همچون دختر 
خودم بوده و قطعا به صورت ویژه پیگیر این مســئله خواهم بود و 
تمامی دغدغه ها و مطالب خانواده امینی را شــخصا به استحضار 
رئیس جمهور خواهم رساند. ماموســتا کریمی پس از این دیدار 
گزارشــی کامل از جزئیات ملاقات و گفت وگوی خود با خانواده 
امینی به رئیس جمهور ارائه کرده است. پیش از این   سیدابراهیم 
رئیسی که در زمان حادثه فوت مهسا امینی برای شرکت در اجلاس 
سازمان همکاری شانگهای به ازبکستان سفر کرده بود، به محض 
اطلاع از وقوع حادثه، وزیر کشور را مأمور بررسی ویژه موضوع کرد و 
روز یکشنبه ۲۷شهریور نیز در تماس تلفنی با خانواده امینی به آنها 
اطمینان داد موضوع را از دستگاه های مسئول مطالبه خواهد کرد 

تا ابعاد آن روشن شود. / ایرنا 

صفیهرضاییگزارش
روزنامه نگار

رئیس سازمان پدافند غیرعامل 

دفاعی
گفت: بــا توجه به شــکل گیری 
تهدیــدات جدید در ســال های 
اخیر، شناخت این تهدیدات می تواند راهکارهای 
مناسب برای مقابله و برخورد با آن را آسان تر کند 

و موفقیت مقابله با خطرات آن را افزایش دهد.
غلامرضا جلالی با بیان اینکه در حوزه های نظامی، 
قدرت بازدارندگی دفاعی نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران و اراده پاسخ دهی، دشمن را از تقابل 
نظامی منصرف کرده اســت، توضیح داد: همین 
موضوع سبب تغییر رویکرد تهدیدات دشمن شده 
است. این تهدیدات موسوم به تهدیدات ترکیبی 
است. در این نوع تهدید، دشمن همه نقاط قوت 

خود را علیه نقاط ضعف ما به کار گرفته است.
وی با اشــاره به اینکه دشــمن دراین راهبرد، بر 
نخســتین لایه یعنی تهدیدات از درون متمرکز 
شده است، خاطرنشان کرد: این تهدید خود را در 
قالب ترک فعل و نفوذ نشــان می دهد. لایه دیگر 
این تهدید، آســیب پذیری های درونی است. در 
حوزه شهری، آسیب پذیری زیرساخت هایی که 
تحت تأثیر تهدیدات سایبری قرار می گیرد، بسیار 
مهم است. در اینجا زیرساختی در اولویت دشمن 

قرار دارد که بیشــترین خدمت را بــه مردم ارائه 
می کند یا بیشترین وابستگی را از سوی مردم دارد.

جلالی بــا بیان اینکــه لایه دیگــر تهدید، قطع 
ســرویس و خدمات اســت که براساس حملات 
ســایبری اتفاق افتاده و خدمات بــه مردم قطع 
شده یا دچار اختلال خواهد شد، ادامه داد: قطع 
خدمت رسانی، در کنار انجام عملیات رسانه ای با 
استفاده از فضای شبکه های اجتماعی خارج پایه 
برای تحریک مردم به آشوب و اغتشاش از طریق 
انتقال و بزرگنما یی پیامد ناشی از قطع سرویس، 
راهبردی است که در دستور کار دشمن قرار دارد. 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل ادامه داد: بسیاری 
از انواع آســیب پذیری ها با انجام اقدامات پیش 
پا افتاده قابل برطرف کردن اســت. در این زمینه 
تیم های سازمان پدافند غیرعامل دستورالعملی 
را تدوین کرده اند که براســاس آن انواع آســیب 
پذیری هاي ســایبری به همراه راه های برطرف 
کردن آن مشــخص شــده اســت. این اقدام در 
چارچوب برنامه امن ســازی  اضطراری مبتنی بر 
آسیب پذیری های ساده و پیش پا افتاده یک کار 
عملی است که آماده ایم با همکاری دستگاه های 

مختلف آن را اجرا کنیم. / مهر

رئیس بنیاد شهید گفت: عده ای 

خبر
از کشته شــدگان حوادث اخیر 
مأمور یک ســازمان یــا ارگان 
مانند فرماندهی انتظامی هستند که در صحنه 
به شــهادت رســیدند ولی عده ای عابر پیاده 
بی گناه بودند و اینکه واقعا عابر هستند را باید 
شــورای تأمین و دســتگاه های امنیتی به ما 

معرفی کنند تا شهید محسوب شوند.
سید امیرحســین قاضی زاده هاشمی، رئیس 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران درباره شــهدا و 
جانبازان امنیت اغتشاشــات اخیــر گفت: ما 
متأســفیم که با وجود اینکــه در حالت جنگ 
خارجی نیستیم، به علت دشمنی دشمنان این 
مردم یعنی آمریکایی ها و برخی کشــورهای 

اروپایی، شهید و جانباز می دهیم.
وی افزود: غربی ها نشان دادند دشمن مردم ما 
هستند و به لحاظ اقتصادی، فرهنگی و امنیتی 
هر ظلمی بتوانند علیه ما انجام می دهند و باید 
پاسخگوی جنایات انجام شده و کشته و شهید 

شدن بی دلیل افراد باشند.
رئیس بنیاد شهید  و امور ایثارگران با بیان اینکه 
ما وظیفه حمایت از ایثارگران و خانواده شهدا 

را داریم، اظهار کرد: قطعاً این کارهای ما جبران 
خســارت عمیقی که این خانواده ها می بینند 
نیست و به هیچ وجه نمی توان خسارت وارد شده 
به خانواده و ۲کودکی را که پدر و سرپرست شان 

را از دست داده اند جبران کرد.
قاضی زاده هاشــمی ادامه داد: بــا وجود این 
ما به ســرعت وارد شــدیم و برای عزیزانی که 
پرونده های روشــنی داشــتند، یعنــی مأمور 
یک یگان مشــخص بودند، به سرعت تشکیل 
پرونده دادیم و اینها تعیین تکلیف شــدند که 
ان شاءالله خدمات اندکی را که ما ارائه می دهیم 

خدمت شان تقدیم خواهیم کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: عــده ای دیگــر از 
کشته شــدگان اغتشاشــات اخیر هستند که 
شهید محسوب شــدن  آنها نیاز به اظهارنظر 
دستگاه های امنیتی و شورای تامین دارد که 
هر موقع آنها در مورد این اشخاص اظهارنظر 
کنند، روند اداری آنها در بنیاد شــهید انجام 
خواهد شــد و مــا مانند ســایر خانواده های 
شــهدا و جانبازان، خدمات را به ایشان ارائه 
می دهیــم و از نظر خدمت تفاوتــی بین آنها 

نیست./ فارس

حمایت بنیاد شهید از شهدای اغتشاشات ترک فعل، نشانه نفوذ است 
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قطار درآمدی شــهرداری تهران 

شورا
روی ریــل افتــاده؛ آنطــور که 
مدیریت شهری نیز مدعی شده، 
این قطار پس از پیمودن مسیری سخت در 6ماهه 
دوم سال به مقصد می رسد تا بخش زیادی از آنچه 
را که در بودجه ســالانه1401 پیش بینی شده 
است، تحقق یابد. به عبارت دیگر شهرداری تهران 
اعلام می کنــد از مهرماه تا پایان ســال، تحقق 
درآمدها نسبت به 6ماهه نخست بهتر خواهد بود 
و شورای شهر تهران نیز بر این موضوع مهر تأیید 

می زند.
به گزارش همشــهری، براســاس ماده79 قانون 
شهرداری ها، اطلاع مردم از نحوه تحقق درآمدها 
و هزینه کرد شهرداری، حق شهروندی محسوب 
می شود و طبق ماده80 همین قانون، شورای شهر 
موظف است گزارش جامع تأیید درآمد و هزینه 
شهرداری را در بازه زمانی 6ماهه به وزارت کشور 

ارسال کند. 
در راســتای عمل به این 2ماده قانونی دیروز در 
صحن شورای شــهر تهران گزارش حساب های 
درآمد و هزینه شهرداری پایتخت قرائت و تصویب 
شــد. پیش بینی شــده بود در 6ماه نخست سال 
25هزارو185میلیــارد تومان محقق شــود، اما 
شهرداری تهران با تحقق 18هزارو745میلیارد 
تومان گرچه بــرش 74.43درصــدی از کیک 
بودجه1401 را محقق کرده، اما باتوجه  به کسر 
6هزارو439میلیارد تومان، از برنامه بودجه عقب 
اســت. همچنین براســاس گزارش ارائه شده از 
مجموع بودجه محقق شده 18هزارو563میلیارد 
تومان عملکرد نقد و 182میلیارد تومان عملکرد 

است. غیرنقد بوده 
گزارش عملکرد شــهرداری تهــران در تحقق 
بودجه1401 دیروز توســط ناصــر امانی، عضو 
کمیسیون برنامه وبودجه قرائت شد. او با اشاره به 
اختصاص بودجه در بخش درآمد و منابع دارایی 
ســرمایه ای و دارایی مالی گفت کــه در بودجه 
امســال، 38هزارو346میلیارد تومان مربوط به 
درآمدهــا، 8هزارو83میلیارد تومــان مربوط به 
منابع حاصــل از واگذاری دارایی ســرمایه ای و 
3هزارو940میلیارد تومان هــم مربوط به منابع 

حاصل از واگذاری دارایی مالی است.

عملکرد هزینه ای شهرداری
درخصوص هزینه های نقدی به طورکلی در بخش 

هزینه ای، تملک دارایی سرمایه ای و تملک دارایی 
مالی، 44هزارو152میلیارد تومان ابلاغ شده بود 
که با تخصیص اعتبار 19هزارو389میلیارد تومان 
و عملکرد حــدود 55هزارو136میلیارد تومان، 
درصد جذب نســبت به تخصیص اعتبار بیش از 

28درصد است.
 امانی با بیان این مطلب به تشــریح هزینه های 
غیرنقدی پرداخت و گفت کــه در بخش تملک 
دارایی سرمایه ای و تملک دارایی مالی در مجموع 
4هزارو443میلیارد تومان ابلاغ شد و با تخصیص 
اعتبار 4هــزار میلیارد تومــان و عملکرد حدود 
548میلیــارد تومــان درصد جذب نســبت به 
تخصیص اعتبار بیش از 13درصد بوده است. عضو 
کمیسیون برنامه وبودجه در راستای جمع بندی 
این بخش عنوان کــرد: »هزینه هــای نقدی و 
غیرنقــدی اعتبار ابلاغی در 3بخــش هزینه ای، 
تملک دارایی مالی و تملک دارایی ســرمایه ای 
48هزارو458میلیارد تومان بوده که با تخصیص 
اعتبــار 23هزارو39میلیارد تومــان و عملکرد 
6هزارو61میلیارد تومان درصد جذب نسبت به 

تخصیص اعتبار بیش از 26درصد بوده است.«

تعیین نرخ بازدید از باغ پرندگان
دستور جلسه دیگر تعیین نرخ بهای بازدید از باغ 
پرندگان بود که لایحه با نرخ 60هزار تومان ارائه 
و در نهایت اعضا با 40هزار تومان موافقت و آن را 

تصویب کردند.

مهر تأیید شورا بر عملکرد مناسب اقتصادی شهرداری
گزارش عملکرد 6ماهه درآمد و هزینه شهرداری تهران در صحن شورای شهر قرائت و تصویب شد

تأمین 60درصد اعتبار مگاپروژه ها 
از منابع غیرنقد

معاون مالی و اقتصاد شــهری شــهردار تهران دیروز در صحن 
شورا حاضر شد تا به ابهامات اعضای پارلمان شهری درخصوص 
عملکرد 6ماهه شهرداری تهران در تحقق بودجه1401 پاسخ 
دهد. لطف الله فروزنده ابتدا با بیان اینکه همواره در 6ماه نخست 
سال 30درصد بودجه محقق می شــود، گفت که تیم مدیریت 
شــهری جدید با وجود همه مشــکلات )حملات ســایبری و 
اغتشاشات( تحقق بودجه را از 30 به 40درصد رسانده است. او در 
ادامه به مگاپروژه ها اشاره و عنوان کرد: »شهرداری 3پروژه بزرگ 
)یادگار امام )ره(، شهید بروجردی و شهید شوشتری( را در حال 
اجرا دارد که در تلاش هستیم تا 60درصد از اعتبار این پروژه ها 
را از محل منابع غیرنقد تأمین کنیم. 10هزار میلیارد تومان منبع 
غیرنقد هم از محل املاک مناطق جمع بندی شده است. در زمینه 
بدهی های بانکی نیز نهادها و دستگاه ها بیشتر طلبکار هستند 
تا بدهکار. با این وجود تلاش می کنیم تا هدف گذاری خوبی در 

بخش غیرنقد داشته باشیم.« 
معاون مالی و اقتصاد شهری شهردار تهران با تأکید بر اینکه تحقق 
درآمدهای پایدار در مناطق در کارنامه عملکرد شهرداران مهم 
بوده است، تأکید کرد: »شهردار تهران هر هفته جلسه درآمدی 
دارد که موارد را پیگیری می کند. امیدواریم با تغییرات ایجاد شده 
برنامه ها را به خوبی اجرا کنیم.« فروزنده با بیان اینکه تکلیف ما 
50هزار میلیارد تومان است و گزارشی که تصویب می شود باید بر 
همین محور باشد، گفت: تلاش ما این است هدف گذاری شهردار 
به نتیجه برسد و براساس چارچوب اقدام کنیم و امور را پاک و 
طاهر پیش ببریم. او به بدهی 8هزار میلیاردتومانی به پیمانکاران 
هم اشــاره و عنوان کرد: »این مبالغ باید از محل تهاتر پرداخت 
شود که نیاز به همکاری دارد. در گذشته 48پروژه مشارکتی با 
50هزار میلیارد تومان اعتبار اجرا شده که در مجموع به دلایل 
مختلف زیان ده بوده اند و طی آن گروهی تشــکیل داده ایم تا 
این پروژه ها تعیین تکلیف شوند. با همایش سرمایه گذاری که 
پیش ازاین برگزار شد، تعدادی پروژه برای مشارکت با حساب و 
کتاب و قرارداد محکم مشخص کرده ایم.« فروزنده در پایان گفت 
که امیدواریم شــهرداری بتواند در نیمه دوم سال درآمد خوبی 
کسب کند؛ چنانچه تا پایان سال قبل به تحقق درآمد 99درصدی 
رسیده ایم، انتظار داریم امســال هم بتوانیم به درآمد 80هزار 

میلیاردتومانی که پیش بینی کرده بودیم، دست پیدا کنیم.

علیرضا نادعلی
سخنگوی شورای شهر

به دلیــل غفلــت در ادوار گذشــته حــدود 
2میلیــون و 160هــزار مترمربــع از اراضــی 
ملی »مرادآباد« به طور رســمی به مردم 
واگــذار شــده و ساخت وســاز غیرمجــاز 
صورت گرفتــه بــود کــه خوشــبختانه بــا 
مصوبه شــورای تأمین و کمک دادستان 
تهران و همراهی نیروی انتظامی یک گروه 
600نفره تشکیل شــد و اقدام به تخریب 

ساخت وسازهای غیرمجاز کردند.

تقدیر و پیشنهاد

عدد خبر

اقتصاد شهری

مهــدی چمــران، رئیــس شــورای شــهر 
تهــران از اعــام آمادگــی خودروســازان 
بــرای تحویــل 700دســتگاه اتوبــوس 
تــا پایــان ســال خبــر داد و گفــت کــه 
برای ایــن کار نیــاز بــه انعقــاد قــرارداد و 
پیش پرداخت است تا بتوانند خط تولید 
را بعد از 12ســال توقف راه اندازی کنند. 
به گفته او،ساخت هر دستگاه اتوبوس 

4میلیارد تومان اعتبار نیازدارد.

700
دستگاه

میثــم مظفــر، رئیــس کمیتــه بودجــه 
شــورای شــهر تهــران بــا بیــان اینکــه 
1317پــروژه توســعه محلــی به عنــوان 
نهــاد قانونــی فرادســت شــهرداری و 
متولی سیاســتگذاری شــهری مصوب 
شــده اســت، گفــت: »انتظــار داریــم 
شهرداری تهران نسبت به این پروژه ها 
دغدغه بیشتری داشته باشد و سرعت 
اجرای بالاتری را شــاهد باشیم؛ چراکه 
معتقدیــم پروژه هــای کوچک مقیــاس 
بایــد بــه  مــوازات پروژه هــای بــزرگ 

پیشرفت داشته باشند.«

1317
پروژه

نظر اعضای شورا درخصوص عملکرد ۶ماهه شهرداری تهران
پس از استماع گزارش عملکرد 6ماهه شهرداری تهران در تحقق بودجه1401 برخی از اعضای شورای 

شهر تهران موارد و نکاتی را مطرح کردند. 
   میثم مظفر: تحقق 74درصدی درآمدهای مصوب، قابل قبول است، اما به معنای تحقق 74درصدی 
پیشرفت فیزیکی و تحقق برنامه های مصوب نیست. از 100درصد کیک بودجه، 30درصد آن مختص 
به تعریف پروژه های زیرساختی و عمرانی شهرداری تهران است که باید روی این بخش متمرکز 
شویم؛ چراکه به نظر می رسد در مناطق 22گانه باید بیش از گذشته روند پیشرفت فیزیکی پروژه ها 

کنترل شود.  
  جعفر شربیانی: اوضاع شهرداری تهران در حوزه تأمین بودجه بد نیست و از شهرداری تهران 
بابت عملکرد خوبی که در این زمینه داشته، تشکر می کنم. به نظر می رسد بخش مشارکت و جذب 
سرمایه جهت تحرک پروژه ها به ویژه پروژه های عمرانی در شهرداری ضعیف است و بر همین اساس 
از شهردار تهران می خواهیم تا در این زمینه یک برنامه شفاف، مشخص و با زمانبندی داشته باشد؛ 

چراکه بخش مشارکت و سرمایه گذاری می تواند به یکی از نقاط قوت این دوره تبدیل شود.
   احمد صادقی: اگر این عملکرد را با سال1400 مقایســه کنیم مشخص می شود که شهرداری، 
10درصد درآمد بیشتر کسب کرده اســت. این عملکرد بودجه ای نشان می دهد شهرداری برای 
پرداخت حقوق، ملک نفروخته؛ چون که واگذاری درآمدهای ســرمایه ای کمتر از 3درصد بوده و 
این عدم توفیق هم نیست؛ چراکه املاک شهرداری به عنوان دارایی های شهر محسوب می شوند 

و می توان از آنها برای پروژه های بزرگ که در آینده ای نزدیک شروع خواهند شد، استفاده کرد.

مکث

سیدمحمد آقامیری
عضــو کمیســیون عمــران و حمل ونقــل 

شورای شهر تهران
بــرگـــــزاری مسابقـــــات  در آستــــــانه 
جـام جهـــانی فوتبــــال قطــر هستیــــم. 
به لحاظ حساســیتی که امروز در جامعه 
وجود دارد و عاقه منــدی اکثریت مردم 
ایــران بــه تیــم ملــی، ضــرورت دارد کــه 
شــهرداری تمهیدات ویژه ای برای پخش 
زنده تلویزیونی این مسابقات در سطح 

میزان درآمدهای پایدار و ناپایدار 6 ماه اول سالشهر، پارک ها و... پیش بینی کند.

  میزان درآمد ناپایدار  میزان درآمد ناپایدار

 6525
میلیارد تومان
12219 درآمد پایدار

میلیارد تومان
درآمد پایدار

  درآمد محقق شده  درآمد در دست اقدام

عملکرد 6 ماهه شهرداری تهران در حوزه درآمد بودجه

 327
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این بازی ها را جدی بگیرید! 
دستش را در گوشش می گذارد و مثلًا دارد با تلفن حرف می زند. 
در نقش پدر فرورفته و معامله می کند؛ یک تکه چوب اســبش 
می شــود و پیتیکو پیتیکو پیش می رود؛ قوطی کبریت ماشین 
اسباب بازی اش می شود و از این سر تا آن سر مشغول رانندگی و 

ویراژ دادن می شود. او مشغول بازی های نمادین است.

بازی های نمادین چه ویژگی هایی دارند؟
این بازی ها مرحلــه دوم بازی های کودکان هســتند. برخلاف 
بازی های تمرینــی که هیچ عنصر فکری در آن دخیل نیســت 
و کودک بیشــتر به کشــف دنیای اطراف و تقویت حواس خود 
می پردازد، این بازی ها به فکر نیاز دارند و تصویرسازی ذهنی بچه ها 
اصل شکل گیری این بازی هاست. همین که کودک بتواند چیزی 
پیدا کند و آن را به ماشین تشبیه کند، همزمان دارد از قوه خیال 
خود استفاده می کند تا صحنه ای خلق کند. این بازی ها در بچه ها 

انواع و مراحل دارند و در پنج،  شش سالگی به اوج خود می رسند.
به نحوه بازی فرزندتان نگاه کنید و آنچه را که می گوید بررســی 
کنید تــا متوجه خطاهــای احتمالی خود در ســبک تربیتی و 

پرداختن به نیازهایش بشوید.

مراحل رشد بازی های نمادین
مرحله اول شــامل رفتارهای نمادین و وانمودسازی است. مثل 
وقتی کودک یاد می گیرد خود را بــه خواب بزند؛ دومین مرحله 
رفتار وانمودسازی با اشیا است. مثلًا عروسک خود را می خواباند؛ 
در حالت سوم که پیشرفت بیشتری را در کودک شاهد هستیم، 
می بینیم چیزی را جایگزین چیز دیگری می کند. مثال های ابتدای 
متن، همگی از همین نوع بودند؛ در حالــت چهارم از بازی های 
نمادین، کودک مشغول خاطره سازی می شود. عروسک هایش 
را می چیند تا نوبت شان شود به دکتر بروند و... همان صحنه ای 
را که دیده، باز سازی می کند؛ در مرحله پنجم این بازی ها، کودک 
علاوه بر صحنه سازی، نتیجه گیری هم به آن اضافه می کند. مثلًا 
می خواهد پرتقال پوســت بگیرد و مادر قبلًا به او گفته که چاقو 
خطرناک است و اســتفاده از آن باعث آســیب می شود. در این 
صحنه سازی ممکن است عروسکش بخواهد پرتقال پوست بگیرد 
و تذکر کارساز نشود و آخر سر مثلاً دستش را ببرد؛ مرحله بعدی را 
می شود حدس زد؛ بازی های جبرانی. او مشغول صحنه سازی هایی 
می شود که در خانواده اجازه نداشته انجام دهد یا به حد کافی انجام 

نداده و حالا در بازی انجامش می دهد.

بازی های نمادین چه موقع بیشتر درخور توجه است؟
بچه ها از طریــق بازی های روانی خود را آمــاده ورود به اجتماع 
می کنند و دایره واژگانی و منطق و اخلاق خود را رشد می دهند؛ 
اما بچه هایی که در خانواده تعارض بیشــتری تجربه می کنند یا 
محرومیت های گســترده تری دارند و نیازهایشان نادیده گرفته 
می شود، از طریق بازی های نمادین، به التیام خود می پردازند و 
به این شکل خود را تخلیه می کنند. پس به نحوه بازی فرزندتان 
نگاه کنید و آنچه بیان می کند بررسی نمایید تا متوجه خطاهای 

احتمالی خود در سبک تربیتی و پرداختن به نیازهایش بشوید. 

موش های نابینا 
هفت موش نابینا برای بازی بیرون 
می روند و با چیزی عجیب در نزدیکی 
لانه شان برخورد می کنند. هر یک 
از موش ها در یکی از روزهای هفته 
از لانه خارج می شود و می رود تا آن 
چیز عجیب را شناسایی کند. موش 

قرمز روز شنبه، از پای آن بالا می رود و آن را ستون اعلام 
می کند، ... و روز پنجشنبه موش آبی آن را طناب اعلام 
می کند. هریک از موش ها بر حرف خود اصرار می ورزد 
اما بالاخره این موش سفید است که روز جمعه برای 
بررسی می رود و با بررسی تمامی قسمت های آن چیز 
عجیب، از موضوع سر درمی آورد و می فهمد که نه مار 
است، نه نیزه، نه بادبزن و... . اد یانگ، نویسنده با اقتباس 
از داستان مولانا و تصویرگری مناسب و دلپذیر برای این 
گروه سنی، موفق به تهیه کتابی ارزشمند شده است و 
مفهوم فلسفی پیام مولانا را در قالب تصاویری زنده  بیان 
می دارد. این کتاب توســط2 انتشارات »نیستان« و 

»فاطمی« عرضه شده است.

برگ هایی مثل دانه های تسبیح 
یکی از گل های زیبایی که می توانید در خانه نگه دارید، گل غوره ای 
است. گل غوره ای بومی جنوب آفریقا و مناطق نیمه گرمسیری 
است. گل غوره ای ساقه های نازک و بلند دارد که به صورت آویز تا ۳ 
متر هم ظرفیت بلندشدن دارند. یکی از علت های پرطرفداربودن 
این گیاه برگ های آن است که آبدار، گوشتی و بیضی شکل هستند 
و نوک تیزی دارنــد. برگ های این گیاه در کل شــبیه دانه های 
تسبیح هســتند؛ به  همین دلیل با نام هایی مانند کاکتوس دانه 

تسبیحی هم شناخته شده است.
غوره ای در تابستان گل هایی به رنگ سفید و صورتی می دهد که 
عطری شبیه دارچین دارند. برخی از افراد برگ های این گیاه را با 
غوره انگور اشتباه می گیرند، اما دقت کنید که گل غوره ای سمی 
است، بنابراین آن را از دسترس کودکان دور نگه دارید. درصورت 

بلعیدن آن باعث ایجاد اسهال و استفراغ شدید می شود.
آبیاری این گیاه شــبیه آبیاری کاکتوس هاست. برگ های گل 
غوره ای آب را در خود ذخیره می کنــد، بنابراین در برابر کم آبی 
مقاوم است. در بهار و تابستان دو بار در هفته و در زمستان یک بار 
در هفته یا حتی هر 2 هفته یک بار آن را آبیاری کنید. گل غوره ای 
به نور غیرمستقیم و بسیار زیاد در روز نیاز دارد. این گل زیبا نسبت 
به گرما مقاوم است و در روزهای سرد زمستان یا پاییز بهتر است 

آن را در داخل خانه نگهداری کنید.

باغ گل

راهنما

سعیده بقاییبازیگوشي

ارتباط خوب والدین با فرزند؛ نخستین قدم تربیت دینی
کارشناسان تربیتی معتقدند  که نخستین قدم برای تربیت، ایجاد گرایش 
و علاقه در کودک اســت. انتخاب گری کودکان کم سن و سال براساس 
رفتار غریزی آنها انجام شده و ذاتاً چیزی را دنبال می کنند که برایشان 
مطلوب تر باشد. همین مسئله در تربیت دینی نیز وجود دارد؛ والدینی که 
قصد دارند آموزه های مذهبی را به فرزند خود آموزش دهند و او را بر انجام 
آنها تشویق کنند، از همان سن کودکی  باید گرایش های لازم را در او ایجاد 
کرده و خودشان نیز به خوبی اجرایشان کنند. جذاب کردن انجام اعمال 
مذهبی، حضور و شرکت در مراسم و مکان های مذهبی که هم راستا با 
علاقه مندی های کودکان است و جذابیت لازم را برایشان داشته باشد 
و... ازجمله این اقدامات است. اما پیش شرط همه اینها، توجه به ارتباط 
خوب و مؤثر میان والدین و فرزندان است. حجت الاسلام احمدرضا 
اعلایی،  کارشناس تربیتی معتقد است که آموزش به فرزندان، دارای 
۳مرحله  گرایش سازی، رفتارسازی و متفکرسازی است که اگر هر 

کدام از ایــن مراحل در حوزه تربیت دینی به درســتی 
و در زمان مناســب اجرا نشود، مســیر اعتقادی  

که برخی فرزندان انتخــاب می  کنند با 
خانواده مذهبی شان بسیار متفاوت است. 

او به همشهری می گوید: »گاهی مواقع در 
معرفت سازی و رفتارســازی دینی عجله 

می کنیم، آنچه نیاز بوده 10ســال دیگر به 
فرزندمان آموزش دهیم،  حــالا آموزش می دهیم. 

مثلا دختر کوچک مان را مجبور می کنیم چادر به ســر کنــد. این از 
جمله دلایل بروز اختلاف میان والدین مذهبی و فرزندانشان است. این 
خانواده ها معمولا ارتباط لازم را هم برقرار نمی کنند و با فشار و تذکر مدام، 

 فرزندانشان را تحت فشار می گذارند.« 

زمزمه محبت در تربيت دینی
صبوری، ارتباط خوب با فرزند  و بسترسازی مناسب از ابتدای کودکی مهم ترین عوامل تربیت دینی فرزندان است

یکی از حقوق فرزند بر والدین،  آموزش احکام و مبانی دینی است؛ یعنی والدین موظفند همانند چند 

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

حق دیگر، شرایط لازم برای اجرای آن را فراهم کنند. دین را نیز به فرزندانشان بیاموزند و شرایط 
مناسب برای اجرای آن را فراهم کنند. اهمیت این موضوع تا حدی است که خداوند در سوره بقره 
هم آن را مورد تأکید قرار داده است. در رساله حقوق امام سجاد)ع( نیز به حقوق فرزندان بر پدر و مادر و وظایف والدین در قبال فرزندان اشاره شده 
است. دراین رساله، از »هدایت فرزندان به سوی خداوند«، به عنوان مسئولیت مهم والدین نام برده شده است. توجه به این موضوع همان قدر اهمیت 
دارد که توجه به نحوه پرداختن به آن. چطور و چگونه هدایت کردن و آموزش دادن اصول و مبانی مذهبی و انجام فرایض دینی نقش مؤثری در 
علاقه مندکردن یا بی علاقگی و بی توجهی فرزندان به امور دینی دارد. برخی والدین مذهبی با انجام اشتباهاتی در این مسیر،  لطمه بزرگ و گاه 
جبران ناپذیری بر فرزندانشان وارد کرده و آنها را نادانسته از فطرت خداجویشان دور می کنند. در مقابل، توجه به نکات ریز و در عین حال بسیار 

با اهمیت در این مسیر،  نتیجه درست و مطلوبی را رقم زده و حتی به عنوان باقیات و صالحات برای والدین، ماندگار خواهد شد.

در تربیت دینی صبور باشیم

مکث
بعضی کودکان در خانواده های مذهبی قبل از رسیدن به سن تکلیف، اعمال و فرایض مذهبی را بسیار خوب 

انجام می دهند، نمازهایشان را مرتب و سر وقت می خوانند،  دخترها حجابشان را به خوبی رعایت می کنند و.... 
اما گاهی مواقع یکی، 2 سال بعد از سن تکلیف، این رعایت ها کمی کاهش پیدا می کند، مثل ذوق مشق نوشتن 
در سال های ابتدایی تحصیل در مدرسه که کم کم در سال های بعد، جای خود را به بی علاقگی نسبت به انجام 
تکالیف می دهد. حجت الاسلام احمدرضا اعلایی،  کارشناس تربیتی با اشاره به اینکه گاهی مواقع این فرایند از 
حدود 10تا 15سالگی خودش را نشان می دهد، می گوید: »زمانی که چیزی تکلیف و اجبار شود، انجامش سخت 
است اما استمرار و تکرار موجب می شود در طولانی مدت، جا بیفتد،  به شرط آنکه نتیجه گرا نباشیم و مرتب 

سؤال نکنیم چرا نمازت را نخواندی؟ چرا دیر خواندی؟ و... اما در مواردی که دیگر فرزند به نماز خواندن 
بی توجه شده و قضاشدن و نشدن نماز برایش اهمیت ندارد، باید بدون عصبانیت اما قاطع و جدی با او صحبت 
کنیم تا دوباره همراه شود. صحبت کردن بخش مهمی از این مسیر است. به شرط آنکه ارتباط خوب ما با او همواره 
ادامه داشته باشد و فقط مربوط به مسائل دینی نباشد. بدانیم که تنبلی فرزند و صبوری ما جزئی از این مسیر 
است و با آن نباید سر جنگ داشته باشیم. گاهی مواقع خود ما هنوز به درک درستی از دینداری نرسیده ایم، 
خودمان در روز، آیه ای از قرآن نمی خوانیم، اما می خواهیم فرزندمان حافظ قرآن شــود. اگر برای خودمان 

برنامه ریزی و اجرای درستی داشته باشیم، برای فرزندانمان هم می توانیم مسیر خوبی را در پیش بگیریم.« 

آفت نگاه نتیجه گرا 
رفتار مذهبی باید در سیر زمانی مشخصی شکل بگیرد و کودک از ابتدا 
چنین رفتاری را در والدین خود ببیند، این همان رفتارسازی است که باید 
با تکرار به یک عادت تبدیل شــود. اعلایی با بیان اینکه براساس روایات 
خوب است کودک را از 7سالگی به نماز و روزه توصیه کرد می افزاید: »در 
این مقطع نمی توان در مورد فلسفه فرایض دینی سخن گفت، باید عادت 
داد و تکرار کرد، تکرار بدون سرزنش،  تکرار بدون پافشاری و بکن نکن های 
مدام و مته وار روی بچه!« این کارشناس تربیت مذهبی با اشاره به تفاوت 
شیوه تربیت دینی و تربیت مدرن، بر لزوم نتیجه گرا نبودن والدین تأکید 
دارد و می گوید: »ما مأمور به تکلیفیــم نه نتیجه. موظفیم روزی حلال، 
مدرسه خوب و محیط و دوستان و ارتباطات مناسب فراهم و آموزش های 
لازم را به درستی به فرزندمان منتقل کنیم و باقی راه را به خدا بسپاریم، 
بقیه اش دست ما نیست. این نگاه دینی است. اما نگاه تربیت مدرن کاملا 
نتیجه گراست و تلاش دارد در زمانی معین از نقطه   یک به نقطه 2 برسد. 
اگر نگاه نتیجه گرا را برداشته و دنبال این نباشیم که حتما فرزندمان بعد 
از گذشت مدتی از تلاش ما، توجه اش به انجام اعمال مذهبی رشد بسیار 

چشمگیری بیابد  این سیر بهتر طی خواهد شد.« 

پرورش متفکرانه 
غیر از ارتباط خوب و مناسب و مهیاکردن بستر رشد، یکی از اصلی ترین 
مولفه ها در روند تربیت،  متفکر بارآوردن فرزندان مان اســت. باید به آنها 
بیاموزیم که فکر کنند و محقق بار بیایند. کمک شان کنیم در طول سال های 
تربیت، به عینک و زاویه درســتی برای انتخاب ها و تفکر برسند؛ چنین 
بچه هایی در برهه های مختلف و سنین بالاتر، انتخاب ها و 
رفتارهایشان بر مبنای تفکر منطقی است و 
از تصمیمات هیجانی 
و احساســی فاصله 
می گیرند. اعلایی در 
این خصــوص می افزاید: 
»گفت وگو، لازمه تربیت متفکرانه 
است. باید به فرزندمان  فرصت صحبت کردن 
و برون ریزی احساساتش را بدهیم. چنین فضایی را 
به راحتی در خانه می توان ایجاد کرد. اگر ما چنین کاری 
انجام ندهیم،  فضای رسانه ها، آنها را به سمت تفکرات خودشان هدایت 

کرده و عینک مطلوب خودشان را روی چشم فرزندان ما قرار می دهند.«
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عک
بهزودیقراراستطرحمدیریتپایداردر12میلیونهکتارازجنگلهای
کشوراجراییشودکهنگاهاقتصادیبهاینعرصههایطبیعیکشوردارد.
آیااینطرحادامههمانطرحتنفسجنگلاســت؟آیاقراراستطرح
مدیریتپایدارجنگلهادرقالبینوعرضهشــودیاازاســاس،سخناز

طرحیجدیدبهمیانآمدهاست؟
طرحتنفسجنگلهایکشوردرفاصلهســالهای96تاپایانسال99
اجراییشدوقراربودازابتدایسال1400طرحجدیدیباعنوانطرح
مدیریتپایدارجنگلهابهاجرابرسد.اماکمکارینهادهایتصمیمگیر
دولتگذشتهوتغییراتسیاسیموجبشداجرایاینطرحنهدرطول
ســال1400ونهحتیدرسالجاریاجراییشــود.حالاسخنازطرح
جدیدیبهاسم»جنگلداریاجتماعی«بهمیانآمده؛طرحیکهقرار
استبیتوجهبهنگاهحفاظتیوحمایتیصرف،افقهایاقتصادیپیش

رویبهرهبردارانازجنگلقراردهد!

جزئیات طرح
نقیشعبانیان،معاونامورجنگلسازمانمنابعطبیعیکشوردرگفتوگو
باهمشهریدرخصوصطرحجنگلداریاجتماعیمیگوید:درطرح
جنگلداریاجتماعییاsocial forestryمدیریتجنگلبامشارکت
واقعیمردممنطقهوجنگلنشینانصورتمیگیرد؛بهطوریکهمنافع
مردممحلیباحفظواحیایجنگلهاتامینشود.اینمدلدرجنگلهایی
کهارتباطمردمباجنگلزیادبودهومعیشتشــانباجنگلگرهخورده

استبهعنوانیکیازبهترینمدلهادردنیاشناختهمیشود.
بهگفتهاینمقاممسئول،درمدلجنگلداریاجتماعی،سازمانمنابع
طبیعیوآبخیزداریکشوربرنامهاحیاومدیریتجنگلرامشخصواعتبار
لازمراهمپیشبینیمیکندوبرکارمجریاناینطرحکهمردممحلی
هســتند،نظارتدارد.مجریانطرحهممیتواننددرقالبتعاونیهای
روستایییاحتیبهصورتفردیوخانوادگیدراجرایطرحورودداشته

باشندوازمنافعاقتصادیآنبرخوردارشوند.
نقیشعبانیانمیگوید:افرادیاتعاونیهایروستاییمیتواننددرطرح
جنگلداریاجتماعیباسازمانمنابعطبیعیقراردادببندندوبااستقرار
نهالهاوحفاظتواحیایجنگلهابهازایهرنهالپولدریافتکنندیااز
مزایایجنگلیهمچوناستفادهازبذرهایجنگلییامحصولاتجنگلی
بهرهمندشوند؛حتیمیتواندرصورتمثبتارزیابیکردنفعالیتآنها
درحفظواحیایجنگلها،جنگلنشــینانراازمزایایافزایشدامدر

جنگلبرخوردارکرد.
معاونامورجنگلسازمانمنابعطبیعیکشوردرگفتوگوباهمشهری
بااشارهبهجزئیاتطرحجنگلداریاجتماعیگفت:مدلحفظواحیای
جنگلهادراینطرحدرهرمنطقهبامنطقهدیگرمتفاوتاستوممکن
استشیوهایکهدرجنگلهایزاگرسیبرایمدیریتطرحدرنظرگرفته

میشود،باجنگلهایایرانیوتورانیوحتیهیرکانیمتفاوتباشد.
شعبانیانتأکیدکرد:اصلمطلبدرطرحجنگلداریاجتماعیآناست
کهحفظواحیایجنگلبامنافعومعیشتمردممحلیگرهخوردهاست؛
یعنیاگرجنگلخوبحفظشود،منافعمردمدرقبالحفظجنگلتأمین

میشودواگرجنگلبهخوبیحفظواحیانشدهباشد،منافعجنگلنشینان
همبهخطرمیافتد.

 تامین منافع جنگل نشین ها
بهگفتهاینمقاممسئولدرســازمانمنابعطبیعی،اینسازمانسالانه
هزینههایزیادیبرایحفظواحیایجنگلهامتقبلشدهاست؛مثلا
طرحجنگلکاریرااجراکردهکههزینهزیادیداشتهاست؛یادرمنطقه
زاگرسطرحتعریفمیکندوپیمانکارمیگیردوبهاوپولمیدهدیامردم
رابهعنوانکارگربهکارمیگیردوطرحجنگلکاریرابهآنهامیسپاردو
درقبالاجرایطرحبهآنهاحقوقودستمزدمیدهد.امادرجنگلداری
اجتماعیبهازایاستقرارمثلاهر100یا200اصلهنهالوحفظدرختان
بهمردمامتیازاتویژهدربهرهبرداریازمحصولاتجنگلیومنافعزندگی
درجنگلتخصیصمییابدودیگراینگونهنیستکهبهمردمگفتهشود:
»کارگریکنیدتاپولتانرابدهیم«؛بنابراینوقتییکتعاونییاخانواده
محلیواردطرحجنگلداریاجتماعیشودواقدامبهاستقراروحفاظت
ازنهالهاکندبهازایهرنهالمیتوانمبلغیبهمجریپرداختکردکه
اینمبلغدراروپایکیوروبرایهرنهالاست.غیرازپرداختهاینقدی
میتوانامتیازبهرهبرداریازامکاناتجنگلینظیــرافزایشتعداددام
درصورتعملکردخوبدرحفظجنگلرابهجنگلنشینانارائهکرد.اگر
همعملکردبددرحفظجنگلوجودداشت،امتیازمنفیبهجنگلنشینان
ومجریانطرحدادهمیشود؛مثلاآنهاملزمبهکاهشتعداددامدرجنگل

میشوند.

شعبانیانتأکیدکرد:طبیعیاســتکهاگرمنافعمردمدرقبالحفظ
درختانجنگلیواحیایجنگلهاتامینشــود،آنهاتلاشمیکنندبا
مراقبتازسطحنهالکاریشدهجنگلیخودازامتیازاتبیشتریبهرهمند
شوند.کارشناسانسازمانمنابعطبیعینیزمیتوانندماهانهیاحتیسالانه
بابررسیفعالیتمجریاندرزادآوریجنگلیاکیفیتحفاظتازجنگلها

امتیازاتمثبتومنفیرابرایجنگلنشینانلحاظکنند.
اوبااشارهبهضرورتاجرایطرحپایلوتجنگلداریاجتماعیدرنقاط
مشخصشدهبرایترغیبوتشویقجنگلنشیناندرحفاظتازجنگلها
تأکیدکرد:درمنطقهزاگرسکهمردمارتباطتنگاتنگوقویباجنگل
دارند،معتقدیماینمدلبرایحفظواحیایرویشگاههایزاگرسیجواب
میدهد؛حتیدراینمدلمیتوانهمچونبرخیکشورهایموفقدر
اجرایمدلجنگلداریاجتماعینیازبهقرقبانونگهبانجنگلراحذف
کرد؛چونمردممیداننداگردرختیقطعشودخودشانمتضررمیشوند.
معاونامورجنگلســازمانمنابعطبیعیدرپایانگفتوگویخودبا
همشهریاعلامکرد:کارآغازشدهاستوطرحجنگلداریاجتماعیدر
حالنوشتناست.امیدواریمازنیمهدومسال1402پایلوتجنگلداری
اجتماعیدرکشوراجراشود.البتهدراجرایاینطرحبههیچوجهشتاب
نداریم؛چونباحساســیتعرصههایجنگلیواکوسیســتمشکسته
جنگلهاکهمنجربهازدســتدادنتعادلاکولوژیکیآنهاشدهاست،
هرگونهخطامیتواندفاجعهبارباشــد؛بنابراینبایدبسیارحسابشده
وبااحتیاطاینطرحراابتــدابهصورتپایلوتاجرایــیکردتااعتماد

جنگلنشینانهمجلبشود.

مشارکت مردم در طرح جنگل داری اجتماعی
پسازاجرایبرنامههایبینتیجهمدیریتجنگلهایکشورحالاسخنازطرحیبهمیانآمدهکهبهرهبرداریازمنابعبکرجنگلیراممکنمیکند

۸۰درصد تصمیم گیرندگان مصرف 
انرژی زنان هستند

زنانبیشترازمردانتحتتأثیرپیامدهایناشیازتغییراتاقلیم
قرارمیگیرندهمچنینزناندرکاهشپیامدهایتغییراتاقلیمی
نقشگستردهایدارندومیتوانبابهرهگیریازظرفیتوتوانمندی
آنهابهنتایجخوبیرسید.بهگزارشایسناسانازسهرابیزاده،عضو
مرکزتحقیقاتکیفیتهواوتغییراقلیمبااشارهبهاینکهتغییرات
اقلیمیبرهمهابعادزندگیاثرگذاشتهاست،گفت:اینتغییراتبا
سرعتبالاییروبهافزایشاستوبهتدریجپیامدهایناگواریرابرای
اکوسیستموسلامتانسانهادرپیخواهدداشت.عدمامنیتآبو
غذامنجربهسوءتغذیه،بیماریهایاسهالیو...شدهاست.آلودگی
هوا،بیماریهایتنفسیوآلرژنهاازجملهپیامدهایتغییراقلیم
هستندکهبرسلامتجامعهاثرگذارند.ایندانشیاردانشکدهبهداشت
وایمنیدانشگاهعلومپزشکیشهیدبهشتیبابیاناینکهزنانازنظر
دسترسیبهمنابعوموقعیتهایاجتماعیوتصمیمگیریدرحوزه
مدیریتتغییراتاقلیمبامردانبرابرنیستند،تصریحکرد:متأسفانه
اهمیتاینموضوعدربحثتغییراتاقلیمآنجامشخصمیشودکه
زنانبیشترازمردانتحتتأثیرپیامدهایناشیازتغییراتاقلیمقرار
میگیرند.مطالعه«جمعیتجهانیجنسیتواقلیم«نشانمیدهد
درتأثیراتپیامدهایتغییراقلیمفقطدرزمینهبیماریهایعفونی،
مردانبیشتراززنانتحتتأثیرقرارگرفتهاند.سهرابیزادهبااستناد
بهمطالعاتانجامشدهدرسال2007در141کشوردنیاتصریح
کرد:کشورهاییکهفاصلهاجتماعیواقتصادیدربین2گروهزنان
ومردانکمتربودهاست،مرگومیرناشیازبلایانیزدرایندوگروه
تقریبابرابربودهاست.لذاشرایطاجتماعیواقتصادیزنانمیتواند
تاحدودیتوضیحدهدکهتاچهمیزانتحتتأثیرپیامدهایناشی
ازسوانحوتغییراقلیمقرارمیگیرند.ایندانشیاردانشکدهبهداشت
وایمنیدانشگاهعلومپزشکیشهیدبهشتیبابیاناینکهتغییرات
اقلیمیکموضوعجهانیاست،تأکیدکرد:دراینراستامهمترین
اقدام،سیاستگذاریدراینحوزهدرجهاناست.فعالترینبخش
سازمانمللمتحددرحوزهتغییراقلیم،UNFCCاستکهدر
اینخصوصاقداماتارزندهایراانجامدادهاست.ویبابیاناینکه
کاهشآسیبهابرایکشورهایتوسعهیافتهمناسباست،افزود:
دراینحوزهبایدنوعیسیاستگذاریوتفاوتهایجنسیتیلحاظ
شودچراکهزنانومردانالگوهایمصرفمتفاوتیدرانرژیدارند
وحتیدرکآنهاازخطراتتغییراتاقلیممتفاوتاست.۸0درصد
تصمیمگیرندگانمصرفانرژیزنانهستند.لذامشارکتزنان
درتصمیمسازیهاولحاظکردنظرفیتهایآنانیکیازعوامل
تأثیرگذاربرکاهشپیامدهایتغییراتاقلیماست.درسال2007
چهارسازماندرسطحبینالمللیادغامشدندوبهیکسازمانواحد
بهنامGGCAیامجمعجهانیجنسیتواقلیمتغییرنامدادند.
هدفورسالتمجمعایناستکهجنسیترادرتمامقانونگذاریها
وسیاستگذاریهایحوزهتغییراقلیمواردکند.تاکنوننیزاقدامات
وحمایتهایگستردهایدرسطحجهانیدرخصوصتغییراتاقلیم

وجنسیتداشتهاند.

خبرروز نقلقولخبر

هوای آلوده در مهرماه امسال به ثبت 
رسید و براســاس اطلاعات ثبت شده 
در ایســتگاه های ســنجش کیفیــت 
هــوای تهــران، هــوای مهرمــاه تهــران 
4روز در شرایط ناسالم برای گروه های 
حســاس و یک روز در شــرایط ناســالم 
برای همــه مردم قرار گرفــت. ۲۵روز از 
مهرماه هــم وضعیــت هــوا قابل قبول 

بود.

5
روز

مقامــات عالی رتبــه محیط زیســت 
کشــورهای حاشــیه خــزر براســاس 
نشســت  ششــمین  پایانــی  بیانیــه 
اعضای متعاهد کنوانسیون تهران که 
در جمهــوری آذربایجــان برگــزار شــد، 
در تهــران برگــزار می شــود. هــدف از 
تصویب کنوانســیون تهــران حفاظت 
از محیط زیســت دریــای خــزر از منابع 
آلاینــده و اســتفاده پایــدار از منابــع 

بیولوژیک دریای خزر است.

7
نشست

عددخبر

داوود میرشکار
مدیرکل حفاظت محیط زیست 

سیستان و بلوچستان
اقدامــات قابــل تقدیــری در بهره بــرداری از 
آب هــای ژرف انجــام شــده امــا آنچــه بــرای 
محیط زیســت مهــم اســت، پایــداری در 
بهره برداری از آب است تا مشکلات جدیدتر 
ایجاد نشود. بهره برداری باید منوط به ارائه 
اطلاعات کامل تخصصی سایر ارگان ها به 
سازمان محیط زیست باشد. هنوز سازمان 
حفاظت محیط زیست نســبت به آسیب 
درازمدت بهره برداری از آب های ژرف اقناع 

نشده است.

علیرضا هاشمی
 مؤسس انجمن پرنده شناسی

 و پرنده نگری طرلان
در حال از دست دادن جمعیت مهمی از 
پرندگان هستیم که دیگر قابل جایگزینی 
نیستند. در بختگان و پریشان گله هایی از 
پرندگان ازجمله فلامینگوها بودند که الان 
دیگر حضور ندارند و این وضعیت به دلیل 
از بین رفتن زیستگاه به وجود آمده است. 
در این شــرایط برای حفاظــت از پرندگان 
مهاجر همه جهان باید دســت به دســت 

هم دهند.
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کوچک ترین اســتان کشور، 

گپ
همســایه دیوار بــه دیوار 
پایتخت است و با عمر 12ساله 
خود، به دلیل مهاجرپذیــری و وجود اقوام 
مختلف، »ایران کوچک« لقب گرفته است. 
فعالیت بیش از 3500واحد تولیدی و صنعتی، 
استان البرز را به یکی از قطب های صنعت و 
تولید در کشور تبدیل کرده است. علاوه بر 
این، البرز در راســتای تحقق ملی مسکن 
توانسته است جایگاه نخســت کشور را با 
دریافت مجوز 4شهرک مسکونی از آن خود 
کند. با این حال، اســتان البرز که جمعیت 
شناوری برای کار و تحصیل از تهران و اطراف 
را میزبانی می کند و خود بیش از 3میلیون نفر 
جمعیت دارد، با کمبود سرانه های درمانی، 
خدماتی و آموزشــی نیز دست و پنجه نرم 

می کند.
مجتبی عبداللهی، اســتاندار البرز معتقد 
است؛ با فعالیت های انجام شده تا پایان سال، 
رشد اقتصادی 8درصدی برای استان اتفاق 

می افتد و زیرساخت ها تقویت می شود.

همجواری البرز با پایتخت موجب 
شده اســت تا این اســتان بار سنگینی از 
مسائل تهران را به دوش بکشد. با توجه به 
این که شما در شهرداری تهران تجربه هایی 
همچون تصدی شهرداری مناطق 7 و 20 و 
نیز معاونت محیط زیست و خدمات شهری 
را نیز داشته اید، در یک  سال اخیر چقدر این 
تجربه ها برای کاهش مشکلات همسایه دیوار 

به دیوار تهران، راهگشا بوده  است؟
در دوران مســئولیتم در تهــران از موضوعات 
اســتان البرز آگاه بودم، زیرا معتقدم این استان 
با مسائل و مشکلات پایتخت عجین شده است. 
از این رو، باید زیرساخت های قدرتمندی برای 
جمعیت بیش از 3میلیون نفری خود و جمعیت 
شــناوری که هر روز از تهران به کرج و ســایر 
اســتان های همجوار تردد دارند، داشته باشد. 
به هرحال شــاهد عقب ماندگی های استان در 
سرانه های مهمی همچون بهداشت و درمان و 
آموزش و پرورش هستیم. جای تأسف دارد که 
از ابتدا برای رشد ســرانه های استان، اعتبارات 
قانونی و لازم جذب نشده و در این سال ها سرعت 
رشد جمعیت و سیل مهاجران از زیرساخت های 

استان فاصله بسیاری گرفته است.
به هرحال نمی شود این کمبودها 
را نادیده گرفت. اقدامات شما برای جبران 

کاستی ها چه بوده  است؟
تلاش شبانه روزی در اســتان و انبوه مکاتبات و 
رایزنی ها برای افزایش مشارکت دولت و جذب 
اعتبارات و نگاه ملی، همچنین بســیج مدیران 
استان برای پیشبرد اهداف توسعه ای و جبران 
عقب ماندگی ها، بخشــی از ایــن اقدامات بوده 
است. از دیدگاه من لحظه ای درنگ جایز نیست، 

زیرا مطالبات مردم به  حق است.
بنابراین اقدامات قرارگاهی در دستور کار است 
تا بتوانیم با سرعت بیشتری به اهداف برسیم و 
با فعالیت های قرارگاه های اجتماعی، اشتغال، 
مســکن، حجاب و عفاف و... رضایــت مردم را 

جلب کنیم.
 178مصوبه با اعتبار 11هــزار میلیارد تومان 
در سفر اســتانی رئیس جمهوری هم اخذ شده  
است. یکی از مهم ترین برنامه ها دریافت موافقت 
رئیس جمهــوری درباره ارتقای 3شــهر بزرگ 
کمالشهر، محمدشهر و ماهدشت به شهرستان 

برای بهره مندی از توجه و اعتبار بوده  است.
از  بیــش  اعتبــاری  بــا  238پــروژه   
6300میلیارد تومان اعتبار در هفته دولت امسال 

افتتاح شــد و رشــد 3برابری پروژه های بخش 
خصوصی را با حمایت ویژه سرمایه گذاران شاهد 
بودیم. همچنین توانستیم اعتبار 1150میلیارد 
تومانی بــرای گازرســانی به 130روســتای 

صعب العبور استان را نیز جذب کنیم.
در حــوزه اجتماعی این ســؤال 
مطرح است که در ســاماندهی و رسیدگی 
به محله های کم  برخوردار استان تا کنون چه 

اقداماتی انجام داده اید؟
با راه اندازی قرارگاه اجتماعی در استان 66محله 
محروم و کم برخوردار شناســایی شــد و برای 
محرومیت زدایــی از چهره ایــن محله ها، میز 
خدمت بــا عنوان »چهارشــنبه های جهادی« 
 با حضور مدیــران کل دســتگاه های امدادی

 و خدمات رسان و بازدید میدانی از محله ها برپا 
شده  است. 

در مسیر ســاماندهی محله های کم برخوردار 
تا کنون بیش از 1500معتاد متجاهر از شــهر 
جمع آوری و امکانات لازم برای ساماندهی بیش 
از 5هزار معتاد متجاهر، متکدیان و کودکان کار 

ایجاد شده  است. 
ازجمله اینکه تفاهمنامه ای بین ســازمان فنی 
و حرفه ای اســتان و اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به منظور مهارت افزایی معتادان بهبود 
یافته و افراد آسیب پذیر و فاقد شغل منعقد شده  
اســت. این اقدام کاهش 20درصدی مجموع 

جرائم در استان را در پی داشته  است.
به اشتغال زایی اشــاره کردید. 
استان البرز با داشتن 13شهرک صنعتی فعال 
و بیش از 3500واحد تولیدی در طرح اشتغال 
زندانیان هم پیش قدم شده بود. اشتغال زایی 
و رشد اقتصادی استان با چه زیرشاخه هایی 

در دستور کار شما قرار دارد؟
با توجه به اهمیت تولیــد و صنعت و تعداد زیاد 
واحدهای صنعتی در استان که از آن یاد کردید، 
جلســات شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی با هدف رفع موانــع تولید هر 15روز 
یک بار و دیدارهای مستمر با فعالان اقتصادی، 
سیاسی و اجتماعی در قالب جلسات گروهی و 

فردی را در برنامه داریم.
از ســوی دیگر، تســهیلات تبصره16 فرصت 
بسیار مناسبی برای اشــتغال زایی و رشد تولید 
در بنگاه های اقتصادی محســوب می شــود و 
باید بخش خصوصی از این شرایط بهره برداری 
مناسبی داشته باشــد. مهلت تعیین شده برای 
این امر تا دی ماه اســت و تمامی دستگاه ها با 
برگزاری سمیناری تخصصی طی 2ماه آینده، 

حوزه های سرمایه گذاری خود را معرفی و بعد از 
آن سرمایه گذاران فعالیت های اقتصادی خود را 
آغاز خواهند کرد. امیدواریم تا پایان سال به رشد 
اقتصادی 8درصدی برســیم. بسترهای توسعه 
اقتصادی ازجمله برنامه های مهم اســتان است 
که برنامه محور و علمــی پیش می رود. درصدد 
هستیم تا زیرســاخت های لازم را فراهم کنیم 
و با اســتفاده از توان بخش خصوصی به رشــد 

اقتصادی موردنظر برسیم.
یکی از درخواســت های ساکنان 
البرز، انتقال 4زندان  از اســتان اســت که 
کارشناســان هم بارها از نزدیکی زندان به 
سکونتگاه های استان، به عنوان آسیب یاد 
کرده اند. ساکنان اســتان تا چه زمانی باید 

منتظر بمانند؟
زندان قزل حصار به عنــوان بزرگ ترین زندان 
خاورمیانه، زندان کچویی فردیس، زندان رجایی 
شهر و ندامتگاه مرکزی در اســتان البرز است. 
قبول داریم که وجود 4زندان در کرج آســیبی 
جدی محســوب می شــود و بارها کارشناسان 
درباره آن هشــدار داده اند. موافقت دولت برای 
انتقال زندان های رجایی شــهر و قزل حصار از 
استان و کسب مجوز فروش عرصه و اعیان این 
زندان ها جلب شده است که می تواند گام بسیار 
مؤثری برای پیشرفت استان باشد و امیدواریم 

به زودی این اتفاق بیفتد.
توزیع امکانات بهداشتی و درمانی 
در استان با جمعیت آن تناسبی ندارد و طبق 
آمار 2300تخت بیمارســتانی در استان کم 
است. شهروندان برای تامین نیازهای درمانی 
خود با چالش روبه رو هســتند و بیشتر به 
تهران مراجعه می کنند. این بحران را چگونه 

مدیریت می کنید؟
مشــکل خاصی به عنوان کمبــود تخت برای 
بیمــاران نداریم و وضعیت طبیعی اســت. اگر 
بیماران به بیمارستان های تهران می روند، به این 
معنی نیست که روند درمانی بیماران به خاطر 

کمبود تخت در اســتان دچار وقفه باشــد، اما 
برای تامین تخت  در البــرز، مراکز درمانی هم 
در حال ساخت است. ساخت بیمارستان 500 
تختخوابی در البرز یکی از مصوبه های سفر اخیر 
رئیس جمهوری است و تا پایان امسال بیش از 
700تخت بیمارســتانی به مجموعه بهداشت 
و درمان اســتان البرز اضافه می شود. بخشی از 
کمبود تخت های بیمارســتانی در البرز را قرار 
است بیمارســتان های در حال ساخت جبران 
کنند؛ بیمارســتان های فردیس، سیدالشهدا)ع( 

 کرج ، کمالشهر و طالقان.
کمبــود ســرانه آموزشــی در 
اســتان البرز موضوع مهمی اســت که در 

صحبت هایتان به آن اشاره کردید.
آغاز عملیــات اجرایــی و جانمایی ســاخت 
200مدرسه با مشــارکت دولت و خیران برای 
جبران کمبود ســرانه های آموزشی، دستاورد 
بزرگی اســت که در این مدت کوتــاه، محقق 
شده  اســت. حدود 550مدرســه برای جبران 
کمبودهای اســتان در حوزه آموزش و پرورش 
نیاز اســت که برای این امــر برنامه ریزی های 

ویژه ای صورت گرفته است.
به عنوان پرسش پایانی، مهم ترین 
اولویت کاری خود در چشم انداز سال آینده 
برای توسعه پایدار استان البرز را تمرکز بر چه 

موضوعی می دانید؟
اســتان البرز به عنوان کوچک ترین فرزند پهنه 
وســیع ایران اســلامی و به تعبیر مقام معظم 
رهبری ایــران کوچک لقب گرفته اســت، اما 
پس از 12سال که از عمر استان البرز می گذرد، 
همچنان از عقب ماندگی زیرساخت ها و سرانه ها 
رنج می برد. پای تمامی ارکان توســعه در این 
اســتان لنگ می زند و بار بزرگی از مسئولیت و 
برنامه ریزی ها زمین مانده است. هم اکنون بعد 
از شناسایی نیازمندی ها، مطالبات و پروژه ها و 
برنامه های مغفول استان، اراده و بسیج استانی 
شــکل گرفته اســت و با توجه به ریل گذاری 
صحیح بر مبنای سند علمی توسعه، استان البرز 
گام به گام به سمت ارتقای ســرانه ها و تقویت 
زیرساخت ها، حل معضلات پیچیده اجتماعی 
و رفع موانع اقتصادی پیــش می رود. در این راه 
خطیر و پر مســئولیت، تمامی توان استان در 
حوزه های مختلف علمی، فرهنگی، اجتماعی، 
سیاسی و حتی معتمدان محلی و نخبگان را برای 
مساعدت و تصمیم سازی ، فرا خوانده ایم تا یک بار 
برای همیشه نسبت به حل مشکلات و جبران 

عقب ماندگی های استان اقدام کنیم.

جبران عقب ماندگی ها در »ایران کوچک«
مجتبی عبداللهی، مسیر توسعه پایدار استان البرز را برنامه محور و علمی عنوان می کند

استاندار البرز در گفت وگو با همشهری مطرح کرد

کلنگ زنی نخستین ناحیه تخصصی 
مبل روستایی کشور در گلستان

عملیات اجرایی نخستین ناحیه صنعتی تخصصی مبل روستایی 
کشور با حضور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و جمعی از 
مدیران گلستان در شهرستان آق قلا آغاز شد. به گزارش مهر، 
معاون وزیر صنعت گفت: فعالیت های تولیدی در کشــور باید 
مبتنی بــر بهره گیری از توان بخــش خصوصی و ظرفیت های 

مردمی انجام شود تا روند تولید، مستمر و مانا بماند.
علی رســولیان افزود: حمایت از کسب وکارهای خرد و مردمی 
کردن تولید و اقتصاد از رویکردهای اصلی دولت سیزدهم است 
که برای تحقق آن از همه ظرفیت های قانونی و اعتباری استفاده 

خواهیم کرد.
وی گفت: حدود ۹3 درصد واحدهای فعال در شهرک و نواحی 
صنعتی کشور را کسب وکارهای کوچک تشکیل می دهند که 

هم اکنون برای بیش از 50 هزار نفر شغل ایجاد کرده اند.
رسولیان افزود: 505 خوشه صنعتی در مناطق مختلف کشور 
شناسایی شــده اند و حمایت های قانونی از آنها در دستور کار 
است و مطالعه راه اندازی 140 خوشه جدید هم کامل شده است.

علی رسولیان، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیأت 
مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران در سفر 2روزه به گلســتان قرار است از برخی واحدهای 

مستقر در شهرک های صنعتی بازدید کند.
روستای »عطاآباد« شهرســتان آق قلا به دلیل فعالیت بیش از 
150 کارگاه و حدود 400 فروشگاه مبل به پایتخت مبل ایران 

مشهور است.

 رشد 34درصدی صادرات در
 بازارچه های مرزی سیستان و بلوچستان

مدیر بازارچه های مرزی سیستان و بلوچستان رشد 34 درصدی 
صادرات در بازارچه های مرزی اســتان را یکی از کارنامه های 
درخشان دولت سیزدهم عنوان کرد و گفت: بازارچه های مرزی 

فرصتی بی نظیر برای افزایش صادرات است.
به گزارش ایرنا، مبین علی میر گفت: در 7ماهه نخســت سال 
بیش از یک میلیون تن صادرات از طریــق بازارچه های مرزی 
سیستان و بلوچستان انجام شده که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته 34 درصد افزایش یافته است.
وی با اشــاره به اینکه بازارچه های مرزی فرصتی بی نظیر برای 
افزایش صادرات اســت، افزود: خرما، کشمش، نخود، طناب و 
تره بار شــامل گوجه فرنگی، بادمجان، هندوانه، کاهو، آبمیوه، 
بیسکوئیت، انواع شکلات، تافی و سیمان بخشی از اقلام صادراتی 
از بازارچه های مرزی بوده که علاوه بر درآمد ارزی ایجاد شــده 

برای استان و کشور باعث ایجاد اشتغال نیز شده است.
مدیر بازارچه های مرزی سیستان و بلوچستان ادامه داد: بازارچه 
میلک با رشــد 1186درصدی، ریمدان با رشد 70 درصدی و 
بازارچه مرزی پیشین با 62 درصد به ترتیب رتبه اول تا سوم را به  

خود اختصاص داده اند.
او بیان کرد: این میزان صادرات از نظر خودرویی نیز که ســال 
گذشته 30 هزار خودرو اقدام به صادرات کالا کرده اند، امسال 

توسط 45 هزار دستگاه انجام شده است.
میر با اشــاره به پیش بینی 50 درصدی افزایــش صادرات در 
بازارچه های مرزی تا پایان ســال، گفت: بــا وجود هدفمندی 
یارانه ها و وجود تحریم ها باز هم با جهش صادرات در بازارچه های 
مرزی مواجه بودیم که این مهم خود تأثیر بسزایی در اقتصاد و 

اشتغال دارد.
وی تأکید کرد: پیله وران، مرزنشینان و تجار می توانند از طریق 
بازارچه هــای مرزی اقدام بــه واردات کنند، زیــرا هیچ منعی 
برای واردات کالاهای مجاز در چارچــوب رویه های قانونی در 

بازارچه های مرزی استان وجود ندارد.

گردشگری آبی کارون 
مشکل توسعه گردشگری آبی کارون، رعایت حدود بستر قانونی 
رودخانه است. به گزارش ایسنا، سرپرست معاونت گردشگری 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خوزستان 
با اعلام این خبر گفت: رعایت حد قانونی بســتر نهایی کارون 
مانعی بر سر راه توسعه گردشگری آبی در ساحل این رودخانه 
است و همین باعث شده تا با وجود ظرفیت و شرایط لازم، ایجاد 

زیرساخت ها انجام نشود.
پیمان نبهانی افــزود: رودخانه کارون و به صــورت کلی تمام 
رودخانه ها با ابلاغ شیوه نامه های اجرایی در زمینه فعالیت های 
گردشــگری منابع و تاسیســات آبی، تحت مدیریت و زیرنظر 
سازمان آب و برق خوزستان و کاربری آنها در اختیار شهرداری 
اســت؛ بنابراین هر فعالیتی که بخواهیم انجام دهیم دوگانگی 

برای ما ایجاد می کند.
او با اشــاره به اینکه خوزســتان قطب اقتصادی کشور است، 
تصریح کرد: به دلیل ظرفیت های اقتصادی متعدد خوزســتان 
که در اولویت سیاستگذاری دولت های قبل بود زیرساخت های 
گردشگری این استان نسبت به شهرها و استان های دیگر کشور 

ضعیف تر است.
وی ادامه داد: در بخش گردشگری آبی رودخانه کارون نیز چند 
نمونه فعالیت روی ســطح آب در قالب شناورهای فوق لوکس 
و شناورهای اتوبوسی با عنوان تاکســی آبی ایجاد خواهد شد؛ 
همچنین در کنار خط ساحلی، اسکله ها و فعالیت های وابسته به 

آن همانند کمپ با سازه های موقت احداث می شود.

افتتاح بخش ویژه کودکان در 
بیمارستان مردانی آذر تبریز 

بخش ویژه تکامل کودکان به منظور انجام فعالیت های 
غربالگری، تشــخیص و مداخله زودرس در اختلالات 
تکاملی با هدف پیشگیری، تشخیص، مداخله به هنگام، 
ارتقای ســطح تکامل کودکان در معرض خطر یا دچار 
تأخیر تکاملی و یا جلوگیری از افت ســطح تکامل در 

بیمارستان خیرساز زهرا مردانی آذر تبریز افتتاح شد.
به گزارش ایرنا، مدیر بیمارســتان کودکان مردانی آذر 
گفت: بخش ویژه تکامل بخش منحصر به فردی است 
که با همکاری استادان توانبخشی و استادان بیمارستان 
در محیطی بسیار بزرگ افتتاح شد. سیامک شیوا افزود: 
این بخش برای درمان زودهنگام کودکان در حوزه های 
شناختی، عملکرد حرکتی، بینایی، شنوایی، گفتاری 
و رفتاری ایجاد شــده است. مســئول بخش تکاملی 
بیمارســتان مردانی آذر نیز گفت: وظیفه ما کمک به 
ارتقای تکامل کودکان است و ما وظیفه آموزش همکاران 
در ســایر اســتان ها را نیز برعهده داریم. حیدرآبادی 
خاطرنشان کرد: کودکانی که در غربالگری تکامل مردود 
می شــوند به این مرکز ارجاع داده می شوند و ما سعی 
می کنیم با آموزش خانواده محور و شناسایی زودهنگام 

به این کودکان کمک کنیم.

 خبر

عدد خبرگلستانمیز خبر

گیاهــی  تولیــدات  بهبــود  معــاون 
جهادکشــاورزی از کشــت کلــزا در 
۴۵۰۰ هکتــار اراضــی اســتان خبــر داد 
و گفت: کشــاورزان خراســان شــمالی 
دانه هــای  پاییــزه  کشــت  فرصــت 
روغنی را از دســت ندهنــد. به گزارش 
تســنیم، حمیــد نامــور اظهــار کــرد: 
مــزارع خراســان شــمالی آمادگــی 
بــرای کاشــت دیــم محصــول اساســی 
را دارنــد و جهادکشــاورزی اســتان نیز 
 برای کمک به کشاورزان در این زمینه

آماده است.

4500
هکتار 

خراسان شمالی

شهرســتان  جهادکشــاورزی  مدیــر 
تحویــل  از  همــدان  اســدآباد 
ایــن  چغندرقنــد  از  تــن  ۳۹هــزار 
قنــد  کارخانجــات  بــه  شهرســتان 
طــرف قــرارداد خبــر داد. به گــزارش 
ایســنا، محمدکرم مــرادی افــزود: بــا 
آغــاز برداشــت چغندرقنــد از مــزارع 
شهرســتان از ۲۷شــهریورماه تاکنــون 
۳۱هــزار تــن محصــول چغندرقنــد بــه 
کارخانه همدان، ۴۰۰۰تن  به کارخانه 
قزوین و ۴۰۰۰تن به کارخانه اصفهان 

تحویل داده  شده است.

39000
تن 

همدان

آذربایجان شرقی

قزوینعکس خبر

سرای سعد السلطنه قزوین

سرای سعد السلطنه قزوین بزرگ ترین کاروانسرای 
سرپوشیده جهان و همچنین بزرگ ترین کاروانسرای درون 
شهری ایران است. مکانی زیبا در نزدیکی بازار شهر که در 
عهد قاجار و در زمان ناصرالدین شاه توسط سعدالسلطنه 

شهردار وقت قزوین بنا شده است. مجموعه ای که 
با معماری زیبا ی سردرها، طاق های قوسی شکل و 

آجرنماهای چند صد ساله و حجره های فروش صنایع دستی 
و هنری و... میزبان گردشگران بسیاری است.

عکس: تسنیم / امیرحسین نظری

سیستان و بلوچستان

خوزستان

لرستان

ســاخت بیمارســتان 500تختخوابــی 
اخیــر  ســفر  مصوبه هــای  از  یکــی 
پایــان  تــا  و  اســت  رئیس جمهــوری 
امسال، بیش از 700تخت بیمارستانی 

به البرز اضافه می شود

انتقــال  بــرای  دولــت  موافقــت 
زندان هــای رجایی شــهر و قزل حصار 
از اســتان و کســب مجــوز فــروش 
 عرصــه و اعیــان ایــن زندان هــا جلــب

 شده  است

 2۹زمین چمن مصنوعی در این استان تا سال1402 بهره برداری خواهد شد. به گزارش 

مهر، مدیرکل ورزش و جوانان لرستان با بیان اینکه لرستان در همه رشته های ورزشی یکی خبر
از استان های نام آور بوده و استعدادهای خوبی از خود بروز داده است؛ اظهار داشت: در 
 لرســتان 40زمین چمن مصنوعی و طبیعی داریم. آرش قیاسیان با اشــاره به اینکه در استان 1۹زمین 
چمن مصنوعی در حال ساخت داریم، افزود: در 2شهرستان بروجرد و خرم آباد 2استادیوم 15هزار نفری 
در حال ساخت داریم که امیدواریم با همت استاندار و همچنین هیأت فوتبال و ورزش و جوانان تا پایان 
امسال به سرانجام برسند. مدیرکل ورزش و جوانان لرستان افزود: همچنین با برنامه ریزی صورت گرفته 
امیدواریم 2۹زمین چمن مصنوعی در روستاهای استان تا ســال1402 به بهره برداری برسد تا به سرانه 
مدنظر در این رابطه نزدیک شویم. قیاسیان با اشاره به فعال بودن 320تیم در جام پرچم با همکاری هیأت 
ورزش های روستایی و عشــایر، هیأت فوتبال و ورزش و جوانان گفت: در استان موضوع استعداد یابی و 
همچنین توسعه زیرســاخت های ورزشــی باید مورد توجه جدی قرار گیرد. وی تأکید کرد: مقدمات و 

برنامه ریزی لازم برای برگزاری مجمع انتخاباتی هیأت فوتبال لرستان به صورت قانونی فراهم شده است.

 احداث زمین چمن مصنوعی
در لرستان
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هیات واگــذاری درتــازه ترين 

گزارش
نشســت خود در مورد واگذاري 
مديريت 2 باشگاه پرسپولیس و 
استقلال تصمیم گرفت و اعلام كرد:3 بلوك 17 
درصدي سهام اين دو باشگاه بايد به دست بخش 
خصوصي ســپرده شــود. طبق تصمیــم هیات 
واگذاري همچنین بخشــي از سهام به هواداران، 
پیشکسوتان و بازيکنان اين باشگاه واگذار مي شود 
و آنها مي توانند صاحب حداقل يك كرســي در 
هیات مديره ســرخابي ها شــوند. بــه گزارش 
همشهري،طلسم واگذاري سهام سرخابي ها سال 
گذشته بالاخره شکسته شد و 10 درصد از سهام 
هر يك از اين دو باشــگاه در فرابورس به صورت 
خرد پذيره نويسي شد.درجريان اين پذيره نويسي 
بیش از 200 هزار نفر ســهام اين 2 باشــگاه را 
خريداري كردند تا سرخابي ها بعد از 2 دهه انتظار 
رســما وارد بازار ســرمايه شــوند. حالا و پس از 
واگذاري بخشي از سهام اين دو باشگاه به صورت 
خرد، نوبت به فروش ســهام اين دو باشــگاه به 
خريداران بزرگ به صورت بلوكي رسیده است تا 
چرخه خصوصي سازي در اين دو باشگاه تکمیل 
شــود.در واقع مرحله اصلي خصوصي سازي در 
سهام اين دو باشگاه فروش سهام اين دو باشگاه به 
سهامداران بزرگ اســت كه مي توانند درچرخه 
مديريت و اعمال تصمیم هاي سرنوشت ساز در 
اين دو باشگاه نقش داشته باشند.اهمیت واگذاري 
سهام اين دو باشگاه در قالب بلوك هاي بزرگ در 
اين است كه سهامداران بزرگ مي توانند با خريد 
اين بلوك ها نحوه مديريت و چرخه ســود آوري 

باشگاه را اصلاح كنند.

واگذاري مديريت
طبق مصوبه هیات واگذاري دولت بايد 51 درصد 
از سهام خود در هر يك از باشگاه هاي پرسپولیس 

و اســتقلال را در قالب 3 بلــوك 17 درصدي به 
متقاضیــان واگذار كند تا مشــکلات مديريت 2 
باشــگاه حل و در عین حال امکان حضور آنها در 

بازي هاي آسیايي فراهم شود.
در حال حاضر هــر بلوك 17 درصدي ســهام 
پرســپولیس حداقل 480 و هر بلوك ســهام 
اســتقلال حد اقل 470 میلیارد تومان بر روي 
تابلوي فرابورس قیمت دارد و به معناي آن است 
كه احتمالا فقط شركت هاي حقوقي بزرگ مي 
توانند براي خريد اين میزان ســهام وارد رقابت 
بايکديگر شوند و زمین رقابت براي افراد حقیقي 
ثروتمند چندان فراهم نیست. ضمن اين كه بايد 
توجه كرد طبق قواعد خصوصي ســازي قیمت 
سهام شركت ها در جريان واگذاري بلوكي، بیش 
از قیمتي است كه در تابلوي بورس نمايش داده 
مي شــود. طبق آيین نامه اجرايی قیمت گذاری 
بنگاه ها حداقل قیمت پايه در مورد سهام دارای 
بازار فعال كه به شــکل بلوكــی از طريق بورس 
عرضه می شــود، قیمت تابلوی بورس در زمان 
معامله اســت اما هیأت واگذاری مــی تواند به 
استناد گزارش سازمان خصوصی سازی مبلغی 
را به قیمت پايه اضافه كند و بدين ترتیب قیمت 
جديد پايه را مشــخص كند بنابر اين با توجه به 
سوابق گذشــته در واگذاري بلوكي شركت ها، 
انتظار مي رود رقم تعیین شــده براي واگذاري 

ســهام ســرخابي ها بیش از اين میزان باشد و 
خريداران احتمالا بايد ارقام بیشــتري را براي 
خريد بلوك هــاي 17 درصدي ســهام اين دو 

باشگاه پرداخت كنند.

خريداران بزرگ چه كساني هستند؟
هنوز ازخريداران احتمالي بلوك هاي مديريتي 
دو باشگاه پرسپولیس و استقلال، اطلاعات كاملي 
در دست نیســت اما  اخبار دريافتي همشهري 
نشان مي دهد سازمان خصوصي سازي قبلا با 2 
شركت همراه اول و ايرانسل براي خريد سهام اين 
دو باشگاه وارد مذاكره شده بود اما اين دو شركت 
براي خريد ســهام اين دو باشــگاه ابراز تمايل 
نکرده اند. از قرار معلوم هدف اصلي سهامداران 
عمده ايرانسل اين اســت كه همچنان در حوزه 
عملیات بخش ارتباطات سرمايه گذاري كنند و 
شركت همراه اول نیز به دلیل برخي ملاحظات 
براي خريد ســهام يکي از 2 باشگاه پرسپولیس 
و اســتقلال ابراز تمايل نکرده اســت.در چنین 
شرايطي برخي شــنیده هاي تايید نشده حاكي 
است بنیاد مستضعفان و ســتاد اجرايي فرمان 
امام)ره( براي خريد سهام اين دو باشگاه از طريق 
برخي زيــر مجموعه هاي خود اعــلام آمادگي 
كرده اند. حتــي مذاكراتي نیز بــراي واگذاري 
سهام ســرخابي ها به يکي از زير مجموعه هاي 

 ايــن دو بنــگاه اقتصادي انجام شــده اســت.

واگذاري به هواداران، بازيكنان و پيشكسوتان
هیات واگذاري همچنین در سلسله تصمیم هاي 
خود تصويب كرده بايد بخشي از سهام به هواداران، 
پیشکسوتان ، بازيکنان، مديران و كاركنان و افراد 
متخصص و كارآمد واگذار شــود.طبق اين مصوبه 
بايد بخشي از ســهام پرســپولیس و استقلال به 
هواداران، پیشکسوتان و بازيکنان در قالب شركت 
تعاونی و يا انتقال مســتقیم ســهام واگذار شود 
اين میزان ســهام بايد به قدري باشد كه اين افراد 
بتوانند حداقل يك كرسی هیات مديره اين باشگاه 
را تصاحب كنند. اين مصوبه اما مشــخص نکرده 
سقف كرسي هايي كه مي تواند در اختیار هواداران، 
پیشکســوتان و بازيکنان قرار بگیرد چقدر است؟ 
هیات واگذاري همچنین اعلام كرد بايد تا ســقف 
5 درصد از سهام نیز به صورت تدريجي به مديران 
و كاركنان و باشگاه  و تا سقف 5 درصد نیز به ساير 
مديران با تجربه و متخصص و كارآمد واگذار شود.

واگذاري به سهامداران بورس
طبق نظر هیات واگذاري دركنار ساير واگذاري ها 
بايد بخش ديگري از ســهام نیز به ســهامداران 
بورس واگذار شود. سال گذشته 10 درصد از سهام 
هر2 باشــگاه در فرابورس به عموم ســهامداران 
واگذار شــده بود. طبق مصوبه جديد، ســازمان 
خصوصي ســازي از اين امکان برخوردار اســت 
كه 10 درصد ديگر از سهام را نیز به صورت خرد 
و تدريجي در فــرا بورس عرضه كنــد اين كار با 
هدف مديريت بازار ســهام اين 2 شركت انجام 
خواهدشد. محاسبات نشــان مي دهد در صورت 
اجراي مصوبات هیات واگذاري ســهم دولت در 
باشگاه هاي پرســپولیس و استقلال به 10 تا 15 

درصد كاهش خواهد يافت. 

تصويبواگذاری3بلوكسهامسرخابیها
هواداران، پیشکسوتان و بازيکنان صاحب حداقل يك كرسي در هیات مديره سرخابي ها مي شوند

تلاش دولت برای تثبیت قیمت مرغ
 همزمان با افزايش قیمت مرغ در خرده فروشی ها دولت می گويد كه تلاش می كند هزينه را در ابتدای زنجیره تولید كاهش دهد تا قیمت نهايی ثابت بماند 

حاشــیه های قیمت مرغ و تخم مــرغ در بازار وارد 

بازار
سومین ماه خود شده است. طی 2 ماه گذشته نوسان 
قیمت اين دو ماده غذايی پرمصرف چشمگیر بوده و 
آنها هر روز از نرخ مصوب فاصله بیشــتری گرفته اند. به رغم كاهش 
تقاضا كه بخش زيادی از آن ناشــی از رشــد قیمت تلقی می شود، 
مرغداران 2 ماه اســت كه با ارائه مستندات رشــد هزينه تولید و 
زيان های وارد شده از دولت می خواهند نرخ مصوب مرغ و تخم مرغ 
افزايش يابد. در همین حال معاون بازرگانی وزير جهادكشاورزی روز 
شنبه اعلام كرد نرخ مصوب مرغ تغییری نداشته و نخواهد داشت. 
اين در حالی است كه دولت قرار بود روز 31شهريور رقم جديدی را 

برای نرخ مصوب مرغ و تخم مرغ اعلام كند.

قيمت مرغ كماكان 59.800تومان است
معاون بازرگانی وزارت جهادكشــاورزی با بیــان اينکه كمبودی 
در عرضه مرغ و تخم مرغ نداريم، تأكید كــرد: قیمت مرغ كماكان 
59.800تومان است و افزايشــی در قیمت مرغ و تخم مرغ نداريم. 
محسن شیراوند افزود: سیاســت وزارت جهادكشاورزی در حوزه 
مصرف كننده ثبات قیمت و در حوزه تولیدكننده كمك حداكثری به 
توسعه و رونق هرچه بیشتر تولید است، امیدواريم در هفته پیش رو با 
اتحاديه های اين حوزه به توافقاتی برسیم و بتوانیم هزينه تمام شده 
تولید را در ابتدای زنجیره كاهش دهیم تا در انتهای زنجیره قیمت 
برای مصرف كننده ثابت بماند و افزايشی نداشته باشد. به گفته معاون 
وزير جهادكشاورزی هم اكنون كمبودی در زمینه تأمین نهاده های 
دامی جو، ذرت و كنجاله سويا وجود ندارد و نهايتاً اوايل آبان ماه تمام 
تعهدات محقق می شود. اين در حالی است كه با وجود تامین نهاده ها 
آنچه باعث افزايش هزينه تولید طیور شده رشد شش برابری قیمت 

اين اقلام بوده است.

 مشاهدات بازار چه می گويد
براساس مشاهدات میدانی، كمترين رقم اعلامی برای هر كیلو مرغ 
در خرده فروشی های تهران 65هزار تومان است البته در برخی مناطق 
تهران و بعضی فروشگاه ها اين محصول حتی با قیمت 80تا 90هزار 
تومان هم در حال عرضه اســت. همزمان با افزايــش قیمت مرغ در 
خرده فروشی ها از ابتدای شــهريور، میادين میوه  و تره بار شهرداری 
تهران تنها مراكزی بودند كه اين كالا را با نرخ مصوب عرضه می كردند 
اما در يك هفته گذشته بهای مرغ در اين بازارها هم از نرخ مصوب فراتر 
رفته و هر كیلو مرغ تازه در بسته بندی های كیسه ای 60.600تومان 
قیمت خورده اســت. دولت از يك ماه پیش با توزيــع مرغ منجمد 
تلاش كرد قیمــت را در بازار تنظیم كند. مــرغ منجمد هم اكنون با 
قیمت مصــوب 43.500تومان در حال توزيع اســت اما نتوانســته 
قیمت مرغ گرم را كاهشی كند. رقم های اعلامی برای هزينه تولید و 
قیمت مرغ در كشتارگاه نیز نشان می دهد مصرف كنندگان ناچارند 
قیمت بالای 70هزار تومان را برای مرغ بپذيرند. میانگین قیمت مرغ 
كشتار از خرداد ماه تا مهر افزايشــی بوده و از رقم 44.300تومان به 
62.800تومان رسیده است. براساس داده های شبکه خبری صنعت 
مرغداری و دامپروری كشــور میانگین قیمت مرغ كشتار نخستین 
روز آبان نیز روی عدد 62.500تومان ايستاده كه نشان می دهد مرغ  
عرضه شده در خرده فروشی ها حتی بدون سود نمی تواند با نرخ مصوب 
59.800تومان عرضه شود. در چنین شرايطی دولت با چه سیاستی 

می تواند قیمت مرغ را دوباره به نرخ مصوب بازگرداند؟

پيشنهادهای بخش خصوصی برای كاهش هزينه
كاهش تقاضا برای مرغ همزمان با افزايــش قیمت اين محصول از 
خرداد، باعث شــد تولیدكنندگان با كاهش جوجه ريزی از تیرماه 
تلاش كنند تا حدودی زيان ناشــی از رشــد هزينــه تولید و افت 

تقاضا را جبــران كنند كه اين امر به افزايــش قیمت مرغ از ابتدای 
شــهريور ماه منجر شــد. نهاده های دامی و جوجه يکروزه، عمده 
هزينه تولیدكنندگان مرغ و تخم مرغ را تشــکیل می دهد. قیمت 
مصوب نهاده ها به عنوان نخستین حلقه از زنجیره تولید دام و طیور، 
از ارديبهشــت امســال با حذف ارز ترجیحی 6برابر شده و هزينه 
تولید را برای مرغداران به شــدت افزايش داده است. قیمت جوجه 
يکروزه هم در 3ماه گذشته 7برابر شده است. به گفته رئیس انجمن 
پرورش دهندگان مرغ گوشــتی جوجه يکروزه كه اوايل تابستان به 
2هزار تومان رسیده بود امروز 15هزارتومان قیمت دارد و اين رقم 
هزينه بزرگی را به تولیدكنندگان تحمیل می كند. محمد يوســفی 
در پاســخ به اين پرســش كه دولت چه راهکارهايی برای كاهش 
هزينه در ابتدای زنجیره تولید پیش  رو دارد؟ به همشــهری گفت: 
جوجه يك روزه ای كه با قیمت 15هزار تومان خريداری می شــود 
تا به فرآوری برســد 20هزار تومان برای مرغدار تمام می شــود و 
يکی از راه هايی كه دولت می تواند بخشی از هزينه  تولید را كاهش 
دهد، تعديل قیمت اين نهاده تولید اســت. اين مقام صنفی با اشاره 
به مشــکلات تولیدكنندگان برای صادرات، مشوق های صادراتی 
را يکی از مهم ترين شــیوه های حمايتی دولت عنوان كرد و افزود: 
درحالی كه تمام دنیا در شرايط كاهش مصرف  داخلی زمینه صادرات 
را فراهم می كند در كشور ما سختگیری هابه قدری بوده كه بسیاری 
از تولیدكنندگان از تولید فاصله گرفته اند. او در واكنش به اظهارات 
معاون وزير جهادكشاورزی درباره توافق با بخش خصوصی گفت: تا 
امروز دعوتی از فعالان بخش خصوصی نشده و جلسه ای هم برگزار 
نشده در نتیجه مشخص نیست دولت با چه سیاستی قرار است هزينه 
را برای تولیدكنندگان كاهش دهد. به گفته يوسفی، بیشتر مرغداران 
مشکلات شديد نقدينگی دارند و بانك ها نیز در اين زمینه همکاری 

خوبی ندارند و اين بر مشکلات بخش خصوصی افزوده است.

حسینقربانزاده
رئیسسازمانخصوصیسازی

پیشنیــازواگــذاریســهامایــران
خــودرووســایپاحــذفقیمتگــذاری
دستوریاستتاشرکتهاچشمانداز
ســودآوریداشــتهباشــندابتــدابایــد
درســپهرتنظیمگــری،چشــمانداز
سودآوریترسیمشود،سپسدولت،

خروجازتصدیگریرادنبالکند.

تالار شیشه ای

تغييرات قيمت گوشت بوقلمون 
قیمت گوشت بوقلمون در میادين افزايش يافت. براساس نرخ نامه 
جديد سازمان میادين میوه و تره بار شهرداری تهران قیمت هر 
كیلو شقه بوقلمون با يك هزار تومان افزايش به 80هزار تومان 
رسید. گوشت بوقلمون از مرداد تاكنون 46درصد رشد قیمت 
داشته است. در 2ماه گذشته افزايش نرخ گوشت پرندگان بیش 
از گوشت قرمز بوده به طوری كه قیمت مرغ در میادين از ابتدای 

هفته جاری برای نخستین بار از نرخ مصوب فراتر رفت.

قیمت در آبانقیمت در مرداد

كيلوگرم/ تومان

قيمت جديد رشته آش
رشته آش از ابتدای امسال بســته به برند بین 50 
تا 100درصد افزايش قیمت داشــته است. با رشد 
قیمت آرد در فروردين ماه، قیمت محصولات وابسته 
به آرد نیز افزايشی شد و انواع رشته  آش از اين قاعده 
مستثنی نبود. مقايســه قیمت انواع رشته  آش در 
ابتدای امســال با نرخ های كنونی نشــان می دهد 
میانگین قیمت هر بسته 500گرمی رشته از 20هزار 

تومان، اكنون به 30هزار تومان رسیده است.

میادين

چهره ها

سوپرماركت

قيمت ها به تومان
500گرمی 40.000سمیه

430گرمی 30.000سبزدانه

500گرمی 30.000رشد

400گرمی 20.000زرماکارون

500گرمی 25.000جهان

500گرمی 25.000زرماکارون

430گرمی 35.000گلها

500گرمی 25.000شاهنگ

پايان قيمت گذاري سهام تا 3 هفته ديگر
همزمان با تصميم سرنوشت ساز هيات واگذاري براي فروش بلوك هاي مديريتي سهام سرخابي ها 
روز گذشته مدير عامل باشگاه پرسپوليس از پايان قيمت گذاري سهام اين دو باشگاه حداكثر تا 3 
هفته آينده خبر داد. رضا درويش، در اين باره گفت: برنامه ريزی های سازمان خصوصی سازی حاكی 
از آن است كه ظرف حداكثر 2 تا 3 هفته آينده، ارزش گذاری بلوك مديريتی 2 باشگاه انجام می شود.
به گفته او خريدارانی كه اهليت آنان تاييد شود می توانند در خريد بلوكی سهام دو باشگاه شركت 
كنند.علی فتح الله زاده، مدير باشگاه اســتقلال نيز با تاكيد بر تاريخی بودن واگذاری 5۱ درصد از 
سهام سرخابی ها به بخش غيردولتی، گفت:  واگذاری بيش از 50 درصدی سهام سرخابی ها به بخش 

غيردولتی آغاز مسير شكوفايی هر دو باشگاه است.
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روندشاخصكلبورستهراندرروزگذشته
ارقام به هزار واحد

شاخصکلبورستهراندرمبادلاتدیروز12هزارو
161واحد،معادل0.93درصدنزولکردوبهیکمیلیون
و296هزارو798واحدرسید.شاخصکلهموزننیزبا

1298واحدافتبه377هزارو696واحدرسید.

درمبادلاتدیروزبازارسرمایه،قیمتسهام
203شرکترشدو384شرکتکاهشیافت.

قیمتسهام20شرکتهمتغییرنکرد.

ارقام به درصد
ترازصعودونزولدربازارسهام

ترکیبدیروزمعاملاتبازارسهام

درمبادلاتدیروزبازارسهام،سهامدارانحقیقیهزارو
647میلیاردتومانسهامخریدندامادرمقابلحجم
فروشسهامدارانحقیقیبههزارو857میلیاردتومان

رسید.210میلیاردتومانازسهامیراکهدیروزسهامداران
حقیقیفروختند؛سهامدارانحقوقیخریدند.

ارزشبازارسهام

ارزشکلســهامشــرکتهایحاضــردربــورسوفرابــورس
درمبــادلاتدیــروز97هزارمیلیاردتومــاننــزولکــردوبــه
5780هزارمیلیاردتومانرسید.ارزشدلاریکلبازارسهام
ایران»بــورسوفرابورس«باتوجهبهاینکــههردلارآمریکا
دیروزدربازارآزاددرمحدوده32هزارو930توماندادوستد
شــد،درحــالحاضــرمعــادل175میلیــاردو520میلیــون

دلاراست.
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ارقام به هزارميلياردتومان

ارزشمعاملاتبازارسرمایه

ورودوخروجنقدینگیبابازارسهام

درمبــادلاتدیــروز17هــزارو474میلیــاردتومــاناوراق
بهــاداردربازارســرمایهدادوســتدشــدکــهازایــنمیزان
2هــزارو228میلیــاردتومــانبــهمعامــلاتخردســهامو
بقیهبهاوراقبدهیومعاملاتعمدهاختصاصیافت.
ایــنارقــامنشــانمیدهــدارزشکلمعاملاتخــرددر
دادوستدهایدیروز275میلیاردتومان،معادل14درصد

درمقایسهباروزمعاملاتیقبلرشدکردهاست.
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بورس،نســبتخروجپولحقیقیبــهارزشمعاملاتخرد
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افزایشیافتهاست.
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ارقام به ميلياردتومان علینقوی
مدیرعاملبورسانرژی

پســابهاپــسازپذیــرش،دربــازار
فیزیکیبــورسانرژیعرضــهخواهند
شــدامــاابتــدابایــدوجــودبرخــیاز
ویژگیهــای فنــی، چارچوبهــای
خریــدارانوســازوکارهایمدنظــر
شرکتآبوفاضلاببهمرحلهنهایی

برسد.

مسعودمیرکاظمی
رئیسسازمانبرنامهوبودجه

همــکاریخوبــیبیــنســازمانبرنامــه
وبودجــهووزارتنفــتشــکلگرفتــهو
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سالار 

نیمکت ها!
آنچه در انگلیس برای رونالدو اتفاق 

افتاده، تکرار این حقیقت آشکار است 
که در زمین فوتبال، اسم ها همیشه 

کوچک تر از تیم ها هستند
»من مربــی تیــم هســتم و چارچوب ها و 
استانداردها را تعیین می کنم«؛ واکنش قاطع 
اریک تن هاخ به ماجرای امتناع کریســتیانو 
رونالدو از ورود به زمین در دقایق پایانی بازی 
با تاتنهام، چکیده ای از رابطه درست و اصولی 
بازیکن/مربی را در یکــی از بهترین لیگ های 
دنیا به نمایش می گذارد. اگر زاویه دوربین را 
کمی عقب ببریم و به تصویر کلی تر این ماجرا 
نگاه کنیم، متوجه نکات جالبی خواهیم شد. 
از نمــای دورتر، کریســتیانو رونالدو احتمالا 
بزرگ ترین بازیکنی اســت که در تمام تاریخ 
پیراهن باشــگاه یونایتد را بر تن داشته است. 
او یکی از اسطوره های شیاطین سرخ به شمار 
می رود و یکی از بهترین هــای تاریخ فوتبال 
است. در سمت مقابل او، اریک تن هاخ ایستاده 
که تازه نخســتین فصل حضور در یونایتد را 
پشــت ســر می گذارد و نتایچ چندان خوبی 
هم به دست نیاورده است. در نمای نزدیک تر 
اما، تن هاخ »سرمربی« تیم اســت و رونالدو 
»بازیکن« آن. هر برچســب دیگــری هم در 
سایه همین دو برچسب قرار می گیرد. این مرد 
هلندی است که اســتانداردها و قوانین را در 
یونایتد تعیین می کند. در دل همین چارچوب، 
رونالدو دیگر تفاوتی با یک ستاره جوان ندارد و 
قوانین، هیچ استثنایی برای او قائل نمی شود. 
در حقیقت، رونالدو در مواجهه با استانداردها 
از دیگران »برابرتر« نیست. او از فهرست بازی 
با چلسی کنار گذاشته شد و باشگاه یک جریمه 
سنگین مالی برایش در نظر گرفت. حتی اگر 
جریمه کردن این بازیکن به گفته خودش شبیه 
به صلیب کشیدن بود، باشگاه از انجام این کار 

طفره نمی رفت!
در فوتبال ما همیشــه دســتمزدها یا سطح 
بازی ها با لیگ های اروپایی مقایســه می شود 
اما وقتی به ماجراها و استانداردهای اخلاقی 
می رسیم، مقایسه را از یاد می بریم. چرا لیگ 
انگلیس بــه کیفیت و نظم امروزش رســیده 
است؟ تنها به خاطر پول و استادیوم های درجه 
یک؟ یا به خاطر اینکــه در این لیگ همه  چیز 
سر جای خودش قرار گرفته و هیچ کس حق 
ندارد پا را از گلیمش درازتر کند؟ احترامی که 
این فوتبال به یک مربی می گذارد، مثال زدنی 
اســت. جالب اینکه در این فوتبال، حتی یک 
حامی هم برای رفتار کریستیانو پیدا نمی شود. 
این اواخر، همه او را به بــاد انتقاد گرفته اند و 
جمله ای شــبیه پیتر کــراوچ را برایش به کار 
برده اند: »اصلا مهم نیست چه کسی هستی، 

باید از قوانین تیم پیروی کنی!« 
در فوتبال ایــران اما چقدر برای مســائلی از 
این دســت ارزش و اهمیت قائل هســتیم؟ 
هنوز فراموش نکرده ایــم چطور چند بازیکن 
در تیم ملی، به راحتی پوســت مــوز زیر پای 
سرمربی سابق گذاشتند تا به هر قیمتی مربی 
دلخواه شــان را به اردوی تیم برسانند. هنوز 
فرامــوش نکرده ایم که ســتاره های باتجربه 
تیم ملی، چطــور برای  ســرنگونی کادر فنی 
قبلی دست به کار شدند و استوری هماهنگ 
گذاشــتند؛ درســت همانطور که یک ستاره 
در توییتر، به انتقاد مســتقیم از سرمربی تیم 
پرداخته بود. مشــکل فقط بــروز دادن این 
رفتارها نیســت. آنها فوتبالیســت هستند و 
ممکن اســت تحت تأثیر هیجانات لحظه ای، 
تصمیم های اشتباه بگیرند. مشکل این است 
که در فوتبال ایران این قبیل رفتارها، طرفدار 
دارد و بازیکنان در هر شرایطی مورد حمایت 
قرار می گیــرد. اینجا تقریبا همیشــه حق به 
»بازیکن« داده می شــود. حتی بازیکنی که 
توی گوش مربی زده باشد! حتی بازیکنی که 
در یک لایو اینستاگرامی، بدترین عبارت های 
ممکن را برای مربی به کار برده باشــد. حتی 
بازیکنی که بعد از نشستن روی نیمکت، خشم 
و عصبانیتش را علیه مربی به کار برده باشــد. 
در فوتبال ایران، جایــگاه اقتدارآمیزی برای 
مربی ها درنظر گرفته نمی شود. تضعیف آشکار 
این بنیان، به تضعیف فوتبال در همه ابعاد ختم 

خواهد شد. 
آنچه در انگلیس برای رونالــدو اتفاق افتاده، 
تکرار این حقیقت آشــکار است که در زمین 
فوتبال، اسم ها همیشــه کوچک تر از تیم ها 
هســتند. شــما می توانید هر اســمی با هر 
دستاوردی در گذشته داشــته باشید اما اگر 
از خطوط قرمز عبور کنید، به ســختی تنبیه 
خواهید شد. شــما می توانید یک فوق ستاره 
باشــید اما همین که تیم را زیر سؤال ببرید و 
از مربی سرپیچی کنید، کوچک و کوچک تر 
خواهید شــد. این همان روحیه ای است که 
باید به فوتبال ایران هم سرایت کند. این همان 
چارچوبی است که باید در لیگ برتر ایران هم 
ساخته شود. مدارای همیشــگی با سازهای 
مخالــف، جایگاه مربیان در فوتبــال ایران را 
متزلزل کرده اســت. مربیانی که شاید حتی 
خودشــان هم نمی دانند چــه قدرتی دارند. 
اگر آنها نخستین و آخرین تصمیم گیرنده در 
تیم نباشند، هرج و مرج مطلق به راه خواهد 
افتاد؛ ماجرایــی که در تیم ملــی ایران رقم 
 خورد و تصویر بسیار زشــتی از این تیم برای 

جامعه ساخت.
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دلخوری مهاجم جوان
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همه  چیز برای پسر همیشه آرام 
فوتبال ایران خوب به نظر می رسد و 

دیگر  نگران جایگاهش در الاهلی و تیم ملی نیست

پرنده کوچک، بزرگ شدزیر سقف دودی
حالا فده والورده یک شاهین بزرگ 

خطرناک است و این را مدیون 
آنچلوتی خواهد بود
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 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

پنجشنبه 5 آبان  1401
ليگ برتر ايران - هفته 11

تراکتور

ملوان
15:00

صنعت نفت

پیکان
17:00

ذوب آهن

نفت م.س
18:30

مس رفسنجان

سپاهان
16:30

آلومینیوم

نساجی
17:30

فولاد

گل گهر
19:00

هوادار

استقلال
16:00

پرسپولیس

مس کرمان
17:00

جمعه 6 آبان 1401

کرمونزه

سمپدوریا
20:00

سری آ  ايتاليا

وستهام

بورنموث
22:30

ليگ برتر انگليس

سلتاویگو

ختافه
22:30

لاليگا اسپانيا

در مورد شجاع خليل زاده؛ مغضوب قديمي

 کارلوس کي روش که به خاطر کيفيت خوبش عفو شد
بخشیده شده

روزهایی که بحث برکناری دراگان اسکوچیچ و جانشینی 
کارلوس کی روش با او داغ شــده بود، یک اسم بیشتر از 
هر نام دیگری به گوش می رسید؛ شجاع خلیل زاده. چه 
شوخی های پرتکراری که با این بازیکن نشد. صغیر و کبیر 
می گفتند و اطمینان می دادند که بــه محض ورود مربی 
پرتغالی به ایران، شجاع نخســتین بازیکنی خواهد بود 
که خط می خورد. این مسئله ریشه در مشکلات قدیمی 
خلیل زاده با کی روش داشــت. اوایل حضور کارلوس در 
ایران، یعنی به طور مشخص پیش از جام جهانی2014 شجاع 
خلیل زاده مصاحبه ای انتقادی علیه کی روش انجام داد و 
پس از آن به فهرست سیاه این مربی تبعید شد. این شرایط 
حتی بعد از پیوستن شجاع به پرسپولیس و برخورداری او 
از حمایت هواداران این تیم هم تغییر نکرد. کی روش بنا به 
عادتش هرگز توضیح نداد که دلیل چشم پوشی مستمر 
از خلیل زاده چیســت، اما گروهی که عادت به تئوریزه 
کردن سیاست های او داشتند، بهانه های مختلفی مطرح 
می کردند. مثلا می گفتند شجاع عصبی است و شاید با یک 
رفتار نامناسب در زمانی حساس، کار دست تیم بدهد. با 
این همه، بعد از بازگشــت مربی پرتغالی به فوتبال ایران 
اتفاقی دیگر رخ داد. خلیل زاده حالا به بازیکن مورد اعتماد 
او تبدیل شده و همین امروز هم در اردو است. پیش از این 
نیز زمانی که کی روش برای بررسی شرایط اردوی تیم ملی 
راهی قطر شده بود، میهمان باشگاه الاهلی شد و با شجاع و 
محمدحسین کنعانی زادگان عکس یادگاری انداخت. گویا 
او تصمیم گرفته بی کم وکاست به انتخاب های اسکوچیچ در 

قلب خط دفاعی تیم ملی احترام بگذارد.

  یک استثناي بزرگ
نکته کلیدی در داستان شجاع خلیل زاده این است که او 
به نوعی به تنها مغضوب بخشوده شده کارلوس کی روش 
طی یک دهه حضور در فوتبال ایران تبدیل شده است. 
تقریبا به یاد نداریم که مربی پرتغالی بر کســی خشم 
گرفته و سپس آن را فراموش کرده باشد. مشهورترین 
نمونه از این دست شاید مهدی رحمتی و هادی عقیلی 
باشند؛ 2 بازیکنی که در مرحله انتخابی جام جهانی2014 
با هم از سوی کی روش کنار گذاشته شدند و دیگر هرگز 
به فهرست باز نگشتند. چه فشــار افکار عمومی و چه 
نیاز فنی باعث نشد کارلوس از تصمیمش در مورد تنبیه 
این 2 بازیکن صرف نظر کند. بعدتر چنین شــرایطی در 
مورد نفراتی دیگر همچــون محمدرضا خلعتبری، رضا 
قوچان نژاد و حتی علی کریمی هم تکرار شــد. به این 
ترتیب انتظار نمی رفت کی روش به همین راحتی با شجاع 
کنار بیاید؛ مخصوصا که مدافع پیشــین پرسپولیس در 
دوران دراگان اسکوچیچ با خیال راحت چند مصاحبه هم 
علیه کی روش انجام داد. شجاع او را به زورگویی متهم 
کرد و مدعی شد دســتاوردهای مشابه از سوی دراگان 

اســکوچیچ آنقدرها مورد توجه قرار نمی گیرد، چون 
این مربی اهل جنجال نیست. با شناختی که از کی روش 
داریم، محال اســت او این حرف ها را نشنیده باشد، اما 
به نظر می رسد تصمیمی برای حذف خلیل زاده ندارد. از 
این نظر شجاع به یک استثنای بزرگ در کارنامه او تبدیل 

خواهد شد.

  کیفیت و البته کمبود زمان
به نظر می رسد گشــایش غیرمنتظره در مورد شجاع 2 
دلیل مهم داشته باشد؛ نخست کیفیت فنی این بازیکن 
است که بدون تعارف باید گفت از بهترین و آماده ترین 
مدافعان فعلی فوتبال ایران به شمار می آید و در تیم ملی 
هم امتحانش را به خوبی پس داده، دلیل دوم هم به کمبود 
زمان مربوط می شــود. به هر حال در این فرصت کوتاه 
مخصوصا در پســت حیاتی دفاع وسط نمی شد ریسک 
زوج سازی دوباره را انجام داد. حالا ببینیم آخر و عاقبت 

این داستان چه خواهد شد.

سوژه روز
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عبدی از اینکه مدیران پرسپولیس و گل محمدی 
در ابتدای فصل  فرصت لژیونر شدن

 را از او گرفتند، شاکی است



18
2 3 0 2 3 6 0   دوشنبه   2 آبان 1401    شماره  8620  2

رکوردداران تعریف و تمجید

فایل اخبار عرفان

انصافا از کجا فهمیدید؟

خب البته همــه ما خوشــحالیم از 
اینکه بازیکنان تیــم ملی زیرنظر 
کارلوس کــی روش در شــرایط 
خوبی به ســرمی برند و خودشان 
هم از وضعیت شان رضایت دارند. با 
این حال نکته ای که خیلی جالب به نظر 
می رسد، پیشتازی برخی بازیکنان در تعریف و تمجید از سرمربی 
تیم ملی است؛ نفراتی که پیش تر در دوران دراگان اسکوچیچ به 
ندرت به اردو دعوت می شدند و حالا »شــدیدا« از شرایط اعلام 
رضایت می کننــد. مثلا محمدرضا اخباری کــه این هفته با یک 
اشتباه بزرگ کمر تراکتور را برابر سپاهان شکست، پس از حضور در 
مینی کمپ گفته: »کی روش دقیقا همان آدم قدیم است. نظمی که 
از او می بینم همانی است که در نخستین دعوتم به تیم ملی دیده 
بودم.« مرتضی پورعلی گنجی هم تأکید می کند: »کی روش همدلی 

را به تیم ملی بازگردانده است.« 

یکی دو ماهی بــود اخبار مربوط به 
عرفان باقی به چشم مان نمی خورد 
که این مشکل هم برطرف شد و 
باخبر شدیم ساپینتو این بازیکن 
جــوان را از حضــور در تمرینات 
اســتقلال منع کرده است. به شدت 
پدیده عجیب و غریبی است این باقری جوان؛ هنوز کسی یک 
بغل پا زدن او به توپ را ندیده، اما همینطور چپ و راســت از 
تیم های گوناگون کنار گذاشته می شود. یک دوره هوس کرد 
به پرسپولیس برود و حتی در محل این باشگاه هم آفتابی شد، 
اما کارش به نتیجه نرسید و به استقلال برگشت. یکی، دو بار 
هم صمد مرفاوی او را از تمرینات تیم ملی جوانان کنار گذاشته 
بود. به طور کلی رسانه ها باید یک فایل مربوط به اخبار اخراج 
شــدن های عرفان باقری را یک گوشه تشــکیل بدهند تا در 

دسترس عموم قرار بگیرد.

یورگــن لوکادیــا همچنــان بار 
پرســپولیس را در روزهــای 
کم طــراوت این تیم بــه دوش 
می کشد و با گل هایش امتیاز روی 
امتیاز می گذارد. روشن نیست اگر 
در پی آن همه شل کن سفت کن برای 
جذب مهاجم، بازیکن دیگری به جای فوروارد هلندی جذب 
می شد کار پرسپولیس به کجا می کشید. در هر صورت اما آنها 
خوش اقبال بودند که لوکادیا آمد و فعلا هم به وضوح موفق بوده 
است. او بعد از به ثمر رساندن گل 3 امتیازی پرسپولیس برابر 
ملوان، در صفحه شخصی اش نوشت: »آنقدر تجربه پشت سر 
گذاشته ام که بدانم هیچ چیزی در زندگی وجود ندارد که نتوانم 
از پس آن بر بیایم.« بعد هم یک سری از رسانه ها آن را حمل بر 
نارضایتی لوکا از شرایطش در پرسپولیس کردند. انصافا از این 

جمله چطور به آن نتیجه رسیدید؟ می شود بگویید؟
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سرگردان
بینپرتغالیها!

از زمان دعوت شدن به اردوی تیم ملی، شرایط دو مدافع کناری 
اســتقلال در این تیم به شکل ناخوشــایندی تغییر کرده است. 
ابوالفضل جلالی که در هر 5مســابقه شــروع فصل بازیکن ثابت 
اســتقلال بود، با تیم ملی بــه اتریش رفت و یــک نمایش عالی 
روبه روی اروگوئه داشت. با این حال او از مسابقه نساجی به بعد به 
یک مهره نیمکت نشین برای استقلال تبدیل شده است. جلالی 
روبه روی نساجی 90دقیقه روی نیمکت نشست، در برابر گل گهر 
فقط 3دقیقه بازی کرد، در نبرد با فــولاد و ذوب در نیمه دوم به 
زمین آمد و در مقابل آلومینیوم نیز فقط یک دقیقه شانس بازی 
داشــت. صالح حردانی نیز تا پایان هفته چهــارم، بازیکن ثابت 
اســتقلال بود اما در 6هفته بعدی، 3بازی کامل را روی نیمکت 
گذراند و در 3بازی دیگر نیز به عنوان بازیکن جانشین وارد زمین 
مسابقه شــد. این در حالی اســت که هر دو نفر، هنوز در اردوی 
ارزیابی فنی تیم کارلوس کی روش حضور دارند. جلالی از همان 
ابتدا نیز پای ثابت این اردوها بوده و حردانی بعد از 2هفته غیبت، 
دوباره به جمع این نفرات برگشته است. ظاهرا مربی پرتغالی تیم 
ملی با مربی پرتغالی استقلال بر سر اســتفاده از این دو بازیکن 
تفاهم ندارد. شــاید هم حضور این نفرات در تمرین های ارزیابی 
تیم ملی موجب شده ساپینتو به سراغ بازیکنانی برود که در همه 
روزها در تمرین تیم او دیده می شوند. به هر حال دیدار با آلومینیوم 
نشان داد که کوین یامگا آمادگی سابق را برای بازی به عنوان مدافع 
راســت ندارد و جعفر سلمانی نیز در ســمت چپ، کوچک ترین 
کمکی در فاز هجومــی به تیم نمی کند. در چنین شــرایطی آیا 
بهتر نیست دو بازیکنی که شانس حضور در جام جهانی را دارند و 
سراسر انگیزه هستند، برای تیم به میدان بروند؟ آیا در خطر قرار 
دادن رؤیای ســفر آنها به قطر، تصمیم درستی از سوی سرمربی 
این باشگاه اســت؟ ســاپینتو این هفته ها از دو مهره ملی پوش، 
دو چهره نیمکت نشین ساخته اســت. اگر این نیمکت نشینی به 
ازدست رفتن جام جهانی ختم شود، وضعیت روحی ایده آلی برای 
این دو بازیکن شکل نخواهد گرفت. شاید زمان زیادی طول بکشد 
تا آنها بتوانند از لطمه های این ماجرا عبــور کنند و دوباره آماده 
شوند. به نظر می رسد ساپینتو باید نگاه ویژه تری به این دو بازیکن 

تیمش داشته باشد.

پرتجربه ترین سرمربی این فصل لیگ 
برتر با حضور در پــک، حمایتش را از 
کارلوس کی روش و تیــم ملی ایران 
نشان داد. قربان بردی اف که این روزها 
هدایت تراکتور را در لیگ برتر بر عهده 
دارد، با سرمربی تیم ملی دیدار کرده 
است. محمدرضا اخباری، تنها شاگرد 
این مربی در کمپ تیم ملی به حساب 
می آیــد. به نظر می رســد برخلاف 
دوره های گذشته، این بار رابطه بسیار 
خوبی بین کی روش و مربیان لیگ برتر 
به خصوص مربیان خارجی برقرار شده 
است. کی روش که مدتی قبل با ساپینتو 
دیدار کرده بود، حالا یک ملاقات کاملا 
مثبت با ســرمربی قرمزهای تبریز 
داشــت. تیم ملی این بار در شرایطی 
صلح آمیز راهی رقابت های جام جهانی 

خواهد شد.

زیـر
!سقف دودی

پیوســتن احمد نوراللهی و مهدی قائدی بــه الاهلی در فوتبال 
امارات، به صورت همزمان اتفاق افتاد. نیمکت نشینی مطلق آنها 
در لیگ قهرمانان نیز همزمان شد. به نظر می رسید هر دوی آنها 
در مسیر جدایی از این باشگاه هستند اما فقط قائدی در فهرست 
فروش قرار گرفت و ســرمربی جدید تیم، احمــد نوراللهی را در 
ترکیب این باشــگاه حفظ کرد. حالا از بیــن 2نفر، فقط یکی در 
عضویت تیم ملی باقی مانــده و فقط یک نفر، بــرای حضور در 
نخستین جام جهانی زندگی اش هیجان دارد. قائدی در بازگشت 
به لیگ برتر، دچار افت محسوسی شد اما احمد نور این روزها یکی 
از مهره های کلیدی شباب الاهلی به حساب می آید. او این هفته 
هم روبه روی خور فکان، 90دقیقــه برای تیمش به زمین رفت تا 
هفتمین حضور متوالی در هفتمین هفته از لیگ امارات را تجربه 
کند. او همه این بازی ها را از ابتدا شــروع کرده و فقط هم یک بار 
در طول این فصل تعویض شده است. نوراللهی در این فصل یک 
پاس گل هم داده و به مهره محبوب مربی تیم تبدیل شده است. 

او و تیمش در این فصل نتایج خوبی به دست آورده اند و با ایستادن 
در رده چهارم، فاصله بسیار کمی با صدر جدول دارند. همه  چیز 
برای پسر همیشه آرام فوتبال ایران خوب به نظر می رسد. او کابوس 
فصل گذشته را سپری کرده و دیگر  نگران جایگاهش در الاهلی 
نیست. احمد بدون شک یکی از نفرات فهرست نهایی ایران برای 
جام جهانی نیز خواهد بود. او به دلیل دیر صادر شدن ویزا، دیرتر از 
دیگران خودش را به اردوی اتریش رساند اما خیلی زود برای تیم 
ملی در این اردو به میدان رفت؛ موضوعی که نشان می داد کی روش 

به هر قیمتی خواهان بازی دادن به این بازیکن در تیم ملی است.
 نوراللهــی حالا شــرایطی به مراتب بهتر از فصل گذشــته دارد 
اما نباید این حقیقت را هم نادیده بگیرد که ســطح او، به مراتب 
بالاتر از راضی شــدن به حضــور ثابت در ترکیب الاهلی اســت. 
شاید با بدشانسی های فصل گذشته، همین موقعیت هم برای او 
راضی کننده باشد اما این همه پتانسیل ستاره ایرانی الاهلی نیست. 
او که برای مدتی در ترکیب تیــم ملی ایران فیکس بود، می تواند 

یکــی از بهترین هافبک هــای قاره 
آسیا شود؛ ستاره ای که هم جنگجو 
و هم در عین حال، خلاق است. تأثیر 
این بازیکــن در پرســپولیس، بعد از 
جدایی اش کاملا مشــخص شد. شاید 

جام جهانی، بتواند مســیر تازه ای برای 
احمد بســازد. اگر او خودش را به ترکیب 

اولیه ایران برســاند، دریافت پیشنهادهای 
خوب خارجی برایش اصلا دور از دســترس 

نخواهد بود. این شاید یکی از آخرین فرصت های 
بزرگ برای بازیکنی باشــد که پای ثابت یکی از 

بهترین پرسپولیس  های تاریخ بود؛ ستاره ای که در 
دور مقدماتی جام جهانی، نقش مهمی در صعود ایران ایفا کرد 

و حالا امیدوار است که موفقیت های دور انتخابی را به نخستین 
تجربه بازی در جام جهانی گره بزند.

کارلوس کی روش زمانی هدایت تیم ملی فوتبال کشورمان را پذیرفت که تنها 2 بازی 
تدارکاتی برابر اروگوئه و سنگال قطعی شده بود؛ 2 بازی که اگرچه مطلوب و باکیفیت 
به نظر می رســید، اما طبیعتا برای تیم ملی کافی نبود. تیم کی روش در این دو بازی 
عملکرد خوبی داشت و بهره مناسب را برد، اما اتفاق بهتر این است که فدراسیون فوتبال 
توانسته برای روزهای نزدیک به جام جهانی 2 بازی دوستانه دیگر هم جور کند. خبر 
بازی با نیکاراگوئه که تیم خوبی هم نیست از قبل منتشر شده بود. این دیدار 19آبان 
در تهران برگزار خواهد شد. حالا اما مشخص شده آخرین حریف تیم ملی پیش از آغاز 
جام جهانی، تونس است؛ تیمی که در گروه چهارم این مسابقات با فرانسه، دانمارک و 
استرالیا هم گروه است. دیدار با تونس قرار است 25آبان و در فاصله 5روز تا مسابقه ایران 

و انگلستان در دوحه برگزار شود.
به طور قطع دیداری در این سطح برای تیم ملی کشورمان کاملا ایده آل و مفید خواهد 

بود. تونس تیم خوبی است که در رنکینگ فیفا روی پله سی ام قرار گرفته و در قاره 
آفریقا بعد از سنگال و مراکش سوم است. احتمالا آنها دیدار با ایران را به عنوان نوعی 
شبیه سازی برای مســابقه با اســترالیا پذیرفته اند که به هر حال برای شان سودمند 
خواهد بود. شرایط در مورد ایران اما فرق دارد. ما قبل از جام جهانی کلا 5بازی دوستانه 
داشته ایم؛ الجزایر، اروگوئه، ســنگال، نیکاراگوئه و تونس. این در حالی است که بین 
تیم های هم گروه مان اصلا تیمی از آفریقا یا آمریکای جنوبی نداریم! تنها تیمی که ما با 
هم قاره ای آن مسابقه دوستانه برگزار می کنیم آمریکا است که با نیکاراگوئه در آمریکای 
مرکزی قرار می گیرد، اما سطح فنی 2تیم زمین تا آسمان متفاوت است. با همه اینها 
دیدار با تونس آنقدر ارزش فنی دارد که بشــود از این اشکال چشم پوشی کرد. جالب 
اینجاست که ما پیش از جام جهانی2018 هم با این تیم بازی دوستانه انجام دادیم که 

یک بر صفر شکست خوردیم.

حسنختام
تدارکات
تونس آخرین حریف 
تدارکاتی تیم ملی 
است؛ یک پایان خوب 
برای شاگردان کی روش

دلخوریمهاجمجوان
 عبدی از اینکه مدیران پرسپولیس و گل محمدی در ابتدای فصل

 فرصت لژیونر شدن را از او گرفته اند و حالا هم به او بازی نمی رسد، شاکی است
شهریورماه 3 سال پیش، مهدی عبدی با زدن گل 3 امتیازی در دربی تهران، 
نامش را بر سر زبان ها انداخت و بعد از آن بازی بود که گابریل کالدرون از 
او به عنوان یک مهاجم باهوش و آینده دار در فوتبال ایران نام برد. عبدی 
قبل از حضور در تیم بزرگسالان پرسپولیس، به صورت قرضی راهی بادران 
تهران شده بود اما در این تیم دسته اولی هم به او فرصت بازی نمی  رسید. 
در این میان حضور کالدرون بیشتر از همه به نفع عبدی شد و او توانست 
خودی به هواداران پرسپولیس نشان دهد. او در نخستین فصل حضورش 
در تیم بزرگسالان، 4 گل زد و در فصل دوم توانست این تعداد را به 14 گل 
برســاند. عبدی فصل پیش هم روند بدی نداشت و 9 گل به ثمر رساند. او 
سال گذشته، 7 گل بدون پنالتی در لیگ زد تا کماکان جزو مهره های مؤثر 
پرسپولیس لقب بگیرد. با وجود این، عبدی در این فصل به نیمکت تبعید 
شده و خیلی بعید است با حضور لوکادیا و دیاباته شرایط برای او تغییر کند.

   ناراحتی از باشگاه و گل محمدی
عبدی در روزهای ابتدایی فصل نقل و انتقالات تابستانی با پیشنهاد حضور 
در لیگ پرتغال و تیم چاوز روبه رو شد و حتی برخی رسانه ها از جدایی قطعی 
این بازیکن خبر دادند ولی عدم موفقیت پرسپولیس در جذب مهاجم باعث 
شد تا یحیی گل محمدی و مدیران پرسپولیس با جدایی این بازیکن مخالفت 
کنند. آن روزها عبــدی از انگیزه  اش برای ادامه همکاری با پرســپولیس 

صحبت می کرد ولی از آینده خبر نداشت که قرار است چه اتفاقاتی رخ دهد. 
پرسپولیس ابتدا لوکادیا را جذب کرد و پس از آن هم دیاباته قرمزپوش شد 
تا شوکی جدی به عبدی وارد شود. حضور این دو مهاجم خارجی، شانس 
بازی را از عبدی گرفت و حالا خبر رسیده او از این وضعیت به شدت ناراحت 
و ناراضی است. عبدی مدتی پیش در صحبتی که با مدیران پرسپولیس 
داشت، گلایه هایش را به زبان آورد. به هر حال او از اینکه گل محمدی در 
نقل و انتقالات فرصت لژیونر شدن را از او گرفته و حالا هم به او بازی نمی دهد، 

شاکی است و این موضوع را با مدیران باشگاه هم در میان گذاشته است.

   عبدی نیم فصل جدا می شود؟
در چند هفته اخیر شــایعات مختلفی درخصوص جدایی عبدی از جمع 
سرخ پوشان مطرح شده است. چند روز پیش رضا درویش به این موضوع 
اشاره داشــت که پیشــنهادی برای جذب عبدی به باشگاه نرسیده ولی 
پیش بینی می شود عبدی یکی از نفراتی است که به در خروجی باشگاه 
نزدیک و نزدیک تر شده است. فراموش نکنیم شایعه اضافه شدن آل کثیر، 
مهاجم مورد علاقه یحیی در نیم فصل دوم هم این روزها رسانه ای شده و 
همین موضوع جا را برای عبدی از قبل هم تنگ تر می کند. در این شرایط 
پایان نیم فصل برهه زمانی مهم و سرنوشت سازی برای عبدی به حساب 
می آید و باید دید این مهاجم جوان چه تصمیمی برای آینده اش می گیرد.

درانتظار
روزهایدشوار

پرســپولیس، تیمی که این روزها می برد، اما چندان زیبا و 
با کیفیت بازی نمی کند، پیش از آغاز جام جهانی یک بازی 
دیگر برابر مــس کرمان دارد. دســت کم روی کاغذ انتظار 
نمی رود این بازی خانگی با تیم تــازه صعود کرده به لیگ 
برتر چندان دشوار باشــد. در نتیجه فرصت خوبی است تا 
سرخپوشان با کسب هر 3 امتیاز به صدرنشینی خود تداوم 
ببخشند و با خیال راحت آماده تماشای بزرگ ترین تورنمنت 
فوتبالی جهان شوند. در عین حال اما بعد از جام جهانی قطر 
شرایط آنقدرها برای پرسپولیس آسان نخواهد بود. این تیم 
در 4بازی باقی مانده از نیم فصل اول به ترتیب باید به مصاف 
استقلال، پیکان، گل گهر و نساجی برود. تکلیف شهرآورد که 
مشخص است و طبیعتا آن را باید حساس ترین بازی فصل 
سرخابی ها دانســت. گل گهر امیر قلعه نویی هم یک تیم با 
کیفیت است که امسال بیشتر از قبل در قامت مدعی کسب 
عنوان قهرمانی خودنمایی می کند. پیکان مثل همیشــه 
نتایج معمولی گرفته، اما نساجی جزو شگفتی سازان لیگ 
بوده؛ تیمی جان ســخت که در پایان ثلــث اول لیگ برتر 
به طور غیرمنتظره بین 5 تیم بالانشــین لیگ ظاهر شده 
است. دیدار با نساجی از حیث تقابل با رفقای قدیمی مثل 
حمید مطهری، علی شجاعی، محمد شریفی و... هم برای 

پرسپولیس حساس و حیثیتی است.

همه  چیز 
برای پسر همیشه 

آرام فوتبال ایران خوب 

به نظر می رسد و دیگر  نگران 

جایگاهش در الاهلی و 

تیم ملی نیست
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روزهای آخر کلوپ؟
به نظر می رسد دوران سرمربی آلمانی در آنفیلد به سر آمده باشد

یورگن کلوپ یک گام دیگر به اخراج نزدیک تر شد. لیورپول 
با او در هیچ یک از بازی های خــارج از خانه این فصل برنده 
نبوده اســت. کلوپ می داند که تیمش مشــکل دارد و همه 
می دانند، اما این ســرمربی آلمانی حاضر بــه ایجاد تغییر 
در سبک تکراری اش نیســت. او نتایج را گردن اشتباهات و 
بدشانســی می اندازد، بدون آنکه به این توجه داشــته باشد 
که استیون جرارد به تازگی از استون ویلا اخراج شده و گزینه 
جانشینی او محسوب می شود، وضعیت برندن راجرز هم در 
لسترسیتی چندان خوب نیست و شاید به زودی در دسترس 
باشــد و به آنفیلد برگردد و از همه مهم تــر اینکه گزینه های 
جذاب دیگری در بازار موجود هســتند مثل توماس توخل، 

پوچتینو و حتی زیدان.
   این نخســتین برد ناتینگهام در 10 بازی ایــن فصل بود؛ 
3تساوی و 6شکست. از زمان پیروزی در مارس1996 با هدایت 
فرانک کلارک تاکنون ناتینگهام در خانه مقابل لیورپول برنده 

نشده بود.
   لیورپول برای اولین بار از فصــل 07-2006 که زیرنظر رافا 
بنیتس در 7بازی اول خارج از خانه بردی به دست نیاورده بود، هر 5بازی خارج از 
خانه این فصلش را در لیگ برتر بدون برد به پایان برده که این دومین رکورد منفی 

این تیم است؛ 2 تساوی و 3 شکست.

زیر سایه رونالدو
بدون رونالدو اوضاع من یونایتد می گذرد. آنها به چلسی هم 
نباختند و از 4بازی بزرگ این فصل خود تنها یک شکســت 
داشته اند. با این حال حمایت ها از کریســتیانو رونالدو ادامه 
دارد. روی کین، کاپیتان اسبق شیاطین سرخ با نشان دادن 
تصویر یکی از گل هایی که رشفورد طبق معمول خراب کرد، 
گفت که اگر رونالدو بود این موقعیت را گل می کرد. او معتقد 
است که اگر کریستیانو در همه مسابقات فیکس باشد، آقای 
گل می شود. عده ای از هواداران هم برای رونالدو سرود خواندند 
و نشــان دادند هنوز کارهایی را که او برای این باشگاه انجام 
داده، فراموش نکرده اند. کریســتیانو فعلا با تیم زیر 21سال 

تمرین می کند.
   منچســتریونایتد پس از شکســت تحقیرآمیز در دربی

)6-3(، روند خوبی در پیش گرفته و در 6مسابقه تنها 2تساوی 
به دست آورده و بقیه را برده.

  در تاریخ لیگ برتر هیچ رقابتی به انــدازه بازی تیم های 
چلسی و منچستر با تساوی به پایان نرسیده است؛ 26بار.

  7بــازی از 9جــدال گذشــته ازجمله 5بــازی متوالی 

منچستریونایتد و چلسی برنده نداشته است.
   رکورد 5کلین شیت پیاپی کپا، دروازه بان چلسی خراب 
شــد. گل دقیقه94 کاسمیرو نخســتین گلی است که کپا 

آریزابالاگا در 623دقیقه این فصل دریافت کرد.
  این دهمین مســابقه پی درپی بود که چلسی نتوانست 
یونایتد را شکست دهد؛ 6باخت و 4تساوی. آبی ها تنها مقابل 
2تیم دیگر روند شکست بدتری ثبت کرده اند؛ مقابل بلکبرن 
در 12بازی از ســال 1992 تا 1998 و مقابل آرســنال در 

19بازی پشت هم از 1995 تا 2005.
  شیاطین ســرخ در 21بازی آخر در استمفورد بریج تنها 
2برد به دســت آورده اند و 10بازی را باخته اند. این بدترین 
درصد برد در زمین یک حریف در تاریخ باشگاه منچستر است.

  چلســی اکنون در 15بازی آخر خانگی مقابل تیم های 
غیرلندنی شکســت نخورده اســت؛ 7برد و 8تســاوی که 
طولانی ترین روند بی شکستی در بازی های خانگی از زمان 
مورینیو )15-2014( است. مورینیو 10برد و 6تساوی مقابل 

تیم های خارج از لندن داشت.

ارلینــگ هالند هــم مثــل لواندوفســکی از گلزنی 
دســت بردار نیســت؛ حتی بدتر از او. مهاجم نروژی 
در بازی با برایتون هم که با نتیجه 3 بر یک به ســود 
سیتی به پایان رسید، دبل کرد. ورزشگاه اتحاد برایش 
خوش  یمن است. در بازی های اخیر در ورزشگاه اتحاد 
هت تریک، هت تریــک، یک گل، هت تریــک، دبل، 

یک گل، دبل.
   هالند هم اکنون بیشتر از بهترین گلزن سیتی در 
فصل گذشته گل زده است. فصل پیش دی بروینه که 
مهاجم کاذب بازی می کرد، 15گل برای سیتی زد و 
بهترین گلزن این تیم در لیگ برتر لقب گرفت و حالا 
هالند در کمتر از یک سوم سپری شده از فصل، 17گل 

به ثمر رسانده و 3پاس گل هم داده است.
   بچه غول بعد از  ســرخیو آگوئرو در فوریه2018، 
نخستین بازیکن ســیتی است که در 7بازی خانگی 
متوالی در تمام رقابت ها موفق به گلزنی می شود. او 
در 14بازی این فصــل 22گل وارد دروازه حریفان 

کرده.
   هالند هم اکنون 17گل در 11بازی منچسترسیتی 
در این فصل لیگ به ثمر رسانده است؛ تنها 3بازیکن در 

کل فصل22-2021  در لیگ برتر گل های بیشــتری 
نسبت به او زده بودند؛ صلاح، سون و هری کین.

   منچسترسیتی به رکورد 601گل زده تحت هدایت 
پپ گواردیولا رسید. گل دوم سیتی رکورد شماره600 
بود. تنها منچستریونایتد با فرگوسن و آرسن ونگر با 
آرسنال رکورد گلزنی بهتری در تیم های خود نسبت به 

گواردیولا در سیتی داشتند.
   کوین د  ی بروینه از زمان نخســتین حضورش در 
لیگ برای منچسترسیتی، بیش از هر بازیکن دیگری 
گل های خارج از محوطه را به ثمر رسانده است؛ 24گل.
   منچسترسیتی به نخستین تیمی تبدیل شد که در 
10بازی خانگی پیاپی پیروز شده و در هر بازی بیش از 

3گل به ثمر رسانده است.
   از زمانی که گراهام پاتر از برایتون جدا شد و این تیم 
را در رده چهارم رها کرد و به منچستریونایتد رفت، آنها 
روز خوش ندیده اند. حــالا روبرتو دی زربی چهارمین 
مربی برایتون اســت که 4بازی از 5بازی نخست خود 
را در لیگ بدون پیروزی به پایان رســانده است. بری 
لوید)12(، دان ولش)8( و جورج کرتیس )5( وضعیت 

بدتری نسبت به او داشتند.

پرنده کوچک، بزرگ شد
حالا فده والورده یک شاهین بزرگ خطرناک است

 دیدار تدارکاتی ایران- اروگوئه که 
چندی پیش برگزار شــد و به سود 
ایران پایان یافت، یک ستاره داشت؛ 
فدریکو والورده. هافبک رئال مادرید 
در آن مسابقه بارها به سمت دروازه 
ایران شــوت زد که 3 تای آن به سر 
شــجاع خلیل زاده برخورد. او حالا 
یک فوق ســتاره است؛ هافبکی که 
در پســت غیرتخصصی وینگر هم 
می درخشد و آنچلوتی درباره او گفته 
»پست اصلی اش درون زمین است!«. 
اکنون نام والورده در کنار مودریچ 
و کوین دی بروینه می درخشــد. 
ال پاخاریتو )پرنده کوچک(، دیگر 
به هالکــون )به معنی شــاهین( 
تبدیل شده است. در ابتدای فصل 
آنچلوتی گفته بود کــه اگر فده در 
این فصــل کمتــر از 10 گل بزند، او 
مدرک مربیگری اش را پاره می کند. 
حالا والورده 7 گل به ثمر رســانده 
درحالی که هنوز یک ســوم از فصل 
هم نگذشته اســت. کارلتو فصل 
پیش درباره کریــم بنزما هم گفته 
بود که کریم باید در هر فصل بیش 
از 30گل بزند. ســرمربی ایتالیایی 
توانســته بنزما را به گلزن تبدیل 
کند، وینیسیوس را از بازیکنی که 
مسخره اش می کنند، به ستاره ای در 
حد و اندازه های توپ طلا بدل سازد، 
از والورده گلزن بسازد و از رودریگوی 

وینگر یک  مهاجم نوک کلاسیک.

والورده 
این فصــل در 16بــازی در 

همــه رقابت هــا موفق شــده 7 گل و 
2 پاس گل به نــام خودش ثبت کنــد و روی 
9گل تأثیر بگــذارد. تیم هایی که فــده در این 
فصل دروازه آنها را باز کرده؛ ســلتاویگو، مایورکا، 
لایپزیش، اتلتیکو، بارســلونا، الچه و ســه ویا.

او 3 بار در این فصل به عنوان بهترین بازیکن 
زمین انتخاب شــده، ازجمله در 

. ل کلاســیکو ا

والورده در 
این فصل لالیگا 4 گلش را از 

خارج محوطه جریمه به ثمر رسانده 
اســت. آخرین بازیکن رئال مادرید که 
در یک فصل لالیگا گل های بیشــتری 
از راه دور به ثمر رســاند، کریستیانو 

رونالدو در فصل 16-2015بود 
زد. 5 گل  کــه 

بازیکن 
اروگوئــه ای حــالا بــا 

اســتفاده از غیبت های زیاد کریم 
بنزما در این فصل بهترین گلزن رئال 
اســت. برترین گلزنــان رئال مادرید در 
این فصل در همــه رقابت ها؛ والورده 

و وینیســیوس 7گل، بنزما  6 
گل، رودریگو 5گل.

فدریکو 
در 175 بازی اولش در 

فوتبال اسپانیا فقط 6 گل زده 
بود اما در 14 بازی اخیرش 7 گل 
زده و میانگیــن 0.5 گل در 

هر بازی را داشته.

   مودریچ 2 هفته پیش به 100 بازی در لیگ 
قهرمانان اروپا رســیده و در همــان بازی هم 
برای رئــال گل زده بود. او در بازی با ســویا به 
رکورد 450بازی با پیراهن رئال مادرید رسید و 
توانست گل شماره 34 خودش را با پیراهن این 

تیم ثبت کند.
   این نزدیک ترین گل لوکیتا بود. او که عادت 
دارد از راه دور گل بزند، این بار تنها 2 متر با دروازه 
فاصله داشــت. نیمی از گل های لوکا در رئال با 

شوت هایی با اختلاف 20 متر یا بیشتر بودند.
   مودریچ 2 بار به ســویا گل زده است. او فقط 
مقابل گرانادا و ویارئال بیشتر از این گل به ثمر 

رسانده؛ 3 گل.
   مودریچ حالا ســومین گلزن مســن تاریخ 
رئال مادرید در لالیگاســت. مسن ترین گلزنان 
رئال مادرید در لالیگا؛ پوشــکاش )38 ســال و 
233 روز(، دی اســتفانو )37 سال و 255 روز( و 

مودریچ )37 سال و 43 روز(.

یچ
در

مو

آنچلوتی
   آنچلوتی از وقتی به رئال برگشته، همه رکوردهای موجود در مربیگری را یکی 
پس از دیگری زده است؛ ازجمله بیشترین قهرمانی در لیگ قهرمانان، قهرمانی در 
هر 5 لیگ بزرگ اروپا، برابری با رکورد فرگوسن در بیشترین تعداد برد در تاریخ لیگ 

قهرمانان و خیلی از رکوردهای دیگر.
   کارلو آنچلوتی در 125 بازی اول لالیگایی خود در رئال مادرید 296امتیاز کســب 
کرده که این در تاریخ رئال مادرید یک  رکورد است. مونیوس با 287، لئو بین هاکر با 
277، زیدان با 276و دل بوسکه با 229امتیاز در مدت مشابه در رده های بعدی هستند.
   رئال فصل را با 10 برد و یک  تساوی آغاز کرده است. در طول تاریخ فقط 5 بار دیگر 
تیمی چنین شروعی در لالیگا داشته؛ رئال فصل هاي 69-1968و 92-1991که 
به قهرمانی رسید، بارســا که در فصل 13-2012قهرمان شد، بارسا که در 2 فصل 

14-2013و 18-2017 به نایب قهرمانی رسید.
   سویا از 15بازی اخیرش در برنابئو 15شکســت نصیبش شده؛ 47گل و فقط 
11 گل زده. تساوی 2 تیم در ورزشگاه دوم )دی استفانو( که در دوران بازسازی برنابئو 

ثبت شد، در این آمار نیامده است. آن تساوی مانع قهرمانی رئال در آن فصل شد.
   رئال مادرید در همه 17 بازی اخیرش مقابل سویا در برنابئو گل زده است.

   رئال مادرید در این فصل؛ 16 مسابقه، 14 برد و 2 مساوی که این بهترین شروع 
فصل رئال مادرید از فصل 29-1928است. آخرین باری که رئال مادرید 16 بازی را 

بدون شکست در ابتدای فصل پشت سر گذاشت، قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شد.
   کارلتو با رئال 50 بار نیمه اول را یک بر صفر پیروز شده که نتیجه کل بازی به این 

شکل بوده؛ 45 برد، 4 تساوی و یک  باخت.

وینیسیوس
   وینیسیوس که چند بازی به دلیل حاشــیه های مربوط به رقص 
و شــادی گل هایش افت کرده بود، دوباره به فرم خوبش برگشته. او 
2 پاس گل عالی به مودریچ و لوکاس واسکس داد. وینیسیوس مقابل 
سویا برای چهارمین بار در رئال مادرید در یک بازی، 2 پاس گل داد که 
3 تا از این دفعات در برنابئو بوده است.در این فصل روی وینیسیوس 

33  خطا انجام شده که از هر بازیکن دیگری در لالیگا بیشتر است.
   او از شروع فصل گذشته تاکنون 20 پاس گل در همه رقابت ها 

داده که از هر بازیکن دیگری در ترکیب رئال مادرید بیشتر است.
   وینی در بازی دیشب برای صدوبیست و هشتمین بار برای رئال 

مادرید بازی کرد و از تعداد بازی رونالدو نازاریو گذشت.

آسنسیو
   آسنســیو با اینکه فصل آخر قراردادش را سپری می کند و بازی 
چندانی به او نمی رسد، عملکردی عالی داشته و آنچلوتی را از اینکه به 
او بازی نمی دهد شرمگین ساخته است. او در این بازی یک پاس گل و 
یک پاس عالی منجر به پاس گل در دقایق کم حضورش در زمین داد.
   آسنسیو در این فصل؛ 139 دقیقه بازی، 2 گل، یک پاس گل، هر 
69دقیقه یک گل زده و هر 48.3دقیقه یک تأثیرگذاری روی گل.

لوکاس 
واسکس به رکورد 31 گل 

در پیراهن رئال رسید؛ 31 گل در 
288 بازی رسمی در رئال. طعنه آمیز 
این اســت که این بازیکــن معمولی 
2 بــار در ال کلاســیکو موفق به 

گلزنی به بارســلونا شده 
. ست ا

ل  پو ر لیو
در 6بــازی خــارج 

از خانــه آخــرش در زمین 
ناتینگهــام پیــروز نبــوده؛ 
3شکست و 3 تساوی. آنها فقط 

در زمین منچسترسیتی رکورد 
بدتری ثبت کرده اند.

بچه غول 
خطرناک
هالند هر روز از قبل 
ترسناک تر می شود

Haaland

هافبک 
اروگوئه ای در 11بازی اولش 

در فصل 23-2022در لالیگا 6 گل زده 
است. آخرین باری که یک غیرمهاجم چنین 
شروعی در لالیگا داشــت، راکیتیچ با سویا در 
ســال 2013و کیتا با بارســا در 2019چنین 
آماری داشــتند. در رئال هم گوتی در سال 

2000و فرناندو هیه رو در 1991چنین 
رکــوردی را ثبت کردند.

فدریکو 
والورده در این فصل لالیگا 4 گل 

با شوت از بیرون محوطه جریمه زده که 
در 5 لیگ بزرگ بهترین رکورد اســت. جیمز 

مدیســون از لســتر و رودریگو ریکلمه از خیرونا با 
3 گل بعد از او هســتند. از ســال 2011 هرگز نشده 
بود که بازیکنــی در لالیگا در 11بــازی اول فصل، 
4گل بــا شــوت از راه دور بزند کــه در آن زمان 

کاسورلا در مالاگا این کار را کرد که البته 
3 تا از 4 گلش با ضربه کاشــته

بودند.
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افقی:
1 – نازل شده در مدینه - لباس 

مردانه عربی - اسب یدک
2 - رمانی خواندنی نوشته جک 
لندن - مثنوی ســروده شیخ 

بهایی 
3 - پدر کیخسرو که به دست 
افراســیاب کشــته شــد - 
خزنده ای که گــوش ندارد - 

آتشدان
4 – هم تیمــی - قطر داخلی 

دهانه لوله تفنگ - چیزها
5 - از حواس پنج گانه - لگام، 

افسار - خودم
6 - حرف ربط – فراخوانده شده 
- دریچه دهانه دوربین عکاسی
7 - اعــان – پرخاش کردن 

- پول
8 - قیــادت - الفت - ســخن 

تحقیرآمیز
9 - برداشــت محصــول - 

شمشیر بلند ژاپنی - نیاز
10 - خردمند - نام چندتن از 
پادشاهان فرانسه بود - حرف 

انتخاب
11 - ماهی کنســـــروی - 
منطقه ای کوهستانی بین اردن 

و سوریه - اسب خسروپرویز
12 - خشک - نام دیگر مفصل 

- جهش
13 - بی نظیر - از شهدای نامی 

کربا - دهبان
14 - محقــق - خطــــاب 

محترمانه برای میت
15 - زبانه آتــش - درمانگاه - 

جوش صورت
  

عمودی:
1 - بدخلــق و عصبــی - اثر 
هنری کــه بدون اســتفاده از 
ماشین تولید می شود - معبر 

رودخانه
2 - از جاذبه های گردشــگری 
طبیعی لرســتان - از اجزای 

دستگاه تنفس
3 - نویسندگی - وزیدن باد - با 

سرعت زیاد و بدون توقف
4 - برنــده ســیمرغ بلورین 
بهترین فیلم در سی و نهمین 
دوره جشــنواره فیلــم فجر - 

فرمانده - مبارک
5 - حسود - بی ریا - سرشک

6 - روز گذشــته - نماز هنگام 
خسوف و کسوف - استانی در 

سوریه - دیدنی فوتبال
7 - دربردارنده - ظرف جوهر - 

شاعر ایرانی قرن ششم
8 - بانــوی کارگــردان فیلم 

تی تی
9 – نوشیدنی ها - از بخش های 
اوستا - گوشه ای در آواز ابوعطا

10 - چیز - دینــدار - درس 

نگارشی - نوک بی نوک!
11 - شکلی هندســی - شهری در 
فرانسه - رمان مشهور دافنه دوموریه

12 - زیبایی - یکتا - بلندترین قله 
زاگرس

13 - حبه خشک شده انگور - چند 
رئیس – دی اکسیدکربن منجمد

14 - بزرگداشـت - مورخ مسیحی 
مصری و مولف تاریخ تمدن اسام

15 - قومی ایرانی - معبد باســتانی 
15کنگاور - متولدشده

اصحاهمكاحمپاك
راممينيمهسوسو
هيزعتجورعپراه
بوانتمالمانن
هتلابدايتسهو
يباتفابحاصابر

وركريسگسلاله
ايرثنارياليرد
زاراهدنريگاب
ديسسورايزورما
يتلماناكدهرغ

وههشرعههاربا
باوجثبكمدوردب
نداهنييابيزاد
ديقوگدنلبيگنر

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4329
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

763248591
219536478
584791236
895463127
127859643
346172985
671324859
438915762
952687314

متوسط

9    6   8  
  5   3  1 2
 1 3    4   
1  7   6    
         
   7   9  5
  1    3 9  
7 4  5   2   
 8   2    7714835629

283964571
569172843
841659237
625347918
397218465
936521784
452783196
178496352

ساده

متوسط

924165783
875493612
613287459
197356824
532849176
468712935
251674398
749538261
386921547

سخت

 6   4  5   
 1 9   6    
5   7   2   
       2 7
    5     
3 4        
  1   4   9
   9   7 6  
  2  8   1  

ساده

 1   3   2  
   9 6 4    
5 6  1  2  4 3
8        7
 2      1  
3        5
9 3  5  1  8 4
   7 8 3    
 7   9   5  

جهان بین یکی از تیم های تازه وارد به لیگ برتر زنان است، تیمی که از چهارمحال و بختیاری آمده است. این تیم 
با بازی هایی که در 2هفته گذشته انجام داده، ثابت کرده تیم ضعیفی است. همین کافی است بدانید که این تیم در 
یک ست از یک بازی تنها توانسته 9 امتیاز بگیرد. جهان بین بدون اینکه در لیگ یک حاضر باشد، صاحب امتیاز لیگ 
برتری شده است. اینکه چرا آنها با این تیم ضعیف از دسته پایین تر شروع نکرده اند، جای سؤال دارد. صبا خسروی، 
سرمربی جهان بین می گوید برای او و بازیکنان تیم تنها مسئله مهم بازی کردن و دیده شدن است. بازیکنان با این 

ذهنیت حتی حاضر شده اند بدون دستمزد برای تیم بازی کنند.

  چهارمحال و بختیاری چند دهه است که در 
والیبال زنان حضور پررنگی نداشته است. چه شد که 

امسال در لیگ برتر صاحب تیم شدید؟
ما از بعد از انقاب در لیگ برتر تیم نداشتیم و امسال تصمیم 
گرفتیم تیمداری کنیم. از حضور در لیگ برتر هم هدف های 
زیادی داریم. اینکه به مرور زمان بتوانیم رشــد کنیم، بچه ها 
در مسابقات با بالاترین ســطح والیبال آشنا شوند، مربیان با 
مربیان لیگ برتری تعامل داشته باشند و کم کم بتوانیم برای 
سال های بعد تیم بهتری آماده کنیم. البته در همین 2 بازی 
تفاوت را می توانیم ببینیم. درســت است تیم ما نتایج خوبی 
نگرفته اما بچه ها خیلی تغییر کرده اند و انگیزه شان برای بهتر 

بازی کردن بالا رفته است.

  چرا از لیگ یک شروع نکردید؟
شرایط لیگ برتر متفاوت است و با تیم های قوی تر می توانیم 

بازی کنیم.

  ولی از نظر قانونــی باید از لیگ پایین تر به 
لیگ برتر می آمدید.

از این مسائل خبر ندارم، مدیرعامل باشگاه در جریان هستند. 
ســال قبل چهارمحال وبختیاری 2تیم در لیگ یک داشت و 
تا پلی آف هم بالا آمدند ولی به خاطر اینکــه بازیکنان کرونا 
گرفتند، نتوانستند نتیجه بگیرند و این فصل هم کنار کشیدند. 
ما از نظر امکانات کمي عقب تر از شهرهای دیگر هستیم. البته 

یک کم نه، خیلی عقبیم و هیچ کس نیست که ما را حمایت 
کند. برایمان سخت است که تیمداری کنیم.

  تفاوت تیم شما با بعضی از تیم ها 
خیلی زیاد اســت. در بازی با پیکان در یک 
ست فقط 9امتیاز گرفتید. این اختلاف و این 
مدل شکســت ها در روحیه بازیکنان تأثیر 

منفی نمی  گذارد؟
با بچه ها صحبت می کنیم و این مسائل را برایشان 

توضیح می دهیم. بهشــان می گوییم که باید 
بدانند چه جایگاهی دارند. تنها انتظار ما از 
آنها تاش بیشتر است. ما می خواهیم فقط 
کار خودشان را انجام بدهند و از بازیکنان 
دیگر چیزهای بیشــتر یاد بگیرند. اتفاقا 
بازیکنان از اینکه در لیگ برتر می توانند 

بازی کنند، خوشحال هستند.

  گفتیــد امکانات 
ندارید. چــه چیزهایی باید 

داشته باشید که ندارید؟ 
در اصفهــان ذوب آهــن از تیم 
زنان حمایت می کند، در تهران 

سایپا و پیکان و... ولی ما در شهرمان از این شرکت ها نداریم. 
تیمداری کلی خرج دارد. هیأت والیبال، شهرداری و باشگاه 
جهان بین خیلی به ما کمک می کنند ولی می دانیم پول زیادی 

ندارند که برای ما خرج کنند.

  هزینه های رفت و آمد، تغذیه، لباس و... را 
می توانید پرداخت کنید؟

مشکلی نداریم. یک بار به تهران آمده ایم که اتوبوس اسکانیا 
در اختیارمان گذاشتند.

  با اتوبوس سخت نبود؟ راه زیاد است.
نه سخت نبود. شش ونیم صبح ســوار اتوبوس شدیم، ساعت 
2ظهر رسیدیم. استراحت و تمرین داشتیم و فردایش هم بازی 
کردیم. مسابقاتی بوده که با اتوبوس های ترمینال تا مشهد و 

شاهرود هم رفته ایم.

  توقع تان پایین است.
به خاطر شرایطمان اســت. تیم نوپاســت و برای بچه ها مهم 
است که بتوانند بازی کنند و شناخته شوند. وقتی خودم بازی 
می کردم، بارها شــده بود که پرســیده بودند از کجا می آیی 
و گفته بودم از چهارمحــال و بختیاری ولــی خیلی ها حتی 
اسم استان ما را نشــنیده بودند. با کهگیلویه و یاسوج اشتباه 

می گرفتند.

  بازیکن بومی هم دارید؟
بله، چند بازیکــن قد بلند داریــم. یک بازیکن 
نونهال هم داریم که خیلی خوب اســت. در 
این سال ها استان ما چند بازیکن خوب 
داشت. راضیه صادقی و نگین حیدری 
در لیگ برتر بازی می کردند. صادقی 
حتی به اردوی تیم ملی هم دعوت 
شد ولی به خاطر مشکاتی که داشت 

نتوانست برود.

  بازیکنان دستمزد هم 
می گیرند؟

به همه پول نمی دهیــم. 3بازیکن بالای 
5میلیون تومان می گیرند. بیشتر بازیکنان 
فقط بازی می کنند که دیده شــوند تا 
در سال های آینده بتوانند به تیم های 
بزرگ تر بروند. بیشــتر بازیکنان ما 
نوجوان و جوان هســتند. میانگین 
سنی تیم 19سال است و بزرگ ترین 
بازیکن ما 22ســال دارد. به این تیم 
امیدوارم، ما فقط باید تحمل باخت ها را 

داشته باشیم تا بتوانیم پیشرفت کنیم.

 گفت وگو با صبا خسروی، سرمربی تیم والیبال جهان بین که از بی پولی 
چهارمحال و  بختیاری می گوید و مدعی است تنها 3 بازیکنش دستمزد می گیرند

فقطبازیمیکنیم
تادیدهشویم

آذرپیرا پس از کسب دومین 
مدال طلایش در امیدهای 

جهان، از هدفش برای رسیدن 
به مدال المپیک می گوید

امیرعلی آذرپیرا در مسابقات امیدهای جهان موفق شد نخستین طلای تیم ایران و دومین طلای خودش در 
رده امیدها را کسب کند. تک ستاره کشتی ایران در 5 وزن نخســت آذرپیرا بود که از همان دور اول به تمام 
رقبایش تاخت تا در فینال با یک کشــتی متفاوت از قبل پیروز میدان باشد و در نهایت روی سکوی نخست 
قرار بگیرد. در روزهای بی ستاره بودن کشتی تهران، آذرپیرا تنها کشتی گیر تهرانی است که هم اکنون نشان 

می دهد کشتی در تهران زنده است ولی مثل سابق رمقی ندارد.

  از کشتی فینال شروع کنیم. متفاوت از 
روز اول ظاهر شدی، این تغییر تاکتیک جزو برنامه 

خودت بود؟
در کشتی با حریف آمریکایی بیشتر سعی کردم کشتی را 
در کنترل داشته باشــم و به اصطاح کشتی گیرها زیاد به 
هم نپیچیم. البته روز اول ســرحال تر هم بودم ولی ربطی 
به تغییر تاکتیکم نداشت و بیشتر سعی کردم برنده کشتی 

باشم تا اینکه برد قاطع داشته باشم.

  تا قبل از فینال 22 امتیاز کســب کردی، 
در ظاهر برای رســیدن به دیدار نهایی کار سختی 

نداشتی؟
شروع خوبی داشــتم و این ریتم را تا پایان روز اول حفظ 

کردم. در دیدار فینال هم برنامه ای که داشتم را دنبال کردم. 
می توانستم امتیازهای بیشتری کســب کنم ولی ترجیح 

دادم بدون ریسک کشتی بگیرم.

  با 20 سال سن هنوز شــانس حضور در 
امیدها را داری، برنامه خودت چیست؟

قطعا هر کشــتی گیری به کســب مــدال در مســابقات 
بزرگسالان فکر می کند. کســب مدال در رده های مختلف 
پلی است برای کســب مدال در رده سنی بزرگسالان. من 
هم مثل همه ورزشکاران به عشق مدال المپیک ورزش را 
شروع کردم و برای رسیدن به هدفم تاش خواهم کرد. در 
وزن 97 کیلوگرم، کشتی گیران خوبی داریم و من برای اینکه 
شانس مدال جهانی در رده سنی بزرگسالان را داشته باشم، 

اول باید از سد محکم رقبای داخلی عبور کنم.

  با کسب مدال طلای امیدها، از مسابقات 
جام تختی می توانی وارد چرخه تیم ملی بزرگسالان 
شوی. به نظرت جدی ترین رقیبت چه کسی خواهد 

بود؟
آقای محمدیان و گلیج ملی پوشــان 2 سال اخیر تیم ملی 
در مسابقات جهانی بودند که هم کشــتی گیران خوبی از 
نظر فنی به حســاب می آیند و هم از لحاظ اخاقی پهلوان 
هستند. در کنار هم رقابت می کنیم تا نفر برتر به امید خدا 

برای کشور در مسابقات برون مرزی افتخارآفرینی کند.

  کشتی تهران در سال های اخیر شرایط 
خوبی نداشته است. به عنوان یک کشتی گیر تهرانی 

این شرایط چه دلیلی دارد؟
خیلی مسائل می تواند تأثیرگذار باشــد. مسئله مربوط به 
کرونا و کاهش کمیت در باشــگاه ها به نظرم یکی از دلایل 
مهم افت کشــتی تهران اســت. امیدوارم کشتی تهران به 

روزهای خوب خودش بازگردد.

در فینال 
ریسک 

نکردم



 حرف های محمود دولت آبادی 
درباره »تاریخ بیهقی« 

نثر بیهقی زبان گفتار 
دوره خودش است 

حتی اگر از علاقه مندان به مطالعه متون کهن فارسی 
نباشید، حتما نام کتاب »تاریخ بیهقی« را شنیده اید. 
تاریخ بیهقی را ابوالفضل محمدبن حســین بیهقی 
نوشته و آن را مهم ترین منبع تاریخی درباره دوران 
حکمرانی سلطان مسعود غزنوی اول می دانند. آنچه 
ما امروز به عنوان تاریخ بیهقی می شناسیم تنها بخشی 
از نوشــته های ابوالفضل بیهقی را شامل می شود و 
متأسفانه دیگر بخش های این تاریخ خواندنی از دست 
رفته است. »تاریخ بیهقی« هم از بابت اینکه ما را با 
شیوه حکمرانی و سیاست ورزی دربار غزنویان آشنا 
می کند، مهم است و هم از بابت نثر دل انگیز و روایت 
شــورانگیزی که دارد. نزد متخصصــان، بحث های 
فراوانی درباره اینکه باید این کتاب را کتابی تاریخی 
دانست یا ادبی، درگرفته اســت، اما چه آن را کتابی 
تاریخی بدانیم و چه کتابــی ادبی، نمی توان کتمان 
کرد که نثر آن ـ با قدری کمک از فرهنگ دهخدا یا 
فرهنگ سخن ـ برای آدم های امروز قابل درک است. 
از این بابت عده ای ابوالفضل بیهقی را پدر نثر فارسی 
می دانند. دیروز اول آبان، مصادف با روز بزرگداشت 
ابوالفضل بیهقی بود و محمــود دولت آبادی درباره 

بیهقی و کتابش به ایسنا حرف های جالبی زد.
دولت آبادی می گوید: با وجود آنکه من خراســانی 
هستم و اهل دِهی هستم که با دِه بیهقی 3کیلومتر 
فاصله دارد، این لقب را مورد ایراد قرار داده و گفته ام 
پیش از بیهقی هم نثرنویســانی بوده اند؛ اگرچه اثر 
مفصلی از آنها باقی نمانده، اما آنها هم نثر نوشته اند؛ 
ازجمله مقدمه شــاهنامه منصوری و رساله علایی 
ابن سینا. دیگرانی هم نثر نوشــته اند و فکر می کنم 
این، عنوان خوشــایندی برای من نیســت که ذکر 
شود، بیهقی پدر نثر فارسی است و پیش از او دیگران 
نبوده اند. پیــش از او دیگرانی بوده اند و البته بیهقی 
می تواند مهم ترین شان باشــد. آنچه درباره بیهقی 
گفته و نوشته شده، بسیار مهم است. کتاب »تاریخ 
بیهقی« ابتدا در هند کشف شده و 10سال، زندگی 
امیرمســعود غزنوی را در خــود دارد. این در حالی 
اســت که بیهقی به زبان آورده و نوشته که 50سال 
را من نوشــته ام، ظاهرا از قبــل و دوره محمودی را 
هم نوشــته بود و اشاراتی به آثار پیشــینیان دارد و 
می گوید تا آنجا را آنها نوشته بودند که احتمالا از بین 
رفته است؛ مثلا بیهقی نوشته من از کتاب محمود 
وراق استفاده می کردم و پســرانش آمده و ممانعت 
کردند. پیداست که تاریخ نویسی در دوره های قبل از 
بیهقی سنت حسنه ای بوده که متأسفانه به دست ما 
نرسیده؛ همچنان که دوره محمودی به روایت بیهقی 
به ما نرسیده است. او در ادامه توضیح می دهد: گمان 
می کنم با نفرتی که هندی ها به علت هجوم های مکرر 
سلطان محمود و بعد، هجوم های زشت  نادرشاه به 
هندوستان داشــتند، مقدار  زیادی از آثار نوشتاری 
فارســی را یا از بین بردند و به رود گنگ ریختند یا 
به دکان های بقالی دادند که از آن قیف دارو و چای 
درست کنند؛ بنابراین حیف شد که این تاریخ ناتمام 
است. بیهقی تاریخ را در بهترین بیان روایت می کند و 
نشان می دهد عوارض استبداد چقدر خوفناک است 
و چقدر می تواند ویرانگر باشــد. آنچه در این کتاب 
اهمیت دارد، بررسی و شناخت امر استبداد است و 
اینکه نهایتا به فروپاشی منجر می شود و شده است. 
چنانچه بعد از او هم آمده و همان روش را برگزیدند و 
باز هم فروپاشیدند.  او درباره نثر بیهقی نیز می گوید: 
آنچه درباره نثر بیهقی می شود گفت و اهل تحقیق 
ما از آن فاصله دارند، این است که نثر بیهقی از این 
جهت دلنشین اســت که زبان گفتار دوره خودش 
است. بیهقی در دوره خود یکی از ساده نویس ترین 
نویســندگان می تواند نام برده شود؛ به جهت اینکه 
این زبان، اصلا زبان دشــواری نیست و کافی است 
قدری به روش نحو و لفظ بیهقی دقت شــود. او در 
مقابل تاریخ های دیگر که نوشته می شود، می گوید: 
»در دیگر تواریخ چنین طول و عرض نیست که احوال 
را آسان تر گرفته اند و شــمه ای بیش یاد نکرده اند، 
اما چون من این کار، پیش گرفتــم می خواهم که 
داد این تاریخ، به تمامی بدهم و گــرد زوایا و خبایا 
برگردم تا هیچ چیز از احوال پوشیده نماند و اگر این 
کتاب دراز شــود و خوانندگان را از خواندن ملالت 
افزاید طمع دارم به فضل ایشــان که مرا از مبرمان 
)ملول کنندگان( نشمرند که هیچ چیز نیست که به 
خواندن نیرزد که آخر هیچ حکایت از نکته ای که به 

کار  آید خالی نباشد.«
نویسنده »طریق بسمل شدن«، »کلیدر« و »جای 
خالی سلوچ« با تأکید بر اینکه زبان و بیان بیهقی اصلا 
دشوار نیســت، می گوید: کافی است روش خواندن 
آن را بیاموزید. برخی که بیهقی را به عنوان یک نثر 
سنگین معرفی کرده اند، با من موافق نیستند یا من 
با ایشان موافق نیستم. بیهقی اصلا دشوار نیست، به 
جز واژگان یا عبارت هایی که به عربی نوشــته است 
که آن هم یا توضیح دارد یــا اینکه اهمیتی ندارد. او 
در پایان می گوید: بیهقی عمیقا و دقیقا با شاهنامه و 
اثر فردوسی عجین بوده است؛ در جایی که فردوسی 
می گوید: »کاخی بلند بسازم« بیهقی می گوید: »و 
غرض من آن اســت که کتاب خود بلندپایه نمایم 
و بنایی بزرگ افراشــته گردانم چنان که ذکر آن تا 
آخر عمر روزگار بماند.« بیهقی هدف بزرگی داشته، 
چنانچه فردوسی چنین هدفی داشت و هر دوی اینها 
از ویران  شدن کشورشان به ستوه بودند و این ستوه 
در بیان و گفتارشان منعکس است و هر دو برای این 
کشور و سرزمین آرزوهایی بزرگ داشتند و ما ادامه 

آرزوهای ایشانیم.

ادبیات
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زنگ خطر گیشه
بحران مخاطب همچنان مهم ترین معضل سینمای ایران است

سینمای ایران و بحرانی که تمامی ندارد؛ بحران 
ریزش مخاطب که از انتهای سال13۹۸ شروع شد 
و حالا که در پاییز1۴01 به سر می بریم همچنان 
ادامه دارد . ماجــرا با کرونا آغاز شــد. در آخرین 
روزهای ســال13۹۸ پاندمی کرونــا همه   چیز 
را تحت الشــعاع خود قرار داده بود و ســینماها 
هم جزو نخســتین مکان های عمومی بودند که 
تعطیل شــدند؛ اتفاقی که تقریبــا در همه جای 
دنیا رخ داده بود. سالن های سینما تعطیل شدند 
و همه راه هــای جایگزین هم عملا به بن بســت 
خوردند که مهم ترینش اکران آنلاین بود. به مرور 
زمان سینماها باز شــدند ولی مردم استقبالی از 
فیلم ها نکردند. هنوز کرونا جولان می داد و قربانی 
می گرفت و طبیعی بود که کسی به سینما نرود. 
هرچند در همان زمان رستوران ها و کافه ها شلوغ 
بودند و فقط این ســینما بود که مشتری نداشت. 
در رستوران کنار ســینما، جای سوزن انداختن 
نبود ولــی به ندرت پیش می آمد که کســی وارد 
سالن سینما شود. ســال13۹۹ سینماها تعطیل 
یا نیمه تعطیل بودند. کم رونق ترین سال گیشه در 
تاریخ سینمای ایران که همه، آن را به پای کرونا 
گذاشتند. سال1۴00 شــرایط کمی تغییر کرد. 

واکسن کرونا آمد و شرایط اکران کمی مساعدتر 
شد. فروش بالای »دینامیت« نشانه ای از بازگشت 
رونق به گیشه دانسته شــد و همه امیدوار بودند 
که مردم با سینماها آشــتی کنند. اینکه بیشتر 
فیلم های اکران شده شکست می خوردند، خیلی 
مهم قلمداد نشــد. حتی فروش پایین تر از انتظار 
»قهرمان« هم به پای حاشــیه های کارگردانش 
نوشته شــد. از ســال1۴00 ما شــاهد تغییرات 
گسترده ای بودیم که طبیعتاً سینمای ایران را هم 
تحت  تأثیر قرار داد. حالا تفکری در رأس ارشاد قرار 
گرفته که به دنبال سینمایی دیگر است. فیلم های 
ایرانی ســاخته شــده در دهه۹0 خیلی مطلوب 
مدیریت فعلی نیســت؛ اصلا آن راه و آن مســیر 
مورد تأیید نیست و قرار است شاهد مسیر تازه ای 
باشیم و تولیدات ســینمایی در بستری متفاوت 
از شرایط دهه۹0 شکل بگیرند. اینکه چقدر این 
اتفاق قابلیت تحقق دارد پرسشی نیست که بتوان 
به سادگی به آن پاسخ داد. فعلا یکی از مهم ترین 
دلمشغولی های مدیریت ارشاد یافتن راهی برای 

اکران انبوه فیلم های پشت خط مانده است.

قهر تماشاگر و یک تجربه تاریخی
در ســال های اخیر به  نظر می رسد عامه مردم، از 
ســینما بریده اســت. موضوع هم که دیگر کرونا 
نیست. ضمن اینکه در زمان اوج کرونا به مکان های 
عمومی و رستوران و پاســاژ و... می رفتند و فقط 

سینما نمی رفتند. مسئله قهر تماشاگر از سینمای 
ایران در واقع مســئله بی اعتنایی و بی اعتمادی 
عامه مردم به سینمای ایران است. سینمای ایران 
دیگر مسئله مردم نیست. بیشتر فیلم های امسال 
تماشــاگر زیادی نداشــته اند. آن قدر که عده ای 
از ورشکستگی ســینمای ایران و تکرار ماجرای 
سال5۶ می گویند که امیدوارم شرایط، مشابه آن 
زمان نشــود؛ اتفاقی که در سال5۶ رخ داد بریدن 
همزمان توده مردم و روشــنفکران از سینما بود. 
اکران بی حســاب و کتاب فیلم خارجی قطعا در 
بحران اقتصادی سینمای ایران تأثیر داشت ولی 

این، همه داستان نبود.
 سینمای بدنه در آن ســال ها دیگر نمی توانست 
مخاطبی را جذب کند و تماشــاگران فیلم های 
فارسی جذب فیلم های خارجی شده بودند . به مرور 
زمان تهیه کننده فیلمفارسی به این نتیجه رسید 
که وارد کردن فیلم خارجی و دوبله اش مقرون به 

صرفه تر از تولید فیلم ایرانی است. 
سینمای ایران در آستانه پیروزی انقلاب اسلامی، 
عملا از بین رفته بود. بعد از پیروزی انقلاب و پس از 
پشت سر گذاشتن دوران  گذار در فاصله سال های 
135۸ تا 13۶۲، ســینمای ایران مسیر تازه ای را 
آغاز کرد . اکران فیلم خارجــی در انحصار دولت 
درآمد و با ظهور نسل تازه ای از سینماگران، رونق 

به تولید بازگشت. 
در نیمه دوم دهه ۶0 ســینمای ایــران به لحاظ 

جذب مخاطــب موفق عمل کــرد. از دهه 70 به 
مــرور از تعــداد تماشــاگران فیلم هــای ایرانی 
کاسته شــد ولی هنوز خبری از بحران مخاطب 
نبــود. بحــران مخاطــب از دهه ۸0 رســمیت 
یافت و در دهــه ۹0 اوج گرفــت. در انتهای این 
 دهه آنچه واضح به  نظر می رســید قهر مخاطب

با سینمای ایران بود.

تغییر مناسبات تولید
در دهه ۹0 مناســبات تولید در ســینمای ایران 
تغییر کرد. در این ســال ها طیفی که همیشه از 
بودجه های عمومی ارتــزاق می کرد همچنان به 
فعالیت خود ادامه داد و فربه شــد. از سوی دیگر 
بخش خصوصی با ورود سرمایه های سرگردان و 
در مواردی مشکوک، ســود را در تولید می دید نه 
در اکران. به تدریج بخش قابل توجهی از تولیدات 
سینمای ایران بدون اینکه نیازی به جذب تماشاگر 
داشته باشند، شکل گرفتند. وقتی می شد با پول 
فارابی یا ســرمایه گذاری که به هر دلیلی دنبال 
ســود از گیشه نیســت، فیلم ســاخت و دغدغه 
گیشه هم نداشــت چرا باید به خواست مخاطب 
توجهی می شــد؟ نتیجه، تولید انبوهی فیلم در 
این سال ها بود که حالا پشت خط اکران مانده اند؛ 
فیلم هایی که به گفته یکی از مدیران ســینمایی، 
70 درصدشــان مناســب اکران در گروه هنر و 

تجربه هستند.

تعطیلی سالن های سینما و بحرانی که همچنان 
ادامه دارد

»الان در برخی پردیس های سینمایی تهران 5 سالن 
تعطیل شده اند و تصور کنید یک ماه آینده این تعداد 
افزایش پیدا کند، آن وقت با چه وضعیتی از بیکاری 
روبه رو خواهیم شــد؟ بنابراین ما )شورای صنفی 
نمایش( معتقدیم که دولت باید حفظ ســالن های 
سینما و حفظ معیشت افراد را در اولویت قرار دهد. 
ما در این اوضاع فعلا بحث فرهنگ را کنار می گذاریم 
و مسئله اصلی »معیشت« است. یک سری افراد در 
ســینما کار می کنند، حقوق می گیرند و وقتی در 
موضوع »تولید« مسائلی را مطرح می کنیم، این را 
باید درنظر داشته باشیم که فقط یک بخشی از آن به 
محتوا مربوط می شود، بخش مهم دیگر به معیشت 
چند هزار نفر مربوط است.   افزایش جمعیت بیکار 
می تواند بحران زا باشد و در ماجرای اکران و سینما 
نیز ما از همین زاویه قضیه را دنبال می کنیم که هر 
اختلالی در ســینما، تولید و پروژه ها در درازمدت 
بحران زا خواهد بود.« این، صحبت های علی سرتیپی 
اســت. عضو شــورای صنفی نمایش، تهیه کننده 
و ســینمادار و موفق ترین پخش کننده ســینمای 
ایران در یــک دهه اخیر که توصیفش از شــرایط، 
عمق بحران سینمای ایران را نمایان می کند. زنگ 

خطر گیشه به صدا درآمده است 
و قهر مخاطب با سینما همچنان 

ادامه دارد. 

 دیداری تلخ 
در زندان ساواک!

 »معلم اخلاق«
در قاب روایت همسر و فرزند

 مدار زندگی من
تکلیف شرعی است

 »انقلابی صریح و سیاستمدار صادق«
در آیینه 5روایت

مشروطه غير مشروعه؛ 
مصداق تسلط كفر

 فتنه اعتقادی؛ 
مشروطه اقتصادی

بیشتر از یک ماه است که هیچ کنسرتی 
برگزار نمی شود، سایت های فروش بلیت موسیقی

کنسرت های موسیقی فعالیت شان به 
بارگذاری موســیقی ها در سایت شــان رســیده و بازار 
موسیقی مانند دوران کرونا سرد سرد است. در میان این 
همه بی خبــری، فراخوان سی وهشــتمین جشــنواره 

موسیقی فجر در ۲ بخش رقابتی و غیررقابتی منتشر شده 
اســت. به نظر می رســد علاوه بر اینکه کنسرت گذاران 
برنامه ای برای برگزاری کنسرت هایشان ندارند، موضوع 
دیگر عدم ارائه مجوز از ســوی دفتر موســیقی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســت. باید دید سالن های 
موسیقی قرار است تا چه زمانی خالی بمانند و اجراها تا چه 

زمان در تعلیق به سر خواهند برد؟ علاوه بر این برخی از 
جشــنواره های موســیقی که در ماه های آینده برگزار 
می شــوند، در بلاتکلیفی قرار دارند. بــا انتخاب اعضای 
شورای سیاستگذاری این دوره از جشنواره توسط معاون 
هنری، هنرمندانی چون نادر مشــایخی، ســیدمحمد 
میرزمانی، بهزاد عبــدی، حمیدرضا اردلان، محمدعلی 
مرآتی و محمد اله یاری فومنی )مدیرکل دفتر موسیقی( 

به عنوان اعضای شورای سیاستگذاری معرفی شدند.
حالا این شــورا طی ۲ جلســه به ارزیابــی بخش های 
مختلف جشنواره  در چند دوره اخیر پرداخت و با بررسی 
گزینه های موجود برای دبیری سی وهشتمین جشنواره 
موســیقی فجر از بهزاد عبدی برای مســئولیت دبیری 
این دوره دعوت کرد. فراخوان بخش رقابتی سی وهشتمین 
جشنواره موســیقی فجر به صورت باکلام و بی کلام در 
بخش های موسیقی )دستگاهی، نواحی، کلاسیک غربی، 
تلفیقی، پاپ، معاصر و ارکســترال ایران، کودک( و ناشر 
برگزیده، بهترین کتاب موسیقی و جایزه ویژه گروه نوازی 

منتشر شد.
 بنا به اعلام انجمن موســیقی ایران؛ فراخوان براساس 
آیین نامه جشنواره با هدف معرفی و تقدیر از آثار برگزیده 
اهالی موســیقی ایران، اعتلای هنر موســیقی و ارتقای 
ســلیقه شــنیداری مخاطبان، صیانــت از هویت ملی 
مبتنی بر آموزه های آیینی و ایرانــی، تقویت و حمایت 
از هنر خلاق و همچنین شناســایی، تبیین چارچوب ها 
و اســتانداردهای کیفی گونه های مختلف موســیقی 

تهیه و تنظیم شــده اســت.باتوجه به برگزاری جلسات 
کارشناسی متعدد در کنار جلسات شورای سیاستگذاری، 
جایزه ویژه گروه نــوازی و بهترین کتاب موســیقی در 
زیرمجموعه های مختلف نیز در این دوره پیش بینی شده 
است که متقاضیان با مراجعه به متن فراخوان از جزئیات 

آن مطلع خواهند شد.
صاحبان آثار از تاریخ 1۴ آبان مــاه می توانند آلبوم های 
صوتی و کتاب های موســیقی که دارای مجــوز از دفتر 
موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سایر نهادهای 
رســمی بوده و در بازه زمانــی 1 مهــر 1۴00 تا 1 مهر 
1۴01)بــرای آلبوم های صوتی فیزیکــی و دیجیتال(و 
کتاب های موسیقی از فروردین 13۹0 تا 1 مهر 1۴01 
منتشر شده است براساس اعلام فراخوان و با مراجعه به 

سایت جشنواره مراحل ثبت نام خود را انجام دهند.
 درخصوص فراخوان بخش غیررقابتی سی و هشــتمین 
جشنواره موســیقی فجر، گروه ها و هنرمندان فعال در 
عرصه اجرای صحنه ای از 1۴ آبان تا 17 دیماه امســال 
فرصت دارند براساس شرایط جشنواره در سایت جشنواره 
آثار خــود را ارائه کنند. همچنین هیــأت انتخاب آثار و 
گروه های جشنواره با انتشار این فراخوان از  تمامی گروه ها 
و هنرمندان فعال موســیقی در عرصه اجرای صحنه ای 
دعوت می کند درصورت تمایل با مطالعه دقیق فراخوان 

و ارسال آثار و مدارک خود در برگزاری 
و هرچه پربارتر شدن این رویداد هنری 

مشارکت کنند.

فراخوان سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر 
منتشر شد

رونمایی از 
 نسخه قرآنی
در موزه لوور 

بخشی از نسخه قرآن کریم 
که یکــی از قدیمی ترین 
نســخه های موجــود و از 
گنجینه هــای مــوزه ملی 
ازبکستان است، در موزه لوور 
فرانسه به نمایش درمی آید. 
دولت  فرهنگــی  مقامات 
ازبکستان اعلام کردند دَه ها 
اثر هنــری از گنجینه موزه 
ملی این کشور در موزه لوور 
کشور فرانسه در شهر پاریس 
به نمایش  گذاشته می شود 
که سرآمد این آثار بخشی 
از نســخه قرآن کریم کتاب 
آسمانی مسلمانان متعلق به 
قرن هشــتم میلادی است. 
این نســخه از قرآن کریم 
برای قرن ها در روســتای 
»کاتا لانگار« ازبکســتان 
نگهداری می شد و پیش از 
رونمایی این نسخه در موزه 
لوور، توســط متخصصان 
ازبک و کارشناســان موزه 
لوور مرمت شده است. بنیاد 
دولتی توســعه فرهنگ و 
هنر ازبکستان در بیانیه ای 
اعلام کرد که در مجموع ۷۰ 
اثر باستانی بازسازی شده 
بین 23 نوامبــر تا ۶ مارس 
2۰23-2۰22 )2 آذر تــا ۱۵ 
 اسفند ماه ۱4۰۱ خورشیدی(

در مــوزه لوور بــه نمایش 
گذاشته می شود. همچنین 
دیگر اثر شــاخص در این 
بودای  به مجسمه  گنجینه 

2هزار ساله بازمی گردد.

وارن ها با 
»احضار 4« 

می آیند 

مجموعــه  طرفــداران 
فیلم های ترسناک »احضار« 
مدت هاســت کــه انتظار 
می کشند تا قسمت چهارم 
این مجموعه تولید شود. روز 
گذشته، نشــریه »هالیوود 
ریپورتر« خبر داد که قسمت 
چهارم در دست تولید است 
و پاتریک ویلســون و ورا 
فارمیگا همچون 3 قسمت 
قبلی در این قسمت جدید 
هــم بازیگــران نقش های 
اصلی خواهند بود. جانسون 
فیلمنامه  مک گلدریــک 
»احضار 4« را نوشته و جیمز 
وان و پیتر سفرن، همچون 3 
قسمت قبلی، تهیه کنندگی 
دنبالــه جدید ایــن فیلم 
ســینمایی ژانر وحشت را 
برعهده دارند. مک گلدریک 
پیش از این فیلمنامه »احضار 
2« و »احضار: شــیطان مرا 
وادار کرد« را نوشــته که 
فیلم دوم در سال 2۰2۱ در 
رتبه اول گیشه قرار گرفت 
و مجموع  فروش این سری 
فیلم را به بیش از 2 میلیارد 
دلار در سراسر جهان رساند. 
فیلم های »احضار« براساس 
پرونده هــای واقعی زندگی 
محققان ماوراء الطبیعه، اد 
وارن و لورین وارن ساخته 
شده اند، اگرچه پرونده دقیق 
که منبع الهام ساخت قسمت 
جدید اســت محرمانه نگه 

داشته شده است. 

مستند پربیننده  
اکران آنلاین 

»پروژه ازدواج« به کارگردانی 
حســام اســلامی و عطیه 
عطــارزاده پربیننده ترین 
مســتند اکران شده سایت 
هاشور در مهرماه بود. مستند 
»پروژه ازدواج« تولید مرکز 
گسترش است و در قالب طرح 
»اکران حقیقت« در سایت 
هاشور آنلاین نمایش داده 
می شود. این مستند درباره 
زنان و مردانی اســت که در 
یک آسایشگاه روانی بستری 
هستند. فیلم، عشق، آرزوها 
و حسرت های آنها را نمایش 
می دهد. »پــروژه ازدواج« 
پیش از این پربیننده ترین 
مستند »اکران حقیقت« بود.

مهرمــاه امســال »پروژه 
ازدواج« و »شرق وحشی« 
اســماعیل زاده(  )مجتبی 
مستندهای  پربیننده ترین 

سایت هاشور بودند. 

شهاب مهدویگزارش
روزنامه نگار
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تاریخ نگاری در قلمرو اسلام
کتاب »تاریخ نگاری در قلمرو 
اسلام: مکتب ها، شیوه ها و انواع 
تاریخ نــگاری« بــه قلم صادق 
ســجادی از ســوی انتشارات 
فرهنگ جاوید در تهران چاپ و 
منتشر شده است. در معرفی این 
اثر تحقیقی آمده است، ترکیب 
و تعبیــر رایــج »تاریخ نگاری 
اســلامی« یا »تاریخ نگاری در 

اســلام«، لااقل وقتی درباره اصول و مبانی آن ســخن گفته 
می شود، تعبیری روشن و دقیق نیســت. آنچه زیر این عنوان 
قابل بحث و بررسی اســت، در واقع »جریان تاریخ نگاری در 
قلمرو اسلام« اســت که قطع نظر از بعضی از اصول و مبانی، 
غالب مضامین و انواع و شیوه های ضبط و نگارش و روش های 
جمع و تدوین و عرضه آن هم ارتباط مستقیم با اسلام به عنوان 
دین ندارد؛ اما یکی از مظاهر درخشان فرهنگ در عصر اسلامی 
است. به ویژه از آن رو که از معدود رشته هایی است که در عصر 
انحطاط نیز دچار رکود نشد و بخش بزرگی از تحقیقات تاریخی 
در سرزمین های اســلامی در همین دوران پدید آمد. از نظر 
مضمون، تاریخ نگاری عصر اسلامی به معنای وسیع، غیراز تاریخ 
سیاسی، پهنه ای وسیع مشتمل بر تاریخ علوم و اخبار و احوال 
و آثار دانشمندان رشــته های مختلف از محدثان و فقیهان و 
ادیبان تا پزشکان و فیلسوفان و ریاضی دانان، نیز تاریخ سیاست 
و شــیوه های ملک داری و کارکردهای دستگاه های اجرایی و 
اداری را در برمی گیرد. در واقع مورخان قلمرو اســلام مفهوم 
و مصداق تاریخ را چنان وسیع گرفته اند که توانسته اند بیشتر 
یا همه جنبه های فرهنگی را زیر آن عنوان مورد مطالعه قرار 
دهند. درباره تاریخ نگاری عصر اسلامی به ویژه قرون نخستین 

آن، هنوز نکات مبهم و پیچیده و تاریک بسیار است.

تاریخ اسلام

تاریخ معاصر هم کمیته ها در آن برهه حســاس، خدمات شایانی 
کردند. افرادی که در کمیته ها خدمت می کردند، نوعا 
آدم های مخلصی بودند و به دلیل سلامت اعتقادی، 
مالی و رفتاری مرحوم آقای مهدوی، فضای کمیته ها، 
فضای سالمی بود و همه برای رضای خدا کار می کردند 
و آن دوره، یکی از امن ترین دوره ها بود! یکی از رموز 
موفقیت ایشان در مقام مدیریت، این بود که ایشان 
تا جایی که می توانســتند، رأفت به خرج می دادند و 
اساسا انسان بسیار رئوف و متواضعی بودند. این یک 
اصل است که رأفت و محبت، فضای کاری انسان را 
امن و آرام می کند. این حالت را در تمامی حیطه های 

مسئولیتی ایشان می توان دید... .«

روایت چهارم
وقتی وابســتگان آقای منتظری، آیت الله را از 

ریاست کنار گذاشتند!
تاســیس دانشــگاه امام صادق)ع( و مدیریت آن، از 
ســرفصل های مهم در حیات علمی آیت الله مهدوی 
کنی به شمار می رود. او طی دهه ها و با اراده و پیگیری 
جدی، توانست نسلی اندیشمند و کارآمد برای اداره 
کشور تربیت کند. با این همه ایفای این نقش در دهه 
نخســت برقراری نظامی، خالی از دغدغه و دشواری 
نبود. حســین مهدیان از فعالان نهضت اســلامی و 
همکاران آیــت الله در این مرکز علمــی، در این باره 
می گوید: »تأســیس دانشــگاه امام صادق)ع( قصه 
مفصلی دارد. در ابتدا هیأت امنایی برای تأسیس این 
دانشگاه تشکیل شد که اکثر اعضای آنها از وابستگان 
مرحوم آقــای منتظری بودند و شــیوه و روش آنها، 

با بینش و رویکردهای آقای مهــدوی، به کلی فرق 
داشت! آنها حتی یک  بار رأی گرفتند و آقای مهدوی 
را از ریاست عزل کردند! ما هم که به نوعی در تأسیس 
این نهاد نقش داشتیم، از رفتار این جماعت دل خوشی 
نداشتیم! این وضعیت ادامه داشــت، تا اینکه آقای 
منتظری از قائم مقامی رهبری عزل شــد. چند ماه 
بعد هم، حضرت امام رحلت کردند و حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر شــدند. ایشــان طی حکمی، آقای 
مهدوی را مسئول اداره دانشگاه کردند و طبعا جماعت 
منسوب به آقای منتظری کنار گذاشته شدند. به نظر 
بنده، دانشگاه امام صادق)ع( پس از انقلاب اسلامی، 
یکی از موفق ترین تجربه های آموزشــی، در زمینه 
تربیت مدیران مناسب نظام جمهوری اسلامی است. 
خود آقای مهدوی می فرمودند: قبل از تأسیس این 
دانشــگاه، تصور نمی کردند که این مرکز، تا این حد 
در زمینه تربیت نیروهای انسانی کارآمد، توفیق پیدا 
کند!... خوشبختانه فارغ التحصیلان این دانشگاه، هر 
مســئولیتی را که به عهده گرفتند، به خوبی از پس 
آن برآمدند! به هرحال بنده از تأســیس این دانشگاه 
تا رحلت ایشان، با این نهاد همکاری نزدیک داشتم. 
هیأت امنا در دوشــنبه هر هفته، جلسه داشت و من 
چون دبیر جلسه بودم، صورت جلسات را می نوشتم. 
اول هر جلسه هم، ایشان آیاتی را که بنده برای تیمن 
و تبرک شــروع جلســه می خواندم، معنی و تفسیر 
می کردند. بسیار دوران خوشی بود و خاطرات بسیار 
شــیرینی از آن مقطع، برایم به یــادگار باقی مانده 

است... .«

روایت پنجم
خبرگان علاوه بر نظارت، وظیفه صیانت دارند

آیت الله سیداحمد علم الهدی، نماینده کنونی رهبری 
در استان خراسان رضوی و امام جمعه کنونی مشهد، 
در زمره یاران و معاشــران دیریــن زنده یاد آیت الله 
مهدوی کنی است. وی از این طریق توانسته است، تا به 
شناختی نسبتا جامع و واقعی از ایشان دست یابد. وی 
در باب آغاز و انجام پذیرش نمایندگی و ریاست مجلس 
خبرگان از ســوی آیت الله مهدوی و نیز تفسیر بدیع 
ایشان در باب نظارت خبرگان بر رهبری، معتقد است:

»ایشان هیچ علاقه ای به نمایندگی در مجلس خبرگان 
نداشتند و در دوره اول این مجلس در دهه 1360هم، 
کاندیدا نشدند! در توضیح این رویکردشان می گفتند: 
من کارم را براساس تکالیف شرعی انجام می دهم و 
لذا مایل نیستم خود را در معرض قضاوت مردم قرار 
بدهم که یکی بگوید: خوب است و یکی بگوید: خوب 
نیست!... با این همه، وقتی مرحوم آیت الله مشکینی 
از دنیا رفتند، علمای حوزه های قم و تهران به ایشان 
گفتند: تنها شــما می توانید که خلأ وجود ایشان را 
پر کنید! خلاصه آن قدر با ایشان صحبت کردند که 
کاندیدای نمایندگی مجلس خبرگان از تهران شدند، 
اما در همان زمان هم، ابدا زیربار قبول ریاست مجلس 
نرفتند! در ماجرای فتنــه88 وضعیتی پیش آمد که 
بســیاری حضور ایشــان در جایگاه ریاست مجلس 
خبرگان را لازم دیدند، لذا بسیاری از علما و دلسوزان 
نظام، از ایشان خواستند که ریاست مجلس خبرگان را 
به عهده بگیرند. ایشان با اینکه در آن مقطع بیمار بودند 
و حتی به خاطر کمردرد، قادر بــه حرکت نبودند، با 
ویلچر به مجلس آمدند و به عنوان ادای تکلیف، ریاست 
مجلس را پذیرفتند. ایشان می گفتند: وظیفه مجلس 
خبرگان نیست که بر جزئیات کار رهبری نظارت کند، 
چون خیلی از مسائل، محصول اختلاف اجتهاد است! 
رهبری ممکن است که در مسائلی، اجتهادی متفاوت 
از اعضای خبرگان داشــته باشــد. وظیفه خبرگان، 
صرفا مراقبت از تداوم شرایط کلی، مانند تقوا و علم در 
رهبری است. وانگهی خبرگان علاوه بر نظارت، وظیفه 
صیانت هم دارند، یعنی باید از جایگاه و شخص رهبری، 
در برابر حملات معاندان حفاظت کنند. این تفسیری 
بدیع به شمار می آمد که در ساحت اندیشه و سیاست 

هم، بازتاب هایی داشت... .«

مدار زندگی من، تکلیف شرعی است
»انقلابی صریح و سیاستمدار صادق« در آیینه 5روایت

»معلم اخلاق«، در قاب روایت همسر و فرزند

دیداری تلخ در زندان ساواک!
زنده یاد آیت الله محمدرضا مهدوی کنــی را، عموما به عنوان 
عالمی اخلاقی می شناســند. هم از این روی و در این مجال، 
سعی کرده ایم تا آن بزرگ را در قاب خانواده دیده و به خوانش 
2 روایت از ســیره وی، از سوی همســر و فرزندش بپردازیم. 
خاطرات تلخ بانو قدسیه سرخه ای همسر آیت الله، مربوط به 
دوران دستگیری و زندان ایشان است. وی در این باره می گوید: 
»تمام سختی ها را من به دوش می کشیدم، به طوری که دل 
همه برای من می ســوخت! حضرت زهرا)س( بعد از رحلت 
پیامبر)ص( با گریه ها و ناراحتی های خود، رسالتشان را انجام 
می دادند و مشــکلات را به گوش مردم می رســاندند. تصور 
نکنیدکه وقتی حاج آقا به زندان می رفتند، وظیفه سیاســی 
خانواده تمام می شد. حاج آقا گاهی اوقات این را به من می گفتند 
که ما وقتی در زندان هســتیم، از جهت احساس مسئولیت 
راحت تریم، چون نمی توانیم غیراز همان کارهایی که می شود 
در زندان انجام داد، از قبیل خوانــدن قرآن و درس خواندن و 
مباحثات و تدریس، کار دیگــری انجام دهیم... وقتی حاج آقا 
را به زندان می بردنــد، تازه اول مبارزات و مشــکلات ما بود. 
هرچند من این مشــکلات را نه به خانواده و نه به کسانی که 
مخالف بودند نمی گفتم، ولی به گوش حاج آقا می رساندم که 
چه می کشیم! رژیم تن لرزه ها، ناراحتی ها، اعصاب خردشدن ها 
و... را جوری برنامه ریزی می کرد که ما آرامش نداشته باشیم! 
به طوری که حتی یک ساعت هم، در خانه خودمان احساس 
امنیت نمی کردیم. با تلفن های شــب و نصف  شب تهدیدمان 
می کردند. ناراحتی های زیادی بودند ولی من کلاً نمی گذاشتم 
این حالت به بچه ها منتقل بشود و سعی می کردیم مشکلات را 
از سر بگذرانیم. یکی از دیدارهای خود و فرزندان با حاج آقا در 
زندان را، هرگز از یاد نمی برم. سخت ترین حالتی بود که حاج آقا 
را دیدیم. یک جای 2 متر در3 متر بود. دورتادور آن را ریل کشی 
و شکل قفس درست کرده بودند و حاج آقا را در آن قفس روی 
صندلی نشانده بودند! خوشحال بودیم که ایشان سالم اند، غافل 
از اینکه بدنشان عفونت کرده و ایشان اصلًا نمی تواند روی پا 
بایستند، برای همین روی صندلی نشسته اند. این ملاقات چند 
دقیقه بیشتر طول نکشید و بعد ایشان را بردند آن دستگیری 
2 سال و خرده ای ادامه داشت، اما در دیدار های بعدی حاج آقا 
را در قفس نمی آوردند و تنها چند مانع میان ما قرار داشــت. 
بالاخره فشارهای انقلاب باعث شد، شرایط کمی آسان تر شود 

و ما بتوانیم راحت تر ایشان را ببینیم... .«

شرایط دشوار خانواده آیت الله در ادوار پیش و پس از پیروزی 
انقلاب را، می توان از دریچه خاطرات بانو مریم مهدوی کنی، 
فرزند ارشد ایشــان نیز دید. آنگاه که روایت می کند:»ایشان 
نسبت به خانواده خود، خیلی حســاس بودند و حاضر بودند 
به خودشان همه جور فشــاری بیاید، ولی به ما منتقل نشود. 
اگرچه پیامدهای کارهای ایشــان، خودبه خود به ما منتقل 
می شد. با اینکه ایشان نمی خواست به ما استرس وارد شود، 
ولی به طور طبیعی هر بار که ایشان را می گرفتند یا به زندان 
می رفتند، ما احتمال همه  چیز را می دادیم و همیشه در حالت 
اضطراب و نگرانی بودیم. به قول مادرم تا پیش از فوتشــان، 
همواره و هر بار به دلیلی در حال نگرانی بودیم. چه قبل از انقلاب 
از ترس دستگیری و زندان و تبعید و چه بعد از انقلاب از ترس 
اینکه ترور نشوند. به خصوص در سال هایی که بمب گذاری ها 
و ترورها گسترده بودند، همیشه این حالت اضطراب در ما بود، 
هر چند ایشان قلباً نمی خواســتند که ما در چنین وضعیتی 
باشیم. ما از حرکات ایشان متوجه می شدیم که وضعیت خاص 
و خطرناکی به وجود آمده اســت و مثلا کسی که به خانه مان 
آمده، یک فرد عادی نیست. مثلا یک شــب که نظامی ها به 
خانه ما ریختند، بیشتر از آنکه نگران خودشان باشند، نگران 
ما بودند. می توانستند فرار کنند و بروند، ولی به خاطر اینکه ما 
صدمه نبینیم، به خانه آمدند. آن مأمورها به ما کاری نداشتند، 
ولی از بس فضا سنگین بود، قابل تصور هست که برای شخصی 
که زن و بچه اش دست آنها گرفتارند، چه افکار و نگرانی هایی 
مطرح است. خاطرم هست گاهی برادرم با اینکه خیلی کوچک 

بود، با آنها بحث و مشاجره می کرد... .«

نگاه

تاریخ شفاهی

ســالروز رحلت عالم اخلاقی و انقلابی، زنده یاد 
آیت الله حاج شیخ محمدرضا مهدوی کنی، فرصتی 
مغتنم است که در باب ادوار گوناگون زندگی آن 
بزرگ سخن رود. مقال پی آمده، با این هدف به 
نگارش در آمده و این مهم را در آیینه روایت تنی 
چند از یاران و نزدیکان آن روحانی خدوم، جسته 
است. امید آنکه علاقه مندان را مفید و مقبول آید.

روایت اول
چرا از قم به تهران آمدم؟

زنده یاد آیت الله حاج شیخ محمدرضا مهدوی کنی در 
دوره تحصیل، در زمره فضلای پرتلاش و شناخته شده 
حوزه علمیه قم به شمار می رفت، هم از این روی برای 
وی، آینده ای درخشان پیش بینی می شد. با این همه او 
در پی یک ارزیابی، قم را ترک گفت و به تهران هجرت 
کرد و به تدریس و امامت جماعت اشتغال یافت. تحلیل 
حجت الاسلام والمسلمین حاج شیخ حسین انصاریان 

در این باره، از این قرار است:
»ایشان می فرمودند: در مرحله ای به این نتیجه رسیدم 
که اگر در قم بمانم، فقــط باید درس بخوانم یا درس 
بدهم و کارم تأثیر چندانی نخواهد داشت! لذا به تهران 
آمدم و در مسجد جلیلی، امام جماعت شدم!... مسجد 
جلیلی با محوریت ایشــان، یکی از کانون های اصلی 
تبلیغ نهضت امام و محل آمد و شد و تجمع مبارزین 
آن زمان بود، لــذا همانطور که خــود حضرت امام، 
زندان و تبعید را تحمل کردند، یاران نزدیک ایشان 
ازجمله مرحــوم آقای مهدوی هم، گرفتــار زندان، 
شکنجه، تبعید و تعقیب بودند و جزو مبارزین صف 
اول محسوب می شــدند. در دهه 1350و مخصوصا 
پس از تاج گذاری و جشــن های 2هزار و 500ساله، 
ـ که دائما  مبارزین تصمیم گرفتند تا همراه با امام ـ
اعلامیــه می دادند و به حرکت های ضد دینی شــاه 
 ـتشکیلات منظمی را راه بیندازند.  اعتراض می کردند ـ
لذا شروع به شناسایی افراد اهل مبارزه کردند که در 
تهران شاید به 20نفر هم نمی رسید! ازجمله این افراد 
می توانم به آقای هاشمی رفسنجانی، آقای لاهوتی، 
آقای شجونی، آقای امامی کاشــانی و... -که حدودا 
16، 15 نفر می شدند- اشاره کنم. البته یکی از افراد در 
این جمع، منبع ساواک بود و اطلاعات جمع را گزارش 
می داد! به  هرحال مرحــوم آقای مهدوی، دائما مورد 
مراقبت و تبعید بودند. گمان می کنم که آخرین زندان 
ایشان، برای جلســات و منبرهایی بود که در مسجد 
جلیلی تشکیل می دادند و حدود 3سال طول کشید. 
آقای هاشــمی هم در آن دوره، یک زندان 5-4 ساله 
را از سر می گذراند. ما هم هر 20روز یا ماهی یک بار، 
به ساواک احضار و بازجویی می شدیم! آقای مهدوی 
تا زمانی که به زندان نرفته بودند، هم در خانه و هم در 
مسجد جلیلی جلسه می گذاشتند، تا شعله انقلاب در 
ـ که ساکنانش چندان هم متدین نبودند  آن منطقه ـ

ــ خاموش نشود... .«

روایت دوم
آقای مهدوی به ما »قریب الفتوا« هستند!

آیت الله مهدوی کنی، شــاگرد دیریــن و صمیمی 
امام خمینی)ره( قلمداد می شــد، چه در درس و چه 
در اندیشه های انقلابی. استاد نیز به این پرورده فاضل 
و صادق خویش، اعتمادی فراوان داشت و همواره به 
حمایت از وی می پرداخت. نمونه هایی از این رویکرد 
را، حجت الاسلام والمسلمین سیدمصطفی میرلوحی، 

داماد آیت الله، در این باره چنین روایت کرده است:
»حضرت آیــت الله مهدوی کنی، واقعــا امین امام و 
امت بودند. محبوبیت و موقعیت ایشان نزد حضرت 
امام، سابقه 40 ساله داشت! حضرت امام جز در مورد 
ایشان، در مورد کس دیگری نفرمودند: ما از سابق به 
ایشان، ارادت داشته ایم و داریم و در آینده هم خواهیم 

داشــت!... این همه اعتماد و اعتقاد به اســتواربودن 
فردی در مسیر صحیح اسلام و انقلاب، آن هم از جانب 
شــخصیت بی نظیری چون حضرت امام، تصادفی 
نیست و مبتنی بر شناخت دقیق و عمیق رهبر کبیر 
انقلاب، از ایشان است. مرحوم آیت الله مهدوی کنی هم 
تا روزهای آخر عمر، سخت به حضرت امام علاقه مند 
بودند و با وجود بیماری شدید و نیاز به استراحت، در 
مراسم سالروز ارتحال حضرت امام شرکت می کردند. 
همواره می فرمودند: دوست و دشمن باید ببینند که ما 
شاگردان امام، هرگز راه و خط ایشان را رها نخواهیم 
کرد! وحدت ما با هم، مایه امیدواری مبارزین و مؤمنین 
در سراســر دنیا و مایه ناامیدی دشــمن می شود... 
در دورانی کــه مبارزین به حضرت امام دسترســی 
نداشتند، وقتی به ایشان مراجعه می شد، می فرمودند: 
به آقای مهدوی کنی در تهران مراجعه کنید، ایشان 
به ما قریب الفتوا هستند، به فتوای ایشان عمل کنید، 
کانهّ به فتوای من عمل کرده اید!... در دورانی که برای 
تأمین هزینه های دانشگاه امام صادق)ع( مشکل پیش 
آمد، مرحوم آقای مهدوی کنی به حضرت امام نامه ای 
نوشتند و اجازه خواستند که از محل وجوهات، مبلغی 
صرف این هزینه ها شود. امام در پاسخ فرموده بودند: 
این شما هستید که خودتان را محدود می کنید، و الا 
من اجازه داده ام شما در هر جایی که خودتان صلاح 
می دانید، وجوهات را خرج کنید... کمتر پیش می آید 
که مراجع به کسی، در صرف وجوهات چنین اجازه 
مطلقی بدهند، مخصوصا حضرت امــام)ره( که در 
این زمینه فوق العاده ســختگیر بودند. چنین اجازه 
بدون قید و شــرطی به مرحوم آقای مهدوی، نشانه 
اطمینان صددرصد حضرت امام)ره(، به تقوا، عدالت، 
خداترسی و تدبیر ایشــان بود. شبیه به چنین اجازه 
مطلقی را، مرحوم آیت الله العظمی گلپایگانی هم به 
آقای مهدوی کنی داده بودند. علاوه بر حضرت امام و 
علما، بدنه مؤمن و انقلابی جامعه هم، به ایشان اعتماد و 
اطمینان زیادی داشتند. در ایام بستری بودنشان، مردم 
از طبقات مختلف اجتماع، عشق بی شائبه  خود را به 
ایشان نشان می دادند. در مراسم تشییع و ترحیم های 
گوناگونی که برگزار شــدند، ابراز احساســات مردم 

کم نظیر بود... .«

روایت سوم
محبت محیط، کار انسان را امن می کند

زنده یاد آیت الله محی الدین حائری شیرازی، در زمره 
دوستان دیرین و پایدار آیت الله مهدوی کنی به شمار 
می رفت. برای او بیش از هــر چیز، منش اخلاقی آن 
عالم نامور در خور توجه می نمود. وی در نکات پی آمده 
و با اشاره به برخی خاطرات خویش، در این باره به ارائه 
توضیح پرداخته است: »مراعات اعتدال در شخصیت 
ایشان، یک ویژگی پایدار بود و در حد شعار انتخاباتی 
و امثال اینها نبود. ایشــان به معنی واقعی کلمه، حد 
وسط و اعتدال را نگه می داشتند و از اول تا آخر عمر، 
بر همین مدار بودند، بدون ذره ای کندروی یا تندروی! 
معتقد بودند که روحانیت، همانطور که در اول انقلاب 
توانست با وحدت کلمه، اعتماد مردم را جلب کند، تا 
آخر هم باید به همین شیوه ادامه بدهد. هر وقت ایشان 
به شیراز تشــریف می آوردند، من از همه علما، ائمه 
جمعه و روحانیان دعوت می کردم تا بیایند و از آقای 
مهدوی خط بگیرند! چون ایشان شخصیت محبوبی 
هم بودند، حرفشان تأثیر می کرد. از دیگر ویژگی های 
برجسته ایشان، پرهیز از ریاست طلبی بود و همچنین 
قبول مسئولیت، براساس ادای تکلیف. ایشان نمونه 
کامل یک انسان بی هوی بودند. در هر واقعه یا ماجرایی 
هم که دخالت می کردند، انســان، استقامت فکری، 
اخلاص و بصیرت را در ایشان می دید. بلافاصله پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی، مسئولیت اداره کمیته ها را 
به عهده ایشان گذاشتند، درحالی که ایشان نه سابقه 
کار انتظامی و امنیتی داشت و نه شأن شان به عنوان 
یک عالم محترم، این بود که رئیس کمیته شوند، اما 
زمانی که امام از ایشان خواستند، قبول کردند. واقعا 

آیت الله محمدرضا مهدوی کنی در سفر حج

احمد سینایی
روزنامه نگار گزارش

علم الهــدی:  ســیداحمد  آیــت الله 
»ایشــان می گفتنــد وظیفــه مجلــس 
خبــرگان نیســت کــه بــر جزئیــات کار 
رهبــری نظــارت کنــد، چــون خیلــی از 
مســائل، محصــول اختــاف اجتهــاد 
اســت! رهبــری ممکــن اســت کــه در 
مسائلی، اجتهادی متفاوت از اعضای 
خبرگان داشته باشد. وظیفه خبرگان، 
صرفا مراقبــت از تداوم شــرایط کلی، 
ماننــد تقــوا و علــم در رهبــری اســت. 
وانگهــی خبــرگان عــاوه بــر نظــارت، 
وظیفه صیانت هم دارنــد، یعنی باید 
از جایگاه و شــخص رهبــری، در برابر 

حمات معاندان حفاظت کنند«

مریم مهــدوی کنی: »پیش و پــس از پیروزی 
انقــاب، همــواره و هــر بــار به دلیلــی در حال 
نگرانــی بودیــم! چــه قبــل از انقــاب از ترس 
دستگیری و زندان و تبعید و چه بعد از انقاب 
از تــرس اینکــه تــرور نشــوند. به خصــوص در 
سال هایی که بمب گذاری ها و ترورها گسترده 
بودند، همیشه این حالت اضطراب در ما بود. 
هر چنــد ایشــان قلباً نمی خواســتند کــه ما در 
چنین وضعیتی باشــیم. ما معمولا از حرکات 
ایشان متوجه می شدیم که وضعیت خاص و 

خطرناکی به وجود آمده است...«
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علی احمدی فراهانی؛ تاریخ پژوه

رسم جهاد
کتاب »رسم جهاد«، روایت هایی 
از تجربه هــای کار جمعــی در 
جهاد ســازندگی بــه روایــت 
حسینعلی عظیمی است که از 
سوی انتشــارات راه یار منتشر 
شده است. این کتاب از 11 فصل 
تشکیل شده که مهم ترین آنها 
تشکیل ساختار، رابطه با مردم، 
دولتی شــدن جهــاد، کمیته 

فرهنگی و جهاد سازندگی در جنگ است. ساختار منطقه ای 
جهاد سازندگی، جهاد در اســتان ها، ساختار شورایی جهاد، 
رابطه جهاد با بقیه ســازمان ها و اعتماد از دیگر سرفصل های 
این کتاب هستند. در بخشی از مقدمه این کتاب که تحقیق 
و تدوین آن برعهده علی مشــایخی، محمدرضا حســینی و 
محسن جعفری بوده اســت، می خوانیم: »خودمان هم هنوز 
دقیق نمی دانیم، جهاد چگونه شکل گرفت، چگونه استمرار 
پیدا کرد و چگونه منحل شــد، جهاد چه بــود و چرا ما دیگر 
نمی توانیم نهادی کارآمد، مردمی و فراگیر نظیر آن را در کشور 
ایجاد کنیم. در عین حال متأسفانه تاکنون برای دانشگاه و حوزه 
مطالعه این نهاد یا دیگر نهاد های برآمده از انقلاب اسلامی، مهم 
نشده است. این کتاب با اتکا به روش تجربه نگار و رجوع به خود 
جهادگران، مانند دیگر تلاش های معدودی که در باب مطالعه 
جهادسازندگی انجام شده، به دنبال آن است که این نهاد انقلابی 
را بازشناسد. برای این منظور مجموعه مصاحبه هایی با مهندس 
حسینعلی عظیمی انجام شد. بررسی دیدگاه ها و اظهاراتشان در 
باب مدیریت جهادی نشان می داد که ایشان آرا و افکار بدیعی 
درباره فرایند ها و ســاختار های حاکم بر نهاد جهادسازندگی 
دارند و سال ها درباره چیستی ابعاد ساختاری سازمانی و نهادی 

جهاد تأمل کرده اند.

محرم راز
مروری بر زندگی، شخصیت 
و مکتب علمــی و عرفانی 
آیت الله شــیخ محمدهادی 
تألهــی همدانی، بــه قلم 
حســین ایزدی از ســوی 
انتشارات شهید کاظمی در 
قم چاپ و منتشر شده است. 
این کتاب درباره عارفی است 
که آیت الله بهجت درباره او 

فرموده بودند: »آیندگان قدر او را خواهند شــناخت.« و 
آیت الله حســن زاده آملی فرمودند:»مــن در تألهی فانی 
شدم.« زندگی نامه، ویژگی های شــخصیتی، کرامات، از 
منظر بزرگان و برخی اندیشه ها و گفتارها و دستورالعمل ها 
بخش هایــی از این کتاب هســتند. در بخــش معرفی 
اندیشه ها، گزیده ای از نوشــتارها و گفتارهای این عارف 
برجسته در 7 موضوع نماز، ولایت اهل بیت، سیروسلوک، 
مباحث سیاسی-اجتماعی، مرگ، دنیا، و تفکر آورده شده 
است. این کتاب دارای 2 ضمیمه است. ضمیمه اول گذری 
اجمالی بر عارفان و عالمان همدان در طول تاریخ است که 
حدود 50 عارف و عالم همدان را طی 10 قرن اخیر معرفی 
اجمالی می کند. در بخشی از این کتاب می خوانیم:»حضرت 
استاد علامه حســن زاده آملی در ســفری که به همدان 
داشتند، محضر آیت الله تألهی می رسند. مرحوم آیت الله 
تألهی نکاتی فرموده و کمی درباره )ذکر( ســخن گفتند. 
جناب علامه حسن زاده در پیرو کلام ایشان می فرمودند: 
شرط بسیار مهم تأثیر اذکار و ادعیه و نظایرها طهارت انسان 

است که صرف لقلقه لسان سودی نبخشد... .«



دوشنبه 2 آبان 241401
شماره  8620

اندیشه 
حجت الاسلام محمدصادق حیدریدینی

عضو هیأت علمی »حسینیه اندیشه«

متن پیش رو، از سری مقالات با عنوان فتنه 
اعتقادی؛ مشروطه اقتصادی است که بنا دارد 
با مروری بر سنت دینی و تاریخ، عبرت های 
مهمی را در زمینه اقتصــاد ارائه کند. در این 
شماره با مقایســه نهضت مشروطه و نهضت 
ملی شدن نفت با انقلاب اسلامی، به نقاط ضعف 
و قوت آنها پرداخته شده تا برای دوران کنونی 
که نوعی »مشروطه اقتصادی« است، آورده ای 

داشته باشد.

مرحوم محدث نعمانی روایتی در کتاب »الغیبه« 
درباره سیره حضرت صاحب الامر )عج( و مشابهت 
رفتار آن حضرت با ســیره نبــی اکرم)ص( نقل 
کرده؛  یعنی همان مســئله ای که موضوع بحث 
این سلسله یادداشــت است: »قَالَ سَــأَلتُْهُ عَنْ 
سِیرَه المَْهْدِی کیفَ سِیرَتهُُ؟ قَالَ: یصْنَعُ مَا صَنعَ 
رَسُــولُ الله)ص( یهْدِمُ مَــا کانَ قَبْلـَـهُ کمَا هَدَمَ 
رَسُــولُ الله)ص( أمَْرَ الجَْاهِلیِه وَ یسْتَأْنفُِ الْسِْلَمَ 

جَدِیداً«.
وقتی از امام صادق)ع( ســؤال می شود که سیره 
حضــرت ولیعصر )عــج( در زمانی کــه ظهور و 
قیام می کند چگونه اســت؟ حضرت در پاســخ 
می فرمایند: »ایشــان همانند پیامبر)ص( عمل 
می کند. یعنــی آنچه )از بدعت هــا و انحرافات( 
قبل از ایشان برقرار است را از بین می برد همانند 
پیامبراکرم)ص( که جاهلیت و وضعیت جاهلی 
جامعه را منهدم و نابود کرد. امام زمان )عج( اسلم 
را از نو بنیان می گذارد«. پیامبر اکرم)ص( روابط 
اجتماعی جاهلیت را نابود و یک روابط اجتماعی 

جدید را ایجاد کرد.
ســاختارهای جاهلیت فقط مربــوط به جامعه 
عرب نبود بلکه قبل از بعثت نبی اکرم)ص(، همه 
بشــر دچار جاهلیت اولی بود و ساختارهای آن 
در تمامی جهان جریان داشــت؛ یعنی جاهلیت 
اولی، روابطی جهانــی و تمدنی بوده که مختص 
به جغرافیای شبه جزیره نبود. در خطبه قاصعه 
امیرالمومنین)ع( نیز به آن اشــاره شــده: »امرا 
تشــابهت القرون فیه و تتابعت القــرون علیه«. 
محور روابط و ســاختار سیاســی دوران تمدن 
جاهلیت، مسئله خون، خاندان، نسل، نژاد و قبیله 
بود. این امور منشــأ قدرت و حاکمیت در سطح 
قبیله، اقلیم، ســلطنت و امپراتوری بود. پیامبر 
اکرم)ص( این روابط سیاسی برای ایجاد قدرت 
را هدم کرد. حضرت بــرای محقق کردن توحید 
به این روابط ضربه زد، زیرا کفر و بت پرستی آن 
دوران، به قبیله محوری گره خــورده بود؛ بدین 
صورت که رؤســای قبایل برای تخلیه شهوات 
خود مردم را به استثمار می کشاندند و همزمان 
برای تحقق ایــن امر، ادبیــات و فرهنگی به نام 
»دین بت پرستی« درســت کردند. لذا اینگونه 
نبوده که مردم به دلیل شــک و تردید در اثبات 
واجب الوجود، به بت پرســتی گرایش پیدا کرده 
باشند بلکه رئیس قبیله که همه هویت و زندگی 
و نیاز آحــاد قبیله را به خود گــره زده بود، برای 
بلعیدن تمام مقدورات آنان، زبان و فرهنگی در 
قالب »بت پرســتی« به راه انداخته بود. لذا تمام 
سلطین و رؤسای قبایل در پیوند کامل با کاهنان 

و اهالی معابد بودند.
این مقدمه ای بود تا به تحلیل و بررسی یک سؤال 
بپردازیم که توسط مقام معظم رهبری نیز مطرح 
شده: »چرا نهضت مشروطه که یک نهضت  بخشی 
و موضوعی بود و ادعای همه جانبه نداشت و فقط 
درصدد مقید کردن ســلطنت و نظام پادشاهی 

به قانون بود، شکســت خورد و اهدافی که علما 
درصدد تحقق آن از مشــروطه بودند به دســت 
نیامد. همچنین چرا نهضت ملی شدن صنعت نفت 
که فقط به صورت بخشــی و درباره صنعت نفت 
بود، توفیق پیدا نکرد؛ اما نهضت حضرت امام)ره( 
که یک ادعای همه جانبه و بســیار ســخت تر و 
پیچیده تر و گسترده تر از 2نهضت قبلی داشت و 
درصدد سرنگونی یک نظام سیاسی و ایجاد یک 

نظام جدید بود، پیروز شد؟«
در پاسخ به این سؤال و با تکیه بر مقدمه و روایتی 
که در ابتدای بحث مطرح شد باید گفت که شکی 
نیســت که قیام و مجاهدت های آیت الله شهید 
شــیخ فضل الله نوری، آیت الله شــهید مدرس و 
آیت الله کاشانی، بالاترین ســطح دینداری و از 
یقین های محکم و نورانــی در دوران خود بوده 
اســت اما در دوران غیبت و عدم ارتباط مستقیم 
با علم لدنــی معصومیــن)ع(، بالاخره عقلنیت 
غیرمعصوم است که پرچمداری دین را به عهده 
می گیرد و لــذا عقلنیت این بزرگــواران با یک 
موضوع جدید و بی ســابقه و مســتحدثه مواجه 
اســت و با آزمون و خطا و فراز و فرودها رشــد 
خواهد کرد؛ همانند کودکی کــه برای راه رفتن 
مدام زمین می خورد. از این رو، عقلنیت فقاهت 
در آن دوران، به دنبــال »هَدَمَ أمَْــرَ الجَْاهِلیِه وَ 
یسْتَأْنفُِ الْسِْلَمَ جَدِیداً« نبود زیرا بعد از صدها 
سال مواجهه با نفاق، تازه در ابتدای راه مبارزه با 
کفر قرار گرفته بود و کفر نیز مثل سابق نبوده و 
چهره پیچیده ای پیدا کرده بود. بنابراین فقهای 
عظیم شأن با رویکرد فقه و قانون محورانه، درصدد 
مقید و مشروط کردن نظام سیاسی جدید غربی 
به اســلم بودند تا قوانینی که از نظام سیاســی 
کفرآمیز می خواهد وارد کشــور اسلمی شود، 
عدم مخالفت بارز آن با احکام فقهی احراز شود. 
لذا وقتی بحث قانون اساســی مشروطه مطرح 
شد، شیخ فضل الله نوری با گروهی از علما شروع 
به تطبیق مفاد آن با شــرع کردنــد و تغییرات 
زیادی در آن ایجاد شــد. ســپس روشنفکرانی 
که بر مدیریت نهضت مشروطه تسلط داشتند، 
با این تغییــرات مخالفت کــرده و گفتند: »این 
دیگر مشروطه ای نیست که عرف سیاسی جهان 

بپذیرد«.
ســپس شــیخ فضل الله تصمیم گرفت تا اصل و 
ماده ای را به متمم قانون اساسی مشروطه اضافه 
کند که در اصطلح مورخین مشروطه به »قانون 
طراز« شهرت پیدا کرد. مضمون این اصل بدین 
شرح بود: 5 نفر از مجتهدین و فقهای متدینین که 
مطلع از مقتضیات زمان هم باشند قوانین مجلس 
را با شرع بســنجند و اگر خلف شرع نبود قانون 
است ولی اگر خلف شــرع بود عنوان قانون پیدا 
نمی کند. اسم این هیأت فقها، به اصطلح »هیأت 
نظار« بود. ایشــان نگران حذف و هدم شــدن 
قانون های شرع بود اما مسئله این است که یک 
»نظام سیاســی« فقط قانون نیســت بلکه یک 
جاذبه اجتماعی، یک محیط و فضای اجتماعی 
درســت می کند. البته با همین اصل متمم نیز 
مخالفت شــدیدی شــد اما با حمایــت مرحوم 
آیت الله آخوند خراســانی و آیت الله شیخ عبدالله 
مازندرانی ـ که مشروطه خواهان با ایشان ارتباط 
داشتند و ایشــان نیز از آنها حمایت می کردند ـ 
سرانجام به تصویب رســید و این اصل در قانون 
اساســی قرار گرفت. گرچه در مجلس اول بر اثر 
مخالفت های گســترده با این اصل، ماده مذکور 
اجرایی نشد و به حالت تعلیق درآمد. چون نظام 
سیاســی مدرن، یک بنای جدید با ســاختارها 
و روابط درهم تنیده ای اســت کــه نمی توان به 
سادگی به آن دســت زده و جزئی از آن را مقید 
کرد و حتی اگــر احیانا بتوانیــد آن را به چنین 

قیدهایی نیز مقیــد کنید، این نظام سیاســی 
به دلیل همه جانبه بودن خــود تدریجاً قیدها را 
کنار خواهد گذاشت و هیمنه کفرآمیز خود را از 

زوایای دیگر اعمال خواهد کرد.
با وجود تصویــب »قانون طــراز« و مقید کردن 
موضوع مستحدثه )مشــروطه سیاسی( به این 
اصل، نظام سیاســی در هم تنیده و همه جانبه 
جدید طوری مؤمنیــن را دور زد که در عمل نه 
مشروعه مشروطه شــیخ فضل الله محقق شد و 
نه اهداف مرحوم آخوند خراســانی از مشروطه 
متداول. پس در پاسخ به ســؤال طرح شده باید 
گفت که برای اداره کشور فقط قانون نقش ندارد 
بلکه در کنــار قوه مقننه، قــوه مجریه و قضاییه 
و دیگر ارکان اداره کشــور نیز حضــور دارند که 
همگی ذیل شــاه بودند و شــاه محور تمام قوا و 
ارکان کشور بود. از طرفی، در دوران پهلوی قدرت 
و نفوذ کفر مدرن به قدری زیادشده بود که حتی 
در انتخاب شاه نقش اساسی داشت. با این اوصاف، 
اکتفا به مشروط کردن قوانین نمی توانست باعث 
جلوگیری تســلط نظام سیاسی جدید کفر شود 
بلکه نظام سلطنتی و سایر قوا، قوانین نامتناسب 
با خــود را در عمل دور می زدنــد. بنابراین ایده 
قانون محوری و حفاظت از رعایت احکام شرع در 
قانونگذاری )عدم مخالفت با شرع( در مقابل نظام 
سیاسی جدید و همه جانبه، یک هدف بخشی بود 

که در عمل نیز محقق نمی شد.
از این رو به نظر می رســد دلیــل اصلی پیروزی 
حضرت امام)ره( )البته بعد از 15ســال تبعید، 
غربت، فشار، مظلومیت ها، شکنجه ها، شهادت ها 
و...( تصمیم برای سرنگونی نظام شاهنشاهی بود؛ 
یعنی همان هدفی که نبی اکــرم)ص( در صدر 
اســلم محقق کرد: »هَدَمَ رَسُــولُ الله)ص( أمَْرَ 
الجَْاهِلیِه وَ یسْتَأْنفُِ الْسِْلَمَ جَدِیداً« در واقع وقتی 
در برابر هجمه یک موضوع همه جانبه هســتید 
باید به صورت همه جانبه قبول مســئولیت کنید 
و کل مجموعه را تغییر دهیــد. حضرت امام به 
درستی فهمید به علت تســلط جریان اراده کفر 
بر نظام ســلطنتی، نباید این نظــام مبدا قدرت 
و منشأ تقســیم قوا باشــد از این رو، با پرهیز از 
برخورد »بخشی« با این چالش، برای نخستین 
بار در تاریخ فقاهت، بحث جدیدی درباره »ولایت 
فقیه« را مطرح کرد. بر این اســاس، هم از نظر 
علمی، مســئولیت پایه ریزی یک نظام دیگر را 
به عهده گرفت و هم از نظر عملی، تحقق این نظام 

را رهبری کرد.

حضرت امام )ره( نیز با عبرت و جمع بندی درست 
از این فراز و فرودها بود که توانست از همان ابتدا 
در زمین دشــمن نرود. لذا ایشــان نه »حزب« 
تشــکیل داد تا با آن در انتخابات شرکت کند و 
نه مســئولیت یکی از ارکان نظام سیاســی شاه 
را به عهده گرفت بلکه متوجــه همه جانبه بودن 
ساختار نظام شاهنشاهی و وابستگی آن به نظام 
کفر آمیز ســلطه جهانی شــد و برای اینکه از آن 
دور نخورد، بــه مبارزه با تمــام هیمنه این نظام 
پرداخت و دستگاه سیاسی نوینی را مطرح کرد. 

البته مشروط شدن امور به اراده عمومی و قوانین 
پارلمانی را نیز نفی نکــرد بلکه جایگاه آن را ذیل 
اسلم قرار داد؛ همانند نبی اکرم)ص( که عشیره 
و قبیله را نفی نکرد بلکه ســاختار قبیله محوری 
و تبارگرایی و نژادپرستی را از محوریت انداخت 
و ایمان به خدا و توحید را منشــأ قدرت و محور 
نظام سیاسی قرار داد تا عشیره و قبیله تابع و فرع 
آن باشد. لذا امام )ره( نیز مردم سالاری را حذف 
نکرد؛ به تعبیر زیبای بیانیــه گام دوم: »ترکیب 
جمهوریت و اســلمیت و ابزارهای تشــکیل و 
پیشــرفت آن جز با هدایت الهی و قلب نورانی و 
اندیشــه بزرگ امام خمینی به دست نیامد و این 
نخستین درخشش انقلب بود« و به عبارت دیگر، 
قدرت ایمانی مردم و اراده عمومی در درگیری با 
کفر، محور نظام سیاســی کشور شد؛ یعنی عمل 
تعریف جدیدی از دمکراســی ذیل اسلم محقق 
شد؛ گرچه این مهم، تئوریزه نشده و مباحث علمی 
آن موجود نیســت. به همین دلیل از طرف علوم 
سیاسی رایج در دانشگاه ها مورد هجمه قرار گرفته 
و این نوع شــبهات را طرح می کنند که چرا اصل 
ولایت مطلقه فقیه، منشا توازن قوا و حاکم بر 3قوه 
اســت؟ چرا ولی فقیه به صورت مستقیم با آرای 
عمومی انتخاب نمی شود؟ همین شبهات تئوریک 
است که نقش مهمی در چالش های عینی مانند 
فتنه کوی دانشگاه در سال78و فتنه سال88 دارد.

بر این اســاس، امروز ما می توانیم برای دورانی 
که گرفتار »مشروطه اقتصادی« هستیم با تکیه 
بر تجارب گذشته به این نتیجه برسیم که علت 
شکست مشروطه سیاسی، اولا »اختلف علما« 
در تطبیق احکام کلی بــه موضوعات عینی بود 
که از تمدن کفر وارد جامعه اســلمی شده بود و 
ثانیا »درگیری و برخورد بخشی« با هجمه های 
همه جانبه کفر. پس مشــروطه این عبرت ها را 
برای ما دارد و لذا اصطلح »مشروطه اقتصادی« 
را باید در فضای فوق الذکر فهم و به این سؤال مهم 
توجه کرد که آیا این هرج و مرج در امور اقتصادی 
و مشکلت معیشتی، اولا ناشی از اختلف علمی 
درباره تطبیق احکام کلی بــر موضوع جدید به 
نام »توســعه یافتگی« و »حکمرانــی مدرن« و 
ثانیا برخاسته از برخورد بخشــی با این موضوع 
همه جانبه نیســت؟! البته شیعه در عمل به پیام 
عاشــورا برای گرفتن »اصل حاکمیت« از دست 
کفر، با این همه آزمون و خطاها، فراز و فرودها، 
فشارها و پیچیدگی ها و تحمل آن از سال 1285تا 
سال 1357موفق بوده اســت. اما حالا که اسلم 
و مکتب بر منصب حاکمیت نشســته، موضوع 
امتحان امروز شــیعه »کیفیت و نحــوه و طرز 
حاکمیت« است. چگونه و با چه روشی حاکمیت 
را اداره کنیم؟! چگونه امــورات مردم و نیازهای 
اجتماعــی را رتق و فتق کنیم؟! در »مشــروطه 
سیاســی« به عنوان موضوع جدید، نظر مرحوم 
آخوند ایــن بود که این موضــوع، مصداق »رفع 
استبداد« است اما شیخ فضل الله نوری می گفت: 
مشروطه غیرمشــروعه، مصداق »تسلط کفر« 
اســت. حال در »مشــروطه اقتصادی« امروز، 
حکمرانی مدرن و توسعه یافتگی در منظر بسیاری 
از علمــا و مومنین، مصداق »رفــع فقر و تأمین 
معیشت« اســت که مانند رفع اســتبداد، همه 
بشریت به دنبال آن هســتند و لذا کافر و مومن 
در قبول و عمل به آن فرقی ندارنــد. اما درنظر 
اشخاص دیگری همچون حضرت امام )ره( و مقام 
معظم رهبری، ادبیــات حکمرانی رایج و الگوی 
توسعه متداول، مصداق »تسلط کفر« از موضع 

نحوه اداره و چگونگی مدیریت است.  
انشاء الله در یادداشــت های آینده به تبیین ابعاد 
کفرآمیز الگو های رایج حکمرانی و خطر اختلف 

پیرامون حکم آن می پردازیم.

مشروطه غير مشروعه؛ مصداق تسلط كفر
فتنه اعتقادی؛ مشروطه اقتصادی

امکان وحدت در وضعیت تنوع
تمــدن به مثابه »کلن تریــن نظام )ابرنظام( مناســبات 
انسانی« پیوســته در حال تحول )تحول دوری و حلزونی، 
تحول صعودی یا نزولی( و تســری به جوامع انسانی دیگر 
اســت. این ابرنظام نه یک مجموعه انباشــته از عناصر و 
سازه های گوناگون اجتماعی، فرهنگی و سیاسی بلکه یک 
ابرسیستم کلن انسانی اســت. در این تعریف از تمدن که 
معنای آن به مفهوم »امت« در قرآن نزدیک تر می شــود، 
تکثر گروه ها، فرهنگ  ها و به طورکلی واحدهای اجتماعی 
مورد تأکید قرار می گیرد. به بیان دیگر در یک تمدن سخن 
از یک فرد، یک ملت یا یک زبان و حتی یک آیین نیست. 
هرچند ممکن اســت یک آیین و یک فرهنگ در تمدنی 
غلبه داشته باشد لیکن در یک تمدن، همواره انسان های 
مختلف، فرهنگ  های متعدد و زبان  های گوناگون وجود و 
حضور دارند. نقش و کارکرد تمدن در این وضعیت، ایجاد 
ارتباطی انســانی، اخلقی و عادلانه در میــان همه ابنای 

انسانی است.
با توجه به این رویکرد در تحلیل ماهیت تمدن و در پاسخ 
به مســئله »وحدت در وضعیت کثرت« می توان وحدت 
را به 2صــورت حداقلی و حداکثری یــا به معنای دقیق تر 
وحدتی طیفی که معطوف به شرایط و زمینه های تاریخی و 
اجتماعی باشد، تعریف و ترسیم کرد. در وحدت حداکثری، 
نه تنها ظواهر و رفتارهای کلن اجتماعی همســو هستند 
)آنچه در وحدت صوری و حداقلی مطرح است(  بلکه افکار، 
ارزش ها و باورها و همینطــور عقلنیت جمعی یک تمدن 

نیز از وحدت، همسویی و درهم تنیدگی برخوردار است.
عامل وحدت در تمدن ها همیشــه و همه جا یکسان نبوده 
است. عامل وحدت در تمدن ها منوط به شرایط و آمیخته 
به زمینه ها و زمانه هاست. مطالبات انسانی، شرایط انسانی 
و اراده های انسانی و بالاخره مشیت الهی )در نگرش دینی( 
سبب می شــود که نه تنها هر تمدنی در دوره زمانی خود 
انســجام خاص خود را ایجاد کند بلکــه حتی یک تمدن 
خاص نیز در طول تاریخ شکل گیری اش ـ به موجب شرایط 
متفاوت زمانی و مکانــی اش ـ عوامل متعددی را در ایجاد 
انســجام و وحدت تمدنی تجربه کند و متن و حاشیه های 
متفاوتی را برای بقای وحدتش برگزیند. اینکه متن و مرکز 
یک تمدن چه باشــد و حواشــی و فروع آن چگونه باشد، 
وابســته به نیازهای انسانی، اراده های انســانی و شرایط 
زیستی انسان در آن عصر است که برخی از عوامل را به متن 
می آورد و برخی دیگر را به حاشیه می برد. به رغم این باید 
دانست که در هر وضعیت متنوع و متفاوت، عامل تصمیم 
در تمدن ها و عامل تصمیم در انسجام تمدنی، عامل انسانی 
بوده و انســان در همه شرایط براســاس قوانین مشترک 
انسانی )قوانین فطری انســان(، تاریخی )سنن تاریخی( و 
الهی )سنن الهی( به اراده و اختیار دست می زنند. هرقدر 
اراده های انسانی در جهت رفع نیازهای انسانی باشد و هر 
میزان تلش انســانی در جهت مطابقت با قوانین هستی 
شــکل بگیرد و از ســوی دیگر، هر مقدار ادبیات رایج در 
تمدن برای مخاطبان انســانی مفهوم و معقول باشــد و 
ارزش ها و باورهای آن جامعه، باورهای انسان بنیان باشد، 
فرایند تمدنی در عین کثرات فراوانش، به ســمت وحدت 

خواهد رفت.

بدین ســان باید تأکید کرد که همیشه در هر تمدنی تکثر 
وجــود دارد و این تکثرهــا می تواند در مســیر وحدت و 
درهم تنیدگی )تکثر بــه مثابه ظرفیت( پیــش برود و از 
تکثرات اختــلف زا و نزاع های اجتماعــی )تکثر به مثابه 
یک مشکل( فاصله بگیرد. آنچه در دل این کثرات تمدنی، 
موجب تمایز یک تمدن از دیگر تمدن ها می شود، مرکزیت 
یک عنصر از عناصر تمدنی است. همواره همه تمدن ها اجزا 
و عناصر متنوع و متعدد و البته همسانی دارند. همینطور 
همه تمدن ها از عامل وحدت برخوردارند و اساســاً بدون 
چنین وحدتی، تمدنشــان شــکل نمی گیــرد. آنچه این 
تمدن ها را از هم متمایز می کنــد، عامل های متفاوت در 
مرکز و محور یک تمدن اســت. عامــل مرکزی در تمدن 
غرب، ممکن است علم )تحلیل وبر( یا پول )تحلیل گئورگ 
زیمل( باشد. عامل وحدت در تمدنی مانند تمدن اسلمی، 
ممکن است دین، قرآن یا حتی یک شخصیت کاریزمایی 
)به تعبیر برخی از خاورشناســان( همچون پیامبر گرامی 
اسلم باشــد. در این میان به این نکته مهم باید اشاره کرد 
که صرفاً بــا ایجاد وحدت )با عنصر مرکــزی( بین اجزای 
مختلف تمدن، پروژه وحدت تمدنی به انجام نمی رســد. 
افزون  بر اینکه عنصر مرکزی تمــدن باید بتواند مثلً بین 
مقوله زبان و مقوله دین هماهنگی و همسویی ایجاد بکند، 
باید بتواند تعدد و تنوع زبانی را نیز در فرایند همسوسازی، 
به ظرفیت بدل کند و از آن در راستای ساخت وحدت کلن 
تمدنی استفاده کند. همینطور در این فرایند تمدنی باید 
بتوان بر تعدد و تنوع مذاهــب، فرق و ادیان گوناگون غلبه 
کرد و نوعی از وحــدت تمدنی به وجود آورد و از شــکاف 
مذهبی و دینی در تمدن جلوگیری کرد. بنابراین افزون  بر 
ایجاد وحدت و هماهنگی بین اجزا و عناصر گوناگون تمدن 
باید در فکر ایجاد وحدت بین تکثــر و تنوع زبانی، دینی، 

هنری، فرهنگی و... نیز بود.
لازم به تأکید است که تکثیر و تکثر اسلمی بسیار متفاوت 
از تکثیر و تکثر پســت مدرن و نسبیت گراســت. اساس و 
پایه در تکثر اسلمی )کوثر( بی نهایت بودن، شامل بودن و 
جامع بودن حقیقت توحیدی است که می تواند زمینه های 
بسیار فراخی داشته باشد و پدید های حقانی بسیار متعدد 
و متنوعی را در خود جای دهد ولی تکثر پسامدرن که در 
همان تکاثر ریشه دارد، مبتنی بر واقعیتی محدود، ناقص 

و پاره پاره است.
پ.ن: برگرفته از کتاب »تنوع و تمدن در اندیشه اسلامی« اثری 

از دکتر حبیب الله بابایی

»جمع ها و حاصل جمع ها«
کتاب مذکور اثــری تقریبا جدید 
است که مبتنی بر آثار و نوشته های 
مرحوم استاد علی صفایی حائری 
تدوین شــده و توســط انتشارات 
لیله القدر در دسترس علقه مندان 
به مباحث دینی و تشکیلتی قرار 
گرفته است. این کتاب در ذیل نگاه 

نظام مند تربیتی و معرفتی علی صفایی ســعی دارد به 
روش های افزایش بهره وری در تشــکل های فرهنگی و 
تربیتی بپردازد. قلم روان و اندیشــه ناب علی صفایی که 
دیرزمانی است با عنوان اختصاری و استعاری )عین- صاد( 
شــناخته می شــود، این کتاب را خواندنی کرده است. 
کتاب از یک مقدمه مهم و 3 فصل اصلی تشــکیل شده 
که در بخش مقدمه با عناوین »جمع ها و مسئولیت ها«، 
»ضرورت تشــکل و جمع« و »حاصل جمع ها« روبه رو 
هســتیم. در فصل اول با عوامل تشکیل جمع مواجهیم، 
مانند: »خستگی از تنهایی ها و تنوع طلبی ها«، عادت ها 
و تصادف ها، غریزه ها و الفت طلبی هــا و... . در فصل دوم 
اهداف تشکل و وظایف جمع با سرفصل های »سیر افراد 
در تنهایی« و »ســیر افراد در جمع« و »نیازهای افراد در 
جمع« و... مورد بحث جدی قرار گرفته است. این فصل 
در مقایسه با دیگر فصول کتاب از حجم مطلب بیشتری 
برخوردار است. فصل سوم نیز با عنوان »جمع بارور، حاصل 
جمعی بیشتر« به عوامل و زمینه ها و موانع رشد جمعی و 
همچنین اهداف و همت های جمع و آثار و نتایج جمع های 
بارور الهی پرداخته است. شاید آنچه اهمیت این کتاب را 
بالا می برد استناداتی است که علی صفایی حائری از قرآن و 
سنت و گاه تجربه بشری ارائه می کند تا منطق مطالب خود 

را مطابق با همان روش اجتهادی خود پیش ببرد.

»انقلابی« را بد معنا می کنند!
رهبرمعظم انقلاب: »هدف های انقلب« که گفتیم، یعنی چه؟ یعنی 
پیشرفت کشور، عدالت اجتماعی در کشور، اقتدار کشور، تشکیل جامعه 
اسلمی در کشور و در نهایت رسیدن به تمدن نوین اسلمی و تمدن 
بزرگ اسلمی؛ هدف های انقلب اینهاســت. باید دید برای رسیدن 
به این هدف ها، برای رســیدن به عدالت اجتماعی، برای رسیدن به 
پیشرفت واقعی کشور -نه پیشرفت های پوشالی و ادعایی؛ پیشرفت های 
همه جانبه، مادی و معنوی- و برای رسیدن به جامعه اسلمی که احکام 
اسلم به معنای واقعی در آن پیاده بشود و مردم بهره مند بشوند از تحقق 
این احکام و در نهایت برای رسیدن به تمدن نوین اسلمی، چه کارهایی 
لازم است، آن کارها را در حد توانمان ]انجام بدهیم[؛ هر کسی در حد 
توان خودش؛ بنده یک جور، آن مسئول یک جور، آن دانشجو یک جور 

و... )1400/11/28(
]از نظر من[ راهش تربیت نســلی اســت با یک خصوصیاتی که آن 
خصوصیات اینهاست؛ یک نســلی باید به وجود بیاید شجاع، باسواد، 
متدین، دارای ابتکار، پیشگام، خودباور، غیور؛ -البته خوشبختانه ما 
امروز در نسل جوان بسیاری از این خصوصیات را داریم اما این بایستی 
گسترش پیدا کند- چنین نسلی لازم داریم. بایستی ایمان داشته باشد، 
سواد داشته باشد، غیرت داشته باشد، شجاعت داشته باشد، خودباوری 
داشته باشد، انگیزه کافی برای حرکت داشته باشد، توان جسمی و فکری 
حرکت داشته باشد، هدف را درنظر بگیرد، چشم را به اهداف دور متوجه 
بکند و به تعبیر امیرالمؤمنین »اعَِرِ الله جُمجُمَتَک«؛ زندگی خودش و 
وجود خودش را بگذارد در راه این هــدف و با جدیت حرکت کند؛ در 
یک کلمه یعنی یک موجود انقلبی؛ معنای انقلبی این است. بعضی ها 
از روی دشمنی، انقلبی را بد معنا می کنند. انقلبی را به معنای بی سواد، 
بی توجه، بی انضباط ]می دانند[؛ نخیر، اتفاقاً درست بعکس است. انقلبی 
یعنی دارای سواد، دارای انضباط، دارای تدین، دارای حرکت، دارای عقل، 
خردمند. ما یک چنین نسلی لازم داریم. این نسل، نسل جوان ماست. 
سرمایه این حرکت، این نسل اســت و موتور محرکه این حرکت هم 
نخبگان جوانند؛ نخبگان این جوری هستند. شماها موتور محرکید. اگر 
شما خوب کار کردید، این نسل جوان در همین جهتی که عرض کردم، 
حرکت خواهد کرد. علت اینکه بنده به نخبگان اهمیت می دهم و وجود 

آنها را قدر می دانم اینهاست. نخبه ارزش دارد. )1395/07/28(

رسانه و هویت های انسانی
یکی از مسائل روان شناختی درباره اینترنت، »هویت ناشناس کاربر« 
است. هویت، واجد3 عنصر است: عنصر شخصی، فرهنگی و اجتماعی 
که هر یک در تکوین شــخصیت فرد نقش مهمــی را ایفا می کنند. 
در مقایســه ها، هویت شــخصی ویژگی بی همتای فرد را تشکیل 
می دهد و هویت اجتماعی در پیوند بــا گروه ها و اجتماعات مختلف 
قرار می گیرد. اینترنت صحنه فرهنگی و اجتماعی است که فرد خود 
را در موقعیت های متنوع نقش ها و سبک های زندگی قرار می دهد. در 
این فضای عمومی، مهارت فرهنگی جدیدی لازم است تا با تنظیمات 
نمادین بتوان بازی کرد. پایگاه و صفحات شخصی نمونه ای مدرن است 
که چگونه کاربر اینترنت خود را برای مخاطبان جهانی معرفی می کند 
برای بیان افکار،  احساســات، علیق و آرا،  از متن مناسب، گرافیک، 
صدا و فیلم استفاده می نماید. »میلر« هنگام ذکر اهمیت و پیوندهای 
پایگاه شخصی می گوید: »به من بگو لینک هایت چیستند تا بگویم که 
چه شخصی هستی.« با امکانات و گزینه های فراوانی که رسانه های 
عمومی ازجمله اینترنت در اختیار جوانان می گــذارد، آنان دائماً با 
محرک های جدید و انواع مختلف سبک رفتاری آشنا می شوند. چنین 
فضایی هویت نامشخص و دائماً متغیری را می آفریند، خصوصاً برای 
نسلی که در مقایسه با نسل قبل با محرک های فراوانی مواجه است. 
همچنین از طریق رسانه های جمعی، افراد خط مفروض میان فضای 
عمومی و خصوصی را تجدید سازمان می کنند و این امکانی است که 
جوانان فعالانه از آن استفاده می کنند. جوان، به خصوص در دوران بلوغ 
که مرحله شکل گیری هویت اوست و همواره به دنبال کشف ارزش ها 
و درونی کردن آنهاســت، با اینترنت و حجم گسترده، حیرت انگیز و 
گوناگون اطلعات مواجه می شود و ناچار است که در این دنیای مجازی، 
هویت خویش را از این طریق پیدا کند. لذا ممکن است اینترنت در ایجاد 
هویت یابی جوانان اثر منفی داشته باشد. از سوی دیگر، گاهی برخی از 
ویژگی های شخصیتی مانند: سن، تحصیلت، محل سکونت و حتی 
جنسیت در اینترنت از بین می رود؛ به عنوان نمونه، بسیاری از افرادی 
که در اتاق های چت مشغول گفت وگو با یکدیگر هستند، با مشخصاتی 
غیرواقعی ظاهر شده و از زبان شخصیتی دروغین که از خود ساخته اند 
و آن را به مخاطب یا مخاطبان خود معرفی کرده اند، صحبت می کنند 
و همین شخصیت های ناشناس تأثیرات شگرفی را بر یکدیگر می نهند.

اندیشه راهبر

اندیشه رسانه

کتاب اندیشه

اندیشه تمدنی

دکتر حسن شفیعی
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